
 

Přílohy 

Příloha č. 1 – Akronym MAB 

 

Zdroj: http://www.unesco.org/ 

Příloha č. 2 – Členové ČNK MAB 

1. předseda  PhDr. Ivan Rynda - Fakulta humanitních studií UK Praha  

2. místopředseda  Prof. RNDr. Jaroslav Vrba, CSc. - BC AV ČR, v.v.i., PřF JU České 

Budějovice  

3. RNDr. Jiří Flousek, CSc. - Správa KRNAP, Vrchlabí 

4. RNDr. Miroslav Hátle, CSc. - Správa CHKO a BR Třeboňsko 

5. RNDr. Petr Hůla - Správa CHKO a BR Křivoklátsko 

6. RNDr. Eva Jelínková – BC AVČR, v.v.i., Praha 

7. Ing. Alois Pavlíčko, Ph.D. - AOPK ČR Praha 

8. Dipl.Biol. Jiří Schlaghamerský, Ph.D. - ÚBZ PřF MU Brno 

9. Doc. Ing. Jan Těšitel, CSc. - ZF JU České Budějovice 

10. Ing. Jan Vybíral - BR Dolní Morava, o.p.s. 

11. RNDr. Ivana Jongepierová, Správa CHKO Bílé Karpaty   

12. Mgr. Libuše Vlasáková – MŢP ČR, odd. mezinárodních úmluv 

13. Ing. Vladimír Silovský – RRA Šumava, koordinátor BR Šumava  

Zdroj: Jelínková (2014) 

Příloha č. 3 – Znak NP Krkonoše/Karkonosze 

 

Zdroj: http://www.krnap.cz/logo/ 

Příloha č. 4 – Znak CHKO Jizerské hory 

 

Zdroj: http://jizerskehory.ochranaprirody.cz/ 



 

Příloha č. 5 – Hodnoty slučitelné s udržitelným způsobem 
života podle Vavrouška 

„1. Vztah člověka k přírodě 

A. Realita: Kořistnický vztah k přírodě, která je povaţována především za bezedný zdroj 

surovin a za pasivní "hřiště", na němţ se odehrávají libovolné aktivity člověka, aniţ by 

byly respektovány meze přirozené únosnosti území; zvyšující se orientace na 

neobnovitelné zdroje surovin a emise často velmi nebezpečných odpadů do prostředí. 

B. Alternativa: Vědomí sounáleţitosti s přírodou, úcta k ţivotu ve všech jeho formách i k 

přírodě jako celku, vyuţívání území v rámci mezí jeho přirozené únosnosti; převaţující 

orientace na obnovitelné přírodní zdroje, minimalizace odpadů a jejich recyklování. 

2. Vztah lidského individua ke společnosti 

A. Realita: Extrémní přístupy: 

a) jednostranný důraz na soutěţivost a individualismus (typický pro "reálný 

kapitalismus") zaloţený na předpokladu, ţe egoistické chování jednotlivce a jeho 

soupeření s ostatními automaticky nejvíce prospívá nejen jemu osobně, ale také 

společnosti jako celku ("neviditelná ruka" A. Smithe). 

 b) jednostranný důraz na kolektivismus (typický pro "reálný socialismus"), ve kterém 

měly být zájmy jednotlivých členů společnosti podřízeny zájmům celku. Výsledkem byla 

nekontrolovatelná koncentrace moci v rukou malé skupiny lidí nebo dokonce jednotlivce. 

Drtivá většina občanů byla zbavena jak práva reálně se podílet na rozhodování o věcech 

veřejných, tak i řady dalších lidských práv a svobod. To vedlo u většiny lidí k prudkému 

poklesu sebedůvěry a ke ztrátě pocitu spoluzodpovědnosti za vývoj společnosti i jejího 

ţivotního prostředí. 

B. Alternativa: Vyváţený důraz na jednotlivce a kolektiv, kterým je nejen rodina, obec, 

vlastní národ či stát, ale i lidstvo jako celek. Doplnění soutěţivosti kooperací v zájmu 

dosaţení společných cílů na základě solidarity a altruismu. 

3. Vztah k toku času a smyslu dějin 

A. Realita: Posedlost idejí kvantitativního růstu, která je zaloţená na přesvědčení, ţe 

právě růst ekonomických a fyzikálních veličin, charakterizujících zvyšování objemu 

výroby a (nebo) spotřeby je měřítkem pokroku. V "reálném socialismu" bývala tato idea 

dokonce zakotvena plánem, který měl povahu zákona. Avšak prosazuje se i v zemích s 

trţní ekonomikou, kde je stagnace nebo pokles tempa růstu HNP povaţován za národní 

katastrofu. Taková orientace je ve světě s limitovanými zdroji neperspektivní a v zemích 

s vysokou ţivotní úrovní samoúčelná. Ţádný růst zaloţený na rostoucí spotřebě 

hmotných statků nemůţe pokračovat po libovolně dlouhou dobu. 

B. Alternativa: Důraz na kvalitativní rozvoj lidské společnosti, zaměřený především na 

zlepšování kvality ţivota a lidských vztahů, na rozvoj vědy, kultury, duchovních a 

intelektuálních hodnot, to vše na základě přesvědčení, ţe jediným prakticky neomezeným 

zdrojem je lidská tvořivost. 

4. Vztah ke smyslu vlastního života 

A. Realita: Hédonistická orientace a konzumní způsob ţivota, kdy je hlavním smyslem 

ţivota dosahování stále většího a většího pohodlí (často za cenu stresu) a uspokojování 

ničím neomezovaných materiálních potřeb lidí, bez přirozených limitů. Právě na vytváření 

a stimulování stále nových potřeb je v situaci, kdy jsou všechny "základní" potřeby lidí v 

západních demokraciích jiţ dávno uspokojeny, zaměřen celý mechanismus trţní 

ekonomiky, včetně agresivní reklamy. Mnoţství peněz a výše luxusní spotřeby se staly 

univerzálním měřítkem úspěchu člověka. 

B. Alternativa: Důraz na kvalitu ţivota, vědomou skromnost a odříkání se věcí zbytných. 

Právě tyto hodnoty stály u kolébky ţidovské a křesťanské civilizace a návrat k nim má 

pro přiblíţení se k ideálu trvale udrţitelného způsobu ţivota zásadní význam. I zde je 

součástí kvality ţivota altruismus, solidarita a orientace na duchovní a intelektuální rozvoj 

člověka. 

5. Vztah ke svobodě a k odpovědnosti 

A. Realita: Jednostranný důraz na lidská práva a svobody, eroze vědomí 

spoluzodpovědnosti za běh věcí. Zdůraznění hodnoty lidských práv a svobod osvícenci 



 

mělo pro rozvoj evropské (a americké) demokracie velký význam, zejména v kontrastu s 

předchozím nevolnickým postavením většiny obyvatelstva, nebylo však doprovázeno 

odpovídajícím růstem vědomí odpovědnosti za věci veřejné, a v "reálném socialismu" ani 

za vlastní ţivot. Svoboda jednotlivce je navíc v realitě často redukována na svobodu 

vydělávat peníze a spotřebovávat materiální statky (Elia Kazan). 

B. Alternativa: Rozvoj lidských práv a svobod při respektování symetrie s odpovědností, 

která je s nimi spojena, a to jak ve vztahu k jiným lidským bytostem, tak i ve vztahu k 

přírodě. 

6. Vztah k úrovni našeho poznání 

A. Realita: "Pýcha rozumu" spočívající v jednostranném důrazu na racionalitu a prosté 

kauzální myšlení a v přeceňování rozsahu, hloubky a spolehlivosti znalostí člověka 

(počítače) i jeho schopnosti předvídat a usměrňovat budoucí vývoj. 

B. Alternativa: Opatrnost při všech zásazích do přírody i do společnosti, vyvarování se 

činností, jejichţ důsledky nemůţeme uspokojivě předvídat, doplnění racionality intuicí a 

citem, sblíţení vědeckého a uměleckého pohledu na svět. 

7. Vztah k vlastnímu životu 

A. Realita: Odcizení člověka jeho vlastnímu ţivotu, oslabení pudu sebezáchovy; člověk 

vědomě a dlouhodobě vykonává a propaguje činnosti, o kterých určitě ví, ţe poškozují 

jeho zdraví a vedou k destrukci ţivotního prostředí a tím i k ohroţení jeho vlastního 

ţivota i ţivota jeho bliţních. 

B. Alternativa: Systematická reflexe a „propagace“ negativních důsledků činnosti člověka 

pro vlastní zdraví i pro ţivotní prostředí. 

8. Vztah k budoucím generacím 

A. Realita: Preferování krátkodobých zájmů nad zájmy dlouhodobými a trvalými podle 

zásady "carpe diem", ţivot na úkor budoucích generací v důsledku nadměrného čerpání 

neobnovitelných zdrojů, ničení nebo nedostatečné péče o obnovitelné zdroje a v důsledku 

jiných nebezpečných (a často nevratných) zásahů do přírody. Trţní mechanismy samy o 

sobě neumějí pracovat v delší časové perspektivě, stejně jako centralizované ekonomiky. 

B. Alternativa: Respektování dlouhodobých důsledků lidských činností na základě 

odpovědnosti za budoucí generace, regulování trhu v rámci právních norem, 

vycházejících z dlouhodobých koncepcí. 

9. Vztah k odlišným názorům a jiným civilizacím 

A. Realita: Netolerance k názorům jiných, ideologická, náboţenská, rasová či jiná 

nesnášenlivost, snaha o řešení problémů silou, která se projevila nejen v obou světových 

válkách, ale v období "reálného socialismu", podceňování nebo ignorování jiných 

civilizací, zaloţené na neopodstatněném pocitu nadřazenosti, někdy agresivní chování 

vůči těmto civilizacím (v minulosti vojenské, dnes ekonomické a kulturní). 

B. Alternativa: Vzájemná tolerance při zachování ideálů, lepší poznání a pochopení jiných 

civilizací a snaha poučit se z jejich kultury a zkušeností. 

10. Vztah k věcem společným 

A. Realita: Rezignace na spolurozhodování o věcech společných a pasivita, zejména 

v bývalých zemích "reálného socialismu", ale zčásti také v západních demokraciích, 

omezení velkého počtu lidí při rozhodování na pouhé vhození volebního lístku do urny 

jednou za čtyři roky, infantilizace společnosti. 

B. Alternativa: Rozvoj participativní demokracie spojující přednosti reprezentativní 

demokracie se samosprávou tak, aby kaţdý občan měl reálnou moţnost podílet se na 

rozhodování“ (Vavroušek, 1993: 1 a 3, zvýraznění v textu autor). 



 

Příloha č. 6 – Struktura rozhovoru 

INFORMACE O NEZISKOVÉ ORGANIZACI 

1. Mohl(a) byste mi říct, co bylo motivací pro zaloţení této organizace? 

2. Jaké jsou cíle Vaší organizace? 

3. Jak je podle Vás Vaše organizaci úspěšná v plnění cílů, které si vymezila? 

4. Jak řešíte financování své organizace? 

5. Spolupracujete s jinými neziskovými organizacemi, ať uţ z blízkého okolí, z České 

republiky nebo ze zahraničí? S jakými? 

6. Jaký je vztah Vaší organizace i Vás osobně k Jizerským horám? 

7. Vyjmenujte 3 hlavní přednosti a slabé stránky Vaší organizace. 

8. Jaké máte vize o budoucím vývoji Vaší organizace? 

 

UDRŽITELNÝ ROZVOJ 

9. Jak podle Vás Vaše organizace přispívá společnosti a veřejnému zájmu? 

10. Zajímá se Vaše organizace o sociální rozvoj Jizerských hor? 

11. Zajímá se Vaše organizace o rozvoj Jizerských hor v ekonomické oblasti? 

12. Zajímá se Vaše organizace o ochranu přírody a ţivotního prostředí? 

Jaký vliv má podle Vás Vaše organizace na přírodu? 

Snaţí se Vaše organizace o rozvoj Jizerských hor, který je ohleduplný k přírodě a 

ţivotnímu prostředí? 

Napadá Vás organizace, která se snaţí o rozvoj, ale negativně tím ovlivňuje přírodu a 

ţivotní prostředí Jizerských hor? 

13. Jak byste charakterizoval(a) občanskou společnost v Jizerských horách z hlediska 

vzájemné spolupráce a důvěry? 

Snaţí se Vaše organizace o zlepšení vztahů lidí v Jizerských horách? 

14. Říká Vám něco pojem udrţitelný rozvoj? Co si pod ním představujete, jak si jej 

definujete? 

 

PROGRAM UNESCO MAB, BIOSFÉRICKÁ REZERVACE 

Informovat o rozšíření biosférické rezervace Krkonoše o území Jizerských hor. 

15. Setkal(a) jste se s pojmem biosférická rezervace? Znáte program UNESCO Člověk a 

biosféra? říct/doplnit 

16. Myslíte si, ţe existence biosférické rezervace můţe mít nějaký přínos pro Jizerské 

hory? 

Myslíte si, ţe pro Vás bude existence biosférické rezervace nějakým způsobem 

prospěšná? Mohla by Vám v něčem pomoct? 

Napadá Vás, čím by mohla Vaše organizace přispět biosférické rezervaci? 

17. V porovnání s Krkonošemi je v Jizerských horách velký počet neziskových organizací. 

Proč si myslíte, ţe to tak je? 

Biosférická rezervace umoţňuje a usnadňuje spolupráci a komunikaci s 

jinými neziskovými organizacemi, ať uţ z území Krkonoš, z České republiky nebo ze 

světa – vyuţijete této moţnosti? 

18. Dá se předpokládat, ţe se v rámci biosférické rezervace budou organizovat setkání, 

na kterých se budou řešit socioekonomické a ekologické problémy oblasti. Budete se 

těchto setkání účastnit? 

19. Je potřeba provádět mezioborové projekty, tedy propojit přírodní a společenské 

vědy. Budete případně ochotni se na takovém projektu podílet? 

20. Byli byste ochotni zapojit se do školení místních obyvatel a návštěvníků? Bylo by 

nezbytné zahrnout i informace o biosférické rezervaci. 

21. Víte, co je plán péče a zonace? Pokud ano, byli byste ochotní se podílet na jejich 

tvorbě? 

Byli byste ochotní se podílet na návrhu fungování celé BR? 

22. Máte pocit, ţe by Vám pomohlo zastřešení tímto mezinárodním programem? 

Chtěli byste se stát součástí sítě NNO, jeţ by spolupracovala na rozvoji Jizerských 

hor v rámci BR? 



 

Pokud ano, myslíte si, ţe se NNO zvládnou „sesíťovat“ samy, nebo by to měl udělat 

někdo za ně? 

23. Je podle Vás něco důleţitého něco, na co jsem se zapomněla zeptat? 

 

PASPORTIZACE 

- informátor: jméno/pseudonym, věk, pohlaví, vzdělání, zaměstnání, rodinný stav, 

počet dětí 

- organizace: rok zaloţení, počet členů či zaměstnanců, počet dobrovolníků, forma 



 

Příloha č. 7 - Soupis informátorů 

 



 

Příloha č. 8 – Projekt diplomové práce 

 



 

 



 

 



 

Příloha č. 9 – Přepisy rozhovorů 

Člověk v tísni 
A: Tak pro začátek, jestli bych Vás teda mohla poprosit, něco obecně mi říct o Vaší organizaci. 
S tím, ţe jestli chcete, tak můţete obecně o Člověku v tísni, nebo přímo konkrétně o tady liberecké 
pobočce. To nechám na Vás. 
B: No, tak já to vezmu obecně, a pak se vrátím k tý pobočce. Tak více méně, Tíseň je velká 
organizace, která má pod sebou několik skupin lidí, který prostě něco dělaj a ... nejznámější jsou 

ty věci, co se dějou v zahraničí a co ... takţe, centrálu to má v Praze teda jako, takový hlavní sídlo. 
A: Jo jo. To vím. 
B: No a vlastně po Český republice jsou pobočky, jedny z těch částí, která se jmenuje Programy 
sociální integrace, jednou z těch poboček je právě tady ta liberecká. No a tady v Liberci vlastně 
děláme ... nebo ta naše cílová skupina jsou lidi, který jsou ohroţený chudobou, sociálním 

vyloučením nebo v tom sociálním vyloučení ţijou, kdyţ to řeknu úplně zjednodušeně ... úplně 
nejjednodušejc, jak to jde jako říct. Vlastně my se zaměřujeme dvěma takovýma způsobama 

práce. Jednak je to sociální práce v rámci sociálních sluţeb a druhá ta část jsou vzdělávací aktivity. 
Takţe v rámci sociálních sluţeb máme nízkoprahová zařízení pro děti a mládeţ, odborný sociální 
poradenství a terénní programy a v rámci toho vzdělávání, tak děláme něco, čemu říkáme podpora 
vzdělávání v rodinách, kariérní poradenství a předškolní klub. A samozřejmě to není jenom o tom 
slepě vykonávat tadyty činnosti, ale snaţíme se i nějakým způsobem ovlivnit i to okolí, ve kterým 
ţijeme, a nebo kdyţ ho nemůţeme ovlivnit, tak na něj nějakým způsobem reagovat. Prostě tak, jak 
to povaţujem za důleţitý. 

A: No, dobře. To jsem si právě takhle našla, ţe se ... tady máte: vzdělání, sociální práce, 
zaměstnání, dluhy, bydlení a volný čas. 
B: Jo, přesně tak. 
A: A ještě ... potřebovala bych vědět, jaká byla motivace pro zaloţení, ale nevím teda, jestli to 
koncipovat ... jakoţe vy jste se tady v Liberci rozhodli, ţe je potřeba tady v tom kraji ... viděli jste 

nedostatky ..? 

B: No, já si myslím, ţe my to vţdycky máme tak, předpokládám, ţe to tak bylo i tady v Liberci, 
protoţe u toho vzniku tady jsem nebyl, ţe reagujeme na nějakou potřebnost, která v tom místě 
jakoby je. Takţe tady byla prostě potřebnost pracovat s lidma, který jsou na okraji společnosti, a 
tím pádem jsme si řekli, ţe tady začnem něco dělat, nebo si řekli kolegové, kteří v tý době byli 
v Tísni. Ono to vlastně vzniklo jako celkově v Tísni, ţe jo, protoţe Člověk v tísni byl zaměřenej 
hlavně na ty zahraniční a v Čechách se toho moc nedělalo, tak pak teda vznikl program sociální 
integrace právě na základě toho, ţe jsme, nebo ty kolegové, kteří tam tehdy byli, cejtili potřebu 

nějakým způsobem reagovat i na tu situaci v Čechách. Takţe takhle to vzniklo centrálně a pak 
postupně vznikaly i ty jednotlivý pobočky, s tím, ţe my jsme začínali tou klasickou terénní prací, to 
znamená terénníma programama, a postupně se k tomu nabalovaly další sluţby, který jsme 
povaţovali za důleţitý, takţe ... ale ze začátku to byla opravdu ta sociální práce, aţ potom se 
vlastně ... jsme začali pracovat s tím vzděláváním a vlastně ta cílovka, která byla původně úplně 
dospělá, tak pak jsme přibrali děcka nebo mladý lidi, který jsou na základních školách nebo na 
středních a teď pracujeme ještě s mladšíma lidma, v rámci předškolního klubu, takţe ... a všechno 

to vlastně vzniklo tak, ţe nám přišlo nedostatečný pracovat jenom s těma dospělejma a nevěnovat 
se těm dětem a pak vlastně ještě těm předškolním dětem. Takţe se snaţíme reagovat vlastně na 
to, jak vnímáme tu situaci, která tady je. 
A: No, to je skvělý, ţe to právě řešíte takhle komplexně, ţe jako nestačí se zaměřit jenom na 
rodiče, ale i na děti. To je fakt skvělý. A teda, kdybyste mohl rozvíst třeba to vzdělávání, jakoţe 
blíţ popsat to vzdělávání v rodinách, to kariérní a ty předškolní děti. 

B: No, ono jak jste předtím říkala, tak ono to sice takhle hezky zní, ale kdyţ si vezmete třeba 
jenom to komunitní plánování, to se jmenuje Komunitní plánování sociálních sluţeb, ţe jo, a dost 
často se právě stává to, ţe vlastně v rámci toho komunitního plánování se plánujou ty sociální 
sluţby a na ty ostatní se zapomíná. Není to komplexní, to řešení. Coţ třeba já se snaţím 
prosazovat, aby to tak bylo, aby se reagovalo i na ty ostatní sluţby a částečně se to nějak daří, no. 
Ale jinak ... jo, takţe podpora vzdělávání v rodinách, to je aktivita, kterou mi realizujeme přímo 
v domácnosti těch klientů, nebo většinu věcí se snaţíme realizovat v nějakým jejich přirozeným 

prostředí a spočívá to v tom, ţe vlastně máme nasmlouvaný nějaký dobrovolníky, který docházejí 

do těch rodin a vede je nějaký koordinátor, který jim dává různý materiály, projednává s nima 
sloţitý situace v těch rodinách, jedná s nima o tom, kam třeba doučování směřovat, jedná se 
školou, jedná s rodičema. Takţe to dělá takový ten koordinátor, pod kterým dělá několik 
dobrovolníků a ty vlastně nějakým způsobem pracujou uţ v tom terénu. A v místech, nebo 
v okamţicích, kde je to jako vhodný, tak máme ještě skupinovou formu tadytoho vzdělávání, kde 
jsou ty čtyři pět dětí, který nějakým způsobem jsou doučovaný, takţe je to o tom doučování, to je 



 

taková hlavní věc, která se v tý sluţbě děje, ale ty ... vlastně, my chceme, aby tam ty rodiče u 
toho, jo, u toho vzdělávání. To znamená, ţe oni sami viděj, jako to doučování probíhá a smyslem 
je, aby i oni sami naučili, jak se s tím dítětem učit, takţe proto říkám, pedagogizace celý tý rodiny. 
Takţe to je podpora vzdělávání. Co se týká toho předškolního klubu, tak tam vlastně reagujeme na 
tu situaci, kdy děti, který nechoděj do ţádný předškolní přípravy, tak pravděpodobně nebudou pak 

úspěšný ani pak při nástupu na nějakou střední školu. Takţe my máme ten předškolní klub, 
nízkoprahovej, kam rodiče můţou přivíst ty děti, je to sluţba jenom na dopoledne, nesnaţíme se 
nějakým způsobem suplovat školku, i kdyţ ty aktivity tam jsou hodně podobný jako v mateřský 
škole, ale hlavním smyslem je, aby ty rodiče i ty děti získali nějaký kompetence k tomu, aby mohli 
nastoupit do klasický běţný mateřský školy, a nebo rovnou do školy klasický. Snaţíme se je 
podpořit v takovejch těch základních dovednostech, který budou potřebovat ke studiu nebo 
k jakýkoli další činnosti. A kariérový poradenství, to momentálně je tak jako stranou, protoţe na ně 

nejsou tolik finance, ale realizujem workshopy ve školách nebo v nějakých nízkoprahových 
zařízeních a tak, který jsou zaměřený právě třeba na stanovení kariéry, kdyţ to řeknu hodně 
vzletně, jo, a nebo třeba souvisej s nějakou dlouhodobou problematikou nebo poradenstvím, nebo 

finanční gramotností. A nebo realizujeme individuální podporu těch lidí, který potřebujou nějakým 
způsobem, já nevím, připravit na přijímačky nebo selhávaj na střední škole a chtěj se tam udrţet, 
jo, takţe takhle no ... 

A: A je to teda koncipovaný tak, ţe ty lidi za Váma chodí, nebo si je aktivně vyhledáváte? 
B: Většinou si je aktivně vyhledáváme, no. Většinou je to tak, ţe ty lidi uţ si to mezi sebou řeknou, 
jo? To je jeden způsob. Další způsob je, ţe my tu sluţbu nabízíme i v rámci těch jiných sociálních 
sluţeb, takţe kdyţ jdou teréňáci do terénu, tam se s těma lidma běţně bavěj, ţe jo, a teď tam 
někdo, klient nebo soused, řekne mezi řečí, ţe potřebuje doučování pro svý dítě, tak tam funguje 
to spojení ... To je jeden způsob, takovej nejčastější, a nebo ty lidi volaj sami, jo? A nebo občas 
zavolá někdo ze sociálky, ţe tam mají nějaký jako ... ale my většinou chcem, aby se ty lidi ozvali 

sami, aby ukázali nějakou snahu. Minimálně nějakou tu snahu, ţe o to mají zájem, pak teda jako 
přicházíme ... 
A: A takhle kdyţ děláte ty workshopy na školách, tak to se zaměřujete na školy, kde jsou nějak 
jako „problémový“ děti, a nebo klidně jdete na základku? 

B: Klidně jdeme na základku no. Protoţe, více méně, ty informace, který dostanou, tak jsou 
vhodný pro kohokoli, jo? My to takhle nerozlišujem. Pokud to nemáme třeba nějakým způsobem 
předepsaný nějakým projektem, ve kterým se to realizuje, jo? Takţe samozřejmě, pokud je ten 

projekt napsanej na nějakou určitou cílovou skupinu, tak se snaţíme pracovat s tou cílovou 
skupinou, která je v tom projektu. Takţe pak jo, pak si vybíráme školy, který jsou vhodný. 
A: Jasný, ale není to takhle vţdycky. Můţou tam být zahrnutý i obyčejný lidi s běţnejma 
problémama ... Ne jen třeba ty hodně sociálně vyloučený. 
B: Ne, ne. To poradenství je právě zaměřený pro kohokoli. Teda v rámci těch workshopů, no. I na 
běţnejch základkách. 

A: Jo, tak takhle to asi stačí. A kdybych měla shrnout cíle Vaší organizace, tak to asi v podstatě 
shrnuje ta sociální integrace, s tím, ţe se momentálně hodně zaměřujete na to vzdělávání. 
B: No, já si myslím, ţe je to tak půl na půl, ţe to není jenom o tom vzdělávání. To vzdělávání je 
ţivý v tom, ţe to jsou nejčerstvější sluţby, jo? Tamty sluţby jsou přeci jenom nějakým způsobem 
zavedený, uţ běţej v nějakejch jasnejch mantinelech. To vzdělávání tam přibylo poslední dobou, 

dejme tomu, já nevím, poslední dobou myslím tři čtyři roky, jo? Takţe není to jenom o vzdělávání, 
je to i o tý sociální práci, kde vlastně je kladenej ... já si myslím, ţe je to půl na půl, ţe to není ţe 

něco převaţuje. No a smyslem je samozřejmě nějaká jako integrace a nebo ještě bych to líp řekl 
jako vyřešení problému těch jednotlivců. Já nemám pocit, ţe bysme jako pracovali s tím, ţe chcem 
jako integrovat celou nějakou skupinu lidí, ale jde vţdycky o toho jednotlivce a o problémyy toho 
jednotlivce nebo rodiny dejme tomu. Kdyţ pracujeme s rodinou, tak máme nějakou tu jednu 
rodinu. Neděláme to tak, ţe zachraňujeme nějakou velkou skupinu lidí, který se snaţíme podpořit 
v něčem, vţdycky nám jde o jednotlivý příběhy těch jednotlivejch lidí. 
A: A myslíte si, Váš subjektivní názor, ţe jste úspěšní v tom, co si vymezujte za cíle? Ţe se Vám je 

daří plnit nebo jste s něčím třeba nespokojený, ţe se Vám nedaří, nějaká oblast. 
B: No, já myslím, ţe jsme spokojení s tím způsobem, který jsme si zvolili, jo? Ţe nechcem třeba za 
ty klienty dělat věci, jo, nebo ... no, nechcem, prostě. Chceme je maximálně podpořit v tom, aby 
oni v maximální moţný míře byli zapojený do řešení toho svýho případu, jo? Nejsme takový ten 
servis jejich. Jsme jen někdo, kdo je nějak podpoří a třeba, já nevím, ukáţe nějakou cestu, na 
kterou by sami nepřišli. Takţe tady v tom si myslím, ţe úspěšný jsme, takţe tady toho se snaţíme 

pořád drţet. Zároveň je to samozřejmě trošku těţší, neţ kdybysme ty servisy za ty klienty dělali, 
ţe jo. Tam ty výsledky jsou vidět hned a jsou třeba jasně měřitelný, jo? Já si myslím, ţe je 
důleţitý, jaký si stanovíme kritéria toho úspěchu a pak můţem říct, jestli jsme úspěšný nebo ne. 
Ale řekl bych, ţe jo, no. A odvíjím to od úplně jednoduchý věci, ţe lidi si mezi sebou řeknou, jo, ţe 
tadyty mi pomohli, jděte za nima. Takhle získáváme klienty. A kdybysme nebyli úspěšný, tak si 
myslím, ţe prostě tady to povědomí mezi těma lidma, který to potřebujou, jako není, no. 



 

A: Dál by mě ještě zajímalo, jestli spolupracujete s nějakýma dalšíma neziskovkama, ať uţ tady 
místními, nebo v rámci republiky, nebo v rámci celýho světa? 
B: No to určitě spolupracujem, ale to Vám nedokáţu úplně říct. 
A: A přímo tady s libereckou pobočkou? 
B: To vím. 

A: To by mi bohatě stačilo. 
B: Ale co se týká toho celosvětovýho, tak vím, ţe jsme součástí nějaký Aliance 2015, kde jsou 
nějaký velký evropský neziskovky, ale to je spíš ta oblast humanitární pomoci někde v zahraničí. 
Co se týká toho Liberecka nebo Libereckýho kraje, tak my se snaţíme být zapojený do různejch, já 
nevím, komunitních plánů, do pracovních skupin, který mají na starosti řešení nějakých otázek, jo? 
Já nevím, třeba dostupný bydlení, jako příklad. A teď my se snaţíme být jako v těch pracovních 
skupinách, který nám přijdou smysluplný a tam samozřejmě ta spolupráce mezi těma 

neziskovkama v rámci těch sociálních sluţeb je nezbytná, takţe tam stoprocentně spolupracujeme. 
Co se týká jinejch neziskovek, který nedělaj tu sociální práci nebo to vzdělávání, tak tam ta 
spolupráce není zas tak velká. Třeba v rámci Jednoho světa určitě spolupracujem s nějakejma 

neziskovkama a nebo prostě o sobě ... o nějakejch neziskovkách prostě víme, ţe se na ně můţeme 
obrátit v nějakých záleţitostech, oni zase na nás, ale ta spolupráce není nijak extra velká, jo? 
Třeba jednou za rok se někde potkáme a něco společně, já nevím, něco si od nich půjčíme nebo 

půjčíme jim zas něco. Něco takovýho, ale není to nějaká intenzivní spolupráce, která by měla ... a 
jako nemá to určitě nějaký pravidla, mantinely nebo něco takovýho. Nebo zastřešení. 
A: Jasně. Ještě taková otázka, kterou nevím, jestli mi dokáţete zodpovědět. Existuje teda tady 
v Liberci pobočka a jestli Vás třeba napadá, proč není v Krkonoších, který sousedí s Libereckem. 
Jestli si myslíte, ţe tam nejsou problémy, nebo není tam nějaká hybná síla ... 
B: No jako ona sice je tady v Liberci, ale třeba my třeba rozhodně nechceme expandovat do 
Jablonce nebo do nějakých částí Libereckýho kraje, kde jsme nepůsobili, a je to i z toho důvodu, ţe 

máme pocit, ţe tam ty sluţby jsou nějakým způsobem pokrytý. Ţe není potřeba, abysme to dělali 
my zrovna. Tam prostě terénní práci dělá Naděje nebo někdo jinej a dělaj to nějak jako svým 
způsobem a my prostě nemáme potřebu říct ne, teď to budem dělat tady, jo? Takţe si nějak 
drţíme Liberec, Frýdlantsko, Hrádecko, Českolipsko trošku částečně, takţe tam se snaţíme ty věci 

nějakým způsobem realizovat a jednak teda neexpandujem, protoţe máme pocit, ţe je to 
zajištěný, ty sluţby, který by tam odpovídaly, a druhý důvod, proč neexpandujem někam, ţe 
máme třeba pocit, ţe tam nejsou ty klienti. Nebo v takový míře, aby tam ta pobočka musela bejt. 

A: Jasný, necítíte nějakou potřebu. 
B: Jo, jo. 
A: A právě jak jste vyjmenovával ty oblasti, já jsem na to koukala, to je teda od Liberce spíš na 
druhou stranu neţ jsou Jizerský hory, ale myslím, ţe tam máte i oblast, která je v Jizerských 
horách. Tak by mě zajímalo, jaký je vztah Člověka v tísni a Vás osobně k Jizerským horám, jestli 
vůbec nějaký je, nebo je Vám to jedno? 

B: No tak ... o tom jsem vůbec nikdy v ţivotě nepřemejšlel. 
A: Já se na to musím zeptat, protoţe to pak souvisí s dalšíma otázkama. 
B: Tak prostě to jsou kopce, který musíme přejet, kdyţ jedeme do Frýdlantu, no. 
A: Takţe ţádný emocionální ... 
B: To překáţí trošku, ţe to je do kopce a pak z kopce. Ne, tak já tam rád zajdu, ale soukromě. 

A: Vyloţeně jako zájem organizace to není, jako ţe jde o to, ţe to jsou Jizerský hory. Prostě je to 
Váš osobní zájem. 

B: Ne, to ne. Jsou to prostě kopce, který tady jsou, a s tím se nedá nic dělat. 
A: Tak a ještě jestli byste mi mohl říct o organizaci nějaký tři přednosti a nějaký tři slabý stránky, 
co Vás napadají? Co by se dalo zlepšit, s čím jste naopak spokojený? 
B: Jo. Tak přednosti, mám pocit, ţe se snaţíme ty věci vidět komplexně a třeba i ze širšího 
pohledu, neţ je jenom to jedno zaměření a nesnaţíme se dělat jenom tu práci s těma klientama, 
ale i nějaký vliv na to okolí. To je myslím si něco, na čem my nějakým způsobem stavíme. Pak si 
myslím ... jo a s tím vlastně souvisí, ţe jako cejtím nějakou i zodpovědnost se k nějakejm věcem 

vyjadřovat, i kdyţ by mi to úplně nenáleţelo, nebo nám jako organizaci. Prostě souvisí to s tou naší 
prací, ale kdyţ to neuděláme, tak těm klientům ... vlastně to nějak výrazně nepocítí. Pak druhá 
věc, myslím si, ţe se snaţíme tu práci dělat profesionálně a nejlíp jak umíme no. To si myslím, ţe 
je naše přednost. A třetí? 
A: No, nebo kolik Vás napadá. Jestli jsou dvě, nebo pět, to je jedno. 
B: Nevím, jestli si ještě na něco ještě vzpomenu. A tak ono určitou předností je i to, ţe jsme 

vlastně v rámci jedný velký organizace, no. Ţe kdyţ mě teďkon napadne, ţe budu chtít udělat 
promítání pro školy a budu tam potřebovat nějakej zajímavej film, tak nemusím udělat nic 
sloţitějšího, neţ napsat mail někomu z Jednoho světa na školách nebo z Jednoho světa a ten film 
tady můţu za dva dny mít. Takţe v rámci toho, ţe jsme velká organizace je i spousta věcí jakoby 
snazších, na druhou stranu jsou věci i jakoby sloţitější. Dost často slyším, jako „Vy jste ta velká 
organizace, Vy si dokáţete poradit sami.“ Třeba finančně, jo? Takţe, no, ale to se nedá nic dělat, 



 

zase platíme ... nebo na nás je víc vidět. Prostě si myslím, ţe tu práci musíme dělat velmi pečlivě, 
protoţe to je fakt hned vidět, kdyţ se něco dělá špatně. No a co jsou slabiny jste říkala? 
A: No, slabé stránky. 
B: Slabé stránky ... no určitě by to byla nějaká dlouhodobá koncepčnost tý práce. Nebo ani ne 
koncepčnost, ale spíš nějaký dlouhodobý výhled v tý práci, coţ ale zase ovlivňujou nějaký finance. 

Strašně špatně se mi plánujou nějaký věci třeba tři roky dopředu, kdyţ vím, ţe mám peníze na rok, 
jo? A je to i moje slabina, nebo naše slabina, ţe to třeba jakoby vzdáváme, jo? Ţe tadyto 
neděláme, nějakej jako dlouhodobej rozvoj vlastně neplánujeme. Víme, co chceme dělat do tří let, 
ale co bysme chtěli dělat do deseti let, to úplně neděláme, i kdyţ asi bysme si to mohli udělat i bez 
toho financování, jo? Ale prostě to úplně nějak neděláme. No a nevim. Občas se mi nedaří úplně 
všechny věci, na který bych chtěl reagovat. Ţe je toho tolik, o co se zajímáme, ţe někdy mi něco 
uteče a reaguju na to pozdě nebo uţ to nemá smysl. Takţe jsou takovýhle věci, který by ještě stály 

za reakci, ale není na to prostě čas. Takţe to je určitě další věc, která by se mohla zlepšit, nebo 
bysme chtěli. 
A: Tak jestli Vás uţ nenapadají nějaký věci, tak bych se ještě zeptala ... (vypadá, ţe se chystá 

k odchodu) ... ještě toho mám trošku víc. 
B: Jo, ptejte se. 
A: Jestli nespěcháte. 

B: Ne, to ne. 
A: ... jestli by Vám nevadilo říct mi i o financování Vaší organizace. Jestli máte víc zdrojů, nebo jste 
zaměření hlavně na dárce? 
B: No, ono se o tom takhle obecně těţko mluví, protoţe je to kaţdou chvíli jinak, ale více méně 
sociální sluţby jsou nějakým způsobem dotovaný ze státního rozpočtu nebo ... to teče. ţe jo, přes 
krajskej úřad, ale více méně tadyten zdroj je dlouhodobej a asi jedinej stabilní. Samozřejmě 
uţíváme projekty v rámci ESE, programovacího období Evropský unie, a ty budem vyuţívat i do 

budoucna, aţ budou vyhlášený nový výzvy. Čím dál víc, nebo tady v tom roce 2015, určitě 
mnohem víc vyuţíváme dárce, coţ třeba v minulejch letech nebyla zas tak velká část toho našeho 
rozpočtu, ale teď to tak jakoby je a pak to jsou různý dotační řízení od měst, od kraje. 
A: A třeba s nějakou firmou ani nespolupracujete? 

B: Jenom třeba v rámci festivalu. To jsou věci, který ty firmy podporujou, ale jinak, aby někdo 
podporoval přímo ... a nebo jo, máme třeba dárce Škodovku, jo, která sponzoruje tadyten rok 
právě, ale to je v rámci těch dárců, to jsem říkal, to jsou firemní dárci i soukromý osoby. 

A: Takţe není nějaká dlouhodobá spolupráce s firmou, ţe byste třeba měli sdílený marketing, ţe 
část ceny z výrobku Vám jde? 
B: Ne. Jako samozřejmě je otázkou, jestli bysme nemohli mít příjem z nějakýho sociálního 
podnikání nebo něčeho takovýdleho, a myslím, ţe je to věc, kterou budeme muset nějak probrat 
napříč celou organizací, protoţe kdybysme to nedělali, je to oblast, která je rozhodně zajímavá. 
Třeba za mě tam je spousta různých úskalí, takţe úplně vyhraněnej názor k tomu nemám, ale je to 

na nějakou debatu napříč celou organizací. 
A: Dobře. Tak teďka bych se posunula k trošku jinýmu tématu, k tomu udrţitelnýmu rozvoji, jak uţ 
jsem předesílala v emailu. A pro začátek se musím zeptat, jestli Vám něco říká pojem udrţitelný 
rozvoj nebo co si pod ním představujete? 
B: Udrţitelný rozvoj je takový rozvoj, který bere ohledy na okolí. Takţe ten, kdo rozvoj provádí, se 

zajímá o to, co rozvoj způsobí, jaké budou jeho dopady a důsledky. Udrţitelný rozvoj plánuje a 
zajímá se o rizika, která z rozvoje plynou. Prostě rozvoj ne za kaţdou cenu. 

A: Ten udrţitelnej rozvoj jste vystihl docela dobře. Nás samozřejmě učí nějaký přesný definice, ale 
kdybych to měla říct nějak obecně, tak jde samozřejmě o nějaký socioekonomický rozvoj 
s ohledem na přírodu, kdyţ to řeknu úplně jednoduše, s tím, ţe taky tam je samozřejmě kladen 
důraz na odpovědnost člověka, ţe samozřejmě dneska v podstatě nikdo nemá za nic zodpovědnost, 
takţe si to tak různě přehazujem a navrhuje se, ţe by se měly dělat změny ... doufám, ţe to 
nahrává? Jo. ... i v institucích i v procesech jednání a tak. Jestli chcete, tak Vám klidně můţu 
přeříkat nějakou definici. 

B: Ne, bych to udrţel dvacet vteřin maximálně. 
A: Aby to nebylo jak ve škole. 
B: No právě. 
A: A ještě bych se chtěla zeptat, jestli teda, i kdyţ to asi samozřejmě vyplývá z toho, co jsme se 
bavili o Vaší organizaci, jestli tedy přispívá podle Vás společnosti a veřejnému zájmu. 
B: Jo. 

A: A přispívá teda ... shrnul byste to tak, jak uţ jste říkal, ţe ... sociální integrace ... 
B: No tak my ... hlavním smyslem je, ţe jo, tím, ţe jsme nezisková, tak nevyděláváme prachy, ale 
pomáháme nebo podporujem nějakou skupinu obyvatel, který si myslíme, ţe jsou důleţitý. Ve 
svým důsledku, aspoň já si to myslím, ţe tím i šetříme peníze těch ostatních, jo? Tady kdyţ 
nebudou nějaký chudý lidi, nebudou ţít někde v ghettech nebo na ubytovnách, tak to více méně 
vyjde tu společnost levnějc, jo, protoţe nebude muset doplácet na ty lidi a ty lidi si líp najdou 



 

zaměstnání, budou ţít kvalitnějc, nebudou mít potřebu, já nevím, páchat trestnou činnost, jo? 
Takţe i tadyto je nějaká motivace, dejme tomu, proč vlastně se realizujou sociální sluţby, ţe jo. 
Takţe ty sluţby, o kterejch mluvím, tak maj výrazný preventivní charakter, jo? Takţe ta prevence 
je tam zastoupena velkou měrou. 
A: A kdybyste měl nějak shrnout, ţe se teda zajímáte o socioekonomický, nebo teda sociální rozvoj 

společnosti, to je jako patrné, ale jestli se zajímáte teda i o to ekonomický, i třeba s jiného 
hlediska, neţ ţe šetříte peníze společnosti, coţ je samozřejmě úplně skvělý. Tak jestli Vás napadá 
ještě něco dalšího. Nějaký ten ekonomický aspekt, kterým prospíváte. 
B: Aha. 
A: Jakoţe nemusí být vůbec ţádný, já jen akorát, jestli Vás něco napadá. 
B: Jako jo. Občas třeba ... tak já nevím. Třeba děláme výběrový řízení na tisky?, takţe nemáme ... 
nebo, snaţíme se mít ty věci dostatečně průhledný na to, aby ... protoţe nemáme třeba, já nevím, 

smlouvu s jednou firmou, která nám něco jako dodává, nebo kdyţ ji máme, tak to proběhne 
v rámci nějakýho transparentního výběrovýho řízení, jo, ţe tam nejsou takový ty zákulisní jednání, 
coţ si dokáţu představit, ţe to tak někde můţe bejt, jo prostě přes nějaký známý nebo moţná 

úplatky nebo něco, jo, tak tadyto se snaţíme třeba přispět k nějaký transparentnosti toho zadávání 
různejch zakázek různejm firmám a tím, ţe jsme velká firma, tak těch zakázek máme docela dost. 
Takţe to si myslím, ţe určitě. Pak je to nějaká osvěta, třeba v rámci festivalu Jeden svět, to si 

myslím, ţe jo. Tam jsou nějaký věci, na který je potřeba poukázat a jsou i ekonomickýho 
charakteru a ... a nevím, co ještě. 
A: Takhle stačí klidně. 
B: Jo? 
A: A ještě by mě zajímalo, jestli máte pocit, ţe se nějak jako angaţujete ... jakoţe v rámci Jednoho 
světa, těch dokumentů, určitě ano, ale tady třeba na Liberecku konkrétně, nějak jako o ekologii. O 
nějaký čistší ţivotní prostředí nebo ... 

B: Hm, jako ţe bysme tak působili na venek, tak ne, ale máme nějaký vnitřní pravidla, jak třeba 
zacházet s odpadem, jo? Prostě se třídí ten odpad. Nebo pouţíváme papíry, který nejsou bílý, ale 
takový ty šedivý ... 
A: Ale ţe byste měli vyloţeně program, který se ne třeba hlavní náplní, ale nějak vedlejší ... 

B: Ne, vůbec. 
A: Takţe přírodu Vaše organizace neřešíte, uţ takhle toho máte dost. Takţe třeba ani nebudete 
vědět, jestli ve Vašem okolí, mě teda zajímají přímo ty Jizerský hory, ale můţe to teda být i jinde 

v okolí, nějaká organizace, která podle Vás nějak škodí přírodě? 
B: Škodí? 
A: Nebo nějak prostě neprospívá. 
B: Tak to nevím. Já spíš mám pocit, ţe znám jenom ty, co přispívají. 
A: Ty mě zajímají taky. To by byla hnedka další otázka. 
B: Ale ţe by něco vyloţeně ... 

A: Ţe by bylo něco tak bezohledný, ţe by degradovalo výrazně ţivotní prostředí, ţe by třeba 
vypouštěl někam odpad ... 
B: Já vím. Já myslím, ţe i ty firmy, který jsou nějakým způsobem velký, na který ale vůbec s tou 
naší prací a je to spíš osobní zájem, jo, tak i ty mám pocit, ţe se nějakým způsobem snaţej zlepšit 
tadytu situaci, nebo tak aspoň navenek působěj, to duše jim nevidím, ţe jo. No a co se týká těch, 

co přispívaj, tak ... jak ono se to jmenuje? Nějaký ty ... já nevím, jak se ty společnosti jmenujou, 
jo, ale jako myslím, ţe tady jsou, no. Tak tady v Liberci je Čmelák, ţe jo, nějaká organizace, která 

tady působí. Ta si myslím, ţe je taková normální a v rámci Jizerek, tak tady je ta jizerská o. p. s. 
nebo něco takovýho, tak ty taky nemám pocit, ţe by nějak úplně škodily. 
A: Ty určitě ne ... 
B: Ty přispívají, no. 
A: Ty mají opačný cíle. 
B: A pak tady jsou i nějaký sdruţení prodejců potravin jako místních ... 
A: Nějaký regionální výrobky. 

B: No, tak to taky. A to je asi tak všechno, co znám, no. 
A: Uţ se asi přesunu rovnou k těm biosférkým rezervacím, jak jsem říkala. A to mám v diplomce 
zahrnutý proto, ţe vznikl návrh ... nebo takhle, začnu od začátku. Krkonoše kromě toho, ţe jsou 
národním parkem, tak jsou i biosférickou rezervací, a vznikl právě nápad, ţe by se tahle biosférická 
rezervace rozšířila o území Jizerských hor a právě .... teda takhle: Kdyţ jsem se rozhodovala nad 
tím tématem, tak to bylo víc aktuální, neţ teď, abych pravdu řekla. Dělá se na projektu, ale trošku 

to teď stojí. Kaţdopádně, aby ta biosférka mohla vzniknout, tak je potřeba to prodiskutovat 
s místními obyvateli, s místními firmami, s místními neziskovkami, proto mluvím s Váma, i kdyţ 
teda přiznávám, ţe to teď úplně není aktuální, ale do budoucna bude. Tak bych potřebovala vědět, 
pro začátek, zase, jestli vůbec uţ jste se setkal s pojem biosférická rezervace a něco Vám říká 
Člověk a biosféra, nebo ještě jste to neslyšel? 
B: Asi ne. Jako slyšel, ale vůbec nic si pod tím nepředstavím. 



 

A: Vy jste přeci jen spíš sociálně zaměřený. Tak já Vám o tom zkusím něco říct, ale omlouvám se, 
jestli budu mluvit nějak nesrozumitelně. Vţdycky, kdyţ to někomu vysvětluju, tak se do toho 
zamotám. 
B: Tak to zkuste, třeba se Vám to povede. 
A: Je to teda mezivládní program, který vznikl v roce 1971 a je pod záštitou UNESCO a v rámci 

tohoto programu se snaţí vytvořit nějakou socioekonomickou a přírodovědnou základnu pro to, aby 
člověk nějak racionálně vyuţíval přírodní zdroje a aby souzněl člověk s přírodou. Zároveň se snaţí 
naučit člověka, aby předvídal důsledky svého chování na přírodu a tak obecně a aby právě přijal 
odpovědnost. A kdyţ to řeknu hodně obecně, tak jim jde o zvýšení kvality ţivota v tom daném 
regionu, takţe v Jizerských horách a v Krkonoších, s tím, ţe ta biosférická ... teda, za tím účelem 
vznikají ty biosférické rezervace, které právě vznikají různě po celém světě a společně tvoří 
Světovou síť biosférických rezervací a právě díky téhle světové síti by měla být usnadněná 

komunikace napříč celým světem, sdílení informací a tak a kromě toho, ţe samozřejmě teda 
spolupracují s vědou a s univerzitami, tak právě chtějí spolupracovat i s místními obyvateli, 
s místními neziskovými organizacemi, dělat různá měření, pak teda samozřejmě ty výzkumy, pak 

podporovat právě ten místní socioekonomický rozvoj, nějak vzdělávat obyvatelstvo ... přemýšlím, 
jestli jsem ještě na něco zapomněla. Chránit samozřejmě biologickou a kulturní rozmanitost a 
naučit lidi správně hospodařit, coţ podle nich je ten udrţitelný rozvoj. Je to takhle provázané celé. 

No a mě by zajímalo, kdyţ by to tady v budoucnu vzniklo, ta biosférická rezervace, tak jestli by 
Vaše organizace byla ochotná se nějakým způsobem zapojit a jestli třeba máte pocit, ţe by Vám 
pomohlo, ţe byste měli moţnost fungovat i pod tou hlavičkou bioférické rezervace. Jestli v tom 
vidíte nějaká pozitiva, nebo Vás to vůbec nezajímá ... 
B: Vůbec nevidím ţádný pozitiva. Já nevím, my třeba jako organizace nejsme ani v nějakých 
místních ... 
A: Akčních skupinách a tak? 

B: Ne, v akčních jo, ale spíš ve skupinách, který jsou, který nějak mají zastřešovat neziskovky. 
Tady jsou dvě takový skupiny a vlastně ani v jedný z nich nejsme a necítíme ani potřebu tam nějak 
bejt. Nevidím úplně smysl ... no, prostě tam nevidím ţádný přínos, jo, ať uţ pro tu organizaci proč 
tam bejt, jo. No a to je za organizaci. 

A: Jasně. Jakoţe hlavním argumentem, proč se nějak zapojovat, má být pro ty organizace místní 
to, ţe UNESCO a ty biosférky, ten program Člověk a biosféra, ţe mají dobrý renomé různě po světě 
a ţe by se měly snáz vyjednávat nějaké granty, líp spolupracovat s místními organizacemi, ale to 

Vy uţ asi máte všechno takhle ... 
B: Jo, já si to nedovedu představit. Já si myslím, ţe kdyţ to nějak vznikne, tak ţe to vlastně jako tu 
situaci, která tady je, nějakým způsobem neovlivní, nebo nezasáhne, jo? Čili nějaká spolupráce 
nastavená je a nedokáţu si představit: „Tak teda jo, tak budeme fungovat pod jinou hlavičkou.“ 
A: Jakoţe ono to není nějak vyloţeně závazný, bylo by to spíš jakoţe třeba byste díky tomu měli 
přístup do nějaký databáze, kde byste měli kontakty po celým světě na různý neziskovky ... 

B: To si myslím, ţe přes tadyto jako vůbec ... 
A: Nepotřebujete? 
B: Jako potřebujeme, ale ne tadytím způsobem. Kdyţ budu chtít kontakt na nějakou neziskovku 
nebo na cokoli, tak si to dokáţu, podle mě, sehnat jednodušejc, neţ ţe to bude pod hlavičkou 
nějaký ... něčeho. 

A: Nebo já nevím, jestli jsem Vám to pojmenovala pod hlavičkou. Samozřejmě, ţe byste byli 
nadále ... 

B: Já vím, jak to myslíte. Ale právě nemyslím si, ţe tadyty věci ten svět zjednodušujou, no. Myslím 
si, ţe to je víceméně věc, která ten svět moţná zesloţití ještě. 
A: To je paradoxní teda, kdyţ se snaţí o to, aby se nějak usnadnila spolupráce a sdílení informací. 
B: Já vím, ale vznik zastřešující organizace ... teďkon tady vznikla nová zastřešující organizace pro 
neziskovky, tak jako nemám pocit, ţe by nějakým způsobem zjednodušila komunikaci mezi 
jednotlivejma neziskovkama. Jako vůbec. To prostě kdyby to nebylo, tak to není. Kdyţ to je, tak to 
je. Jako jo, jsou tam nějaký lidi, co mají práci navíc s řízením tý organizace, ale ţe by to něco 

zjednodušovalo nebo nabízelo nějaký nový moţnosti, tak prostě nenabízí, no. Takhle mám pocit, ţe 
to je se spoustou dalších věcí. Nehledě na to, ţe ... ale to mě nezajímá jako organizaci, to říkám 
sám za sebe, ale to určitě bude znamenat nějaký omezení pohybu v těch Jizerkách nebo něco 
takovýho. Nebo ne? 
A: To si nemyslím. 
B: Tak v tom případě to je dobře, protoţe já třeba od tý doby, co je Český Švýcarsko parkem 

národním, tak já jsem tam nebyl. Protoţe kdyţ tam nemůţu jít do lesa a přespat tam, tak co bych 
tam dělal? Jestli mi tohle zakáţou v Jizerkách, tak co budu dělat? 
A: To zase ta biosférka má hodně jinou povahu, neţ chráněný území. 
B: Já vím, ale mám pocit, ţe kdyţ se to takhle sváţe do nějakejch mantinelů ... třeba mám pocit, 
ţe tomu Českýmu Švýcarsku to opravdu, v mejch očích, opravdu uškodilo. Já vůbec nemám 



 

potřebu tam jít. Jsou tam krásný chodníčky, no. Proč by tam měly bejt? Proč maj bejt ve skalách 
chodníčky? 
A: Jasný no, to souhlasím, no. 
B: No, tam jsou, no. 
A: No, ale to si myslím, ţe máte zkreslenou představu o tý biosférce. 

B: Moţná, ţe jo. 
A: Ale za to můţu já, ţe jsem to špatně vysvětlila. 
B: Ne, ne. Já mám spíš pocit, ţe osobně jsem spíš nastavenej proti jakýmkoliv seskupováním, a 
proto jsem k tomu skeptickej, jo? A teď mluvím fakt sám za sebe a ne za organizaci. Musel bych se 
s tím seznámit podrobnějc. Ale samozřejmě, ţe pokud uvidíme nějakej smysl, ţe jo, Člověk v tísni 
je v nějakých seskupeních, který dávaj smysl. A pokud ten smysl uvidíme, ať uţ pro ten samotnej 
rozvoj nebo i pro nás, ţe jo, protoţe vţdycky je to oboustranný jako ... hledáme oboustranný 

výhody, tak samozřejmě nebudeme mít problém se do toho nějakým způsobem zapojit. To zas 
jako říkám otevřeně, ţe ač jsme dost, nějakým způsobem, vybíravý nebo snaţíme se na to koukat 
... spíš hledat všechny moţný rizika, tak i tak pokud to smysl bude mít, tak ... jo? Není to tak, ţe 

bysme rovnou řekli: „Ne, tady něco vzniká, my to smetem pod stůl.“ My se s tím seznámíme, a 
kdyţ pocítíme, ţe to ten smysl má, tak do toho klidně vstoupíme nebo se budeme nějakým 
způsobem angaţovat, a kdyţ to budeme dělat, tak to budem dělat pořádně. Takţe rozhodně to 

není o tom, ţe bysme rovnou řekli: „Ne, my nic nechcem.“ Ale aţ to nějakým způsobem bude, tak 
budeme reagovat na tu situaci, jaká vznikne. 
A: Co jsem já nastudovala z těch dokumentů, tak by Vám mohli nabídnout právě to snazší 
vyhledávání grantů, nebo ty kontakty nebo přístup k literatuře, nebo nějaký moţný sponzory, nebo 
takhle, ale kdyţ si stejně aţ tak neorientujete na firmy, tak by Vám to extra ... 
B: Jako jo, orientujeme. Ţádáme. 
A: Nebránili byste se? 

B: Ne, to jako ... ta naše cílová skupina není tak atraktivní, aby ji nějaký firmy podporovaly. 
A: Jasně, no. Nebo ještě jedna věc, ţe snazší přístup k partnerům pro projekty, dozvídat se o 
různých projektech, ale Vy uţ asi máte takhle dost práce, co jsem tak pochopila, ţe jste říkal. 
B: No. 

A: Tak přemýšlím, jestli se Vás mám ještě na něco doptávat. Protoţe si teda myslíte, ţe by Vám 
extra v něčem nemohla pomoct, tím pádem je trošku nesmysl se Vás ptát, čím byste pomohli Vy 
jim. Jakoţe já jsem u Vás viděla potenciál v tom vzdělávání, jakoţe tam taky kladou důraz na 

vzdělávání, ekologickou výchovu nebo globální vzdělávání nebo klidně i to, co děláte Vy, to by 
určitě strašně uvítali, kdybyste se takhle nějak zapojili nebo vytváření nějakých informačních 
broţur a takhle, ale nevím, jestli teda ... jakoţe samozřejmě, jak se teď bavíme, tak to není nic 
závaznýho, spíš prostě zjišťuju, jestli Vás to vůbec nezajímá, nebo je moţný, ţe se zapojíte ..? 
B: Je, je to moţný. Jako jasně. Tak třeba, ţe jo, my uvaţujeme, ţe bysme se zapojili do nějakých 
těch místních akčních skupin a jsou oblasti, kde jsme zapojení do místních akčních skupin. Prostě 

tam to povaţujem za důleţitý, máme pocit, ţe ty místní akční skupiny jsou vedený dobře, mají 
nějakej smysluplnej základ, tak tam jsme zapojený. Tady třeba s MASkou, jak je na Frýdlantsku, 
tak tam s tím nemáme ţádnej problém, jsme v kontaktu, víme o sobě, párkrát jsme se na sebe 
obrátili kvůli nějakým věcem, takţe třeba tady nějaký takový partnerství, který nám dává smysl, 
prostě podporujem. A pokud tadyto by bylo něco podobnýho ... 

A: No, v podstatě naplňuje tadyto, co chcete ... ta biosférka. Vy fungujete i bez ní. 
B: No, no, takţe ... to si myslím, ţe je rozumnější. My se snaţíme působit u těch klientů, jo? Pokud 

to funguje samo, nebo nevím, ta rodina má nějakej svůj mechanismus, jak tu situaci vyřešit, tak 
ho samozřejmě rádi podpoříme, ať si to vyřešej sami, i kdyţ třeba trošku jinak, neţ bysme to 
vyřešili, navrhli my a vyřešej to. A takhle si myslím, ţe by to mělo fungovat i v nějakejch jako 
širších komunitách a tak. 
A: Jasně. Tak ještě se Vás přeci jenom doptám. Kdyby teda ta biosférická rezervace pak někdy 
existovala, tak se dá předpokládat, ţe budou probíhat nějaký setkání, tak těch byste byli ochotní se 
účastnit? Jako ţe se tam budou řešit nějaký socioekonomický a ekologický problémy. 

B: No, jako určitě by to nebyla naše nejvyšší priorita. Prostě těch setkání máme spoustu v rámci tý 
naší hlavní činnosti a pokud by byl nějakej čas, tak klidně, jo, ale rozhodně by to nebyla nejvyšší 
priorita. Prostě prioritu by měly jiný setkání. 
A: To si myslím, ţe se ani neočekává vyloţeně ... Dobře. A ještě ... teď je samozřejmě snaha, aby 
vznikaly nějaký mezioborový projekty, protoţe právě se klade důraz na to, aby se na to pohlíţelo 
komplexně, o tom uţ jsme se bavili, tak kdyby byly nějaký ty mezioborový projekty, tak jestli 

byste byli ochotní se zapojit. Vy třeba naplňujete tu sociální stránku, tak jestli byste byli ochotní 
spolupracovat třeba s nějakou ekologickou organizací? 
B: Jo, jo. My jsme takhle chtěli spolupracovat ... nebo to vzniklo ze strany Čmeláka, jo? Oni mají 
nějakou sociální firmu a potřebovali tam nalákat nějaký lidi, nebo vytipovat si v terénu ... ono to 
teda nakonec nevyšlo, jo, ale více méně jsme byli domluvený tak, ţe my vytipujeme nějaký naše 



 

klienty, který jsou schopný tý práce v sociální firmě a ty lidi potom měli jít sázet stromky někam do 
lesa. Takţe v takovýmhle nějakým modelu jsme schopní fungovat.  
A: A do případnýho školení těch místních obyvatel nebo třeba víc spolupracovat se školama, to 
byste taky byli ochotní, nebo ..? 
B: Teď nevím na čem. 

A: Kdyby ... to jde právě o ten samotný začátek, kdybyste spolupracovali s tou biosférickou 
rezervací a zapojili se do nějaké té sítě, tak kdybyste třeba pro tu biosférickou rezervaci dělali 
nějaký otevřený školení pro místní obyvatele. Ţe by to byla ještě jedna aktivita navíc, ţe byste 
udělali ještě třeba dvakrát za rok nějaký školení nebo nějakou globální výchovu a bylo by to volně 
přístupný pro místní obyvatele v rámci snahy vzdělávat. 
B: No já vůbec nevím, jestli bysme to uměli jednak ... 
A: To samozřejmě záleţí na tom, co Vy můţete nabídnout, to uvádím jako příklad. 

B: My můţeme nabídnout fakt ouzkej segment nějakejch sluţeb, jo? 
A: Jakoţe vidím potenciál jak jsme mluvili o těch školách, tak ţe ještě víc takhle vzdělávat ty děti a 
připravovat pro ţivot. 

B: No, záleţelo by na konkrétní věci jako, jo. Já prostě nemůţu říct ani jo, ani ne, protoţe my se 
většinou fakt snaţíme ty věci posuzovat v tom okamţiku, ve kterým přijdou, to je jedna věc. A 
druhá věc je, ţe hledáme prostě tu smysluplnost, no. Takţe pokud by to přišlo ve vhodným 

okamţiku, my bysme prostě měli volný kapacity a nějaký nadšení a viděli bysme nějaký smysl 
v tom, tak proč ne. 
A: Tak ještě si projdu, jestli jsem na něco nezapomněla. Ještě jsem se vlastně chtěla dozeptat, 
v návaznosti na tu biosférickou rezervaci, ţe teda momentálně existuje v Krkonoších, tak ţe jsem 
dělala průzkum kromě Jizerek i v Krkonoších, jaký tam jsou neziskovky, a zjistila jsem, ţe jich tam 
extra moc není. Ale chtěla jsem se zeptat, jestli přeci jenom spolupracujete s nějakou z Krkonoš ... 
a ještě proč si myslíte, jestli máte nějakej názor na to, proč jich tam je tak strašně málo. 

B: To vůbec netuším. 
A: Ţe jste sám říkal, ţe tam nepůsobíte proto, ţe je to pokrytý, ale zároveň tam vlastně těch 
neziskových organizací aţ tak moc není. Tak nevím, jestli tam jako není potřeba ... 
B: Jo, tak to fakt jako vůbec netuším, jaká je situace v Krkonoších. 

A: Nespolupracujete a ani to nějak nezkoumáte. 
B: Ne, ani to nijak nezkoumáme, protoţe ... 
A: Uţ takhle toho máte moc, je mi to jasný. 

B: Jo, jo, jo. Máme právě ten trvale udrţitelný rozvoj, ţe se prostě nemůţeme rozvíjet 
donekonečna a zodpovědně jsme se rozhodli, ţe nebudeme nabobtnalá organizace. Jako jo, já si 
myslím, ţe jsou organizace, který se chytnou nějaký příleţitosti a i na druhým konci republiky, a to 
si myslím, ţe je velmi neuváţenej krok, jo, mít sídlo ... my taky máme sídlo někde jinde, jo, ale mít 
prostě mít tu podporu strašně daleko, to mi přijde jako nezodpovědný, jo. Já si myslím, ţe jsou 
místa, kam bysme se ještě mohli rozšířit, jako Tíseň, ale na druhou stranu ta zodpovědnost nás 

nutí, tak ... my jsme třeba měli nabídku přijmout minulej rok dvacet lidí, jo, čímţ by se kapacita 
naší pobočky zdvojnásobila a působila by tady po celým kraji, ale já jsem si říkal, a bylo by to 
jenom na rok, jo, já jsem si říkal: „A co po tom roce? Těch dvacet lidí zase propustím? Co ty 
klienti?“ A přišlo mi to fakt nezodpovědný, tak jsme tu moţnost odmítli, protoţe mi to nepřijde 
udrţitelný, ten rozvoj. Přijde mi to fakt nezodpovědný, něco začít, rok to dělat a pak říct: „My 

nemáme prachy, my odcházíme.“ Radši to budu dělat, poskytovat v menším rozsahu, ale budu 
vědět, ţe nějak přeţiju i těţký období, který můţou nastat. 

A: Jasně, rozumím. Rozhodně souhlasím. 
B: A proč to takhle je? Já nevím. Já si myslím, ţe u nás je to furt tak, ţe ty malý neziskovky stojej 
na nějakejch jednotlivcích, no. A záleţí zas na tom, jak ty lidi jsou akční, jak je podporujou třeba 
místní radnice. Já jsem třeba z vesnice, kde jsou dvě takovýdle malý neziskovky, který dělaj něco 
v okolí jenom. A dřív ty spolky, to bylo běţný, ţe jo, ţe ty lidi se sdruţovali v nějakých spolcích. 
Teď se to postupně rozvíjí, ale ... 
A: Tak takhle asi ... nebo ještě se Vás zeptám, jestli třeba něco chcete třeba dovysvětlit, extra moc 

se mi to nepovedlo Vám to vysvětlit. 
B: Ne, povedlo právě. Já mám pocit, ţe jste mi to vysvětlila aţ tak dobře, ţe jsem byl okamţitě 
v odporu. 
A: No právě ţe jsem z toho byla úplně zaskočená. 
B: Ne ale tak to je fakt tím nastavením. 
A: Ale rozumím Vám, ţe toho uţ máte takhle dost. A mám pocit, ţe to funguje tak, jak máte, i bez 

toho. Moţná ţe to bude spíš vhodnější pro ty menší neziskovky, protoţe Vy jste fakt svébytní. Tak 
a ještě teda jestli máte pocit, ţe jsem se zapomněla na něco důleţitýho zeptat? Co bych třeba ještě 
měla vědět o Vaší organizaci? 
B: Ještě moţná kolik nás tady je. 
A: Jo, to jsem se ještě určitě chtěla dozeptat. 



 

B: Teď momentálně nás je dvanáct, tady v Libereckým kraji. Ještě před rokem a půl nás bylo 
kolem dvaceti. 
A: Klesá to. 
B: No, je to tak jako různě. Byl časy, kdy to stoupalo zase, takţe těch dvacet bylo fakt jako myslím 
maximum, co nás tady bylo. Takţe to byl takovej vrchol a teď to trochu klesá. 

A: A jinak teda, našla jsem si, ţe existujete od roku 2002 a pořád platí, ţe máte formu o. p. s., ţe 
jo? 
B: Jo. 
A: Ještě bych se zeptala na ty dobrovolníky. Dvanáct je stálých členů? 
B: No, dvanáct zaměstnanců. 
A: A těch dobrovolníků, kolik máte? Nebo se to nedá? 
B: Ne, ne, jako dá. Ono se to taky dost mění, protoţe to jsou dost často studenti, který, já nevím, 

mají problém ve škole, tak přestanou dělat dobrovolníky. Takţe ty stavy jsou jiný kaţdých čtrnáct 
dní a zase někdo jinej přijde a to ... je to kolem deseti lidí teďka. Deset aţ patnáct můţem říct. 
A: A ještě jestli bych se mohla zeptat, potřebuju i nějaký informace přímo o Vás. Můţu je pak 

samozřejmě anonymizovat. Potřebovala bych vědět věk, vzdělání, zaměstnání a rodinný stav. 
Jakoţe zaměstnání teda vím, ţe jste ředitel pobočky tady liberecké. 
B: No, rodinný stav ţenatý, věk 38 let a škola, ţe jo. Bc. Sociální práce. 

A: Magisterská? 
B: Ne, Bc. Tam by mě nikdo nedostal. To bych neudrţel tolik informací. 
A: Taky si říkám, jestli to zvládnu. Snad jo. 
B: Chodit do školy je ztráta času. No já se těším na tu práci. Byla byste moţná první, kdo mi ji 
pošle. 
A: Já doufám, ţe z toho něco vyleze zajímavýho. Kaţdopádně moc děkuju. 
 

doplnění informací e-mailem: 
A: Byli byste byli ochotní zapojit se do návrhu fungování biosférické rezervace (měla by být snaha 
zapojit všechny důleţité skupiny do samotného vzniku biosférky, aby mohly říct svou představu, 
jak to má fungovat)?  

B: Ano byli pokud to bude ku prospěchu obou dvou stran. Zároveň naše vynaloţená energie musí 
být úměrná výsledku.  
A: Jak byste definoval občanskou společnost v Jizerských horách? Funguje zde podle Vás něco jako 

"dobré" společenství (lidé si důvěřují, spolupracují atp.)? 
B: Myslím, ţe tady takové snahy jsou, ale není jich moc. Jsou tu spolky, které fungují hodně 
lokálně a jsou vyhraněné na určité činnosti. Bohuţel o činnosti těchto spolků není příliš slyšet. O 
jejich existenci se dozví pouze ten kdo se po tom hodně pídí. 
K doplnění mých údajů 3 děti a střední průmyslová škola sklářská Nový Bor. 



 

Čmelák – Společnost přátel přírody 
A: Začneme Vaší organizací. Nejdřív by mě zajímalo, co bylo motivací k zaloţení organizace? 
B: Motivací k zaloţení byl stav lesů v Jizerských horách – to je asi přesně to, co chcete slyšet. 
A: Ano. 
B: Já jsem úplně přímo u zaloţení nebyl. Vznikli jsme roku 1994, já tu jsem od roku 1998. Co jsem 

slyšel od našeho slovutného pana předsedy, tak zde byla jasná potřeba změnit strukturu lesů 
v Jizerkách z těch smrčin na smíšený lesy, ale tehdy se naráţelo na nedostatek sadebního 
materiálu. Bylo zde povědomí, ţe místní genofond není kde sbírat, není z čeho pěstovat sazenice 
atd. atd. To se mu nelíbilo, svou diplomku zpracoval na téma mapování dospělých jedlí v Jizerských 
horách. Já jsem v tom potom pokračoval, kdyţ jsem nastoupil. Z těch jedlí, a posléze nejen z nich, 
se potom začaly dělat i jiný vzácný dřeviny – jilmy, tisy ad. Na podkladě těhle mapování se začala 
sbírat semena, obnovili jsme sedm malých lesních školek, který byly uţ zrušený. Začali jsme 

pěstovat sazenice. Ty jsme prostřednictvím Lesů ČR začali dostávat do Jizerek, protoţe Jizerský 
hory jsou v pohraničí, tak tam, já nevím, 99 % lesů patří Lesům ČR a jenom to zbylé 1 % patří na 
té vrcholové plošině soukromníkům nebo obcím. Prostřednictvím Lesů ČR jsme se potom snaţili 

sazenice dostávat do lesa. Ono to šlo čím dál hůř a hůř a hůř. Přestoţe jsme ty sazenice měli 
vypěstovaný, tak do těch lesů Jizerských hor se moc nedostávaly, protoţe tam začaly být 
dlouhodobější smlouvy mezi Lesama ČR a mezi jejich dodavatelema. A navíc tento původní 

genofond začaly pěstovat i velkoškolky – jedna je v Novém Městě pod Smrkem, jedna byla 
v Hodkovicích, ale ta uţ je zrušená. Tak ty se taky začaly specializovat na místní genofond. Takţe 
sazenice, který jsme měli vypěstovaný v Jizerskách, se do těch Jizerek těţko dostávaly, tak jsme 
začali rozšiřovat svoji působnost i na další lokality tady v regionu. Dostali jsem se potom od lesů i 
na další biotopy – navázali jsme na to ekologickou výchovu, práci s dobrovolníkama atd. atd. 
V Jizerských horách teď působíme v omezený míře, jenom se tam dostávají některý naše vzácnější 
dřeviny – jilmy, tisy,… 

A: A jaký je cíl Vaší organizace? 
Mohl bych tady říct nějaký obecný ... protoţe my jsme toho v našem top období, které uţ 
pominulo, jsme toho dělali fakt hodně. Dělali jsme praktickou ochranu přírody, dělali jsme to 
pěstování sazenic, zachovávání genofondu těch dřevin, dělali jsme ekologickou výchovu v mnoha 

aspektech, od mateřskejch škol aţ po pedagogy, dělali jsme občanský aktivity, měli jsme vlastní 
mateřský centrum. Pořád ještě děláme protikorupční aktivity. Opravdu jsme toho dělali hodně. 
Takţe kdybych měl říct ten obecný cíl celýho sdruţení, tak bude znít hrozně obecně. 

A: Takhle to klidně stačí, jak jste říkal. 
B: To jsou to oblasti neţ cíl. Ale kdybych měl říct teď v současný době, na co se specializujem, tak 
to je ... jak to říct, aby to neznělo jako klišé. Je to obnova přírodního stavu různých biotopů na 
konkrétních lokalitách. Většinou ty lokality sami vlastníme, máme šedesát hektarů vlastních 
pozemků. Takţe na těch konkrétních lokalitách obnova přirozenýho stavu, návrat k přirozenýmu 
stavu, zvyšování biodiverzity, zvyšování výskytu vzácných a chráněných druhů a na tohle na těch 

konkrétních lokalitách navázaná ekologická výchova – práce s dobrovolníkama, zapojení veřejnosti 
do praktický obnovy, do tý praktický práce. Většinou je to tak, ţe v rámci toho pozemkovýho 
spolku, to je druh ochrany. Pozemkový spolek je, ţe to sdruţení má věcný práva ke konkrétnímu 
pozemku – buď ho vlastní, nebo ho má dlouhodobě v nájmu. Tomu se říká pozemkový spolek. Tak 
na těhle lokalitách pozemkovýho spolku ... teď nevím, co jsem chtěl říct, to je jedno. Prostě máme 

šedesát hektarů pozemků, v tomhle tom jsme největší neziskovka v republice, co se týče 
vlastnictví pozemků, tak na těhle konkrétních lokalitách ... jo, uţ vím, co jsem chtěl říct. Většinou 

ty pozemky, který získáváme, tak získáváme málo hodnotný, bezcenný přírodně, ale 
s potenciálem. Na ještědském hřebenu máme třicet pět hektarů smrkový monokultury, hnusný, na 
špatný lokalitě, okousaný od zvěře, v hrozným stavu. A tydle biotopy v tom špatným stavu 
aktivním managementem, aktivní ochranou přírody, přeměňujeme na stav přírodě blízkej, se 
zvýšenou biodiverzitou. To samý např. v Jablonným, tam jsem byl dnes dopoledne, tam jsme 
koupili šest hektarů zanedbanejch rákosin se skládkama. Uklidili jsme skládky, vyhloubili jsme tam 
osm tůní, managementem tam ty rákosy a orobince a další ... tam udrţujeme takovej příměstskej 

park, děláme tam mola, lávky, lavičky, dosazujem různé druhy vzácnejch rostlin. Děláme tam 
místo, který je jednak pěkný pro lidi, ale výborný biodiverzitně, oproti těm rákosům, který tam byli 
předtím, je to nebe a dudy. Takţe tak. 
A: To je zajímavý. Vy teda vykoupíte znehodnocený pozemek a pak si ho necháte, i kdyţ uţ 
napravíte, nebo ho od Vás třeba město odkoupí a uţ se o to nějak stará? 
Ne, my jsme rádi, ţe ten pozemek máme. 

A: Tak to se pořád rozrůstáte. 
Uţ ne tak docela. Nejlepší způsob, jak ovlivnit stav nějaké lokality, je jí vlastnit. Kdybychom to 
předali městu, tak nemáme ţádnou záruku, co s ním bude dál. A ani k tomu není důvod. My jsme 
do toho dali peníze, dlouhodobě do toho dáváme. A hlavně ty projekty většinou nikdy nedosáhnou 
cílovýho stavu, pořád tam je co měnit, na čem pracovat, nebo to alespoň ponechat přírodě a dívat 
se na to. V tom Jablonným, to máme asi deset let, v Poještědí ty mokřady, a za tu dobu tu bylo uţ 



 

asi patnáct projektů, různě velkejch a píšem další a další věci. Děláme tam průhledy, ještěrkovníky 
pro ještěrky, necháváme tu torza ze starých dubů, aby v nich mohli ţít brouci a ptáci. Pořád tam 
jde co vymýšlet, pořád je co zlepšovat. 
A: Jakým způsobem zapojujete veřejnost a školy? Ukazujete jim přímo, jak se dá zlepšovat ţivotní 
prostředí? 

Děláme tam různý exkurze, na tom Ještědským hřebenu máme hodinovou exkurzi, v lesích děláme 
čtyřhodinovou exkurzi, kde to všechno vysvětlujem, co Vám tady povídám. Proč, jak se to dělá, co 
způsobuje ten špatný stav, co tu byl, co způsobíme my tím, co tam děláme, vysvětlujem přírodní 
principy atd. To je jedna věc, exkurze. Druhá věc, děláme dobrovolnický akce pro širokou 
veřejnost. To znamená, ţe veřejnost přijede, dostane do ruky nářadí, nebo dostane rybářský 
overal, vleze do vody a vytrhává orobinec nebo seká rákos, nebo hrabe trávu a seká, sázej v lese 
stromy, sázej oplocenky, natíraj sazenice proti okusu zvěří,… Takţe to je druhá varianta. Třetí 

varianta, to je taky něco mezi tím – my děláme firemní teambuildingy. Docela se nám to daří, 
máme dokonce větší poptávku, neţ kolik dokáţeme naplnit. Přijede firma od 5 lidí do 200 lidí. 
Přijedou tam a dělají tam v podstatě dobrovolnictví. My jim uděláme exkurzi a pak tam pracujou tři 

hodiny, čtyři hodiny, já nevím, kolik chtěj. Zkusí si to a pochopí, proč to dělaj a udělají spoustu 
práce. Pak jedou domů nebo si opečou na ohýnku buřtíky nebo uděláme raut v hospodě. Podle 
poţadavků. A pak jedou domů a my máme hotovou práci. A oni jsou tím zateambuildovaný. 

A: Paráda. Takhle co jste vyjmenovával ty oblasti, kterým se věnujete, tak máte pocit, ţe jste 
v tom úspěšní? Nebo je potřeba ještě v něčem pokročit? 
B: Co se týká pozemků, tak bych řekl, ţe ty dva projekty, ty lesní, ten prales a ten mokřadní, ty 
mokřady Jablonné, tak ty se nám dost dařej. To pozoruju podle ohlasu lidí, co tam choděj. Teď 
jsme tu zrovna měli norskou návštěvu, norský odborníky. Diskutovali jsme s nimi management a 
vypadali, ţe jsou dost nadšený. A to uţ jezdí tři dny po Český republice po různejch takovejch 
lokalitách, jo? Nicméně, kam bysme chtěli dál směřovat, tak v těch 60 hektarech, který máme, tak 

máme ... asi 50 hektarů jsou lesy, protoţe na těch lesech jsme začínali, tam je ten nový prales, a 
do zbylých 10 hektarů patří Jablonný, mokřady, máme kilometr potoka, máme jeden lesní rybníček 
a pak máme orchidejovou louku v Jizerskejch horách, pak máme horský louky… Ale ještě to není ... 
ještě by s tím šli dělat další věci. Třeba ještě nemáme ţádnou step. Ta by se mi líbila, kdybysme ji 

měli, kdybysme koupili nějakou step. Mohli bysme dělat další exkurze a ukazovat novej biotop a 
ukazovat, co se na něm dá dělat, aby se zlepšil. A nebo se dají ty jednotlivý pozemky, který máme 
a na kterých toho zatím děláme málo a nárazově, tak se dají rozvinout do velkýho projektu typu 

nový prales a typu mokřady Jablonné. Tam směřuje uţ roky desítky projektů, dělá se tam toho 
opravdu hodně a vede tam hodně exkurzí a dobrovolnickejch akcí. Ostatní pozemky jsou většinou 
menší, dostáváme se na ně míň často a těch akcí pro veřejnost je tu minimum, nebo ţádný. Takţe 
ty pozemky by se daly rozvíjet, dali by se rozšiřovat. Dal by se z nich udělat takový velký projekt 
jako jsou ty dva velký. 
A: Spolupracujete teda i s vědci. 

B: S kdekým. 
A: To je ideální. I s jinými neziskovými organizacemi? Nebo spíš univerzity, vědci, obce a tak? 
B: Spolupracujeme s různejma organizacema. Tady v regionu s neziskovkama, to je takový 
přirozený, protoţe máme podobný cíle v podobných lokalitách. Ale je to takový ... není to přímá 
spolupráce, je to spíš „mimoděk“ spolupráce.  Co se týká vysokých škol a univerzit, tak ty k nám 

jezdí různě na exkurze, ale ţe bysme s nima měli nějakej dlouhodobej projekt, tak to zatím taky 
ne, i kdyţ o tom uţ dlouho uvaţujem, ţe by dělali nějakej dlouhodobější monitoring v tom lese. Ţe 

by tam monitorovali nějaký změny výskytu kdečeho. O tom uţ dlouho uvaţujem, ale ještě to 
nedospělo do cíle. V těch mokřadech, tam teda nespolupracujem s univerzitou, ale tam 
spolupracujem se spoustou zdejších odborníků – zoologů, botaniků, vodohospodářů atd. Ty to teda 
uţ průběţně mapujou, to uţ chvilku běţí. První mapování proběhlo ještě, kdyţ tam byl jen 
bezcennej rákos, a zrovna letos se tam dělá, ve vegetační sezóně, mapování pro srovnání 
s původním stavem. Ale to vidíme uţ na vlastní oči, ţe je tam rozdíl jako kráva. 
A: V rámci zahraničí to jsou ty vědci, ale nějaký neziskovky ... 

B: V rámci zahraničí taky docela fungujeme. Uţ jsme měli několik projektů v rámci Cíle III, coţ je 
evropskej operační program přeshraniční, mezi Saskem a ČR. Máme výhodu, ţe jsme v pohraničí, 
takţe můţeme tedy získávat prachy, na který si těţko sáhnou neziskovky ve vnitrozemí. Máme 
jednu stálou partnerskou organizaci ze Sankt Marienthalu, která dělá trošku míň ten management 
a tu praktickou ochranu a trochu víc tu ekologickou výchovu a konference a takový. Oni tam mají 
klášter a v něm dělají hlavně ty konferenční a setkávací věci. S nima uţ jsme měli několik projektů. 

Týkaly se pozemkových spolků, obnovy krajinných struktur v česko-saským příhraničí, soustavy 
Natura 2000, který jsme se taky věnovali a kdyţ začínala, tak jsme ji propagovali, protoţe tady ten 
náš pozemek na Ještědu je zahrnut do jedný evropsky významný lokalitě Natura 2000. Občas 
máme nějaký projekt z norských fondů, teďka máme dva projekty z norských fondů a jeden ze 
švýcarských fondů. Ale partner je jenom vtom norským projektu a ten tu zrovna dnes byl na 
konzultaci. A jinak ze zahraničí ... Byli jsme několikrát na exkurzi v Sasku a v Bavorsku u různých 



 

organizací typu pozemkových spolků, protoţe jsme jednak zapojený tady v celorepublikový síti 
pozemkových spolků, tady je asi šedesát těch pozemkových spolků, který dělají ochranu přírody na 
základě vlastnických práv a my jsme jeden z nich. Takţe v rámci český sítě vznikají někdy projekty 
mezinárodní spolupráce a jezdí se na exkurze. Nebo jednou jsme byli na exkurzi v rámci 
?Leonarda? – to jsme byli několik dní v Sasku a v Bavorsku a tam jsme pozorovali, jak to dělají 

oni, jaký mají lokality, co se na nich děje a tak. Ale ţe by to byli vyloţeně naši partneři, to bych 
neřekl, jo? Spíš to byla naše stáţ. 
A: Ještě bych se potřebovala zeptat, jak řešíte financování? 
B: Sloţitě. Je to tak, ţe se od počátku snaţíme, aby to naše financování bylo rozstrukturalizovaný. 
Nicméně od začátku aţ do dneška tvoří většinu granty. Ale od začátku, uţ od roku 1994, děláme 
firemní fundraising, kterej se uţ před nějakýma pěti lety dařil docela dost. Měli jsme, abych 
nekecal, asi půl milionu Kč ročně, ale teď je to zase čím dál horší. Teď byla, jak se tomu říkalo? 

Ekonomická krize. Lidi se na to rádi odvolávaj, takţe je to čím dál horší. A čím míň máme peněz, 
tím míň máme kapacit na to, to shánět. Potom máme individuální dárce. Těch jsme měli nejvíce asi 
700 – takových, co dali ten rok. Spoustu jch máme pravidelnejch, ţe přispívají měsíčně nebo 

ročně. Teď bych řek, ţe je stav tak mezi 400 a 500, nevím přesně. Zase to je hodně odvislý na 
tom, kolik máme kapacit na to, abysme se jim věnovali. Kdyţ jim člověk jednou za rok pošle dopis, 
tak samozřejmě postupně odpadají. Kdyţ se jim věnuje pravidelnějc, tak si je udrţí. Ještě další 

zdroj byl, kdyţ jsme měli ty školky, tak jsme pěstovali sazenice. Sazenice se prodávali, z toho se 
dali získat nějaký peníze. Nicméně školkám jsme se přestali věnovat, protoţe jsme zjistili ... my 
jsme je od začátku měli koncipovaný jako bioškolky – ţádná chemie, ţádné skleníky , ruční práce, 
ţádná těţká mechanizace, pesticidy, ţádné herbicidy. Ale tyhle školky nemůţou konkurovat 
běţnejm školkám, jo? My tu sazenici pěstujeme šest let, oni ji mají stejně velkou za dva roky. 
Takţe jsme zjistili, ţe ty školky pořád dotujem, takţe uţ je utlumujeme a spíš doprodáváme, co 
v nich ještě je. Nejspíš je úplně zavřeme, nebo si je necháme na speciality typu tisy, jilmy apod. 

Takţe z toho jeden čas byly příjmy, ale stejně vysoký byly i výdaje, moţná i vyšší. Takţe nevím, 
jestli to uvádět jako zdroj financi neziskový organizace. Takţe se dostávám k těm grantům. Granty, 
bych řekl, v současný době tvořej třeba ... nejsem vrcholovej manaţer, abych to věděl z hlavy a Vy 
si to můţete přečíst z výroční zprávy, ale já bych řek, ţe třeba tak tři čtvrtiny rozpočtu. Zas nevím, 

jak je vysokej. Mívali jsme kolem 12 milionů poslední roky a myslím, ţe to bude podobný. Moţná o 
něco niţší, protoţe jsme se teď hodně zeštíhlovali. Takţe tři čtvrtiny z dvanácti milionů tvořej 
granty a ty jsou různý. 

A: V rámci republiky, v rámci kraje, v rámci EU, všechno moţný. 
B: Přesně tak. Můţu to vzít odshora – Evropská unie. Dobrý granty byly z Cíle III – přeshraniční 
granty. Ty byly schopný zaplatit i lidi i různý měkký věci. Dalším zdrojem byl operační program pro 
ţivotní prostředí. Ten je pro nás úplně na prd, protoţe ... no, jak se to vezme. Je to sloţitý, jsou to 
dva pohledy. Oni sice zaplatí výsadbu sazenic, ale já se jednomu projektu věnuju čtyři roky, je 
s tím strašný přípravy, administrativy. Kdyţ ty projety děláme čtyři najednou, tak to zabere celýho 

člověka, ale není tam ani koruna na ty mzdy. Nic, ani koruna. Oni zaplatí jenom tu firmu, kterou 
v rámci toho výběrka vybereme, tak jí zaplatí za to, ţe ty sazenice dodala a ţe je vysadila, jo? 
S výběrkama jsou hrozný vopruzy, musí vyhrát nejniţší nabídka. Nejniţší nabídka znamená, ţe to 
je vţdycky podvodník, šmejd, kterej na to najme cikány, člověk nad nimi musí stát kaţdej den a 
kontrolovat je. Kdyţ to neudělá, tak to dopadne špatně, ale zodpovídám za to já a za to dostanu 

pokutu. Takţe nejenom, ţe na tom sdruţení čtyři roky pracovalo, ale ještě za to bude platit. Kdyţ 
se to děje na našich pozemcích, tak je to dobrý, tak jsme alespoň zhodnotili naše pozemky. Ale 

kdyţ ty operační programy děláme na cizích pozemcích jenom proto, ţe chceme vylepšit přírodu, 
tak člověk se tomu čtyři roky věnuje, nic z toho nemá, ještě ty lidi musí přesvědčovat, ţe pro ně 
dělá dobro a ţe musí zaplatit část kofinancování, pokud je k tomu vůbec přesvědčí. A pak ještě 
čeká, jaký dostaneme pokuty od Státního fondu ţivotního prostředí. Takţe operační programy 
ţivotního prostředí, my uţ do toho asi nepůjdeme. Teď se vyhlašujou nový. Pokud se nezmění 
podmínky, jako ţe se asi nezměněj, ţe to bude zase financovat jenom ty tvrdý věci, tak my do 
toho na 99 % nepůjdeme. Další projekty jsou státní – Ministerstvo ţivotního prostředí a 

Ministerstvo zemědělství. Kdyţ budu mluvit teď pouze o přírodních věcech, ne o občanských a 
ekovýchovných věcech, to jsou další. 
A: Můţete mluvit i o nich. 
B: O nich toho vím málo. Určitě ekovýchova dává něco ... dávali jsme na Ministerstvo práce a 
sociálních věcí, něco jsme dávali ... něco bylo od PVK?, to je operační program pro vzdělávání pro 
konkurenceschopnost, nebo něco takovýho. 

A: Kdyţ tak takový detaily zase nepotřebuju. 
B: Dobře. Prostě do ekovýchovy plynuly nějaký peníze od státu z různých ministerstev a do tý 
přírody ţádáme pravidelně na Ministerstvu ţivotního prostředí, dva aţ tři projekty, podle toho, kolik 
jich ten rok dovolujou. Loni jsme měli jeden projekt od Ministerstva zemědělství. To jsou docela 
dobrý projekty, protoţe ty ministerstva nejsou nesmyslně byrokratický. A taky tam jsou schopný 
zafinancovat ty měkký věci. Další zdroj, který je taky Státní fond ţivotního prostředí, to je podobný 



 

jako to ministerstvo. To jsme taky měli několikrát, to je docela dobrý. Ještě jsem zapomněl 
přeshraniční projekty - norský a švýcarský fondy. Teď nám běţí dva norský projekty a jeden 
švýcarskej. Ale je tam strašná administrativa, hlavně co se týče dokazování uznatelných nákladů. 
Tam je to dohnaný do takový absurdity. Tím, ţe to jde přes hodně stupínků, a kaţdej stupínek se 
chce pojistit, tak to ještě zpřísní, tak my kdyţ chcem koupit buřty pro dobrovolníky, tak musím vzít 

foťák, jít vyfotit do dvou supermarketů, kolik tam stojí buřty, aby ty moje buřty byly levnější, jo? 
Aby se po nich mohli dobrovolníci zblejt, protoţe ty nejlevnější se samozřejmě nedají jíst. A tohle 
musím dělat u kaţdý poloţky v rozpočtu. A kdyţ během toho roku a půl mám 300 nákladových 
poloţek a u kaţdý děláme tohle to, tak já tím strávím dvě třetiny času, který bych věnoval tomu 
projektu. Tím, abych dokazoval, ţe jsem neokradl donátora drahým nákupem. Je to na úkor 
skutečnejch  a důleţitejch výstupů projektu. Ale hlavně tyhle projekty ... pryč je doba, kdy ty mzdy 
tam byly normálně nahodnocený. Oni nechtějí nadhodnocovat mzdy v projektech, takţe jsou spíš 

podhodnocený a ještě kdyţ k tomu člověk přičte tohle, tak v těch úvazcích, která tam má, se to 
nedá zvládnout. Dřív se to dělalo tak, ţe se sehnaly tři projekty, který byly podobný a navzájem se 
kofinancoval, coţ teď uţ prakticky nejde. Švýcaři se nesmí kofinancovat vůbec ničím. Dokonce ani 

kdyţ od nich nevezmu ani korunu z rozpočtu a udělám akci pro veřejnost na lokalitě, která je 
v projektu, a bude splňovat všechny cíle, který jsou v projektu, tak je nesmím vykázat, přestoţe od 
nich nechci ani korunu a přestoţe jsem ji uskutečnil. Je to absurdní. Takţe u těhle přeshraničních, u 

těch švýcarských fondů a tak, bych řekl, ţe po letošních zkušenostech budu taky silně uvaţovat, 
jestli u nich budeme ještě někdy ţádat. A potom se dostanu o úroveň dál, to je kraj, obec, malý 
nadace. To jsou zdroje, který jsme dřív dělali, ale uţ je prakticky neděláme, protoţe se nám to 
nevyplatí. Jsou to tak malý peníze a je tam tak velká konkurence různejch skautskejch oddílů a 
škol, tam podává kdekdo. Takţe pravděpodobnost úspěchu je malá a nám se nevyplatí do toho 
investovat, za ty malý peníze. Občas někam něco podáme, abysme zakofinancovali tyhle velký 
projekty, ale jinak ... je toho dost málo. Snad jsem řekl všechno a jsem zvědavej, vůbec Vám to 

nezávidím. Jak to z toho budete vytahovat. 
A: Ještě bych se vrátila ... zaujaly mě ty protikorupční aktivity. Říkal jste, ţe se tomu pořád ještě 
věnujete ... 
B: O těch toho naštěstí moc nevím. Je to u nás ve sdruţení dost rozporuplný téma, nicméně je 

děláme uţ třeba šest osm let. Hlavní, kdo se jim věnoval, je náš předseda, kterej současně působí 
v politice. Chvíli tu dělal primátora, teď tady dělá náměstka na radnici pro kdeco. Je to jeho hlavní 
téma, protoţe on se dostal z nezisku nejdřív do různých komisí jako posuzovatel, zjistil, jak to 

nefunguje tak, jak by mělo, tak to chtěl změnit shora a dostal se od ţivotního prostředí ke všemu a 
zjistil, jak je to všechno provázaný. Liberec je v tomhle ţumpa. Myslím, ţe málokde v republice je 
taková provázanost samosprávy a konkrétních firem, hlavně stavebních. Takţe pole působnosti je 
to dobrý, ale sdruţení to přináší řadu nevýhod. Jednak díky tomu se u části veřejnosti ... ono to 
polarizuje, kdyţ reje do projektů ODS a ČSSD, kde tady je to provázaný, tady nejdou proti sobě, 
tady mají rozdělný sféry vlivu a rozdělený svý stavební firmy. Takţe kdyţ do nich reje, tak u 

zapřisáhlých zastánců ODSky a Sociálních demokratů, ty se nedostanou k jádru věci, ale ty se 
dostanou akorát k tomu, ţe zjistěj, ţe je předseda Čmeláka, takţe Čmelák je u nich vodepsanej, 
jo? Tadyty názory jsou hrozně polarizovaný a přestoţe to je v podstatě osobní aktivita ... no, 
hlavně jeho a pár kolegů, který uţ tady s námi ... v podstatě je nevídáme. Oni mají svoje 
pracoviště a uţ se to ze Čmeláka odděluje i ve skutečnosti. Uţ to ani nebude pod Čmelákem, tak 

stejně jsme s tím spojovaný a řada lidí nás díky tomu nechci říct odsuzuje, ale nezajímá je, co 
děláme, ale ţe jsme ty, co rejou do ODSky a Socanů. Moţná jste chtěla slyšet něco jinýho. 

A: Ne, dobrý. Jakýkoli informace o tom. Pak by mě zajímalo, jaký máte Vy a Vaše organizace vztah 
k Jizerským horám? 
B: Veskrze kladný. Bydlím v Jizerkách, ţe jo. Na Jizerkách ta naše organizace kdysi vyrostla, a 
přestoţe uţ v nich teď moc nepůsobíme, tak určitě kladnej. My to nemáme moc rozpalcelovaný. My 
to bereme přírodu jako celek, nebo přírodu tady v regionu jako na celek, takţe Jizerky jsou její 
součástí. A určitě významnou součástí. Dneska zrovna jsem mluvil s paní z Agentury ochrany 
přírody a krajiny a vymýšleli jsme, co by se dalo dělat za projekty z operáku v Jizerských horách 

speciálně. Tak jsme vymejšleli ty tisy, protoţe jich máme ve školkách několik set. Zatím jsme je 
dostávali do Jizerek prostřednictvím programu Péče o krajinu, ale to byly vţdycky desítky. Tak 
jsme vymýšleli, ţe by se dal udělat velkej projekt, kterým by se jich tam dostaly stovky, a na to by 
byl ideální ten operák. 
A: Tak budu drţet pěsti. Pak ještě, jestli Vás napadají nějaké přednosti a slabé stránky Vaší 
organizace? 

B: Jak se to vezme. Kdybyste se ptala různých kolegů, tak by z nich vypadly různý věci. Jedna 
slabá stránka třeba můţe být právě ta svázanost s tou politikou a s tou korupcí. Někdo to můţe 
brát jako silnou stránku. To záleţí na úhlu pohledu. 
A: Budu to brát tak, ţe je to Váš pohled. 
B: Druhou slabou stránkou je, ale to mají všechny neziskovky, ta přílišná závislost na projektech, 
to je jasný, ale to asi nikdy nebude jinak. 



 

Slabou stránkou je finanční situace. Uţ tu působíme 21 let a z nich 21 let se permanentně zvyšuje 
náš dluh. Původní předpoklad byl, ţe s velkými projekty se nám ho podaří nějakým způsobem 
sníţit, ale je to spíš naopak. Silná stránka jsou tu lidi. Dělají tu skvělí lidé, je tu úţasná atmosféra. 
Proto tu dělám 17 let. Hlavně kvůli lidem. Takhle, ono to není úplně standard. Já tu jsem 17 let, ale 
kdybych vzal průměrnou dobu ostatních kolegů, je nás tu asi deset, tak průměrná doba těch lidí je 

dohromady třeba rok a půl, dva. Lidi se tu hodně střídají. Některý odcházejí s projektama, některý 
odcházejí, protoţe na ně nejsou peníze, některý štvaly ty korupční aktivity, prostě nedokázali to 
skousnout, tak odešli, některý nemají rádi našeho pana předsedu, protoţe on je takovej válcovač, 
silná osobnost, takţe některý to s ním nerozchodili, spousta jich šla na mateřskou, protoţe my 
zásadně nabíráme mladý holky. Kdybyste šla ke mně na patro, tak tam jsem já a čtyři mladý 
holky. Ale kaţdopádně se to furt daří, aspoň mně to tak přijde, já jsem optimista, je tu furt skvělá 
atmosféra a skvělý lidi. Jeden odejde, druhý přijde. Kdyţ vezmu silnou stránku z hlediska činnosti, 

tak bych řekl, ţe silná stránka je ta komplexnost. Ţe nejsme jenom neziskovka, která někde lobuje 
v parlamentu, a nejsme zase jenom neziskovka, která jednou za rok někde poseká louku. Máme 
vlastní pozemky, o který pečujem dlouhodobě, děláme tam pravidelnej management, děláme tam 

exkurze, děláme tam dobrovolnický akce, do kterých zapojujem lidi, propagujem to různým 
způsobem, je to takový ucelený. Je to navázaný na konkrétní lokality, který jsou fakt naše, takţe 
nehrozí, ţe se někomu znelíbíme a nějakej dlouhodobej projekt bude v háji. 

A: To je určitě obrovský pozitivum. Nějaký třetí Vás ještě napadá? Nemusí být tři, jestli Vás 
nenapadá. 
B: Teď nevím, jestli silnou, nebo slabou. 
A: Teď jsme u těch silných. 
B: Napadá mě, ţe máme slabou stránku nedostatečný technický zázemí. Bývali doby, kdy jsme 
měli čtyři auta, jedno z nich bylo terénní. Teď uţ terénní doslouţilo, dvě osobní taky, takţe teď 
máme jedno osobní auto, který půjde pomalu do šrotu. Takţe to je takový nedostatek trochu. 

Naštěstí máme dost soukromejch, takţe jezdíme soukromejma po pracovní cestě. Co dál? Určitě 
nemáme problém s vizema.  
A: To je další otázka. Jaké jsou Vaše vize? 
Naše vize jsou takové ... já uţ jsem tu zmiňoval tu vizi toho pozemkovýho spolku. Ale jinak je to 

tak, ţe naše vize jsou takový, jaký přinese náš předseda. Trošku samozřejmě přeháním, ale 
nicméně on je fakt velký vizionář a vţdycky přijde s něčím, co nám přijde neuskutečnitelný, sloţitý, 
nesmyslný, a vţdycky se to dotáhlo, vţdycky měl pravdu, vţdycky to funguje a vţdycky je to 

skvělý. Novej prales vymyslel on, mokřady Jablonné také vymyslel on. On zjistil, ţe ten pozemek je 
na prodej, on šel na draţbu a koupil ho. On vţdycky přijde s utopistickou vizí a vţdycky se to pak 
dokáţe dotáhnout do konce a výsledek je úplně skvělej. Takţe na vize máme předsedu, na ty 
velký. Ty malý vize třeba my si tady nějak děláme. Kaţdej máme ... já mám ten prales, já jsem 
lesák, kolegyně má na starosti ty mokřadní věci, ta má svoji malou vizi v tom Jablonným, kam to 
povede dál, ale na ty velký vize máme předsedu. 

A: Tak jo. Tak se můţeme přesunout k další oblasti obecnějších otázek. Jak podle Vás Vaše 
organizace prospívá společnosti a veřejnému zájmu? 
B: Já bych řekl, ţe na těch konkrétních lokalitách, minimálně, kdyţ ne jinde, tak v konkrétních 
lokalitách rozhodně. V Jablonným to je lokalita, která je 200 nebo 300 metrů od náměstí. Neţ jsme 
tam přišli, tak tam na šesti hektarech bylo smetiště a shnilej rákos. Teď tam je špičkovej park pro 

procházky místních lidí. Taky tam furt jsou, je tam plno, mládeţ na kolech, maminky s kočárkama, 
důchodci o berličkách, pejskaři. Tam je narváno lidma, takţe myslím, ţe pro obyvatele Jablonnýho 

je to nesporný. Takţe to je jedna věc, ty lidi u tý konkrétní lokality, kterou jsme zrevitalizovali. My 
teda nerevitalizujeme jenom pro přírodu, nevytváříme rezervace, který bysme oplotili a nepouštěli 
tam lidi, máme motto „Pro lidi, pro přírodu“, takţe vţdycky to děláme pro přírodu i pro lidi. 
Snaţíme se, aby tam lidi chodili, přestoţe chceme, aby tam rostly vzácné rostliny a ţili vzácná 
zvířata, tak nikdy to není tak, ţe bysme to uzavřeli, ale naopak, zpřístupňujem to lidem. Druhá věc 
je, si myslím, na poli inspiračním. Jakoţe to jsou všechno modelový věci, který uţ před náma určitě 
někdo někde dělal, ale ne na moc místech, a nebo se o tom moc neví. Minimálně tady v regionu se 

jedná o modelový věci. Ukazujem: „Hele, koukej, tady ta smrková monokultura ...“ s tou se 
normálně nic nedělá. To se dělá tak, ţe se nechá sto dvacet let, udělá se tam paseka a na tu 
paseku se vysadí pár i jinejch sazenic. My jsme dokázali, ţe to jde vyměnit i ve čtyřiceti letech, 
kolik ta monokultura měla, tak tam se dá kotlík a rozsází se to a tak. Takţe prostě inspirace pro 
vlastníky nebo pro správce, který můţou dělat něco podobnýho na svých pozemcích. Třeba u toho 
pralesa to poměrně dobře to funguje, lidi se nás hodně vyptávají na různý detaily. Máme lidi, který 

se náma inspirovali a dělají to na svých pozemcích. Zrovna ta slečna, se kterou jsem si Vás spletl, 
to bude dělat někde na jiţní Moravě. Ještě budu přemýšlet dál. Tak protikorupce určitě. Předseda 
by řekl hned protikorupci, ale jak přispívá lidem, ţe jo? Šetří veřejný peníze, zabraňuje tunelování 
veřejných majetků a veřejných peněz. Ekologická výchova, dětičky. To je přece úplně jasný. Děti 
přivedeme k mokřadu, vyloví si tam pár ţabiček nebo pár larev, podívají se do klíče, naučí se ty 
larvy určovat a zjistí, ţe tam potkaly čolka. Tak nejen, ţe pak za týden budou vědět, co je čolek, 



 

ale pěstuje to v nich vztah k přírodě, pochopí, co je mokřad, jaký to má význam, ţe kdyţ je tam 
baţina, takţe má nějakej význam, ţe to není jen bláto, do kterýho se propadnou. Spousta lidí, 
který s námi dříve jezdili na dobrovolnický akce před dvaceti lety, tak dnes z nich jsou doktoři, 
inţenýři a docenti v přírodních vědách. Vím o konkrétních lidech, který se inspirovali na našem 
táboře nebo na naší akci, ţe to je nasměrovalo k tomu, aby studovali přírodu. 

A: Myslíte si, ţe Vaše organizace prospívá i z hlediska sociálního rozvoje Jizerských hor? 
B: To by fungovalo, pokud bysme ty peníze neměli z evropských a přeshraničních peněz, kde se 
všechno musí vysoutěţit na základě nejniţší nabídkový ceny ve výběrovým řízení. Dokud jsme to 
dělali běţným způsobem, tak jsme samozřejmě zaměstnávali místní lidi, který to měli za barákem, 
který ty lokality znali a věděli jsme, ţe to dělají kvalitně. Teď to zadáme firmě, která je z druhýho 
konce republiky, která si sem přiveze svoje Ukrajince, kteří to dělají nekvalitně, a my je 
nedonutíme k tomu, aby to kvalitně dělali. 

Minimálně aspoň Čmelák slouţí jako sociální podnik svým zaměstnancům. Teď je nás tu kolem 
deseti, ale svýho času nás tu bývalo dvacet. Tak aspoň těch dvacet lidí mělo kde pracovat, 
v příjemném prostředí a ve svojí profesi. Přemýšlím, moţná jsem to trošku zjednodušil. 

A: S tím souvisí i další otázka – jak je to s přispěním ekonomickému rozvoji v Jizerských horách? 
To s tím souvisí, zaměstnávání místních. 
B: Bylo by to zase to samý. Kdyby to bylo na nás, tak bysme pořizovali všechno tady v regionu. A i 

se o to pořád snaţíme. Kdyţ máme výběrko, tak oslovujem firmy z regionu. To ale nebrání tomu, 
aby se přihlásila firma z druhýho konce republiky, která samozřejmě vyhraje na základě niţší 
nabídky. Ale snaţíme se udrţet peníze tady v regionu. Naštěstí ty sazenice, který sázíme, tak nikde 
jinde neţ tady v regionu je nemají. Vlastně je mají v Čerčanech nad Labem. Ale snaţíme se je 
nakupovat tady. Jak ještě přispíváme ekonomicky tady? 
A: Tak je mi jasný, ţe Vy se zajímáte hlavně o ten environmentální rozvoj. 
B: My asi  ekonomicky nepřispějeme jinak, neţ se dáme někomu práci nebo si od někoho koupíme 

zboţí. A to se vţdycky snaţí v rámci regionu, ale děláme to v rámci moţností. A: Jak byste 
zhodnotil společnost v Jizerských horách? Máte pocit, ţe tu funguje spolupráce, ţe si lidé věří, jsou 
si dobrými sousedy,…? Dá se to vypozorovat? 
B: Řekl bych, ţe tady na Liberecku a speciáně na Jizerskohorsku, ţe hlavním fenoménem je 

patriotismus. Myslím si, ţe málokde ... asi na Šumavě a v Krkonoších to moţná taky funguje, ale 
málokde jinde. Je to paradox vzhledem k tomu, ţe to jsou všechno Sudety, kde je to vykořeněný a 
kde to všechno jsou poválečný přistěhovalci. Moţná tu ten patriotismus nahrazuje ten přirozenej ... 

přírozenou zakořeněnost generací, ţe to je nějaká saturace. Málokde vychází tolik regionálních 
kníţek různě zaměřených historicky, fotograficky, vlastivědně jako tady na Jizerskohorsku a na 
Liberecku. To podněcuje všeobecnej zájem o přírodu, o historii, o vlastivědu, a na tom si myslím, 
ţe je v Jizerských horách postavený všechno. Zasahuje to i chalupáře, který sem jezdí z celý 
republiky. Zasahuje to i místní lidi, hlavně ty mladý. Co vím od nás ze vsi, tak starší lidi jsou 
většinou takový nedůvěřivý. Nevím, jak to funguje ve vnitrozemí, kde ... 

A: Já myslím, ţe podobně. 
B: Já tady vím, jak nás berou. Jsme mladý a aktivní u nás v obci, máme občanský sdruţení, který 
se snaţí o různý aktivity ... 
A: Jako přímo v Oldřichově? 
B: Jo. 

A: Tak to nevím ani, to mi uniklo. 
B: My fungujem asi dva roky a moc se nepropagujem. Je to spíš takovej sousedskej základ, děláme 

různý guerilla akce. Nicméně prostě jsme furt náplavy. Sice oni tu ţijí teprve od války, takţe 
maximálně jejich tatínek se sem mohl nastěhovat, předtím tady nikdo z nich rozhodně neţil, ale 
všichni jsme náplavy, jo? Oni tady jsou o čtyřicet let dýl, ale ... (přijde kolegy, řeší zamknutí 
budovy) Prostě jsme náplavy, přestoţe oni taky. 
A: Vrátím se ještě k socioekonomickýmu rozvoji. Napadají Vás organizace, který se snaţí o 
socioekonomický rozvoj, ale jako vedlejší produkt mají destrukci přírody? 
B: Ţádný konkrétní případ mě nenapadá. 

A: Tím líp. 
B: Připadá mi, ţe sociálně zaměřený organizace a lidi jsou uţ svým zaloţením citlivější a současně 
jsou citlivější i k přírodě. Takţe takový paradoxní příklad mě nenapadá. Uţ mě napadá, ale to je 
spíš obráceně. To je to, o čem jsem mluvil. Ty zdroje, evropský, norský, švýcarský, národní zdroje, 
který se snaţí přispívat přírodě, tak jdou proti sociálnímu rozměru. Přitom vţdycky v těch 
dotazníkách, kdyţ se píše ten projekt, tak mají kolonku, jak to přispěje v regionu ze sociálního 

hlediska. Ale tím, jak mají nastavený ty parametry těch výběrových řízení, tak to jde zásadně proti 
podpoře místních sociálních skupin. Úplně zásadně. Tím, ţe tam je jediným výběrovým  kritériem 
ta cena, tak k těm místním se to nikdy nedostane, ta práce. A vsadím se, ţe v nějakých svých 
počátečních programových dokumentech na začátku to mají napsaný, ţe chtějí podporovat místní 
podnikatele a místní sociální skupiny a bla bla, ale to je úplně mimo. 



 

A: Tak na tom je třeba zapracovat teda. Těţko říct, jestli se to k nim dostane, nějaká zpětná 
vazba. 
B: Mi přijde, ţe jsou extrémně podezíravý. Já se vsadím, ţe ze stejných fondů v jiný zemi ty 
podmínky ani omylem nejsou takhle nesmyslně byrokratický a přísný jako u nás. Teď je otázka, 
jestli je to tím, ţe ty český úředníci nad náma se jistěj a chtějí být papeţštější neţ papeţ a chtějí 

mít jistotu, ţe se na ně nesveze nějakej průser, tak jestli je to z toho důvodu, ţe je to přísnější neţ 
jinde, nebo jestli Evropa nám dává přísnější podmínky neţ dá někde v Holandsku nebo Švýcarsku, 
protoţe si myslí, ţe tam se tak nekrade a u nás krade kaţdej. Nevím. 
A: Pak tedy, co Vám říká pojem udrţitelný rozvoj? 
B: Všechno, co děláme, děláme s ohledem na udrţitelný rozvoj. Je to taková obecná formule, ale je 
to tak. Trvalá udrţitelnost je i v těch přírodních věcech, co děláme. Všechny projekty musí mít 
nějakou udrţitelnost a to, co děláme, k tomu směřuje. Ta smrková monokultura čtyřicetiletá, 

mladá, voţraná, která by chcípla do deseti let sama od sebe, tak my kdyţ z ní uděláme smíšenej 
les, kterej napodobuje původní přirozenou dřevinnou skladbu – věkovou, druhovou a strukturovou, 
tak to děláme pro trvalou udrţitelnost lesa. To samý, co děláme v mokřadech, tak děláme pro 

trvalou udrţitelnost mokřadního ekosystému. A jinak trvalá udrţitelnost v kanceláři – jedině tím, ţe 
pouţíváme recyklovaný toaletní papír, ale to asi nepřispíváme k trvalý udrţitelnosti. Zkuste mi 
napovědět, co bych si pod tím měl představit dalšího, a já Vám odpovím, jestli to děláme nebo 

neděláme. Tohle jsou věci, který mě napadly, ale ... 
A: Já myslím, ţe svým způsobem ... Jedná se o socioekonomický rozvoj s ohledem na přírodu, aby 
se člověk nerozvíjel na úkor přírody, protoţe tu sám potřebuje pro svou existenci. A taky 
samozřejmě aby něco zbylo pro budoucí generace. S tím, ţe my co jsme si říkali definici ve škole, 
tak to je uspokojování lidských potřeb, těch sociálních, prostřednictvím ekonomických nástrojů a 
technologií s ohledem na limity přírody a ţe aby to bylo realizovatelný na všech moţných úrovních, 
ať uţ místní, nebo globální, tak ţe je potřeba změnit hodnoty a systém, procesy rozhodování a tak. 

B: Tak tohle podle mě dělají všechny ekologický neziskovky. My to v podstatě děláme i obráceně. 
Kdyţ se dostanu do toho Jablonnýho, tak my to děláme i obráceně, protoţe tam děláme mokřady, 
tak to děláme pro lidi, aby teda byl trvale udrţitelnej rozvoj bla bla bla ... podporujeme šetrnou 
místní lokální rekreaci. Ale aby ty mokřady byly trvale udrţitelný, tak na tom pracujem naopak s 

lidma. Dělali jsme asi čtyři nebo pět komunitních plánování, kde se bavíme s těma lidma a ptáme 
se jich, jak by to podle nich mělo vypadat, co oni tam chtějí mít. Aby to jednak odpovídalo, co tam 
uděláme, třeba tu návštěvnickou infrastrukturu, aby to odpovídalo jejich představám, tzn. aby to 

vyuţívali, a na druhou stranu, aby si to prostřednictvím toho taky vzali za svý a tím pádem, kdyţ si 
to vezmou za svý, tak ta lokalita bude míň ničená, nebudou tam odhazovat odpadky, nebudou tam 
likvidovat odpadkový koše, nebo kdyţ to budou likvidovat, tak tam bude víc lidí, který to budou 
hlídat a který je sprdnou za to. Díky tomu, ţe si to vezmou za svý, tak budem mít větší šanci 
shánět dobrovolníky na to, aby se to tam kosilo, nebo vytrhával orobinec nebo bla bla bla, takţe to 
je v podstatě taková trvalá udrţitelnost naruby. Není to ta příroda pro člověka, ale je to ten člověk 

pro tu přírodu. 
A: Tak teď uţ bych se přesunula k tématu biosférických rezervací. Pro začátek bych se zeptala, 
jestli znáte pojem biosférická rezervace? A znáte program Člověk a biosféra? 
B: Znám pojem biosférická rezervace, ale ţe bych z fleku vypotil, kde všude v ČR máme biosférický 
rezervace, tak to nevypotím. 

A: To nemusíte. 
B: Bohuţel to neznám u vlastní zkušenosti, protoţe jsem v ţádný biosférický rezervaci nikdy nic 

nedělal. Je to jako ekocentrum ve velkým. Teda biocentrum ve velkým. Biocentra znám, protoţe na 
našich pozemcích jich několik máme. 
A: Takţe Vám nemusím nic říkat a můţu se rovnou doptávat? 
B: Klidně mi to řekněte, já si to připomenu. 
A: Biosférických rezervací tu máme šest a jednu z nich máme ve vedlejších Krkonoších. A o tu se 
zajímám ve svý diplomce, ţe právě biosférická rezervace v Krkonoších by se měla v blízké, snad, 
budoucnosti rozšířit právě o území Jizerských hor. 

B: To mi přijde logický, no. 
A: Proto tady provádím průzkum. Neţ se to realizuje, tak je potřeba komunikovat s obcemi, 
s místními obyvateli, s neziskovými organizacemi. A já právě komunikuji s neziskovými 
organizacemi. Biosférické rezervace vznikají v rámci programu Člověk a biosféra, coţ je mezivládní 
program, který vznikl v roce 1971. Jedním z cílů je vytvoření společenskovědní a přírodovědné 
základny, aby se člověk uměl správně rozhodovat, aby svým konáním neničil přírodu a uměl se s ní 

harmonizovat a domýšlel důsledky svých činů. Biosférická rezervace se snaţí taky, mimo jiné, 
chránit tu biologickou rozmanitost, coţ dělá prostřednictvím toho, ţe po celém světě jsou 
vyhledávány rozsáhlejší plochy biomů. Takţe se to vţdycky vybírá podle toho, kde je nějaká 
rozsáhlá část biomu, coţ tady budou pravděpodobně lesy, protoţe tady je to hodně zalesněný. Na 
takovýchto místech jsou teda zakládány biosférické rezervace, kde se snaţí chránit tu biologickou 
rozmanitost, i tu kulturní rozmanitost, protoţe tam je člověk i ta biosféra, zajištění monitoringu 



 

přírodního prostředí, spolupráce s vědou a s univerzitami, zapojit místní obyvatele, místní 
neziskové organizace, místní firmy, místních úřady, aby tam fungovala komunikace a sdílení 
informací a aby tam právě vzniklo to dobré společenství. Snaţí se naučit člověka správně 
hospodařit v souladu s přírodou, a to má být právě trvale udrţitelný rozvoj. Pro tyhle účely se 
biosférická rezervace dělí na tři zóny. A já se zajímám o tu třetí zónu, kde se ukazuje ten 

udrţitelnej rozvoj v praxi, jak by to mělo fungova. Jinak je ještě první zóna, tam je ten chráněný 
biom, většinou to totoţný s první zónou CHKO nebo NP. Pak je ještě druhá zóna, nárazníková, ta 
má tlumit ten vliv člověka. A já se zajímám o třetí zónu a zajímám se právě o to, co si o tom myslí 
neziskové organizace. Coţ je moje další otázka, jestli si myslíte, ţe případný vznik biosférické 
rezervace prospěje Jizerským horám? 
B: Jizerský hory jako takový mají spoustu lokalit, který jsou přírodně významný, ale zas kdyţ 
vezmu většinově ty lesy na tý vrcholový plošině teda, tak extra cenný nejsou. Nicméně pro mě to 

není důvod, aby se to tam nerozšířilo. Bral bych to jako impuls, ţe by sem mohly přitést nějaký 
další peníze, který to můţou změnit. Něco podobnýho jsme dělali na ještědským hřebenu, kde na 
našich pozemcích bylo biocentrum, a kdyţ se vyhlašovaly evropsky významný lokality Natura 2000, 

tak se vymýšlelo, kudy by měla víst hranice a co všechno by v tý lokalitě mělo bejt. My jsme 
navrhovali, aby se tam dostaly všechny naše pozemky, přestoţe přírodně cenný nejsou. 
Z přírodovědnýho hlediska ta čtyřicetiletá smrková monokultura, co tam byla, to je hnus. To není 

v podstatě, aby to bylo chráněný. Ale my jsme to tam navrhli proto, ţe jsme věděli, ţe s ní budeme 
pracovat a výhledově do budoucna tyto pozemky cenný budou. Dodatečně se ukázalo, ţe to byla 
velká výhoda, protoţe kdyţ je to v EVL, tak se tam snáz získávají peníze nebo stačí míň 
kofinancování nebo něco. Stejnej přístup uplatňujeme i v pozemkovým spolku. Skupujeme 
bezcenný pozemky a snaţíme se, aby se z nich staly cenný. A stejně bych to viděl i z hlediska 
biosférický rezervace. Ať se klidně rozšíří, i kdyţ na mnoha místech Jizerských hor je přírodní 
hodnota sporná, říkám na většině, ne na celejch, jo? Nicméně to je další impuls k tomu a další 

moţnost, jak tam dostat další projekty a jak s tím zase pohnout. Jinak ty věci, který jste 
popisovala, kterýý se týkají biosférický rezervace, tak mám pocit, ţe automaticky fungujou uţ teď, 
ale můţe se na to prolnutí těch prvků, nebo těch sfér, můţe se na to klást důraz, můţou se na to 
psát nějaký další projekty, můţou se v tom dělat akce pro veřejnost a můţe se to ještě prohloubit. 

A: Myslíte si, ţe existence biosférické rezervace by prospěla i Vaší organizaci? Mohlo by jí to 
nějakým způsobem obohatit? 
B: Tím, ţe přímo v Jizerských horách uţ působíme dost málo, tak nás to můţe ovlivnit spíš menší 

míře. Napadá mě, ţe kdyţ se k tomu budou konat semináře a konference a takový věci, tak to nás 
určitě bude zajímat a určitě se toho zúčastníme. Pokud se tam díky biosférické rezervaci dostane 
více sazenic, tak to nám přinese peníze a nebudem mít pocit, ţe nám chcípaj sazenice ve školkách, 
kdyţ to tak řeknu, zase trochu přehnaně. A můţe to ovlivnit mě jako obyvatele Jizerských hor i 
negativně, protoţe uţ teď je v Jizerských horách lidí jak ... a obávám se, ţe tahle mezinárodní 
značka jich sem můţe dostat ještě víc, a to uţ fakt nevím, kde pak budou. 

A: To můţe, no. To je braný spíš jako pozitivum, ale koukám, ţe tady ... 
B: Byla jste někdy v létě v Jizerských horách? 
A: Na jaře. 
B: To je rozdíl. Na jaře a na podzim se dá do Jizerek ještě jít, ale v zimě a v létě to je strašný, to 
jsou zástupy, tam se stojí fronty i na kolech, jo? Protoţe tam bohuţel tím, jak se těţily ty lesy 

v sedmdesátejch letech, ta celoplošná kalamita, tak se tam udělaly zpevněný cesty, všude po celý 
tý vrcholový plošině a to je dneska jeden cyklista vedle druhýho. Kdyby to byli jenom turisti, tak je 

to ještě v pohodě, s těma se dá nějak fungovat, ale kdyţ tam jezdí ty stáda cyklistů, tak to je o 
drţku. Já teda, kdyţ tam chodím, tak po značených cestách a po zpevněných cestách nechodím. Já 
chodím porostama, chodím prvníma zónama, chodím PRkama ... 
A: Vy k tomu máte povolení? 
B: Nemám, já to dělám všude. Já jsem tramp a mě zákony nezajímaj. Takţe mě to zase tolik 
neovlivní, kdyţ tam po těch asfaltkách bude chodit ještě větší stádo lidí neţ teď. Ale řekl bych, ţe 
valná většina patriotů a lidí, co mají rádi přírodu Jizerských hor, tak vnímá, ţe tam těch lidí je moc, 

to je jistota. A pokud jich tam bude ještě víc, tak tenhle aspekt příliš neocení. 
A:  Tak sám jste říkal, ţe Jizerky fungujou uţ i bez biosférky, tak moţná, ţe to výraznější zvýšení 
být nemusí. 
B: Určitě to přitáhne ty zahraniční, pro ty český to fungovat nebude. Ty Čechy nějaká biosférická 
rezervace nezajímá. To bude fungovat pro ty zahraniční turisty. A dneska, bohuţel, momentálně 
zhruba, teď nevím, to říkám ze svý hlavy, třeba je to úplně jinak, ale podle mě 95 % toho, co tam 

teď je, jsou Češi. Takţe těch tam bude stejně a ještě přibyde spousta zahraničáků, kterých je tam 
teď 5 %. 
A: Ale pozitivem by mohlo být, ţe biosférická rezervace se snaţí podporovat spíše ekoturismus, 
takţe spíš pěší turistiku. 
B: Moţná vymyslí nějaký koncept, který turisty nějakým způsobem usměrní, naředí, nebo něco 
takovýho, aby to alespoň zdánlivě vypadalo, ţe jejich tam míň. 



 

A: Myslíte si, ţe je naopak něco, čím byste Vy mohli přispět biosférický rezervaci? 
B: Můţeme jim nabídnout sazenice a můţeme jim nabídnout naše zkušenosti s 
prkatickou přeměnou různých biotopů. Samozřejmě nejsme jediní, kdo tyhle zkušenosti má, ale 
můţeme přispět v rámci nějakýho workshopu nebo konference. Přispět můţeme i rukama a 
mozkem, pokud tam bude nějaký projekt, na kterém bychom mohli participovat.  

A: To by mělo být jednou z výhod, ţe v rámci biosférický rezervace by se měly rozrůst kontakty a 
komunikace v rámci regionu, republiky i světa.  
B: To bude asi dobrý. V regionu víme, ţe tady ty neziskovky jsou, ale fakt spolu komunikujeme 
jenom při konkrétní příleţitosti. Je tady nějaká Asociace neziskových organizací Libereckého kraje, 
která by tyhle organizace měla sdruţovat a měla by fungovat na nějaký setkávání, ale tahle 
organizace v podstatě nefunguje. Teď se vymýšlí alternativní organizace, která by měla dělat to 
samý. Ale je to navázaný na to, ţe některý lidi nedokáţou komunikovat se současnou šéfkou. 

Takţe vzniká něco podobnýho, paralelního, ale ţe by se neziskovky mezi sebou pravidelně scházely 
a komunikovaly spolu, to se neděje. Tak pokud vznikne nějaký projekt ... 
A: Třeba to konečně začne. A ještě by to pak bylo rozšířený o Krkonoše. Mohli byste expandovat do 

Krkonoš. Kupovat tam pozemky a tak. 
B: Krkonoše mají svých sazenic dost. Já si myslím, ţe abysme zas zvládali ty pozemky fakt 
kontrolovat a poctivě obhospodařovat, tak Liberecký kraj je aţ dost velkej, jo? Já se na některý 

pozemky dostanu jen jednou za rok a to je málo. Takových dvacet pozemků máme v Libereckým 
kraji. A to jsme ještě docela malej kraj. Fakt jsou pozemky, kam se dostanu jednou za rok. 
Většinou to jsou pozemky, který tu kontrolu moc nepotřebujou, ale mít je ještě někde dál, to uţ by 
bylo blbý. 
A: Je mi to jasný. A kdyby se dělaly mezioborový projekty, tak Vás to zajímá?  
B: Určitě. 
A: I kdyby se dělala setkání, kde by se řešily environmentální nebo sociální problémy v rámci 

biosférické rezervace? To by vás také zajímalo? 
B: To by moţná zajímalo spíš někoho z mých kolegů. A zajímalo by nás to, pokud by tam byly 
zaplacený i mzdy nebo DPP nebo něco takovýho. 
A: To Vám slíbit nemůţu. 

B: Já vím. To jenom tak říkám, ţe tím, jak máme těch projektů hodně, tak často nevíme, kam dřív 
skočit. Přestoţe různých workshopů a konferencí se děje hodně, tak na ně nestíháme jezdit tak, jak 
bysme rádi, protoţe nestíháme. Takţe to nemůţu slíbit. Záleţí, jakým způsobem bychom byli 

zaparticipovaní. 
A: A to uţ jste říkal, ţe byste mohli nabídnout nějaké exkurze, ať uţ v pralese nebo v mokřadech. 
B: Určitě. My neděláme exkurze jen na našich pozemcích, my děláme exkurze i na cizích 
pozemcích, ve spolupráci se Správou CHKO Luţický hory, ve spolupráci se Správou CHKO Jizerský 
hory, s Agenturou ochrany přírody a krajiny v Liberci. My tu exkurzy zorganizujeme, seţeneme lidi, 
autobus, dopravu, všechno. A oni poskytnou průvodce, my mu zaplatíme DPP nebo něc. Takţe 

děláme exkurze i na jiných pozemcích, i kdyţ jich máme dost, tak dokáţeme dělat exkurze i jinde. 
A: Ještě se zeptám, říká Vám něco plán péče a zonace? Byli byste ochotni podílet se na jejich 
tvorbě? 
B: Asi můţem. My jsme se podíleli tady na tom Ještědu, jsme se podíleli na přípravě těch ... u tý 
Natury se to nejmenuje plán péče, ale tam se to jmenuje soubor … Nevzpomenu si, ale je to plán 

péče o naturovým území, tak tady jsme se na tom také podíleli. A v Jizerských horách, pokud by se 
jednalo o lokalitu v Jizerských horách, o kterou bychom měli z nějakého důvodu zvýšený zájem, 

tak asi jo. 
A: A měli byste zájem podílet se na samotném návrhu biosférické rezervace? 
B: Nějakým asi pasivním způsobem. Ţe bych si to přečetl dal bych k tomu nějakou krátkou 
poznámku, ale na tu samotnou tvorbu tady jsou větší odborníci, neţ já. Jsou tady i odborníci, který 
to mají na starosti, mají to v gesci svý práce. Je tady Správa CHKO. A kdo jiný by to měl 
připravovat neţ oni. 
A: Jo, ti budou do toho taky zapojeni. Samozřejmě. 

B: Takţe můţu si to přečíst a dát k tomu pár konkrétních připomínek, ale asi nejsem ten, kdo by 
seděl na celý tvorbě. 
A: Jasně. Pokud jsem to dobře pochopila, tak oni chtějí zapojit co nejvíce lidí, neziskových 
organizací, uţ při samotné tvorbě. 
B: Rozumím. Tam by záleţelo i na modelu, kolik by nás to stálo času. Určitě budeme rádi, pokud 
budeme osloveni. Pak se uvidí, jaký budeme mít zrovna kapacity a kolik času to bude stát. Od toho 

by se pak odvíjela naše role v tom. 
A: Kdyby vznikla v rámci biosférické rezervace síť neziskových organizací, nevadilo by Vám být její 
součástí? 
B: Nevadilo, my chceme být její součástí. Určitě budeme rádi jedním z členů, spíš jde o to, jak moc 
aktivním členem. Takhle to řeknu. 



 

A: Kaţdý, co zmůţe. A dohromady to bude fungovat, doufám. Ještě se zeptám – kdyby vznikla síť 
neziskových organizací, tak myslíte, ţe se dokáţou sesíťovat samy, nebo by to měl udělat někdo za 
ně? 
B: Zasíťovat za jakým účelem? Obecně nebo k tý biosférický rezervaci? 
A: Kvůli biosférické rezervaci. 

B: To mi přijde, ţe samy se asi nezesíťujou. 
A: To nezvládnou. 
B: Ne ţe by to samy nezvládly, ale je otázka, jak budou vědět, ţe uţ je fáze, kdy by se měly 
síťovat a ţe uţ je chvíle, kdy je čas na jejich roli v tom. Spíš takhle bych to viděl. Ale ţe bych 
v rádiu zaslechl, ţe se plánuje rozšíření biosférický rezervace a začal bych obvolávat neziskovky, to 
asi ne. Já myslím, ţe je dobrý udělat na začátku nějaký workshop, a tam se ty neziskovky sejdou a 
tam se uvidí, co z toho vypadne. A ať ten workshop je na Jizerce. 

A: Jo, tam je to pěkný. 
B: Kdyţ to bude na Jizerce, tak to pro mě bude o padesát procent zvýšená pravděpodobnost, ţe 
tam přijedu. Já mám Jizerku fakt hodně rád. Je do na druhém konci Jizerských hor, ale Jizerku 

miluju a cokoli se tam děje, tak tam jedu. A myslím si, ţe to platí pro víc lidí, protoţe je to fakt 
perla v Jizerkách. Je tam dost kapacit, aby se to tam udělalo. Je tam hodně penzionů, 
restauračních zařízení, ekologický středisko, spousta hospod, jsou tam krásný večerní procházky, 

spousta prostoru pro exkurze. Takţe pokud budete dělat workshop v Jizerkách, tak lobujte na 
Jizerce. Navíc je to v tom koutě, kde to navazuje na Krkonoše, takţe to má i logiku. 
A: Ještě takovou doplňující otázku. Kdyţ jsem prováděla předvýzkum neziskových organizací, tak 
jsem zjistila, ţe je nepoměr mezi počtem v Jizerských horách a v Krkonoších. Tak se ptám všech 
neziskových organizací, proč si myslí, ţe tomu tak je? 
B:  Zajímal by mě ten nepoměr. Jestli v náš prospěch nebo neprospěch. 
A: Tady máte obrovský mnoţství, a v Krkonoších něco je, ale moc toho není. 

B: Já si myslím, ţe v celý ČR není taková koncentrace jako tady. Nás to samozřejmě štve, protoţe 
si konkurujem. Já si myslím, ţe to ... ty jo, čím to je? Myslím si, ţe je to postavený na konkrétních 
lidech, neziskovka vyroste vţdycky na konkrétním člověku. Asi na to má vliv ten patriotismus, o 
kterým jsem mluvil. Ţe si ty Jizerky spousta lidí vzala za svý. A pokud to jsou aktivní, kdyţ to jsou 

ochranáři přírody, nebo jim je ochrana přírody blízká, tak pak uţ není daleko k tomu, aby vznikla 
nezisková organizace. Jedna nezisková organizace třeba vznikla tak, ţe se náš předseda pohádal 
s naším místopředsedou. Dva lidi, který zaloţili naší neziskovku, se tak pohádali, ţe jeden z nich 

odešel a zaloţil si novou neziskovou organizaci. 
A: Ještě se doptám na formální věci. Rok zaloţení? 
B: Duben 1994. Nevím přesnej den. 
A: To nemusíte přesně. To je aţ aţ, ţe víte duben. Pamatuju si dobře, ţe organizace Čmelák 
navazuje uţ na něco předešlýho? 
B: My uţ jsme měli čtyři různý názvy. Původně jsme byli Staří ochránci Jizerských hor. 

A: No, to myslím. 
B: Potom jsme byli Společnost přátel přírody. Teď jsme Čmelák – společnost přátel přírody. Ten 
dovětek uţ moc nepouţíváme, brzy moţná budeme uţ jen Čmelák. 
A: Tak to uţ je velká historie. A ty Staří ochránci Jizerských hor, to je od jakýho roku? 
To bylo od toho 94 a to bylo třeba prvních pět let, moţná víc. 

A: A Čmelák je teda od jakýho roku? To jsem myslela, ţe ten Čmelák je od toho roku. 
B: Čmelák je tak šest, sedm, osm let. Ale fakt to ... 

A: To si kdyţ tak dohledám někde. A počet členů jste říkal zhruba deset? 
B: Ne, je to 10 zaměstnanců. 
A: Jo vlastně, tady jsou zaměstnanci. 
B: A pak členů, to je takový sloţitější, protoţe u nás jsou čtyři různý skupiny lidí. První skupinou 
jsou zaměstnanci, to je asi deset lidí v současný době. Dřív bylo dvacet, ale teď se zmenšujem. 
Druhou skupinou jsou členové, to je tzv. členská schůze. Jsou to lidi, který to směřujou a vymýšlí, 
co by se dalo dělat. Schází se přibliţně jednou za půl roku a řeší nějaký zásadnější věci. Těch 

máme asi dvanáct. Potom máme radu sdruţení. To jsou lidi, který jsou z těch členů, ale scházejí se 
častěji a dělají ty operativnější věci. V tý radě máme v současnosti asi 4 lidi z těch 12 lidí. A pak tu 
jsou individuální dárci, kterých je současně kolem 400 aţ 500, aktuálně platných. Ale dříve jsme 
jim říkali členové Přátel přírody. Takţe dřív to bylo postavený jako členové, ale bylo to sloţitý, měli 
jsme dva druhy členství, jedno bylo to normální a druhý bylo tohle, ale v podstatě to jsou 
individuální dárci. 

A: A dobrovolníků? 
B: Dobrovolníků jako pravidelnejch ... to jsme měli dřív. Dřív jsme dělali, já nevím, šest osm akcí 
pro pravidelný naše dobrovolníky, tak měli jsme takový kmenový dobrovolníky, který jezdili 
pravidelně. To uţ se teď moc neděje. Teď většinu, co děláme, tak jsou ty teambuildingy pro ty 
firemní dobrovolníky. Pro ty naše dobrovolníky děláme jen pár akcí do roka, a tam se to dost 
střídá. Pokud jsou nějaký fakt pravidelný, tak jich je pár, ale pokud bych měl říct, kolik 



 

dobrovolníků se zapojí do akcí za rok, tak střelím od boku ... 400? Moţná i víc. To nepočítám lidi, 
který jsou na exkurze. Počítám fakt lidi, co prakticky dělají v terénu motykou, sekerou, srpem. 
A: To je teda fakt ve velkým. A forma je o.p.s.? 
B: Ne, to uţ o. p. s.  ...  vlastně ještě jsou. My jsme byli občanským sdruţením a teď jsme byli 
nuceni stát se spolkem. Ačkoli to pro nás není ... ono to není moc šťastný, ten nový občanský 

zákoník, jak je postavenej. Občanský sdruţení se zrušilo a občanský sdruţení by se mělo nahradit 
dvouma formátama, dvouma názvama, který jsou někde z doby Rakouska-Uherska nebo první 
republiky. Buď se sdruţení má stát spolkem, ale spolek, z toho, jak je popsaný v Občanským 
zákoníku, uspokojuje primárně potřeby svých členů, coţ my neděláme. Druhej název, ale ten je 
strašnej, je ústav. My bysme měli být ústav. 
A: To právě nahrazuje ty o. p. s. 
B: Ne, to není takhle. To nahrazuje i občanský sdruţení. Není to takhle úplně sdruţení = spolek, o. 

p. s. = ústav. Tak to není. Občanský sdruţení, který primárně uspokojuje potřeby okolí, tak by se 
mělo stát ústavem. My se ústavem fakt stát nechcem, tak jsme zůstali spolkem. Není to šťastně 
udělaný. 

A: To teda ne. 
B: Myslím, ţe ani o. p. s. nejsou nadšený, ţe jsou ústav. 
A: Tak ty, co uţ existovaly, tak můţou zůstat o. p. s., ale ty nově vznikající ... Ještě bych se 

potřebovala dozvědět něco o Vás.  Jaký je Váš věk? 
B: Letos mi bude, tuším, 40. Takţe je mi 39. Ačkoliv na to nevypadám. 
A: To ne. Jaký je Váš rodinný stav a jestli máte děti? 
B: Mám dítě a jsem téměř ţenatý. 
A: Potom ještě, jaké máte vzdělání? 
B: Mám vyšší odborné vzdělání v oboru Ochrana a správa ochrany ţivotního prostředí. Předtím 
jsem strávil ještě nějaký čas na ČZU studiem oboru Krajinnýho inţenýrství, ale to jsem 

nedostudoval. Tam jsem pochytil něco z lesařiny. Na VOŠce, Správa ochrany ţivotního prostředí, 
jsem pochytil něco z ochranařiny. 
A: A předtím byl gympl. 
B: Jo. 

A: Jaká je Vaše pozice ve Čmeláku? 
B: Uţ jsem tu za těch 17 let dělal všelicos. Začínal jsem jako terénní pracovník, který chodil po 
horách a mapoval jedle a tisy a jilmy, to se mi velmi líbilo, to bych rád dělal i teďka. Ale uţ to 

přestalo být aktuální, uţ jsem zmapoval celý Jizerky. Teď mám na starosti pozemkový spolek, to 
znamená správu šedesáti hektarů našich dvaceti pozemků. Jinak mám na starosti management a 
správu lesních pozemků. Ještě mám kolegyni, která má na starosti nelesní pozemky. Já píšu 
projekty a realizuju projekty a managementuju ty projekty, který se týkají lesa a pozemkového 
spolku obecně. Nebo i obnovy krajinných struktur. Dělám to s tou kolegyní. Ona dělá ty nelesácký 
věci, já ty lesácký věci, ale děláme to oba dohromady. V podstatě se staráme o praktický opatření 

v přírodě. Máme zaměstnance, který dělají akce pro veřejnost, máme zaměstnance, který mají na 
starosti propagaci a takový věci v rámci těch projektů. To, co se děje v tý přírodě, tak děláme my 
dva a já dělám víc to lesní a ona nelesní. Letos třeba běţí asi osm projektů, který mají ve svým 
obsahu nějaký praktický opatření v přírodě, já dělám s kolegyní těhle osm projektů. Je to od 
operačních programů aţ po krajskej projekt za 160 000 Kč. 

A: Tak jo, tak takhle uţ to asi stačí. Jsem Vás asi zdrţela přes pracovní dobu. 
B: V pohodě. 



 

Diakonie ČCE 
A:Pro začátek, co bylo motivací pro zaloţení Vaší organizace? 
B: V roce 2002 na podzim za mnou přišel farář místního evangelického sboru, jehoţ jsem členkou. 
Byl tu nový a po jeho příchodu došlo ke kontrole kartotéky - tedy kdo je členem, kdo není, kdo 
umřel a my to nevíme, kdo nechce být členem. A při té příleţitosti zjistil, ţe máme opravdu mnoho 

starších členů, kteří by uvítali i praktickou pomoc. Tak jsme začali aplikovat pomoc bliţnímu do 
praxe. Nejprve jen členům našeho sboru. Pak jsme přišli s moţností, ţe jsou tu dotace, fondy, 
nadace a mohli bymse tu činnost rozšířit na více obyvatel našeho města. Koncem roku 2004 jsme 
zaţádali o dotaci a na jaře 2005 nám bylo vyhověno. Začali jsme s projektem pečovatelské sluţby 
pro seniory a osoby se zdravotním postiţením pro oblast Jablonecka. V roce 2007 vstoupil v 
platnost nový zákon o sociálních sluţbách 108/2006 Sb. Podle něj je potřeba mít k poskytování 
sociálních sluţeb pověření. Církev by toto pověření nezískala, ale má svou Diakonii, tedy účelové 

zařízení, které můţe poskytovat sociální sluţby. Proto jsme se rozhodli vstoupit pod hlavičku 
Diakonie ČCE. 
A: Jaké jsou cíle Vaší organizace? 

B: Cílem střediska Diakonie v Jablonci nad Nisou je podporovat potřebné osoby se sníţenou 
soběstačností nebo ohroţené sociálním vyloučením. Od dětí aţ po seniory prostřednictvím tří 
registrovaných sociálních sluţeb. Naším cílem pro rok 2015 je podpořit více potřebných občanů 

města Jablonec nad Nisou a jeho blízkého okolí. 
Především sociálně aktivizační sluţby pro rodiny s dětmi nabídnou více podpory a od března 2015 
rozšíří tuto sluţbu o druhou sociální pracovnici. Ve spolupráci se statutárním městem Jablonec nad 
Nisou nadále připravujeme projekt rozšíření klubu i do horního patra budovy. Tím chceme pomoct i 
dalším skupinám mladých lidí ohroţených ve svém dospívání. Budeme se týmově vzdělávat a tím 
zvyšovat kvalitu poskytovaných sluţeb. 
Jestli nové cíle naplníme, záleţí především na potřebách vyplývajících z komunitního plánu 

sociálních sluţeb Jablonecka, na finančních a lidských zdrojích. 
A: Jak je podle Vás Vaše organizace úspěšná v plnění cílů, které si vymezila? 
B: Naše organizace si dává reálné cíle, plní je na 100%. 
A: A jak řešíte financování Vaší organizace, jestli se můţu zeptat? 

B: Nezisková organizace v sociální oblasti je závislá především na veřejných zdrojích, velmi malou 
část pak tvoří příspěvky od nadací, firemních i jiných dárců. MPSV, LK, statutární město Jablonec n. 
N., okolní obce ve kterých poskytujeme sluţby, nadace a nadační fondy, některé firmy s 

filantropickým oddělením. U sluţeb péče, kde klient přispívá na svou sluţbu, je to i částka za 
poskytnuté sluţby. Více informací i konkrétní částky a grafy najdete ve výročních zprávách 
střediska na našem webu. 
A: Spolupracujete s jinými neziskovými organizacemi, ať uţ z blízkého okolí, v rámci České 
republiky nebo celého světa? 
B: Jsme součástí Eurodiakonie, celosvětové Diakonie. V České republice jsme součástí Unie 

zaměstnavatelských svazů, Platformy 10, Asociace poskytovatelů sociálních sluţeb, České asociace 
streetwork, České alzheimerovské společnosti, České asociace pečovatelských sluţeb. V rámci 
místní spolupráce jsme členy komunitního plánování sociálních a navazujících sluţeb Jablonecka. 
A: Jaké má podle Vás vaše organizace 3 přednosti a 3 slabé stránky? 
B: + Celorepubliková organizace s tradicí. Moţnost předávání zkušeností mezi středisky. Týmová 

spolupráce ve středisku. Velmi úzká spolupráce s místní i krajskou politickou reprezentací, moţnost 
spolupráce na strategických dokumentech města a kraje. 

- Nízký průměr platů v sociálních sluţbách oproti celorepublikovému průměru. Nemáme auto, tedy 
nedosáhneme do obcí, které nejsou napojeny na MHD Jablonec. 
A: Jaký je vztah Vaší organizace a Váš k Jizerským horám? 
B: Naše organizace je součástí Jizerských hor jiţ tím, ţe sídlí a poskytuje sluţby ve městě Jablonec 
nad Nisou a jeho přilehlých obcích. Naše činnost zasahuje i do obcí Janov nad Nisou, Bedřichov, 
Maxov, tedy obcí, které jsou součástí CHKO Jizerské hory. Naši klienti v NZDM mají preventivní 
programy například Úklid Revoluční ulice, enviromentální program Bedřichov, aj. Organizace se 

chová k přírodě obecně ohleduplně, třídíme odpad a chráníme ţivotní prostředí kolem nás. 
Předáváme svůj postoj v rozumné míře i našim klientům. 
A: Jaké jsou vize o budoucím vývoji Vaší organizace? 
B: Aha, něco se mu nelíbilo. To ještě teda jenom dokončím, ţe co máme v plánu, tak určitě 
upozorňujeme na to, ţe nízkoprah je v podstatě jeden jediný v Jablonci, Jablonec má padesát tisíc 
obyvatel a těch dětí, který potřebujou podporu, je mnohem víc a ne jenom v jedný oblasti, takţe 

rádi bysme byli i na dvou sídlištích velkých, coţ je Mšeno a Šumava. Pro ty děti, který přijdou 
domů, dají tu tašku do toho kouta a šly by někam ven, ţe jo, oni nemají ty náplni volnýho času a i 
ty děti, který vypadají, ţe je všechno v pořádku, tak mají ty problémy a potřebujou je trošku řešit 
a potřebujou si popovídat, nejlépe s tím aspoň trošku vrstevníkem, takţe takhle to je vţdycky na 
tom nízkoprahu. Dalším cílem je rozšiřovat ty sluţby, který vlastně jsou prodlouţenou rukou od 
spodu, coţ jsou ty sociálně aktivizační v těch rodinách, aby se zamezilo co nejvíce těm dětem 



 

jakoby odebírání těch dětí z těch domácností no a teď, kdyţ jsme měli v pátek kulatý stůl, měli 
jsme tady pana doktora Kalvacha, úţasnou kapacitu na gerontologii, tak nám řekl tu jasnou 
skutečnost, o které my víme, ţe se na nás, na Evropu, valí ta šedá vlna, ţe skutečně víc seniorů 
bude víc aktivních ještě a doţijí delší věk, takţe ta podpora těch seniorů, sociální oblast bude 
vţdycky potřeba. 

A: Rozhodně. Tak teď se posunu k trošku obecnějšímu a chtěla bych, jestli byste mi shrnula, nebo 
… jestli podle Vás Vaše organizace přispívá společnosti a veřejnému zájmu? 
B: Uţ jenom tím, ţe máme pověření, tak určitě. 
A: Takţe určitě ano. 
B: Jak bychom to jinak získali? Pokud se toho týče, tak samozřejmě pevně doufáme. Ty lidi by nás 
neoslovovali a neměli by s námi ty smlouvy. Ten magistrát, ten kraj by s námi nespolupracoval, 
takţe předpokládám, ţe máme přínos pro společnost. 

A: No, musím se takhle zeptat, no. 
B: Jasně, máte to jako otázku. 
A: Ale je to jasný, no. Takţe dál. Tak jestli Vaše organizace má nějaký vztah k Jizerským horám, 

nebo to nijak nevnímáte, ţe Jablonec a oblast Vašeho … 
B: Tak my vnímáme Jablonec jako bránu do Jizerských hor. Myslím si, ţe obecně, ne všichni 
pracovníci jsou Jablonečáci, takţe nemůţeme úplně je do toho interesovat, ţe to teda bereme 

tímhle způsobem, ale ti, kdo jsme Jablonečáci, tak samozřejmě vnímáme tu integritu s Jizerskýma 
horama. 
A: Takţe cítíte nějaké spojení? 
B: Rozhodně. 
A: Tak bych se zeptala právě, jestli se Vaše organizace zajímá o ten sociální rozvoj Jizerských hor? 
B: Sociální rozvoj Jizerských hor? Co tím myslíte? 
A: To jsem právě chtěla zkusit, co si pod tím představíte. Různé sociální sluţby, co jste tady 

jmenovala – sluţby pro veřejnost, vzdělávání a tak. To právě, co jste jmenovala a co se mi 
nenahrálo, tak … to je vidět, ţe se o to snaţíte. 
B: Určitě. My teda více méně působíme místně, respektive v rámci ORP Jablonec, protoţe jsme 
vázáni na MHD Jablonec. Nemáme k dispozici auta, my nejsme sluţba nebo organizace, která by 

měla k dispozici auta, takţe je to takový malinko handicap náš, ale samozřejmě víme o dalších 
sluţbách. Je tady moţnost mluvit o navazujících sluţbách, o tom, ţe teda není tady jenom jedno 
středisko, ţe tady jsou dvě osobní asistence, který jsou celokrajský a podobně. Víme o těch dalších 

sluţbách, víme o tom, snaţíme se, především, pokud mluvíme o sociálních sluţbách, tak o 
registrovaných sociálních sluţbách. Jsou tady i takový neregistrovaný, ţe nějaký dobrovolník přijde 
do domácnosti. Pokud mi paní zavolá z Tanvaldu, nebo mi paní zavolá z Desný, tak jí prostě 
doporučuju tu jejich místní sluţbu. Je takzvaný registr poskytovatelů sociálních sluţeb, přes který 
můţeme dohledávat a vlastně máme v popisu práce základní sociální poradenství. Musíme vědět, 
kam toho člověka odkázat. 

A: Jasně. Kaţdopádně teda ale zůstáváte vţdycky tady v Jablonci. 
B: V rámci MHD Jablonec, to znamená Lučany, Novou Ves, to co je vázaný na … 
A: Jasně, Vy to máte širší. 
B: Tak. To je tím, ţe to „MHDéčko“ je tady dobře nastavený. Jede třeba aţ na Bedřichov, dá se říct. 
Aţ tam to jezdí. To jste chtěla, ty Jizerky. 

A: A Vaše organizace se teda zajímá čistě o tu sociální dimenzi? Zajímá se třeba o ekonomický 
rozvoj? 

B: Nedá se říct, ţe bysme se zajímali jenom o sociální jako … 
A: Ještě zdravotní. 
B: Určitě takový to pomezí, ale jakoby my tady třeba máme velmi dobrou spolupráci s Pečuj doma, 
který vlastně podporuje laické pečující a tady vlastně i kolegyně sedí se mnou v kanceláři jednou 
týdně na callcentru a je to zároveň i s linkou zdarma. Jsou to laický pečující, můţou to být i osoby 
blízké, kde mají moţnost se ptát, dělají se tady kurzy vzdělávací pro ně, jak se postarat o toho 
svého seniora, jak se postarat o člověka s demencí, jak pomoct, aby záda nebolela, aby Vy jste se 

nezničila, aby člověk nezničil … samozřejmě soustředíme se především do té oblasti péče, té 
sociální péče, ale vnímáme veškerý kontext. Jako vnímáme toho člověka jako takovou tu bio-socio-
psycho-spirituální jednotku, která prostě potřebuje všechno a jakmile mi zavolá někdo z tý Desný a 
řekne mi, ţe by potřeboval zdravotní péči, tak já vím, ţe ho mám poslat za panem doktorem ??? a 
tak podobně. Musím vědět jakoby to navazující. 
A: Jasně. Kaţdopádně teda ale, ještě nějaká ekologická dimenze, to uţ by bylo moc … to uţ 

neobsáhnete. 
B: To uţ je takový soukromý všech pracovníků, co kdo sleduje, ale to ta organizace uţ nemůţe, 
jako taková. 
A: Dobře. A tím pádem asi nezbývají kapacity ani na to nějak reflektovat přírodu a její degradaci. 
B: Já si myslím … takhle. Zase. Organizace jako taková to nemá v tom svém poslání, takţe my to 
tam nemůţeme sledovat, tuhle tu věc, ale pokuď znám své pracovníky, tak téměř všichni tady 



 

vnímají tu přírodu, to, jak se k ní máme chovat. My tady třídíme, na kruháči se třídí, snaţíme se 
jakoby s tím prostředím … třeba ty děti na nízkoprahu chodí uklízet ulici v okolí svém, takţe jakoby 
děláme i environmentální programy. Jezdili jsme na koně do Hrabětic a tak podobně. Myslím si, ţe 
to jakoby vnímáme jako součást, ale není to naším prvoplánovitým posláním. 
A: Jasně. Tak to je skvělý. 

B: Určitě. 
A: Tak dál by mě zajímalo, jestli … vlastně teda takhle co jste říkala, tak Vaše organizace má vliv 
na přírodu buď ţádný, ale spíš pozitivní. Ţe i kdyţ to není Vaše hlavní náplň, tak určitě, ţe jo, 
prospíváte přírodě. 
B: Vnímám to jako pozitivní. 
A: Nijak ji neničíte. 
B: Ne. To opravdu ne. 

A: A rozhodně teda se dá říct, ţe se Vaše organizace snaţí o rozvoj, který je ohleduplný k přírodě, 
to jsme teďka řekli … 
B: Určitě. 

A: A ještě jsem se chtěla zeptat, jestli Vás napadá právě nějaká organizace, která se taky snaţí o 
rozvoj, ať uţ sociální nebo ekonomický, ale nedaří se jí úplně brát ohledy na přírodu. Jakoţe občas 
v dobrým úmyslu pak se degraduje příroda. 

B: Tak to jste mě teďkon překvapila, touhle tou otázkou, protoţe přemýšlím, jestli bych měla 
nějakou zkušenost s někým, koho vidím někde něco vyhazovat nebo něco podobného. To se musím 
přiznat, ţe ne teda celkem. Ţe si to neuvědomuju, ţe bych to viděla, a nejlépe auto s nápisem té 
organizace, ţe bych věděla, ţe se někde děje něco špatnýho nebo vypouštění něco do ovzduší, 
opravdu ne. 
A: Dobře. Ještě, jestli se můţu zeptat, jak byste charakterizovala společnost Jizerských hor 
z hlediska nějaký komunity, vzájemné důvěry, spolupráce … Jak to tady funguje v Jizerských 

horách podle Vás? Nebo to má v něčem mezery? 
B: Je to asi vţdycky na takové té místní spolupráci, hodně vázáno na místní spolupráci. Nevnímám 
to, ţe by to bylo úplně … úplně, ţe bysme třeba opravdu si sem vtahneme paní ze Smrţovky, 
z DPSky, z domu s pečovatelskou sluţbou, mezi sebou tady komunikujeme, máme tady mezi sebou 

i liberecké organizace, ale je to opravdu vázáno na tu sociální oblast, jo? A kdo vlastně pro to tady 
chce něco dělat, v té sociální oblasti, tak to chce opravdu pro oblast Jablonecka tady vytvářet, tak 
ten vlastně se tady s námi sdruţuje. Ale ţe bysme ještě navíc dělali něco, ţe bysme oslovovali 

organizace cíleně … vím, ţe třeba centrum sociálních sluţeb dobře spolupracuje s městem Frýdlant 
jako takovým, kluby ţe mezi sebou spolupracujou a podobně, to jo, ale já za svoji organizaci 
nemůţu říct, ţe bych mohla v tomhletom udělat něco navíc. 
A: Jo, jasně. Kaţdopádně teda nějaké povědomí o potřebě spolupráce tady určitě je. 
B: Určitě. 
A: Tak ještě taková otázka, na kterou se taky musím zeptat. Jestli Vám něco říká pojem udrţitelný 

rozvoj a co si pod ním představujete? 
B: Rozhodně. Rozhodně mi říká pojem udrţitelný rozvoj, já si teda samozřejmě tu představu pro tu 
svoji organizaci, nemůţu to říct takhle obecně. Pokud se něco nastartuje, tak to taky má potom 
fungovat, protoţe to bylo pro to stvořeno, takţe takhle já vnímám udrţitelný rozvoj. Za svoji 
organizaci musím říct, ţe má udrţitelný rozvoj, ţe máme plány rozvoje naší organizace a ţe tady 

máme uţ určité pevné místo. 
A: Tak a teď se přesunu k úplně jinému tématu, které s tím ale souvisí, i kdyţ se to nemusí na 

první pohled zdát. Nevím, jestli Vás tím nezaskočím. 
B: No povídejte. 
A: Protoţe občas uţ se na mě ty neziskový organizace dívají jako: „A co my s tím máme 
společnýho?“ Ţe právě … jak uţ jsem říkala, tak ta moje diplomová práce se týká jednak potenciálu 
neziskových organizací k udrţitelnýmu rozvoji a potaţmo právě k biosférické rezervaci a … to 
vychází z toho, ţe vzešel návrh vytvořit … nebo takhle. Já vţdycky začnu špatně. Tady 
v sousedních Krkonoších, kromě toho, ţe tam je národní park, tak je biosférická rezervace a vznikl 

právě návrh, ţe by se ta biosférická rezervace Krkonoše rozšířila o území Jizerských hor a neţ se 
sepíše ten návrh a celý se to schválí, tak je právě potřeba komunikovat s místními úřady, 
s místními obyvateli, s místními neziskovými organizacemi, proto jsem já tady u Vás, co oni si o 
tom vůbec myslí a tak. Jestli si v tom vidí smysl, a tak se Vás chci nejdřív na úvod zeptat, jestli 
Vám teda vůbec něco říká pojem … 
B: Ne. 

A: … biosférická rezervace a Člověk a biosféra. 
B: Ne. 
A: Neříká? Tak já Vám o tom zkusím něco říct, s tím, ţe se teda omlouvám, dneska se mi nějak 
plete jazyk, tak doufám, ţe Vám to dobře vysvětlím. 
B: Něco jednoduššího. 



 

A: Ten program Člověk a biosféra je mezivládní, funguje pod záštitou UNESCO a funguje uţ od 
roku 1971 a cílem tohoto programu je právě vytvořit nějakou společenskovědní a přírodovědnou 
základnu pro to, aby člověk věděl, jak racionálně vyuţívat přírodní zdroje, jak vybudovat nějaké 
jako dobré společenství, jak vytvořit nějaký harmonický vztah člověka a přírody a právě za tímto 
účelem vznikají biosférické rezervace. Ty biosférické rezervace vznikají všude moţně po světě a 

společně tvoří Světovou síť biosférických rezervací. A ta biosférická rezervace má několik funkcí, 
jednak má právě ochrannou funkci, ţe samozřejmě chrání nějaký vzácný biom, většinou to bývá ta 
první zóna toho chráněnýho území, takţe tady se předpokládá, ţe to bude první zóna CHKO 
Jizerské hory. Kromě toho, ţe se teda snaţí chránit tu biologickou rozmanitost, tak se snaţí i o tu 
kulturní rozmanitost, zachovávat tradiční architekturu, tradiční obdělávání a tak, nějaká paměť 
toho území, pak teda samozřejmě se právě snaţí zlepšit tu komunikaci, jakoţe třeba úřady a 
veřejnost, nebo spolupracovat s vysokými školami, provádět monitoring toho území a také právě 

naučit lidi správně hospodařit v tom území. To je právě to, o co se zajímám já hlavně, protoţe ona 
je ta biosférická rezervace rozdělná do tří zón a já se zajímám o tu zónu, kde se právě snaţí ukázat 
ten udrţitelný rozvoj v praxi a chtějí vytvořit to „dobré společenství“, aby se lidé zapojovali do 

rozhodovacích procesů a takhle. A tak jsem se Vás právě chtěla zeptat, jestli jste si teda takhle 
zhruba utvořila představu, co jsem Vám říkala, tak jestli si myslíte, ţe má nějaký smysl, aby tady 
v těch Jizerských horách ta biosférická rezervace existovala. 

B: Tohle asi není úplně tak přímo otázka ke mně, to se netýká naše ranku. 
A: Na to jsem Vás právě upozorňovala, ţe … 
B: Já se k tomu v podstatě můţu vyjádřit jako soukromá osoba. 
A: To klidně stačí. Váš názor. Samozřejmě. 
B: Ale za organizaci si myslím, ţe to je v našem ranku jiný. 
A: Budu to tak brát. 
B: Určitě kdybyste se ptala nějaké té neziskové organizace z té environmentální oblasti, tak je to 

zase něco jinýho, ţe jo. 
A: To je právě to, ţe … to se mi asi pořád nedaří vysvětlit, ţe právě ta biosférická rezervace má 
větší rozměr, neţ jen environmetální. 
B: Já to chápu, slyšela jsem tam kulturu, vnímala jsem tam to hospodaření celkový, jako vnímala 

jsem to tam. 
A: Jakoţe obzvlášť u Vás, ţe Vy ctíte takové ty tradiční správné hodnoty, tak jsem třeba vnímala, 
ţe Vy byste hodně mohli podpořit právě to budování dobrého společenství. 

B: Určitě. Já se jenom obávám takové určité někdy přehnanosti, kterou vnímám. Vím o tom, ţe 
třeba církev jako taková má nějaký environmentální zaměření. Já vím, ţe to je daleko globálnější, 
umím si to představit, ţe opravdu to vnímáte víc globálněji, ale obávám se potom takových těch ... 
samozřejmě, co je první zóna Jizerských hor, to je asi to první, co jsem se měla zeptat, protoţe 
v podstatě já si uvědomuju, ţe nás se to nedotkne, ţe by se to sem k nám dostalo. Je to tak? 
A: Právě ţe by se to dostalo. Jakoţe ... vysvětlím Vám to ještě podrobnějc. Ta biosférická 

rezervace má tři zóny a ta první zóna toho CHKO, kde se chrání ta příroda, tak ta tvoří jenom první 
zónu té biosférické rezervace, a pak má ta biosférická rezervace ještě nárazníkovou zónu, která má 
právě tlumit vliv té společnosti na tu přírodu a zároveň právě uţ tam je spolupr ... nevím, dělat 
různé ty výzkumy a sledovat ten vztah člověka a přírody a toho budování dobrého společenství a 
pak je právě ještě třetí zóna, přechodová, a ta hlavně zajímá mě a tam podle mě byste spadali i 

Vy, ţe tam uţ jde právě ani ne o tu ochranu přírody, ale o to budování společenství, aby správně 
fungovala ta společnost, aby si lidi vzájemně důvěřovali, komunikovali spolu, předávali si informace 

a ... takţe Vás se týká tahle část. 
B: Vnímám to tak, ţe v podstatě mluvíte o našem komunitním plánování, protoţe tadyhlen 
v Jablonci to v podstatě takhle funguje, včetně toho, ţe vlastně máme moţnost prezentovat 
nejenom svoje sluţby, ale i činnost toho komunitního plánování jako takovýho v Jabloneckém 
měsíčníku, který jde naprosto zdarma do všech domácností v Jablonci. To se dělá ve výtisku 
22 000, takţe skutečně kaţdý tady v domácnosti a ty informace není nikdy dost, to se všichni 
shodneme, vůbec pro tu seniorskou oblast je to velmi těţké to předávat, ale přesto město Jablonec 

jakoby hodně spolupracuje. Kdysi, uţ nevím, v kterém roce, tady začala spolupráce magistrátu 
s neziskovými organizacemi jako takovými. Jsou tam i spolky, je tam právě všechny moţné oblasti, 
tak jednou za měsíc se sejdou, řeknou si, co všechno je nového na jedné straně, na druhé straně, 
kdo by co potřeboval. Takţe takováhle spolupráce, ta komunikace tady funguje. Jo? 
A: Jo. 
B: A potom teda další věcí je to komunitní plánování, kde uţ je to víc o těch sluţbách, víc 

svázanější, ale Jablonec je obec přátelská rodině. Já bych teď docela prosazovala, my jsme se teď 
přihlásili do titulu o Obec přátelská seniorům, coţ je taky moţnost. Jablonec dělá hodně společných 
akcí. Myslím, ţe zrovna Jablonec je tou obcí, která funguje bez toho, aniţ by se někam do něčeho 
zapojovala, takhle co Vy říkáte, do toho projektu. Teď například z té environmentální oblasti vydaly 
Technický sluţby, jak správně třídit odpad. Vyloţeně kalendář. Kaţdá domácnost, co má popelnici, 
tak dostala kalendář na letošní rok a je tam jako správně, nesprávně a podobně, jo? Takţe si 



 

myslím, ţe Jablonec ve všech těhle těch oblastech se hodně snaţí, je hodně rozumný a teď jde o 
to, moţná to přenést na ty menší obce. Komunální, jo? protoţe ty menší obce na to nemají síly a 
finance. Ono vţdycky je to spojené s financemi. Vlastně všechny tyhle krásný bohulibý projekt je 
spojený s financemi. 
A: Jasně. No tak moţná byste právě mohli fungovat jako příklad, jak to má fungovat. Takţe si 

myslíte, ţe to pro Vás nebude nijak prospěšný, kdyţ byste byli součástí té biosférické rezervace? 
B: Já tam nevidím zatím ţádná velká jakoby pro naší, neţ je to teď v současné době, aby to bylo 
něco navíc, ale na druhou stranu tam prozatím nevidím ta proti a vţdycky se to snaţím hledat 
vyváţeně. Samozřejmě, bylo to takový velmi stručný od Vás. Kdybyste mi třeba někdy poslala, jak 
to vypadá kompletně tenhle ten model, tak se můţu ráda podívat a doporučuju minimálně ještě 
oslovit tu obec v týhle oblasti. 
A: Jo, to určitě. To se určitě ... 

B: Jo, jasně. 
A: To akorát já dělám tuhle dílčí práci. Právě ţe, kdyţ teda říkáte, ţe nevíte extra moc v čem by 
Vám to mohlo pomoct, tak právě co jsem já studovala o tom různé dokumenty, tak hlavním 

plusem je, ţe to funguje pod tím UNESCEM, který má dobrý renomé, takţe by se třeba mělo snáz 
ţádat o nějaké granty, jestli ţádáte, nebo ţe třeba v rámci té biosférické rezervace, nebo té 
Světové sítě biosférických rezervací, tak ţe tam třeba funguje databáze, ve který si můţete hledat 

moţné partnery různě po světě nebo v rámci republiky, hledat organizace, které jsou nějak 
podobně zaměřené, nebo kdybyste chtěla spolupracovat s jinou oblastí, třeba klidně i víc s tou 
ekologickou, tak ţe si tam můţete hledat nějaké partnery, plus ţe by Vám biosférická rezervace 
měla umoţnit hledat nějaké sponzory, i kdyţ jste teda říkala, ţe nějaké firmy a tak, to se těţko 
uhání, nějaký dárce. No a ... 
B: A to mluvíte jakoby o tom, co by to přineslo nám konkrétně? Já se ptám spíš obecně jako té 
oblasti Jablonce. Já říkám, spíš tady mluvím za tu soukromou osobu. 

A: Teď jsem to myslela přímo na Vás, ale v podstatě se to týká celé té oblasti. Ţe by právě měla 
víc fungovat ta komunikace a nějaká místní firma by podpořila místní neziskovou organizaci a tak. 
B: Coţ se samozřejmě stává, to není úplně zase, ţe by to vůbec nefungovalo. 
A: To já nemyslím, ale ţe by to ještě podpořilo. Ţe by byla nějaká ještě větší informovanost, 

obeznámenost. 
B: Jo.  
A: Kaţdopádně aspoň takhle na té teoretické rovině bych se Vás zeptala, kdyby tady ta biosférická 

rezervace vznikla, tak by se organizovala různá setkání, kde by se právě taky řešily nějaké různé 
problémy, ať uţ sociální, nebo ekologické, nebo ekonomické. Tak jestli byste třeba se byli ochotní 
těch setkání účastnit? 
B: Já Vám to řeknu takhle. Těch setkání v různých platformách je uţ poměrně dost, takţe určitě by 
se mi líbilo, kdyby se tohlento setkání dalo přifařit k nějakému stávajícímu. Poměrně velkým 
institutem tady je to komunitní plánování a myslím si, ţe právě tím, jak to opravdu globálně 

plánujeme, tak přijít na takové setkání a tam si o tom, jako na téhle platformě, popovídat, mi 
přijde, jo? Ale jako dělat kvůli tomu extra setkávání, musím říct, ţe uţ si dneska musím vybírat, 
kam můţu chodit. Fakt jako na to nemám, abych to stíhala všechno, za tu organizaci. Takţe určitě 
bych byla radši, kdyby se to spojilo nebo minimálně propojilo s něčím. 
A: Já myslím, ţe určitě bude snaha to právě propojit. 

B: Jo? 
A: Vy třeba máte pocit, ţe nějaká síť těch neziskových organizací funguje? Ţe existuje reálně teda? 

B: Reálně existuje, přesně tak. A funguje. To jako právě musím říct, ţe v oblasti těch sociálních 
navazujících sluţeb tak to je, kdyţ se podíváte na ty webové stránky úřadu města, tak tam máte 
napsaný neziskový organizace se sociálně-zdravotní oblasti, tam mají jejich katalog. Kdyţ někdo 
něco shání, tak ví, na koho se obrátit. Je tady určitě velmi dobrá spolupráce s informačním 
centrem, s odborem sociálních sluţeb na městě, kde sedí přímo sociální pracovnice jsou schopný 
předat komukoli jakoukoli informaci a město Jablonec třeba vydává speciální ... teď jenom Vám 
ukáţu, vydává vlastně pro seniory takovýdle broţurky o tom, jak ... otázky a odpovědi a jsou tam 

vzádu všechny organizace, který můţou pomoct, jo? 
A: Jo, to je skvělý. 
B: To Vám takhle klidně můţu ... třeba i v oblasti kompenzačních pomůcek, jo? Pak je tady právě i 
rodinné sluţby, jo? Takţe v rámci toho ... a tohle všechno vzniká v rámci toho komunitního 
plánování. Myslím si, ţe to je ten správný postup. 
A: Ale je to hodně orientovaný na Jablonec a to okolí v rámci toho MHD? 

B: Protoţe je to závislý ... v rámci Jablonecka, takţe vlastně ty, co byli v tom ORP Jablonec okolo, 
tak ty tam jsou všichni zahrnutý. 
A: A nějak to teda ještě rozšířit o to území Jizerských hor, myslíte, ţe na to uţ není potenciál? 
B: Já Vám na tohleto nemůţu odpovědět. 
A: Jasně. Tak Váš názor samozřejmě, ne za organizaci nebo něco. 



 

B: Kdyţ se najde osoba, která to zase nějakým způsobem povede a bude za to nějak celkově 
bojovat, určitě se to povede. Já nevěřím tomu, ţe ne, ale vznikají další nové organizace, jako třeba 
Neziskové organizace Liberecka, moţná byste taky měla oslovit Neli – Neziskové organizace 
Liberecka a ty vlastně sdruţují neziskové organizace Liberecka, ale musím říct, ţe třeba ani tam uţ 
jsem se nepřidávala do téhle společnosti. Je to ... bylo to prvoplánovitě proto, aby tady mohly 

komunikovat za veškeré neziskové organizace s Libereckým krajem, ale ne vţdycky úplně ten 
projekt je tak dobrý, jak já bych si představovala, takţe do něj ne vţdycky taky úplně vstoupím. 
A: Jasně, no. A kdyby se teda v rámci biosférické rezervace dělaly nějaké mezioborové projekty, to 
uţ jsme tady naťukávali, kdyby Vám třeba bylo nabídnuto, ţe můţete spolupracovat s nějakou 
ekologickou organizací, tak byste byli ochotní se podílet na nějakém projektu? Nějak jako ... jakoţe 
jde o to, vytvořit nějaký komplexnější pohled na tu společnost a nějak provázat různé ... 
B: Je to úţasný. Já bych se k tadytomu jednou chtěla dostat, abych mohla udělat takovýhle 

komplexnější, ze shora, ale musím upřímně říct, ţe v současný době té administrativy a zátěţe co 
máme, sociální sluţby, je to téměř nereálné. Uţ jenom i tím, ţe se vlastně účastníme i evropských 
projektů, tak opravdu ... V současný době si neumím představit, ţe bych se s chutí vrhla do 

projektu s jinou organizací s jiným směrem a opravdu jsem dělali něco společně, protoţe zase to 
chce nějakou zodpovědnou osobu a my nejsme tak velký středisko. Já tady mám šestnáct 
zaměstnanců a skutečně třeba dělat více věcí, neţ moţná by bylo obvyklé. 

A: Jasně. Tak a Vy jste uţ i říkala, ţe se Vaše organizace zaměřuje i na vzdělávání, tak jsem se 
chtěla zeptat, v jakých oblastech? 
B: Je to především v té oblasti sociální a zdravotní. Není to pro oblasti, ţe bysme dělali třeba 
environemntální výchovu nebo tak. To ne, to spíš potom prakticky kolegové, sociální pracovníci, 
můţou poskytovat dětem, ţe skutečně jim udělají nějaký takový program, ţe udělají osvětu na 
nějaký preventivní témata, to stoprocentně. Na téhle úrovni, ţe k nám přijde někdo třeba 
z městské policie nebo ţe k nám přijde někdo, já nevím, z jiné organizace něco vyprávět pro ty 

děti, tak to na téhle úrovni stoprocentně ... 
A: Funguje. 
B: Stoprocentně. Z Českého červeného kříţe k nám chodí, co si jenom tak vybavím. My sami 
jezdíme na exkurze, třeba byly děti se i podívat na Univerzitě Karlově, jo? Takový zajímavý 

projekt. Tak, jo? A mimo jiné z té oblasti vzdělávání, protoţe pro ty děti, co jsou ve školním věku, 
je to ohromně důleţitý, tak tam máme extra projekt, to je doučování dětí na kruháči a tam vlastně 
jsme do toho vtáhli studenty gymnázia u Tanvaldu u Balvanu. 

A: Jo. A ono to teda funguje tak, to jsem se vlastně pořádně nedoptala, ţe Vy teda, myslím, máte 
přímo nějaké své školy ..? 
B: Je takzvaná evangelická akademie, určitě. Ale my, zase, to není úplně moje oblast, tam zase já 
úplně nedošáhnu. Tam musí zase ústředí tohlento. 
A: Jestli to teda funguje tak, ţe tady máte to nízkoprahové centrum a děti sem samy chodí, a nebo 
jestli Vy právě třeba chodíte s nějakými přednáškami na školy? 

B: My nemáme nějakou moţnost úplně, chodit na školy s přednáškami, ačkoli jsme to na začátku 
dělali. Bylo to v tu chvíli, kdy ještě nebylo zdaleka tolik klientů, ale v současné době se nám za 
odpoledne vystřídá kolem šedesáti dětí na klubu a to uţ je vlastně chvíle, kdy jsme od půl jedné do 
sedmi k dispozici a vezměte si osmihodinovou pracovní dobu, zbytek mají kolegové na 
administrativu, jo? Takţe ono toho je opravdu víc neţ dost. 

A: To je hodně teda. Takţe kdyby, opět v rámci té biosférky, pak přišla nabídka dělat nějaký kurz 
navíc třeba pro nějaký vzdělávání a školení ... té oblasti Jizerských hor, ať uţ, já nevím, těch 

místních obyvatel nebo i třeba návštěvníků, tak myslíte si, ţe na to třeba máte kapacity, nebo ţe 
... 
B: Ţe my bysme vzdělávali, nebo Vy byste vzdělávali? Jak to máte představu? 
A: No ţe Vy jestli byste byli ochotní třeba udělat, nevím, jeden dva kurzy do roka, nevím, jak moc 
si to představujou, navíc ... 
B: Zase, v té naší oblasti v podstatě. My nejsme schopný úplně přestoupit tu naši oblast. 
A: To je jasný. Ţe u Vás vnímám jako nejzásadnější to, ţe právě prosazujete ty správné hodnoty, 

který právě jsou i šetrný k přírodě, ţe jo, ţe kdyţ tam je ten respekt a úcta a nevím, láska 
k druhému ... 
B: Jasně, jasně. 
A: ... tak stačí, kdyţ byste dělali přednášky pro širokou veřejnost a tam jako prosazovali tyhle 
správné hodnoty. 
B: Určitě jednou dvakrát do roka je tohle reálný, ale nemůţe se to stávat pravidlem. 

A: To je jasné. 
B: To uţ nezvládáme. 
A: Máte dost práce. Dobře. Tak ještě na co jsem se zapomněla zeptat? Musím se podívat. Jo, ještě 
teda vlastně, kdyţ se to takhle týká i těch Krkonoš, kdyţ jde o rozšíření biosférické rezervace 
Krkonoše, tak jestli si ... ale to asi zhruba podobné, jako u těch Jizerských hor, ţe kdyţ je pro Vás 
problém rozšiřovat se do Jizerek nějak, tak asi o to hůř to půjde do těch Krkonoš, kdyţ to budeme 



 

brát komplexně, celou tu biosférickou rezervaci. I kdyţ tam vlastně zas máte ty jiné pobočky, teď 
jsem si vzpomněla. 
B: Přesně tak. My jsme tady propojený přes ty střediska. 
A: Takţe to půjde takhle, jasně. Takţe tam vlastně funguje ta spolupráce. Jinak teda to sesíťování 
neziskových organizací tady funguje a kdyby to bylo v rámci i těch Jizerských hor a Krkonoš, tak to 

si myslíte, ţe by to kdyţ tak jako chtělo podpořit od někoho zvenčí, jakoţe není asi ... dokáţete 
odhadnout, jestli ty neziskovky tady co znáte, tak jestli jsou schopné se samy sesíťovat ještě 
s těmi z té budoucí biosférické rezervace, nebo jestli by to měl udělat někdo jiný? 
B: Tak zase mluvíte o sesíťování, tak tady existuje síť Základní síť sociálních sluţeb Libereckého 
kraje, takţe tam taky se určitě podívejte na webové stránky Libereckého kraje, ţe v té naší oblasti, 
za kterou zase můţu mluvit, tak tam je základní síť sociálních sluţeb nastavená a zároveň si to 
můţete najít v registru uţivatelů sociálních sluţeb a tam to máte celorepublikově, takţe si zadáte, 

ţe chcete kraj a ţe chcete nějakou konkrétní oblast a ono Vám to tam taky vyjede, takţe tyhlenty 
sítě jsou vytvořený. Samozřejmě otázkou je, ţe u těch odlehlejších obcí ta dostupnost té 
poskytované péče není tak dokonalá. Je to o tom, jestli tam někdo bude mít kapacitu dojíţdět tím 

autem. 
A: Jo. 
B: To si uvědomuju, ţe ne ve všech obcích ta kapacita je dostupná, těch sluţeb. 

A: Dobře. A kdyby teda v rámci té biosférky existovala nějaká jakoby agentura, která by vytvořila 
síť v rámci té biosférky, coţ teda ... jakoţe ta síť biosférky a síť, která existuje teď, ţe nemusí být 
totoţná. 
B: To nemusí, určitě ne. 
A: Tak jestli teda, třeba kdyby Vás takhle oslovila nějaká ta agentura a nabídla Vám zapojit se do 
téhle sítě a nějak Vás takhle zastřešila, tak byste byli pro, nebo ... 
B: Ona by nás zastřešila vůči komu? 

A: No bylo by to právě v rámci té biosférické rezervace a byli byste vztaţený k tomu území, kde je 
ta biosférická rezervace a šlo by o nějakou podporu budování společenství. Takhle. 
B: Jo, já si opravdu musím přečíst víc o té biosférické rezervaci, o tom jsem přesvědčená. 
A: Nestačí ... 

B: Jakoţe potřebuju víc informací, jo? Takţe potom bych se určitě ráda podívala, co to vlastně 
všechno ... jak to obvykle funguje, jak to v těch Krkonoších funguje a co všechno do toho vlastně 
zasahuje. Určitě bych potřebovala ty informace. 

A: A chcete je potom nějak komplexně, nestačí se Vám na něco se mě třeba doptat? 
B: No, myslím si, ţe bych to ráda viděla. Pokud je nějaký odkaz, tak se ráda podívám, jo? Jak to 
tam třeba v těch Krkonoších funguje, jestli to tam je uţ zajetý, tak jak to tam je. 
A: Dobře, tak ještě si to projdu, jestli jsem něco nezapomněla. Jo, ještě tady mám nějaké otázky, 
ale tam se asi taky nebudete úplně chytat, ale pro úplnost se zeptám. Jestli Vám třeba něco říká 
plán péče a zonace. 

B: Ne. 
A: To určitě ne. Takţe to nebudu nějak rozpitvávat. A pak jestli byste byli třeba ochotní, aţ se bude 
vytvářet návrh celého toho fungování té biosférické rezervace, tak jestli byste byli ochotní se 
nějakým způsobem zapojit? 
B: Myslíte připomínkovat? 

A: No. 
B: Není problém. 

A: Dobře. 
B: Ba naopak, tím o tom získáme víc informací. 
A: No, právě kdyţ tak to budete moct i pozitivně ovlivnit. 
B: Tak. 
A: Dobře. A kdybyste to teda měla shrnout, zhruba z toho strohého obrazu, co jsem vytvořila tady. 
Tak myslíte si, ţe by to pro Vás potenciálně mohlo být přínosné? 
B: Já tam zatím úplně ten přínos nevidím. To se přiznám zcela na rovinu. 

A: Ani z toho, co jsem Vám vyjmenovávala? Nějaké ty granty nebo komunikace s neziskovými 
organizacemi ... 
B: Chápu to, já za tím pořád musím hledat tu rozváţnost, tu administrativu, tu práci s tím spojenou 
a kdyby se to skutečně v té oblasti takhle pro nás vyplatí. Musím trošku zvaţovat prostě. Máme 
nějaký svůj omezený čas a omezený schopnosti. To je i o tom, ţe si právě asi potřebuju přečíst víc 
informací o tom, jo? Co to znamená, co to všechno přináší a jak uţ to někde funguje. To by bylo 

ideální. 
A: Jasně. Kaţdopádně teda to úplně nezatracujete. 
B: Ne, to rozhodně ne. 
A: Dobře. No ono jde právě trošku i o to, ţe ty biosférický rezervace u nás fungujou dvěma 
způsoby. Buďto ţe to má na starosti právě přímo správa toho chráněného území, a nebo ţe pro to 
vznikne nějaká ta nezisková organizace. Většinou je to o. p. s., teďka to teda bude nově ústav, ţe 



 

jo? A u nás je právě těch biosférických rezervací šest a pokud vím, tak pět z nich funguje právě 
pod tou správou a úplně se ten model neosvědčil. Ţe ten ... zhruba to, co Vy říkáte. Ţe jejich 
hlavním cílem je ochrana, tím pádem jim úplně nezbývaj kapacity na ten rozvoj území a budování 
toho společenství, a proto se právě ... je v plánu, aţ se rozšíří ta biosférka Krkonoše o to území 
Jizerských hor, právě vytvořit tu agenturu, která přímo bude mít na starosti to fungování 

biosférické rezervace, takţe je trošku problém, ţe Vám nemůţu dát příklad asi úplně vyloţeně 
z Český republiky, jak to správně funguje ... 
B: Tý dobrý praxe. 
A: ... no, protoţe ono v podstatě, můj názor je ten, ţe ... mám takový pocit z toho všeho, co jsem 
se dozvěděla, ţe je právě snaha v rámci téhle biosférky budoucí konečně to udělat úplně správně, 
jak to je. Ono samozřejmě, ţe v těch biosférkách o to jsou snahy, aby to tak bylo, ale ne vţdy se 
to daří. S tím, ţe právě i ta biosférická rezervace Krkonoše, tak ta taky funguje pod správou a jako 

snaţej se nějak budovat to společenství a tak, ale tam právě je i problém, ţe oni tam těch 
neziskových organizací ani moc nemají, coţ ... takţe tam se ta síť hodně špatně buduje a i si 
myslím, ţe se docela vidí velkej potenciál právě v tom rozšíření o Jizerky, protoţe tady těch 

neziskovek je naopak hodně. Je taková naděje, ţe by to takhle mohlo fungovat. Coţ mě vlastně 
ještě přivádí k jedné otázce, jestli Vás napadá třeba, proč těch neziskových organizací v Krkonoších 
moc není? Jestli to dokáţete nějak zhodnotit? Nějaký Váš názor? 

B: A jak to máte zmapováno? Je to tak opravdu, ţe tam nejsou neziskové organizace? 
A: No minimálně těch environmentálních, tam je skutečně profi jenom jedna, z těch sociálních tam 
jste Vy, pak ještě něco, nevím, Most k ţivotu nebo tak něco, ale jakoţe obecně, kdyţ porovnám 
mnoţství tady a mnoţství tam, tak jich je fakt míň. 
B: Já Vám asi řeknu i to, ţe je to samozřejmě i otázka finanční. Jde o to, jak taky ten kraj 
podporuje tu sféru sociální a jak taky město to podporuje. A třeba konkrétně Vrchlabí, kdyţ 
mluvíme, ţe to je KRNAP a tak podobně, tam je to všechno soustředěný, tak Vrchlabí nemá systém 

komunitního plánování jako Jablonec. Tam se nesdruţujou ty neziskovky s uţivatelem. To je taková 
ta triáda mezi poskytovatelem a těch financí a neplánujou společně, jak to bude, ten rozvoj, takţe 
... 
A: To bude asi ten kámen úrazu. 

B: Tam vím, ţe kolegyně ředitelka chodí na kraj zvlášť, chodí zvlášť na město, všude lobuje, všude 
se snaţí, všude jí říkají: „Ano, to by bylo skvělý, zaloţte osobní asistenci,“ a potom ji nepodpořej 
finančně. Takţe ono je to strašně těţké. My prostě, ať je to, jak je to, tak neziskovky jsou závislé 

na těch veřejných zdrojích, jsou závislé. 
A: Rozhodně. 
B: A jestliţe to tak nemá být do budoucna, tak někdo musí říct, kde se ty finance mají brát? 
A: To si myslím, ţe snad ani po Vás nemůţou chtít, ţe to je snad jasný, ţe právě jestli to máte 
dělat dobře, tak musíte mít nějaký finance, ţe jo, od někoho. 
B: Jenomţe tady je velká nestabilita v tomhle tom odvětví. Vůbec pro organizace, co chtějí začínat. 

I kdyţ s dobrým úmyslem, i kdyţ se vší kvalitou do toho půjdou, tak vlastně zjistíte, ţe jste rok od 
roku nově hodnocený, rok od roku nevíte, jestli budete zafinancovaný a kdyţ se to dozvíte, tak ty 
finance dostanete, ty peníze dostanete v dubnu na ten rok, takţe vlastně Vy tři měsíce musíte jet 
plně za svoje finance. Takţe musíte mít i něco našetřeno, kdyţ to takhle vezmu. Samozřejmě je 
tam otázka i toho, ţe se dbá na vícezdrojovost toho financování, takţe nemůţete jít jenom na 

ministerstvo, musíte skutečně lobovat na kraji, na městě. A zase, jsou tam ty osvícení politici, je to 
o té politice, o těch financích. Moţná je to právě tím krajem malinko. 

A: Aha. Tak jste to asi odhalila. 
B: Malinko se mi zdá, ţe to ... 
A: Jo, tak ještě taková otázka na závěr, jestli jsem se podle Vás zapomněla na něco zeptat nebo 
ještě třeba chcete něco zkusit dovysvětlit? Nebo to takhle stačí? 
B: Já nevím, já se moţná malinko bojím toho, jak říkáte, toho biosférickýho modelu v podstatě 
v tom, aby to nebylo příliš environmentální. V tomhle tom já ... právě, to je to, ţe i Vy říkáte, ţe 
doposud to tak bylo pojímáno víc. A v čem já mám obavu malinko, aby potom ta ochrana přírody, 

která určitě má svoje místo, určitě je úsluţná a je potřeba, jestli jakoby nezvítězila nad jistým 
jakoby rozumem a nad tou ochranou člověka jako takovýho. 
A: To si myslím, ţe úplně ne. V tomhle je právě ta biosférka jiná. 
B: Tak kéţ by to tak bylo a pak by mě to opravdu zajímalo do budoucna. 
A: To jsem ráda. 
B: Ale potřebuju k tomu právě tu nějakou tu zkušenost, tu praxi a vidět to, ţe by to fakt jako 

mohlo fungovat. Ty vize na papíře jsou mnohdy úplně úţasný a váţili jsme jich hodně. Úplně zcela 
jednoznačný příklad pro mě tady je, kdyţ okolo jablonecké přehrady jsou všude sídliště, prostě tak 
to vzniklo v těch, asi, 60. a 70. letech, nedá se s tím nic velkého dělat. Postavil tam někdo nějakou 
šílenou ... šílený dům, který nikdy nedostavěl, teď se to konečně po letech městu podařili vykoupit, 
a kdyţ vím, kdyţ tam jedu za našima klientama, jak se tam strašně špatně parkuje, protoţe 
dneska tam opravdu těch aut je hodně, neuděláme s tím taky nic, prostě nezastavíme ty auta, ten 



 

rozvoj tady a patří to k tomu, takţe pro mě, kdyţ je hlasování na internetu, jestli je lepší tam 
udělat zelenou plochu a nebo parkoviště,tak já jsem pro to, aby se malinko rozšířilo to parkoviště. I 
kdyţ je to u té přehrady, vnímám to tak, ale ty auta se tam nemají kam dostat, jo? 
A: To si myslím, ţe tohle právě fakt reflektujou, no. Taky tam, to jsem vlastně ani nezmínila, ţe 
tam se taky snaţí samozřejmě podporovat v rámci té biosférky turistiku, aby vznikaly nový 

pracovní místa a tak. Akorát ţe nějak s ohledem na přírodu, takţe třeba budou podporovat 
ekoturistiku, ale ... nebo jako lehký formy turistiky, coţ znamená třeba peší túry nebo tak. Myslím 
si, ţe to nějak není omezující pro člověka. 
B: A v současný době, kdyţ se víc otvírá tuším ţe Šumava? 
A: Jo. 
B: Ţe chtějí pustit do těch nejvyšších zón, tak si myslím, ţe právě není cesta tudy, jakoţe: „Pozor, 
tady je to zvířátko.“ Já to chápu, já to chápu, ale je tady i ten člověk, který taky musí. A pokud by 

tam teda byla ta silnice dobrá, tak by to umoţnilo ... teď tady třeba budeme narovnávat zatáčky 
mezi Libercem a Jabloncem do deseti let. Prostě jsou ohromně problematický. Tam je strašně moc 
bouraček. Kdyţ tam jsou dva kamiony proti sobě, jeden se musí zastavit, počkat. Je to opravdu 

ohromně problematický se dostávat mezi těma městama. Tak snad si myslím, ţe potom musí 
vítězit ten zdravý rozum. Ano, to zvíře se musí ochránit, to se taky musí vyřešit, ale nemůţu si říct 
striktně, jenom kvůli tomu zvířátku to tady nebude stát. Já se snaţím brát s nadhledem tyhle věci. 

A: Jo, tak to asi má bejt, no. Ještě akorát potřebovala bych na závěr ještě ... Vaše organizace teda 
funguje od roku 2007? Jakoţe našla jsem na internetu, ţe jste od roku 2006, ale fungujete od roku 
2007. 
B: 2006 je zaloţení. Přesně tak. 
A: A jste teda forma ... pojmenovává se to tak? Církevní nezisková organizace? 
B: Můţete tam napsat církevní právnická organizace, protoţe jsme právnická osoba. A jinak pod 
Ministerstvem kultury jsme vedený a v podstatě jsem v rejstříku evidovaných právnických osob. 

Jestli si tam chcete napsat i zákon, podle kterýho jsme zřizovaný, tak je to 300/2002. 
A: Jo. Takţe Vy jste ta nezisková organizace, která vzniká ze zákona vlastně. 
B: My nejsme ze zákona vznikající. 
A: Ale máte právní oporu. 

B: Ano, v podstatě církev, teda zákon o církvích a náboţenských společnostech a tzv. účelových 
zařízení těch církví, takţe my jsem vlastně, nás potom zakládá, naším zřizovatelem je Česká církev 
evangelická. 

A: Jasně, jasně. A teda zaměstnanců jste říkala, ţe Vás tady je 16? Pamatuju si dobře? 
B: Ano. 
A: A máte nějaké dobrovolníky? 
B: My máme dobrovolníky právě na tom nízkoprahu těch dětí, tak tam bývají tak čtyři pět 
dobrovolníků ročně. 
A: Dobře. A ještě bych potřebovala přímo informace o Vás, s tím, ţe teda vlastně ještě, to jste 

říkala, ţe Vás nemusím anonymizovat. 
B: Nemusíte, určitě. 
A: Jo, ale potřebovala bych teda vědět Váš věk, rodinný stav a kolik máte dětí? 
B: Aha. Dobře. Tak tam můţete napsat 40, vdaná, dvě děti. 
A: A jinak zaměstnání je jasné, to jste ředitelka tohoto střediska a ještě, jo, vzdělání bych 

potřebovala 
B: Středoškolské, nedokončené vysokoškolské, ale jinak středoškolské s maturitou. 

A: A to středoškolské máte jaký obor? 
B: Ekonomická škola, dneska obchodní akademie, dřív střední ekonomická škola. 
A: A ta vysoká nedokončená? 
B: To je Sociální práce. Tam je uzavřených šest semestrů a nedokončený státnice. 
A: Jéé. To je škoda. 
B: Přesně tak. 
A: Takhle podobně to má ségra, no. 

B: Ale holt někdy uţ to nejde. 
A: Uţ nejsou síly. Tak takhle je to snad všechno. Tak moc děkuju. 
B. No určitě. 



 

DIVIZNA 
A: První část se týká informací přímo o Vaší organizaci. Tak jestli byste mi mohla na úvod říct, co 
vůbec bylo motivací pro zaloţení DIVIZNY. 
B: To jsou opravdu otázky pro pana Kočího, který tady zrovna není. Moţná, ţe na území ... protoţe 
my jsme městské středisko. Tím, ţe patříme pod Zoologickou zahradu. Úplně původně jsme patřili 

přímo pod magistrát města, odbor ţivotního prostředí a ţe tadle činnost nebyla ve městě přímo 
nabízena. Takţe moţná i kolega pan Kočí, kterej to zakládal, byl v postatě i vyzván, jestli by takové 
aktivity nějakým způsobem nerozjel. Takţe moţná, bylo to i ze strany toho města. On byl 
pracovníkem magistrátu, přímo na tom odboru, tak oni ho vyzvali, jestli by nějaké ty aktivity tam 
nemohl rozjet. 
A: Jasně. A kdyţ tak, jestli byste mohla nějak shrnout cíle Vaší organizace? Já jsem koukala na 
webovky, ţe toho děláte spoustu, ale nějak obecně to shrnout? 

B: No já vím, ţe tam máme takovou hrozně pěknou větu, jaký jsou naše cíle. Jak odpovědně vést 
... 
A: Četla jsem, no. 

B: ... ty děti k tomu a vlastně i k tomu udrţitelnému ţivotu, ale to prostřednictvím, ţe děláme ty 
výukové programy, děláme ... pracujeme s pedagogy a ... no, to je asi takový ten největší ... jo, 
ještě máme veřejnost, ale veřejnost oslovujeme skrze zoologickou zahradu. Ţe neděláme takové 

nějaké happeningové akce, jo? Takţe kdyţ chceme dělat akci pro veřejnost, děláme to v areálu 
zoologické zahrady, jo? Nějakej Den Země nebo den zvířat nebo něco takovýho. I kdyţ spíš 
ojediněle, ţe jsme se zúčastňovali, kdyţ byl Den bez aut, pořádali jsme cyklistickou jízdu a nebo 
jsme to dělali i pro školy. Takţe občas děláme projekty, i jednorázový pro školy. Takţe směrem 
ven, no. Jestli je to dostačující. 
A: Jo, jo. Já jsem právě koukala na Vaše webovky, ţe třeba máte Slunce v ZOO. To je teda taky od 
Vás přímo v areálu zoologický zahrady a tam ukazujete třeba skleníkový efekt a tak, takţe ... 

B: To byl projekt ve spolupráci s německou stranou se Zoologickou zahradou Ţitava a my na to 
máme výukový program a ty věci jsou vidět normálně. Kaţdý návštěvník můţe vidět v zoologické 
zahradě, ale my na to máme navázaný nějaký výukový program a je to přímo v té zoologické 
zahradě, no. Ten skleníkový efekt ukazujeme zrovna na pavilonu plameňáku, ţe oni mají nějakou 

takovou budovu prosklenou, takţe jsou tam teploměry a je vidět, ţe tam mají teplo, ţe jo, které 
takhle na severu ... Tak aspoň se jim to tam jako kumuluje v té místnosti, no. 
A: Pak jsem se koukala, ţe máte třeba i projekt Ekoškola, tak jsem se chtěla zeptat, v čem to 

spočívá? Co ta škola musí splnit ... 
B: Víte co, to je nějaký mezinárodní projekt a pro Českou republiku ho koordinuje sdruţení Tereza, 
které je z Prahy, tak tu moţná znáte. A v kaţdém městě, nebo moţná nevím, jestli v kaţdém, ale 
má nějakýho koordinátora. Takţe my jsme koordinátor pro Liberecký kraj, jo, ale není to naše 
myšlenka, jo? Přímo. No a co to znamená: ţe do toho programu se ty školy nějakým způsobem 
přihlásí, ono je to i placené, ţe to není úplně zadarmo a za tu platbu dostávají nějaké metodické 

vedení, jak se stát tou Ekoškolou. Oni musí splňovat nějaké podmínky. Jsou tam čtyři oblasti, 
myslím oblast voda, energie, odpady a prostředí školy. A v těhle čtyřech oblastech oni musí udělat 
nějaké zlepšení nebo vylepšení, jo? Třeba třídit odpady ve škole, nebo, já nevím, nesvítit zbytečně, 
jo? Ze začátku to jsou takové maličkosti, ale některé školy ... a takhle: kdyţ jsou nějakým 
způsobem připraveny, připravená ta škola, tak proběhne audit, a jestli všechny ty podmínky mají 

splněné, tak získají titul Ekoškola. To se pak předává, teď nevím, jestli v Senátu v Praze, takţe 
třeba ty liberecké školy, jo, je to taková čest, jo? 

A: Jasně. 
B: A musí to ale obhájit, jo? Dostávají ten titul na dva roky a kdyţ ho chtějí mít pořád, tak to musí 
obhájit, a to znamená udělat další zlepšení k tomu, co uţ udělali, jo? Takţe máme tady některý 
školy. Mám pocit, ţe někdo obhajoval uţ potřetí, jo? A pak jsou školy, který se do toho projektu 
nebo programu přihlásily, a třeba si netroufly na ten audit, jo? Z nějakýho důvodu jim to nešlo, no. 
Tak to je ten program. 
A: Jasně. A pak jsem ještě koukala, ţe tu máte Školu pro udrţitelný ţivot a to ţe vzniklo ve 

spolupráci s nadací Partnerství a se SEVERem z Horního Maršova? 
B: No, to je taky ... oni jsou organizátoři a zase – v kaţdým kraji, kdo se do toho přihlásí, mají 
koordinátora. Takţe to je zase jejich myšlenka, ale my jim to tady koordinujem v naší oblasti. 
Tenhle program je ale teďka trošku utlumený, protoţe tam je potřeba, aby byly nějaké peníze. A 
fungovalo to tak, ţe se vyhlásila nějaká výzva pro školy, ţe kdyţ budou mít bezva nápad, jak ... 
nebo něco udělat, ale nesmí to být jenom pro školu, musí to být i pro veřejnost. Nesmí to dělat 

jenom ţáci nebo učitelé, ale musí do toho vstoupit i třeba rodiče nebo nějaká veřejnost a napíšou si 
na to projekt, tak tady ten program je v tom podpoří, jo? Ţe třeba prvních pět, nebo .. většinou to 
nebylo pro všechny, jo? Ţe třeba přišlo patnáct projektů a mohlo se jich pět podpořit, jo? Bylo to 
nějak omezené. A většinou ty školy si nějak upravily okolí školy, ale bylo to zpřístupněno 
veřejnosti, jo? Ţe klidně udělaly i nějakou zahradu, nějaký prvky, ale nesměly to zavřít, ţe by tam 
mohla jen škola. Mohla tam i veřejnost. 



 

A: Jasně. 
B: Nebo se dělala nějaká naučná stezka. To vím, ţe dělali nějaký středoškoláci, jo, ţe udělali 
naučnou stezku, takţe ta je pro veřejnost. Samozřejmě tam musí pomáhat u toho dospělí, jo, aby 
tam byl vstup i té veřejnosti, no. Takţe to teď máme v útlumu, protoţe nejsou ty peníze. Takţe 
nebyl vyhlášený ten program, no. Ale teď si SEVER někde ţádaly, takţe pokud to dopadne, tak se 

to třeba zase nějakým způsobem rozjede. 
A: A to je ten SEVER přímo krkonošský, ţe jo? 
B: Ano, to  jsou oni. 
A: A oni to vymysleli a Vás oslovili. 
B: Ano. Oni potřebovali asi nějaké partnery, aby to bylo celorepublikové, protoţe by to nedokázali 
koordinovat všude, jo? Takţe kaţdý ten kraj oslovil ty svoje učitele, jo? Oni posílají tu výzvu i ... 
bylo to lepší v tom, ţe kdyby všechny ty učitelé posílali ty nápady do toho Maršova, tak by se jim 

tam sešlo třeba dvě sta projektů, jo? Takţe se vybralo něco v Libereckém kraji, něco, já nevím, 
Ústeckém, jo? Takţe jsme spíš takový partneři v tomhle, no. 
A: Jasně, takţe takhle oni asi oslovovali v rámci tý sítě ekologický ... 

B: Ano, ostatní, no. 
A: A spolupracujete i s jinejma neziskovkama, nebo v rámci tý ekovýchovy, jak je třeba ta 
Pavučina nebo tak? 

B: No v rámci té Pavučiny občas se dějou nějaké věci, tak to se spolupracuje a přemýšlím, tady co 
jsou poblíţ střediska, tak takové ty větší, tak jsou v tý Pavučině, jo? Takţe jsme i nějaký partneři. 
Nebo tam mě nenapadá nic, ţe bysme rozjeli něco individuálně s někým, nějakou velkou akci. To 
asi ne, no. Abych uvedla nějakej pěknej příklad tady z místního. 
A: Jasně. No a pak jsem ještě koukala, ţe máte na starosti koordinaci tý sítě škol, který se zajímají 
o tu ekovýchovu. 
B: No, to se jmenuje M.R.K.E.V. a to je taky v rámci Pavučiny, ţe vlastně sdruţuje ty učitele, kteří 

mají o tohle téma zájem, a v kaţdým kraji, jo, je nějaký koordinátor, který si obstarává, ty 
liberecký třeba, jo, pro nás. Protoţe ta Pavučina, ten záběr by pro ně byl hrozně velikej. Takţe my 
máme právě ten Libereckej kraj, jmenuje se to M.R.K.E.V. a sdruţuje to ty učitele, kteří se do toho 
hlásí, nebo teda spíš školy to sdruţuje. Tam je vţdycky nějaký zástupce, co to má na starosti. 

Dobrovolně se do toho hlásí, myslím, ţe se musí i nějak registrovat, ţe se tam platí nějakej 
poplatek a my zas za to, ţe se přihlásí, tak mají čtyřikrát do roka rozesílku. Vydává se, ale to 
koordinuje ta Pavučina, ţe se vydává časopis Bedrník a potom v rámci ... a my jim ho rozesíláme. 

A v rámci té rozesílky my máme moţnost jim ještě buď to něco přidat, takţe my jsme ... máme na 
to zrovna projekt, nebo peníze z krajského úřadu, tak v kaţdé té rozesílce dostávají od nás nějakou 
kníţku, jo? A ještě nám ten kraj hradí to poštovné, jo? Teďka, myslím, máme čtyřicet sedm škol 
zaevidovaných. A zrovna teď ráno s kolegyní jsme si říkali, ţe má přijít ten Bedrník, tak abysme 
ještě rychle udělali rozesílku, neţ bude konec roku, protoţe, ţe jo, kdyţ to pošleme do prázdnin, 
tak to nikdo nedostane, no. Takţe teď půjde právě jedna rozesílka. A ještě teda děláme kaţdý rok 

na podzim krajskou konferenci pro tydle učitele. Samozřejmě můţou přijít i neregistrovaní, ale je 
to prioritně ta M.R.K.E.V., ta konference, k ekologické výchově, no. 
A: Jo. A ještě jsem koukala na internetu, ţe jste ... nevím jak to nazvat. Ţe jste odběrový místo 
pro kola do Afriky? 
B: Jo, to taky. Na tom taky spolupracujeme, teď přesně nevím, jak se ta organizace jmenuje. Vím, 

ţe je to v Ostravě, ale vţdycky vyhlašujeme nějaké konkrétní dny a teď zrovna jsme v takový fázi, 
ţe ... nevím, kdy proběhla ta poslední sbírka, bylo docela dost kol. To se vlastně ... my to tady 

posbíráme, nebo vyhlásíme nějaké dny, tehdy tehdy tehdy se to bude sbírat, lidi nám to přivezou, 
máme nasmlouvaný ... zase, je to na nějakým přátelským, jo, ţe to taky pro nás dělají třeba 
zadarmo, nějaký velký náklaďáky a oni to vezou do tý Ostravy a v Ostravě se to nakládá do 
nějakých kontejnerů a posílá se to do té Afriky. A to uţ, ţe jo ... teď přesně nevím, jak se jmenuje 
ta organizace, si koordinujou oni, jo? Ţe to oni i jedou s tím do té Afriky. No a při té minulé sbírce 
bylo hrozně moc kol, takţe teďka bude vyhlášená sbírka aţ na 18. července, ţe teď to dlouho 
nebylo. Já ani nevím, jestli ... no, ty datumy teď. Vlastně ne, moţná rok nebylo. Jako ţe to bylo 

naposled v létě, no, protoţe nebylo ... oni právě neměli volné sklady, jo, ţe by asi i lidi posílali, 
dávali kola, ale oni je neměli kam dát, jo? Ţe by to byl akorát problém. 
A: To je hezký, ţe je to tak úspěšný. 
B: Jo, je. A právě lidi uţ jsou to ... ví a volají nám. Zrovna včera nebo kdy jsem měla telefonát s 
paní: „My budeme vyklízet sklep, já tam mám asi pět kol.“ Takţe oni uţ to i ví. Jenţe jsem jí říkala, 
ţe sbírka bude aţ o prázdninách, 18. 7., jako ţe to od ní nemůţu vzít, kam bysme to tady dali. Na 

ten den máme i ty náklaďáky domluvený. A ona říkala: „To ne, to ne. Já to potřebuju vyklidit dřív.“ 
Tak jsem říkala: „Tak třeba to udělá někomu jinýmu radost.“ A ona říkala: „Já to dám k popelnici.“ 
A já říkám: „Zkuste to, třeba si to někdo vezme.“ 
A: Jeţiš. Ale to asi jo. 
B: Ale ví, ţe uţ to takhle, ţe tady něco takovýho je, takţe ... 



 

A: To je dobrý. Tak jo. A ještě, jak jste říkala, ţe tam máte takovou tu hezkou větu na úvod, tak 
mě tam zaujalo, ţe třeba i se zaměřujete na to, aby měli úctu k tradicím. Tak jsem se chtěla 
zeptat, jakým způsobem se to snaţíte podpořit? 
B: To tam je moţná hlavně ... nebo ne hlavně z toho důvodu. Ţe tady máme i nějaký programy 
takové řemeslné. Ne, ţe by byly úplně vyloţeně, ţe by byly jenom na řemeslo, jo, ale je to třeba o 

včelách, jo, takţe nějaký včelařství, o ovečkách, takţe zpracování vlny ... honem asi mě ... jo, 
ještě tam máme i o semínkách, jo, takţe zase – melou si mouku nebo něco takového. Takţe tím 
jsme chtěli vyjádřit, ţe občas se tady dělají i nějaké tvořivé věci, jo? Ţe si myslíme, ţe to není 
úplně špatně, kdyţ ty děcka ví, jak se dělá chleba, jo? 
A: Jasně. 
B: Ţe se to nekupuje jenom v obchodě, no. A právě děláme i pro ty pedagogy. Děláme nějaké 
tvořivé dílny, tak tam se taky snaţíme pracovat hlavně s přírodním materiálem. Takţe jsme tu 

měli, já nevím, košíkařili jsme, jo? Takţe tam se odráţí nějaký ty tradice. Takţe v tomhle smyslu to 
bylo. 
A: To je fajn. A ještě jsem si našla, ţe máte Quest? To znamená, ţe navedete hravou metodou lidi 

do hezký přírody, nebo jak je to myšlený? 
B: Ten Quest, to je taková veršovánka, nebo rýmovačka, básnička a vţdycky Vás někam posílá dál 
a navádí Vás, ţe si máte všímat spíš detailů. A není to úplně do přírody, startuje to právě tady 

v Divizně, nebo u Divizny, a vede to ... teď přesně nevím, jestli takhle nebo takhle ... jo vlastně ne, 
moţná to vede nahoru (říká si spíš pro sebe) ... do téhle čtvrti a tady jsou moc krásný domy starý 
a ono Vás to navede, jo: „Teď běţ do kopce a napravo u ţlutého domu, já nevím, zpozorni.“ A další 
odstavec je: „Kdyţ se dobře podíváš, tvář uvidíš.“ Já nevím, takový ... ţe si má člověk hledat 
detaily a něco tam najít a má doplnit tajenku, jo? 
A: Aha. 
B: Takţe to není o tom, ţe si to přečtete a řeknete si: „No, dobrý. Tak jsem si to přečet,“ ale 

vlastně Vy nevíte, co Vás tam ... čeho si máte všimnout, jo? „Všimni si, co je u třetího okna.“ To 
tady nezjistíte, takţe tam musíte jít a vidíte, ţe tam je třeba nějaký reliéf nějaké růţe, jo, nebo 
něco. A právě máte to doplňovat do tajenky a ta jednotlivá písmenka Vám dají celkovou tajenku. A 
to se takhle obejde, teď nevím, jestli Vám můţu prozradit tu tajenku ... 

A: To záleţí, jestli je to přístupný veřejnosti a můţu si to vyzkoušet? 
B: Je. Právě je to buď na našich stránkách, nebo existujou stránky www.questing.cz a tam jsou 
všechny questy, co jsou vymyšlený právě v tomhle smyslu po celý Český republice, jo? Takţe kdyţ 

někam jedete po Český republice, jo, i třeba v Praze je kolem toho Tolcova dvora, jo, nebo někde, 
tak se můţete podívat, jo, kde to je. Ale záleţí na těch autorech, kam to umístí, jo? Je pravda, ţe 
úplně extra ... nevím, takhle. Moţná to někdo i umístil do volné přírody, ale ţe v tom městě je 
dobrý, ţe máte takový ty záchytný body, jo ... 
A: Jasně. 
B: Ţe člověk jde a teď: „Jdi stále rovně k ţlutýmu baráku ...“ nebo jak jsem to řekla a ţe v tý 

přírodě se špatně navádí, ale zase – kdyby to šlo po nějaký stezce a byly tam nějaký pevný body, 
tak to asi můţe fungovat i v přírodě. To určitě, jo? Takţe to je takový i trošku zaměřený na detail, 
jo, na takový vnímání okolí a takovou formou ... ale ne, určitě je to i do tý přírody. To ... ţe aby 
člověk šel a díval se na jiný věci, jo? A takovou zábavnou formou, jo, ţe to asi moţná i dospělí, ale 
hlavně ty děcka, jo, ţe chtějí nějakou ... chtěj vyluštit tu tajenku, jo? Ono to má nějaký přesný 

pravidla, to na tom wwwquesting byste se dočetla, jak se to tvoří, nebo na co by si člověk měl dát 
pozor, protoţe my jsme měli jednu dobu i quest přímo v zoologický, to jsme měli v rámci Dne 

Země, ale bylo to vevnitř, jo? Nesmí Vás ten quest vést, ţe by tady vystartoval a končil 
v zoologický. Ţe by ten účastník byl nucen si ... platit peníze, jo? Tohle by mělo být zdarma. Místa, 
kde se projdete a nikdo po Vás nic nemůţe chtít. Tak toho jsme si byli vědomi, jo, takţe jsem ho 
udělali tady v okolí a pak to teda končí tak, ţe kdyţ to vyluštíte, tak můţete jít do ... někam 
zadarmo. Nevím, jestli do zoologický, ale projít se třeba Lidovýma sadama a potom v rámci ... těm 
návštěvníkům, který byli uvnitř, jo, abysme neporušili to pravidlo, jo, tak si mohli projít ten quest 
v tý zoologický zahradě, jo? Ţe oni sice zaplatili to vstupné, ale nebylo to tak, ţe by je ten quest 

vyzýval k tomu: „Chceš-li jít quest, tady zaplať a jdi dovnitř.“ Takţe to bylo v rámci toho Dne 
Země, no. Říkám, má to právě nějaký pravidla a je to po celý republice, takţe to .. .se můţete 
kouknout. 
A: To mě zajímá. Tak kdyţ tak, kdybysme nějak obecně měli shrnout ty cíle Vaší organizace, tak je 
to hlavně vzdělávat školy i pedagogy i veřejnost a v podstatě mi tak skoro i vyplývá, ţe příjemnou 
zábavnou formou? 

B: Jo, asi jo. Určitě na tom prvním místě je to vzdělávání, protoţe ... to se teď vrátím k tomu, ţe 
my v podstatě jsme zoologická zahrada, jo? Přestoţe jsme ... a my jsme její článek, my máme 
takovou specifickou, jo? Ţe je zoologická, a pod ní patříme my jako ekologické centrum a Archa, to 
je záchranná ... nebo, stanice ... záchranná stanice a útulek, jo? Oni teda jsou i záchranná stanice 
a Lidové sady jako kulturní středisko. To teda hlavně z toho důvodu, aby ... ale není to úplně 
špatný, protoţe ta hlavní budova, nevím, jestli jste přišla z vrchu ... 



 

A: Šla jsem okolo toho jezírka. 
B: Jezírka. Tak kdyţ se vyjede nahoru, tak tam jsou Lidové sady, taková je to taky historická 
budova, ale je to kulturní centrum, jo? Ale vlastně je to u nás, takţe oni nás sloučili k sobě i z toho 
důvodu, ţe jsme měli nevyhovující prostředí, nebo prostory pro ředitelství, tak se tam přestěhovalo 
ředitelství, takţe my jsme vlastně ... zastřešuje to zoologická a pod ní spadají tyhle organizace, 

takţe se i tak doplňujem a Divizna má poslání vzdělávání, jo? Ţe my tady třeba, jak jsem v tomhle 
domečku, tak tady sedíme my, co děláme tu činnost, o který se bavíme, plus tady máme dva 
kolegy, kteří mají na starosti vzdělávání přímo v areálu té zoologické, jo? Takţe my jsme spíš 
venku, chodíme do tý přírody a tak, jo, a oni mají na starosti vzdělávání vevnitř, jo? My v té 
zoologické, my jsme centrum vzdělávání, no. A samozřejmě nějakou příjemnou formou, ţe jo, to 
... my máme tu moţnost, my nemusíme dodrţovat nějaký školský pravidla nebo něco, jo? Ţe 
nejsme svázaní nějakýma časama a prostorama, takţe to probíhá takhle příjemně. 

A: A máte pocit,ţe jste úspěšní v tom, co jste si vymezili za cíle? 
B: Víte co, teď je otázka čím se to hodnotí, ta úspěšnost. Ale kdyby se měla hodnotit tím, ţe se 
k nám ty školy opakovaně vrací, tak to je i podloţené, protoţe to nějakým způsobem evidujem, a 

hlavně je o nás velikánský zájem, coţ nás na jednu stranu hrozně těší, na druhou stranu, 
kdybysme měli moţnost se nějakým způsobem nafouknout nebo mít i prostory, mít pracovní síly, 
tak bysme pokryli daleko větší poptávku. Takţe kaţdý rok na začátku školního roku vychází taková 

naše nabídka, to Vám kdyţ tak můţu dát dole, to mi připomeňte, a oni na základě té nabídky 
k nám telefonují a během tří dnů máme obsazený celý školní rok. 
A: Ty jo. 
B: Coţ je problém, ţe kdo zavolá čtvrtý, pátý, šestý den, tak uţ se na nás zlobí: „Jeţišmarjá, kdy 
jsem měla volat, kdyţ uţ to máte obsazený.“ To je pak dost nepříjemný. Ale víme, já nevím, třeba 
10. září Vám řeknu, co bude 15. června, jo? Všechno to máme naplánovaný. Tak po týhle stránce, 
kdyby se měla hodnotit úspěšnost, tak tam v tom smyslu jsme určitě stoprocentně úspěšní, no. 

Druhá věc je, jaký dopad mají ty naše programy na ty děti, protoţe to jsme nikdy nějakým 
způsobem neměřili, ţe jo, děláme si nějakou závěrečnou reflexi nebo nějaký takový věci, ale to si 
myslím, ţe nevypovídá o tom, jestli se nějak posunul nějaký postoj těch dětí nebo něco. Tam si 
občas myslím, ţe je to na tý práci těch učitelů. Spíš moţná v tomhle smyslu to ... tím, ţe máme ty 

krátkodobé programy, nemáme ţádné dlouhodobé, jo, ţe jsme spíš takový doplněk pro ty školy. 
Doufám, ţe důleţitej, no. 
A: Jo, to já myslím, ţe určitě. A kdyţ tak, jestli bysme se ještě mohli dotknout toho financování, ţe 

Vy jste teda příspěvková organizace, takţe hlavní jsou pro Vás asi příspěvky od města? 
B: Ano. My jsme městská organizace, takţe nám dává příspěvek na tu činnost, a to dává té 
zoologické zahradě, ţe jo. Tam si to zas nějakým způsobme rozdělujem. Takţe to město, no. 
Nevím, v jakým je to procentuálním zastoupení, určitě to není sto procent, to nebývá. Nevím, jestli 
je to padesát a ţe ten zbytek musíme nějakým způsobem sami si obstarat. 
A: Vlastní činností nebo dárce máte. 

B: Vlastní činností, dárci taky, ano. Víte co, ne úplně přímo v Divizně, protoţe my jsme schovaný 
pod tou zoologickou, ale zoologická zahrada jako taková má dárce. 
A: Jasně. Takţe něco pak zas přerozdělí. 
B: Jako my máme nějaký vnitřní rozpočet, jo, který nárokujem. Tenhle kus půjde na Diviznu, jo? 
Svým způsobem se neptáme, odkud přesně pramení ty peníze. To samozřejmě zase nějakým 

způsobem je ... To vedení organizace to ví, ţe jo. My běţný zaměstnanci uţ to moc neregistrujem, 
no. Vlastně ty naše programy máme taky zpoplatněné. Sice si myslím, ţe spíš takovým 

symbolickým, zatím, poplatkem, ţe to stojí třicet, nebo čtyřicet, nebo padesát korun, takţe si 
myslím, ţe je to takový dostupný pro ty školy. Ale zase, ţe jo, neţiví nás to, jo? Jsou organizace, 
které by asi takhle to mít nemohly, protoţe potřebujou, aby jim to vydělávalo ... 
A: Jasně, aby se uţivili. 
B: Nebo zaplatilo příjem, no. 
A: Pak bych se zeptala, jaký máte Vy osobně a Vaše organizace vztah k Jizerským horám, kdyţ 
takhle jste kousilínek? 

B: Tak přemýšlím, profesně, my vyuţíváme tady ten prostor za náma, to jsou taky městské lesy, 
ale já nevím, kde ... tam asi ještě není úplně ta hranice Jizerskejch hor, takţe úplně ... třeba pro ty 
programy s děmta to nevyuţíváme, ale je pravda, ţe třeba co děláme různé exkurze pro dospělé, 
pro ty pedagogy, tak hodně se jezdí právě do těch Jizerek na nějaký exkurze. Neříkám, ţe jenom, 
jo, třeba příští rok plánujem Luţický hory, ty jsou na druhý straně, jo, ale snaţíme se, těma 
exkurzema ... cílem těch exkurzí je poznávat okolí, nebo Liberecký kraj, nejen okolí Liberce, ale 

Liberecký kraj, aby ti učitelé dostali tip, kam můţou jet a uţ spoustu těch exkurzí bylo do 
Jizerskejch hor, no. Tak tam asi nejvíc to vyuţíváme. A jinak osobně si myslím, ţe všichni to mají 
rádi, to prostředí. Ţe si myslíme, ţe to tady je bezvadný. Víte co, MHDéčkem dojete nahoru do 
kopce a ... jo? To je tady v tomhle kraji úplně supr výhoda, jo? Ţe kdyţ chcete jít plavat, tak jdete 
k přehradě, a kdyţ chcete jít na hory, tak si vyjedete MHDéčkem nahoru a nasadíte běţky a 
sjedete dolů. Tak to je tady dobrý. 



 

A: Ještě bych se doptala, jak jsme se bavili o tý spolupráci s jinýma organizacema, jestli třeba 
spolupracujete s někým i ze zahraničí nebo z jinýho regionu? V rámci regionu teda přes tu 
Pavučinu? 
B: Ano. Skrz tu Pavučinu. 
A: A přeshraniční nějaký, jestli Vás napadaj? Vy jste docela blízko hranic. 

B: No, dělali jsme právě, jak byl ten projekt DBU, to bylo s tou Ţitavskou zoologickou. Vlastně tím, 
ţe jsme tak blízko k sobě, tak jsme ... s nima spolupracujem, ale to není vyloţeně ani spolupráce, 
ţe by to byla jako Divizna, jo? Ţe to je spíš zoologická, ale je pravda, ţe se tam k nim třeba jezdí 
na nějaký ... jako ţe nás pozvou, jo? Ţe mají nějaký, třeba nějakou akci, ale ... jako jezdí tam lidi 
od nás z Divizny, ţe se tam dělají nějaký tvořivý věci pro děti, tak tím, ţe je to pro děti, tak na to 
jsme tady přece my, ţe jo, takţe jezdí i naši lidi, nebo se osloví ta Divizna, ale i tam je ta výměna 
spíš myšlená ... nebo spolupráce, mezi těma zoologickýma neţ mezi ekologickým centrem, jo? Ale 

kdyţ pak to má nějakou ekologickou tématiku, jak se tady dělala ta sluneční stezka, jo, tak úplně 
v pohodě, jo? Oni jsou taková malá zoologická a jsou tam fajn lidi, ale ... no, tak to jediný mě 
napadá, jinak asi neděláme nějakou příhraniční, ţe nemáme nějakýho partnera. Ţe bysme 

rozjíţděli nějaký věci ... 
A: U Vás je to asi trošku jiný v tom, ţe jste příspěvková, zřízená městem, no. 
B: No, je pravda, ţe všechno musí město odsouhlasit a do všeho ... většinou teda takhle ne, ţe by 

... nestalo se nám někdy, ţe by nám někdy něco zakazovali, ale je pravda, ţe všechno, kdyţ 
chceme schválit něco, tak ta příspěvkovka, teda to město v tom hraje docela velkou roli, jo? Takţe 
se to o to třeba natahuje a komplikuje, zdrţuje. 
A: Pak jestli Vás napadají nějaký tři přednosti a tři slabý stránky Vaší organizace? 
B: Tak přednosti, jo? Takţe myslím si, ţe třeba máme dobrý místo, ţe jsme takhle na konci města, 
takţe do toho lesa, nebo je tady i takový klídeček. Tak to si myslím, ţe by mohlo být. Pak si 
myslím, ţe máme uţ i jakousi historii za sebou, jo, takţe nás dobře znají. To je jak jsem říkala, ţe 

se k nám vracej, jo? Takţe si myslím, ţe to je ... jo a chci říct, chci si myslet a myslím si to, ţe je 
dobrá pověst, jo? To souvisí s tou naší historií, jo? A teď abych, aby to nebylo takový samolibý, jo? 
A: No to se můţete pochválit. 
B: Jsem právě chtěla říct, ţe děláme ... ale abych si zas nevyplýtvala poslední věc ... no, ţe to 

prostě děláme dobře. Ale to je dost takový samolibý. 
A: To já myslím, ţe na to máte úplně nárok. Kdyţ se sem ty lidi vrací, tak to je potvrzený. 
B: Ţe jo. Tak jo. No a teď ty slabé stránky, jo? Tak, slabé stránky jsou, ţe jsme jenom lidi ... ne, a 

to bude moţná tím, jo? Ţe naše slabá stránka je, ţe máme omezené prostory, teď nemyslím 
venku, ţe jo, tam máme prostor neomezený, ale je pravda, ţe tady ... teď jen, abych to 
dovysvětlila ... ţe jo, ta zima tady je dlouhá a, jo, je takový nevlídno a my přesto, ţe nabízíme i ... 
máme různý typy programů, jo? Jsou programy interiérové, celý rok, a pak máme venkovní, a ty 
jsou venku celý rok, ale přes tu zimu se moc nechce chodit školám ven, jo? Vyuţívají tu moţnost, 
ale ne tolik. Takţe my jsme potom v tom okamţiku třeba omezení, ţe právě máme jenom jednu 

učebnu, tudíţ můţeme mít jenom jeden program, kdyţ nechtějí jít ven. Kdyţ si ten program 
nevyberou. Takţe to bych brala jako slabé místo, ţe kdybysme měli moţnost mět další prostor, 
který by se dal vyuţít, i kdyţ naše priorita je chodit ven, ale rozumím tomu, ţe kdyţ v lednu nikdo 
nechce jít ven, tak prostě nechce. To je pochopitelné. Nebo kdyţ na podzim hodně prší. Tady to 
takový je, jo? Takţe si myslím, ţe slabé místo je, ţe bysme potřebovali další prostory, které bysme 

dokázali vyplnit, a moţná na to je i vázané další – lektory, jo? Ţe zase – dalo by se víc chodit ven, 
kdybysme měli dalšího člověka. Takţe prostory, lektory a moţná i ty ... co by mohlo být naše slabé 

místo? Určitě jsou nějaký, jen si to člověk musí připustit. Docela jsme takový stálý tým, ţe ani 
nemůţu říct, ţe bysme ... vím, ţe někde mají problém, ţe jim hodně lidi odcházej, jo, a my jsme 
takovej docela stálej. Moţná i tím, ţe nás není moc. Tak v tomhle si myslím, ţe nemáme problém. 
A přemýšlím, samozřejmě kdybysme měli víc peněz, tak by člověk mohl víc rozjíţdět nějaký akce 
nebo nějaký projekty pro školy, ţe třeba jednu dobu, jak byla ta Ekoškola, tak nám krajskej úřad 
dal peníze, ţe kdo se do tý Ekoškoly přihlásil, tak on to za něho zaplatil, jo? To byla docela 
motivace pro ty školy, jo? Tak myslím třeba i takovýhle peníze, jo? Ne pro nás, abysme měli větší 

platy, to bysme si taky přáli, ale na tu činnost, jo? A je pravda, ţe občas ţádáme, teďka nám 
dojíţdí jeden projekt z evropskejch peněz, jako ţe si myslím, ţe jsme i občas úspěšní v těch 
projektech, jo, ne vţdycky, ale uţ jsme pár projektů udělali, ţe se nám podařilo získat ty peníze, 
jo, ale těch prostředků a těch kam ţádat je čím dál tím míň, jo? Takţe ta ŠUŢka by mohla třeba 
fungovat. Moţná by slabé místo mohlo být třeba málo zdrojů, kde získat peníze, tak abysme 
dokázali si na ně šáhnout, no. Protoţe teď zrovna je vyhlášenej program právě na tu příhraniční 

spolupráci, jo, ale my nemáme ţádnýho partnera zahraničního, jo? Kdyţ teda pominu tu ţitavskou 
zoo, jo? Ale třeba nějaký ... jo, to by mohla být klidně i škola, středisko ... nemáme, neznáme, jo? 
Takţe to ... bysme se mohli do toho přihlásit. Nemáme, nemůţem se přihlásit, jo? 
A: To je škoda. 
B: Nápadů, my máme nápadů, ale moţnosti je realizovat ... no. Tak asi tak. 
A: Pak ještě, jaký máte vize o budoucím vývoji Vaši organizace? 



 

B: No, tak to je dobrý, protoţe ... ne, ţe by je kaţdý měl jiný, ale pan vedoucí by Vám řekl, a já se 
s tím trošku ztotoţňuju, ale zas nevím, jestli mluvím jménem celé organizace. On by třeba hrozně 
chtěl, abysme se specializovali co nejvíc na učitele. Abysme dělali metodický věci pro učitele, aby 
se na nás nějakým způsobem obraceli a my bysme jim dělali ... pro ně nějaký servis v oblasti té 
environmentální výchovy, jo? Ale je pravda, ţe hrozně ... tudíţ by potlačil ty výukové programy pro 

ty školy, jo? 
A: To by byla taky škoda. 
B: No, právě. A to tady máme takovej boj, ţe samozřejmě lektoři si myslí, ţe to je hrozně důleţité, 
i kdyţ třeba tam není úplně extra měřitelné, jak dokáţeme ... ta, to kdyţ k nám přijdou, jestli to 
v nich zanechá tak hluboký záţitek, ţe ... jo? Ty děti ... někdy to tak bývá ale, ţe Vám někdo 
řekne: „No my jsme v deseti, kdyţ jsem byl ve třetí třídě ...“ 
A: Ale fakt, záţitková forma je skvělá. Ta se podryje pod kůţi. 

B: Jsou takový, ţe my sami to tak máme, ţe kdyţ si vzpomenete, dokáţe Vás to ovlivnit, ţe jo. Ale 
to my nedokáţeme zpětně vyhodnotit a právě říkáme ... Takţe si myslíme, ţe tyhle programy mají 
smysl, i kdyţ jsou krátkodobý, jo? Nejsou úplně extra hluboký, protoţe, ţe jo, za dvě hodiny 

nedokáţete tady nějak změnit postoj toho dítěte, ale ţe si myslíme, ţe je to hrozně důleţitý. Takţe 
máme dvě ... dva takové ... V tomhle samozřejmě pokračovat a jak říkám, Aleš by si přál ještě víc 
se zaměřit na ty pedagogy, jo? Ale taky je to dobrá myšlenka, jo? Protoţe ten pedagog nás svým 

způsobem nahradí a dokáţe si ... bude to on, kdo těm děckám ... kdo jim bude předávat, bude je 
vodit ven a bude jim dávat ty záţitky, jo, protoţe všichni se k nám nedostanou, jo? Takţe to taky 
není špatně, no. Tak přemýšlíme, co by ... 
A: Tak nějak to nakombinovat. Nabrat další lidi, který budou školit ty pedagogy, a Vy si můţete 
nechat ty dětský. 
B: Já bych řekla, ţe se to tady nějak doplňuje, jo? Ţe to fakt jede vedle sebe, ţe asi není nic, ţe by 
něco vytlačovalo to druhé, jo? Takhle to bylo nastavené a tak to tak bude pořád. Nebo ne pořád, 

moţná to, no ... Jinak ještě usilujem, tady kousíček je staré lesní koupaliště, které nefunguje, i 
z důvodu, ţe uţ absolutně nevyhovuje nějakým hygienickým poţadavkům a ono bylo zrušené uţ 
poměrně dávno, není to nic, ţe by se to zrušilo loni, jo? To uţ je třeba, nevím, nějakých patnáct 
let, moţná i víc, nefunguje a my jsme poţádali, ţe bysme to nějakým způsobem změnili, ten 

prostor, a ţe by se tam postavila budova, která by slouţila nám, ţe by to bylo ekocentrum, bylo by 
to informační centrum a Městské lesy, které tady sídlí kousíček vedle nás, ţe by tam měli taky 
sídlo. A nějaký projekt uţ na to vznikl, ale nemáme moc podporu právě města. Potom tady ještě 

vznikly jak kdyby proti tomu, aby se obnovilo to lesní koupaliště, coţ zase my jsme si zjišťovali ... 
nebo ţe se tam dělala nějaká studie toho prostoru, ţe ten přítok té vody uţ není takový, aby 
dokázal to ... aby se vrátilo to koupaliště tak, jak to bylo kdysi, jo? Ţe je to nereálné. 
A: Takţe koupaliště uţ tam bejt nemůţe ... 
B: Nemůţe. 
A: ... a Vy to chcete vyuţít aspoň nějak jinak. 

B: No. Takţe ... ale úplně nemáme teď plnou podporu, jo? Je to nějakým způsobem připravené, ale 
samozřejmě, protoţe je to prostor města, jo, my jsme organizace města, takţe samozřejmě tam ... 
a teď, ţe jo, není tam úplně ta podpora, nejsou ţádný peníze. Ale je to taková naše vize, ţe kdyby 
se tohle povedlo, tak ţe bysme svým způsobem rozšířili ty naše prostory, tudíţ by nám to pořešilo 
nějaký ten náš problém a samozřejmě by se tam zachovala nějaká vodní plocha, ale uţ by nebyla 

ke koupání, protoţe by to bylo asi nějaké mělké, jo? Byly by tam nějaký tújky nebo něco. Takţe ta 
voda, to by tam jako bylo, ale ... tak to je ještě taková naše nějaká budoucnost, ţe se budeme 

snaţit, aby to bylo skutečné. Ne jenom na papíře, ale skutečné. 
A: Dobře. Tak teď bych se přesunula k takovým obecnějším, shrnujícím otázkám. Zajímalo by mě, 
jestli ... nebo, jak Vaše organizace podle Vás přispívá společnosti a veřejnému zájmu? Kdybyste to 
měla shrnout obecně. 
B: No, to jsou přesně otázky ... já si myslím, ţe je to určité povědomí o té environmentální 
výchově nebo o té ochraně přírody, nebo o vztahu člověka k přírodě, jo? Nemusí to být ani 
ochrana, jo? A to si myslím, ţe ... ne, ţe bych chtěla říct, ţe by to v těch školách nedělali, ale je 

pravda, ty školy, které se na nás obrací, tak s tím, ţe předpokládají, ţe tady tu problematiku 
zvládnem odučit líp neţ oni, jo, ţe máme nějaký třeba prostředky, pomůcky, prostředí, znalosti, 
zkušenosti, jo? Takţe si myslím, ţe dobře doplňujeme školu v tomhle smyslu, jo? Coţ si myslím, ţe 
je nějaký ten veřejný prostor, veřejný zájem. A nechci tvrdit, ţe kdyby to tady nebylo, tak 
samozřejmě to bude jinak, ale ţe tím posilujeme nějaké povědomí o té přírodě nebo o tom vztahu 
k té přírodě, jo? Ono obecně, my to nemáme rádi, protoţe co je ekologická výchova? To je přece 

třídění odpadu, jo? 
A: Ne. 
B: My říkáme: „Vţdyť to je úplně na posledním místě.“ Ale co se týče toho veřejného mínění, nebo 
té veřejnosti, jo, tak i todlecto se ty děcka u nás dozvídají a ne jenom, jak se třídí, to se dozvídají 
na ulici, jo? Sem hodím todle. Ale proč to děláme, co se s tím třeba děje dál, jo? Takţe si myslím, 
ţe kdyţ získají tuhle informaci, tak by jim mohlo docvaknout, proč se to děje, jo? Ţe tam mají i to, 



 

co se děje s tím dál, jo? Čemu předcházíme, jo? Coţ je i o nějakých ostatních věcech. A teď 
počkejte, ono to mělo dvě části. Vy jste tam říkala ... 
A: Já myslím, ţe jste to v podstatě ... jak přispívá společnosti a veřejnému zájmu. To si myslím, ţe 
to tak nějak ... 
B: No, tak to já ... to bych si tak jako ... 

A: A zajímá se teda Vaše organizace i o sociální rozvoj Jizerských hor? Já to mám takhle vztaţený 
k těm Jizerkám. 
B: No. Vím, ţe jedna naše kolegyně, která je teď na mateřské, dělala právě nějaký ty stezky, ale to 
dělala ne za naši organizaci, jo? Taky měla nějakou diplomku nebo něco takovýho a ţe tam dělala 
nějaký stezky pro rodiče s dětmi a vozíčkáře právě po Jizerkách. Spíš v podstatě vytipovávala ... 
takhle, stávající cesty, jo, ne ţe by tam něco tvořila. Vytipovávala stávající cesty a vytvořila právě 
nějaké stezky, nebo tipy na výlety, kde právě projedou takovýhle, buďto handicapovaní, nebo ty 

kočárky, jo? Tak ... jako ne asi přímo naše organizace, ţe bysme se nějak iniciovali v něčem, ale 
zajímáme se o dění, co se děje, občas jsme i k něčemu přizvaní, jo? To právě by Vám hodně řekl 
ten náš vedoucí, ten Aleš Kočí, jo? Ţe on je docela taková, teď to řeknu tak lidově, taková figurka, 

jo, ţe kdyţ se někde něco děje a dělaj se nějaký, já nevím, sezení k něčemu. Já vím, to teď ani 
nevím, v jaký je fázi, v Bedřichově měl vzniknout nějaký ten Dům přírody, jo, tak byl třeba 
pozvaný k tomu, aby byl v tom realizačním týmu, nebo nějaký tý ... přímo to asi není realizační 

tým, jo? Jako lidi, který se k tomu můţou nějakým způsobem vyjádřit, nebo něco takovýho, jo? 
Takţe si myslím, ţe on určitě se pohybuje někde i mezi těmadle lidma, jo? Vím, ţe teďka byl 
na nějakým setkání na krajském úřadě, jo, teď přesně nevím k čemu, ale ţe tam prostě byli všichni 
tady ti zástupci těch neziskovek, jo, a řešili tam něco, nevím co. Něco právě k Jizerkám, jo? Takţe 
nezůstáváme stranou, ale je pravdou, ţe Vám neřeknu něco úplně konkrétního, ţe bysme se 
podíleli na něčem, jo? Ale je fakt, ţe spolupracujeme, jo? Známe se, některý ty lidi se tady známe, 
z různých společností nebo něco, jo? Takţe víme o sobě. A neškodíme si. 

A: To je základ. A kdyţ je všude takhle různě zván, tak to je zvaný za organizaci? 
B: Jo, to jo. To zvaný je za Diviznu. 
A: Takţe jo. 
B: Jo, to já si myslím, ţe nás reprezentuje dobře. On je takovej docela v tom takovej známej, nebo 

asi docela i povaţován za nějakýho ... nevím, jestli to mám říct, jakoţe odborníka, jo? Takţe hodně 
si ho zvou i fakt do nějakých, nevím, komisí pro hodnocení grantů nebo něčeho, jo? Takţe ... já 
tady za něj tak přemýšlím a on tady není. 

A: A třeba z hlediska toho ekonomického, jestli se zajímáte o rozvoj Jizerských hor? Třeba i nějak 
nepřímo. Jakoţe není to asi vyloţeně Vaše činnost, ţe jo, ale nějak ... 
B: No, to abych řekla asi pravdu, tak o tomhle asi nic nevím, osobně. Nic mě nenapadá. Víte co, 
ekonomický, to svým způsobem souvisí, ţe se vyhlašujou ... třeba Společnost pro Jizerské hory, jo, 
různý ... i kdyţ počkejte, teď mě napadla jedna taková souvislost ... různý takový ty granty pro 
školy, tak to třeba, protoţe my máme databázi škol, jo, skrz i tu M.R.K.E.V. těch učitelů, který to 

zajímá, tak oni nám třeba pošlou nabídku pro ty školy a my jim to rozesíláme, jo? Ţe třeba děláme 
rozesílku. Teď třeba myslím elektornicky, jo? Ale je pravda, ţe kdyby měla třeba i nějakej letáček, 
jak jsem říkala, ţe děláme tu poštovní rozesílku, tak taky. Vloţíme to do toho, do tý rozesílky, ţe 
kdyţ s tím nemáme problém propagovat cizí věci, jo? Ţe zas vlastně chcem, aby se k těm učitelům 
dostalo co nejvíc informací, aby měli pocit, ţe to sdruţení M.R.K.E.V., nebo tady tohle, nevím jestli 

to je dobrý označení sdruţení, jo, ţe jsou dobře ... ţe mají hodně informací. Aby se cítili spokojeně, 
ţe to má smysl mít tady to. Takţe moţná taky takhle nějak spolupracujem. A to mě jenom 

napadlo, ţe tam jsou ty peníze, jo? Ale jinak asi ekonomicky vůbec, to asi vůbec nevíme, no, jak se 
to ... jak si ţijou a jak se drţej, nebo jakým způsobem ... no, to asi ne. To se potom moţná 
dozvíme v tý Vaši práci. 
A: No, uvidíme, co tam všechno rozluštím. Pak teda, ţe se Vaše organizace zajímá o přírodu a 
ţivotní prostředí, o tom není sporu, ale jestli teda ... dá se říct, ţe zajímáte o socioekonomický 
rozvoj v souladu s přírodou, nebo si myslíte, ţe je to moc odváţný tvrzení? 
B: No. 

A: Jakoţe fungovat v souladu s přírodou se rozhodně snaţíte, ale ... 
B: Je pravda, ţe bereme v aspektu, v akceptu ... víte, co chci říct, nemůţu to vyslovit ... všechny 
hlediska, jo? Ţe se nesnaţíme jet jenom takhle (ukazuje něco jako tunel, zúţený pohled), jo? 
Takţe si myslím, ţe i ten sociální i ten ekonomický rozměr bereme v potaz, jo? To třeba v nějakých 
těch programech, jo, nebo v nějakých i těch seminářích pro ty učitele, ţe jo, záleţí, jak tý je to 
téma, ale můţe to tam zaznít, ţe ... víme, ţe ne za kaţdou cenu, třeba já nevím, něco ... teď to 

moţná bude znít divně, ale já myslím, ţe si rozumíme ... ţe se nesnaţíme dělat nějaký věci za 
kaţdou cenu. Ţe opravdu bereme i v potaz, i sociálně, teď mě napadá příklad zdravá výţiva, jo? Ţe 
to neznamená, ţe ... třeba si myslíme, ţe tady nějak ţijeme, jo, takţe bysme neměli třeba jíst 
maso a takový věci ... (přijde kolegyně s telefonem) ... takţe chci říct, ţe jsou nějaký meze, ţe 
někdo s tím nemá problém, ţe jo, bude striktně razit nějakou cestu, ale já si myslím, ţe ne, ţe asi 
tohle určitě bereme v potaz. Tak to je dobře, ţe jsem si přišla na to ... a i v těch programech to 



 

máme určitě zahrnuté, jo, ţe kdyţ si člověk, já nevím, kdyţ děcka učíme, třeba i k tomu třídění 
odpadu, jo, teď mě zas napadlo, ţe tady máme takovou aktivitu, jo, ţe se bavíme o tom, ţe vratný 
sklo je docela fajn obal, ale zase chápeme, ţe kdyţ někdo chodí na nákup s taškou, tak si ve skle 
minerálku kupovat nebude. 
A: No, jasně. 

B: Samozřejmě pak je alternativa, ţe si ţádnou minerálku kupovat nemusí, ţe jo, voda, šťáva je 
ideální, ale ... jo? Ţe todlecto ... ţe je to na kaţdém z nás, ta odpovědnost, jo? 
A: Jasně. 
B: A ať si zohlední všechny tydlecty ... tenhle sociálně-ekonomický rozměr. Takţe asi jo. (dělá, ţe 
zvítězila) Máme to tam. 
A: A napadá Vás třeba nějaká organizace, která se taky snaţí o rozvoj, ale nebere přitom úplně 
ohledy na přírodu? Jakoţe rozvoj za kaţdou cenu? S degradací přírody? 

B: No, víte co, to je těţko říct ... 
A: Jestli Vás nenapadá, tak nic. To je spíš takový na doplnění. 
B: Ne, to by spíš byly takový domněnky, jo? Ţe bych třeba mohla říct, já nevím, liberecká 

spalovna, jo? Ale je fakt, ţe pak třeba, kdyby s nima člověk mluvil, tak by řekli, já nevím, jakých 
mají x tisíc filtrů, jo, a jak spalujou jenom komunální odpad a ne plasty, jo? Jako ţe by to dokázali 
třeba obhájit, jo? Ţe by to byla z mojí strany jenom domněnka, no. A samozřejmě, to mě teď 

napadlo jako takový úplně ... takţe, no, takţe asi nevim, zřejmě mě nenapadá nikdo. 
A: Pak jsem se chtěla zeptat, jak byste charakterizovala tady společnost v Jizerských horách? Jestli 
si myslíte, ţe tady existuje něco jako „dobré společenství“? Jako ţe si tu lidé věří, spolupracujou 
nebo tak. 
B: No, to je taky těţký, protoţe ... víte co, já totiţ pocházím z Moravy, jo takţe to bude, ţe 
kdybyste se ptala někoho, kdo se tady narodil, třeba ten náš Aleš, tak ten si myslím, ţe by to mohl 
... i kdyţ já mám třeba zase takový ten pohled i zvenku. 

A: Právě, ţe to se moţná i hodí. 
B: Kdybych to měla říct za sebe, tak se tady cítím příjemně, jsou tady úplně jiní lidi neţ na tý 
Moravě, ale já si myslím, ţe je to dáno i tím, ţe tohle je velký město, jo? Já jsem z malýho města, 
jo? Ţe se tolik ty lidi neznaj, jo, ale zase – kdyţ půjdeme ještě trošku výš, do těch hor, jako já 

jsem takovej hroznej optimista. Já bych Vám řekla, ţe jo, ţe to tady je hrozně moc hezký, ţe lidi se 
snaţej to neničit a pak samozřejmě jsou individua ... já jsem takový optimista naivista, jo? Já mám 
chuť na tohle odpovědět: „Jo, je to tady bezvadný, lidi jsou vstřícní, ohleduplní a mají to tady rádi.“ 

Jo? Ale myslím si, ţe to není úplně ... 
A: Beru to jako Váš názor. 
B: ... pravda, jo? Asi takovej pocit bych z toho měla, no. 
A: To je dobře. 
B: Jakoţe hrozně se mi tady líbí a hrozně třeba rádi, ţe jo, člověk uţ vnímá i takový, ţe tady ţije, 
takţe vnímá takový i ty negativa. Ale kdyţ za mnou přijede rodina, tak hrozně to tady milujou, jo? 

Ţe se jim tady hrozně líbí. Oni sem právě jedou, ţe jedou do hor, jo? Jak to tady máme bezvadný, 
s tím MHDéčkem, jo? Takţe oni to tady vnímají hrozně pozitivně, jakoţe dobře, jo? Takţe si 
myslím, ţe to si moţná na ty lidi zvenku působí dobře. 
A: A u Vás třeba ty negativa, jak jste říkala, tak co Vás napadá? 
B: No, víte co, to spíš vycházím z toho, ţe člověk ţije v tom městě, takţe je to trošku víc 

anonymní, jo? Nebo prostě nějaký takový, teď třeba mám, chtěla jsem říct politický věci v tom 
smyslu, ţe, já nevím, proč se tady postavil vobchoďák, jo, nebo proč se radši neopraví ten park, 

jo? Ale to si myslím, ţe je asi všude, ţe to vnímá ten, kdo tady ţije. Tak toto myslím ty negativa, 
jo? Ţe, já nevím, kdyţ mám auto, jakoţe mám auto, tak by se mi tady hodilo parkoviště a taky, ţe 
jo, zas je to ten úhel toho řidiče, jo? 
A: Jasně, no. 
B: Kdyţ řidiči řeknu: „V ţádném případě, vţdyť uţ tady je parkovišť dost.“ Jo? Já teda ale ... to 
jsem spíš tak ... ne, ţe bych to tak úplně měla, to ne, ale ... Jo? Tak to jsem myslela spíš tadyty 
negativa, no, ţe jako ... já nevím, jestli právě tím, těma Jizerkama, myslíte ještě i to město, nebo 

spíš tam nahoru. 
A: Jakoţe týká se to asi víc toho tam nahoru, ale jste tady fakt kousíček, takţe tak nějak tam 
spadáte. Takţe si myslím, ţe ... 
B: Jo, ţe prostě ty problémy vidím spíš tady dole, jo? 
A: To je mi jasný, kdyţ sídlíte tady. 
B: Tam nevím, tam fakt člověk jede si odpočinout nebo na ten vejlet. Jakoţe nemůţu říct ... tam 

bych zas samozřejmě ţádný parkoviště nedělala, jo? To jsem myslela v tom městě, to byl moţná 
blbej příklad. Jo? Ţe tam moţná ty problémy nevnímám, jo? Ţe tam člověk utíká jako do tý 
pohody, jo? Ale je pravda, kolegyně tam bydlí nahoře, třeba by něco řekla, ale myslím si, ţe se jí 
tam dobře bydlí. Ţe by neměla nějaký negativa, ta je přímo z tam, z Jizerek. Ta by toho mohla říct 
zodpovědně. 



 

A: A myslíte si, ţe Vaše organizace nějakým způsobem přispívá k zlepšování vztahů v Jizerských 
horách? 
B: No to si myslím, ţe jo, ţe právě tím vzděláváním nebo těma informacema, coţ si myslím, ţe se 
právě přímo vztahuje ... my se na to občas i odkazujem, nebo vlastně i těm děckám říkáme, ţe 
jsme na úpatí těch Jizerskejch hor nebo něco. To máme v některých programech, já nevím, o lese, 

jo? Takţe se i odkazujem, jo, ţe tady jsme v městským parku, ale v chráněný oblasti jak se mají 
chovat, jo? Takţe docela si myslím, ţe na ty Jizerky odkazujem i různými příklady, jo, nebo něco 
takovýho, ţe si myslím, ţe to dost souvisí, no. Nebo ţe kdyţ se bavíme o nějaký tý přírodě, tak 
příkladem jsou tady ty naše kopce, no. 
A: Pak bych se potřebovala zeptat, co si představujete pod pojmem udrţitelný rozvoj? 
B: No, to je dobrý. Budu tipovat. Tak to tam nepište jakoţe citace, jo? 
A: Nebojte. 

B: A myslíte v souvislosti s naší organizací, nebo s tou naší činností, nebo ... 
A: Obecně, kdyţ se řekne udrţitelný rozvoj, tak co si představujete. Nebo to můţete klidně 
vztáhnout k Vaší organizaci. 

B: Jo. To myslím, ţe ... no, já si pod tím představuju, ţe je to nějaká činnost, která je ... jako ţe se 
nějakým způsobem opakuje a neţádá nějaké další zdroje, nebo naopak ještě něco vnáší, ţe je 
taková skoro, kdyţ to rozjedete, perpetuum mobile, jo? A to si myslím, ţe ... přemýšlím, jak bych 

to navázal na tu ... na tu naši činnost, to asi máme prostřednictvím těch programů, jo? Ţe se 
snaţíme těm děckám říct, ţe kdyţ se budou nějakým způsobem chovat, ţe se nám to nějakým 
způsobem bude vracet, jo? Ţe nejde jenom o to, dosahovat nějakejch cílů, určitě ne za kaţdou 
cenu, jo, ale chovat se tak, aby to bylo ... nějaký pěkný slovo bych potřebovala ... aby to bylo ... 
abysme byli takový soběstačný, jo? Abysme nemuseli čerpat víc zdroje, jo? I kdyţ tím nechci říct, 
ţe ... a to je právě asi ten sociálně-ekonomický rozměr, ţe chápu, ţe tu energii prostě potřebujem, 
jo? Kaţdý v jiný míře, ţe jo, ale ţe to je prostě nutný, jo? I třeba v nějakém okamţiku na úkor té 

přírody. Teď to nemyslím nějak úplně devastačně, jo, ale i my holt tady pracujem s počítačema, 
máme mobily, jo. Prostě to k tomu patří, jo? Někdo má novej typ, někdo starej, ale máme všichni. 
Chtěla jsem říct, ţe nikdo nemá ţádnej, ale máme všichni, ţe si to ta doba ţádá, jo? Tak asi takhle, 
no. 

A: Dobrý. 
B: Abych se nepropadla, aţ to tam napíšete. 
A: Ne. 

B: „To jsou pěkný blbci, co oni tam říkali.“ 
A: Takhle bych to tam určitě nepodala. Nemusíte se bát. 
B: Tak děkuju. 
A: Tak teďka uţ se přesunu k těm biosférickým rezervacím. Pro začátek potřebuju vědět, jestli 
znáte pojem biosférická rezervace a program Člověk a biosféra? Jestli Vám to něco říká? 
B: No, asi moc ne. Asi to moc neznám. 

A: Jo. Tak já se Vám o tom pokusím něco říct. Teda ten program Člověk a biosféra je mezivládní 
program, který vznikl v roce 1971 pod záštitou UNESCO a jedním z cílů toho programu je vytvořit 
nějakou společenskovědní a přírodovědnou základnu pro to, aby se člověk choval zodpovědně, aby 
domýšlel důsledky svých činností, aby se harmonizoval vztah člověka a přírody, aby se člověk 
naučil racionálně vyuţívat ty přírodní zdroje a právě ţe ... dalším cílem je zachovat všechny biomy, 

ţe právě to taky vychází z toho, ţe si všimli, ţe ubývá diverzita, takţe se rozhodli hledat po celém 
světě nějaký rozsáhlý plochy různých biomů a tam, kde právě najdou ten biom, tak tam právě 

vytvoří tu biosférickou rezervaci s tím, ţe tam právě chtějí jednak, aby tam byla ta vzácná příroda, 
která se dá chránit, a pak aby tam právě mohli sledovat ten vztah člověka a přírody, takţe i kromě 
tý hezký přírody je zajímá i ta příroda ovlivněná člověkem, v různých stupních. A ta biosférická 
rezervace má tři jádra, nebo jak to říct, tři zóny. Ta první, jádrová, ta teda plní tu ochrannou 
funkci, tam je ta hezká příroda, pak je přechodová a nárazníková a ta přechodová má tlumit ten 
vliv člověka na přírodu a v nárazníkové, která zajímá hlavně mě, tak tam se má ukazovat ten 
udrţitelný rozvoj v praxi. To je právě ten správný způsob hospodaření a právě, aby ta společnost 

dobře fungovala, tak je potřeba nějak se hezky chovat k přírodě, coţ je třeba to, co Vy učíte, 
abysme se dobře chovali k přírodě, pak aby se lidi chovali zodpovědně, aby si vzájemně důvěřovali 
atd. A aby takhle vzniklo to dobré společenství, tak je potřeba, aby se zapojili všichni, všechny 
důleţité skupiny v tom daném regionu. Takţe je právě potřeba, aby spolupracovali místní úřady 
s neziskovými organizacemi, s podnikateli, ţe třeba je budou sponzorovat nebo něco a tak. Takţe 
za tímhle účelem takhle vznikají ty biosférické rezervace a ty teda vznikají po celém světě a 

společně tvoří Světovou síť biosférických rezervací. 
A: A takţe tady určitě nějaká u nás v těch Jizerkých horách ... 
B: Ano, hnedka na to navazuju, ţe ... 
A: Ty jo, to ani nevím. 
B: Ţe právě ještě tady není, je tady ve vedlejších Krkonoších a právě vznikl návrh, ţe by se 
rozšířila o Jizerské hory. Takţe já právě mám za úkol zjistit, co si neziskové organizace vůbec myslí 



 

o biosférické rezervaci. Jestli třeba si myslíte, ţe ... jestli jste si teda dokázala trošku utvořit 
představu ... tak jestli si třeba myslíte, ţe je to vůbec dobrá myšlenka, a ţe to můţe prospět 
Jizerským horám, kdyţ to tady bude? 
B: Já si myslím, jako to znělo docela dobře. Já si myslím, ţe jo. Ale je pravda, ţe třeba neznám, 
jaké by tam vznikly nějaké omezení, jo, jestli by to někoho nějakým způsobem nesvazovalo. Jestli 

by to fungovalo na bázi třeba, jak jsou pravidla chráněných krajinných oblastí, nebo jestli ... to by 
nebylo takhle ošetřené? 
A: Právě ţe větší omezení by tam být neměly. Tam právě ... většinou tam, kde se chrání ta 
příroda, ta první zóna, tak ta se většinou překrývá s první zónou CHKO, takţe ta bude plnit ... 
vlastně se nic nezmění, si myslím. 
B: Jako takhle, mně osobně by to ani nijak nevadilo, spíš bych pak cítila, ţe by byl nějaký odpor 
veřejnosti, nebo nějakých skupin, ţe jo. 

A: To bývá. Ale tady z hlediska omezení ne. 
B: No, tak to by mi nevadilo, to klidně ať ... 
A: Spíš naopak by to mělo podpořit, aby to líp fungovalo. Jakoţe ještě víc zákazů chodit do přírody 

by tam být nemělo. 
B: No, jo. Jak říkám, mně osobně by to nevadilo, ale vím, ţe by se proti tomu asi zvedl nějakej 
odpor. Takţe to by se nám klidně líbilo. 

A: Myslíte si, ţe by to prospělo. 
B: Jo, určitě, no. 
A: A napadá Vás třeba, jakým způsobem by to mohlo být přínosný pro Vaši organizaci, kdyby to 
tady bylo? 
B: No, víte co. Ano, kdyby něco takovýho vzniklo, tak uţ úplně vidím, ţe bysme na to mohli udělat 
nějakej seminář, abysme informovali ty učitele, jo? Podívejte se, ţe jo, sama jsem to nevěděla, tak 
třeba o tom taky neví. „Víte, ţe tady je todle a todle a tři zóny a já nevím.“ Teď je otázka, jak by to 

... dalo by se třeba jít i někam do terénu, jo? Ale jako ţe si dovedu představit, ţe bysme nějakým 
způsobem třeba o tom mohli informovat ty ... hlavně teda ty učitele, samozřejmě nějakým 
způsobem i veřejnost, jo? Ale ţe na ty učitele máme takovej lepší dopad, jo? 
A: Jasně. 

B: A teoreticky by se tahle informace, nebo i nějaký zpracovaný věci, daly zařadit do nějakýho 
programu, jo, pro děti. Teď třeba úplně mě přesně nenapadá, ale ... no. 
A: Vy v podstatě vyjmenováváte spíš, co můţete nabídnout Vy jim, coţ by byla hned další otázka 

... 
B: Ano. 
A: Coţ je skvělý. Já jsem ráda, ţe mi takhle nabízíte něco. Byla by to hnedka další otázka, takţe, 
vůbec to nevadí. 
B: Jako profesně, ţe jo, mě to hned napadlo, jak bysme to vyuţili. 
A: Však tak to má být. 

B: Je pravda, ţe kdyţ pak vymýšlíme, co udělat pro učitele, tak tam je ... nějaký odborník, 
návštěvy odjinud, jo? A většinou je to i takový, ţe tohle by zajímalo i nás, jo, ţe potom se toho i 
zúčastníme, jo? Tak to mě jenom tak napadlo, to by bylo dobrý se o tom dozvědět co nejvíc, ţe, 
tak bysme měli někoho pozvat, ať se i my něco dozvíme a ... 
A: Jasně, to by Vás určitě někdo nějak proškolil nebo informoval. 

B: Abysme se tak nějak nainformovali. 
A: A napadá Vás teda i, jak by to ... jakoţe Vám by to teda prospělo tím, ţe máte zas nový 

projekty nebo tak něco. 
B: Jo. 
A: Tak byste to brali. 
B: No, no. Přemýšlím, jestli je to ještě nějak ... No, víte co, nám by to v podstatě pomohlo tak 
obecně, ţe zas by vznikla nějaká část, nebo jestli by se to nějakým způsobem i rozšířilo přes 
hranice toho CHKO, jo, ţe pro takovej dobrej pocit, ţe nějak ta příroda je střeţena, jo, chráněna, 
jo? Přestoţe tam nejsou: „Tady jsou ty hranice, jo?“ Tak k naplňování té myšlenky, jo? Ţe prostě 

se člověk chová odpovědně k tý krajině, no. 
A: No, jasný. Jinak ... 
B: Ţe bysme měli stejný cíl ... nebo ne cíl. Ţe kdyby všichni mysleli, jak my, jak by to tady bylo 
hezký, no. 
A: No. 
B: Takţe takhle mě to napadá. 

A: Jo, jo, to je dobrý. Jinak takhle, co teda napadá mě, co jsem o tom takhle četla dokumenty, tak 
za největší pozitivum se povaţuje, ţe právě tím, jak je to mezinárodní program pod tím UNESCEM, 
ţe to má dobrý jméno a ţe třeba by to právě mohlo umoţnit snáz ţádat o granty nebo tak. Nebo 
třeba zpřístupnit ... 
B: No, to je dost moţný, ţe kdyţ budeme v nějaký takovýhle zóně, tak, ţe jo ... 



 

A: Taky byste měli mít snazší sdílení informací v podstatě s kýmkoli v biosférický rezervaci, na 
kterou byste si vzpomněli. Můţete se podívat do nějaký databáze kontaktů a vybrat si nějakýho 
partnera z druhý strany světa, kdyţ říkáte, ţe nemáte přeshraniční. Jako ţe třeba v tomhle bych 
viděla nějaký ... Tak jo, tak se posuneme dál. Jo, pak teda, kdyţ by tady byla ta biosférická 
rezervace, tak by se určitě dělaly nějaký setkání, kde by se řešily nějaký místní problémy, ať uţ 

environmentální, nebo sociální, tak jestli třeba by Vás bavilo a zajímalo se těch setkání účastnit? 
Kdyţ třeba říkáte, ţe pan ředitel uţ stejně takhle všude moţně chodí ... 
B: Jo, to určitě, to by ho určitě pozvali někam. Víte co, mně teď jenom třeba mihlo hlavou, jestli by 
to nesuplovalo něco, co uţ tady funguje a třeba se taky schází různý skupiny, i kdyţ třeba nemají 
takovej záběr a nebo nemají za sebou takovou silnou organizaci. Jako jestli by to nebylo další 
setkání někoho, jo? 
A: No, to jako jo, ale tady je to zase trošku jinak poskládaný. Ţe tam jsou zahrnutý přeci jenom uţ 

i ty Krkonoše, takţe taky by to bylo zas trošku jiný. 
B: Jako ţe si myslím, ţe kdyby se nás to nějakým způsobem týkalo, ţe bysme tady do toho byli 
nějakým způsobem zahrnutý, jo, tak si myslím, ţe bysme se toho účastnili, jo? Víte co, jedna věc 

je, ţe tam jdete poprvé, a kdyţ máte pocit, ţe Vás to neoslovilo, tak uţ tam třeba nikdy nepůjdete. 
A: Jasně, no. 
B: Ale kdybyste měli pocit, ţe to má nějaký šmrnc a ţe je to pro Vás ... ţe se dozvídáte nový věci 

nebo vidíte nějaký moţnosti spolupráce, jo, tak se tomu člověk věnuje, jo? Tak těţko říct. Ţe bych 
Vám řekla: „No určitě, to my jako ... určitě nám napište.“ Jo? Neříkám, ţe bysme to nějak 
bojkotovali, jo? Ţe si myslím, ţe by tam určitě proběhlo nějaký: „Aha, jo? A týká se nás to nějak? 
Můţem se zapojit? Co jsou tam pro nás moţnosti?“ Jo? Tak co si myslím, ţe by se asi nějak 
neopomenulo, jo? Ţe by ... ale šlo by o to, jakým způsobem by se to vyvíjelo, jo? Jestli by někdo 
stál o naši spolupráci, jo? Ţe třeba by tam byly jiné skupiny, které by nás převálcovaly, nebo by 
řekli: „Jo, tak to je bezvadný, tak to my bysme tady mohli přispět trošku do mlýna.“ A my bysme 

pak uţ nemohli přispět. Jo? Takţe to je v podstatě takový hypotetický, ale ... 
A: Jako to je. 
B: Ale nemyslím si, ţe bysme ... určitě bysme se nějakým způsobem informovali a asi, říkám, i 
vyuţili, ale budoucnost by záleţela, jak by to směřovalo. 

A: Jasně. 
B: Jsme takový opatrný. 
A: Jasně, to se dá pochopit. Pak teda, kdyby třeba byla moţnost zapojit se do nějakýho 

mezioborovýho projektu, to by Vás zajímalo, nebo se chcete takhle ... máte uţ takhle dost práce 
s tou ekovýchovou? 
B: Jako takhle, nebráním se novým věcem, ale je pravda, ţe ... záleţelo by, co by to bylo za 
nabídku, jo? Takţe neřeknu striktně ne, jo? Na druhou stranu je pravda, ţe bysme to zvaţovali, 
přemýšleli, jestli je to vůbec v našich silách, jo, protoţe je pravda, ţe tu naši činnost máme tak 
nějak naplánovanou, ţe nepotřebujem dělat další věci, jo, ale zas na druhou stranu nás to baví 

dělat, nějaký nový věci, jo? Ţe nechcem furt dělat stejný věci. Takţe by záleţelo asi, jakýho ... 
nebo čeho by se to týkalo. Ţe bysme měli pocit, jako ţe tady máme co říct, tady se můţeme 
zapojit a vidíme v tom smysl, jo? Takţe to my docela rádi, takovýhle nějaký zajímavý věci, i třeba 
mimooborově, nebo na nějaký, ţe tam vnesem něco jako ... nemáme s tím problém. Ale nehrnem 
se do všeho. 

A: To je jasný, to je pochopitelný. A nějakou tu spolupráci s Krkonošema máte uţ tak trošku 
navázanou skrze ten, tu Školu pro udrţitelný ţivot ... 

B: No, to je tím, ţe ten SEVER tam sídlí, jo, přemýšlím, jestli tam ... ale tam jsou ještě přímo ty 
Rýchory ... 
A: No. 
B: ... ta bouda, ale vlastně asi nejvíc s tím SEVERem spolupracujem. Přímo s tím SEVERem máme 
víc nějakejch aktivit rozjetých, nějakou spolupráci, jo? Takţe v tomto směru jako jo. 
A: Uţ něco funguje a kdyby třeba pak bylo vhodný nějak to rozšířit, nějaká intenzivnější 
spolupráce, tak s tím byste třeba neměli problém? 

B: Ne, asi ne. Protoţe říkám, s nima fakt děláme dost nějakejch věcí, no. Teď máme taky nějakej 
taky pro učitele a oni to organizujou a my jsme jejich partneři. Nějaký studium pro učitele. Takţe 
se SEVERem máme dobrý zkušenosti a spolupracujem, takţe to by vůbec nebyl problém. To můţu 
slíbit. 
A: Dobře. 
B: Tam uţ máme zkušenost, takţe ... a dobrou zkušenost, takţe ... 

A: A kdyby třeba bylo potřeba nějak informovat ... je fajn, ţe Vás napadlo takhle přes ty učitele ... 
nebo třeba i veřejnost nebo tak ... myslíte, ţe byste měli taky chuť? Jako samozřejmě, ţe by Vás 
někdo proškolil nebo něco, ale pak to nějak dostat do veřejnosti, ţe to tady teda je a tak. 
B: Asi jo. Pokud bysme to ... bylo to v našich silách, tak si myslím, ţe jo. Ţe jsme takovou ... nebo, 
chtěla jsem říct, ţe jsme zvyklý, jo, ţe takovýhle věci děláme. Takţe si myslím, ţe bysme to třeba 
uměli, jo? Asi úplně nejlíp bysme to uměli s těma učitelema, to nám jde, ale ... 



 

A: To je taky rozhodně dost důleţitý. 
B: S tou veřejností to není tak úplně jednoduché, ale ... jako jakou zvolit formu, aby to bylo takový 
plnohodnotný, no. 
A: Jasně, no. 
B: Jo? Takţe to si myslím, ţe to ... ţe pokud by se nám to zamlouvalo, tak jo. 

A: Ještě jsem se zapomněla zeptat k těm Krkonoším. Kdyţ jsem si takhle dělala ten předvýzkum, 
tak jsem zjistila, ţe je tady těch neziskovek fakt docela hodně a v porovnání s tím, ţe v Krkonoších 
jich aţ tak moc není, tak jsem se začala všech ptát, proč si myslí, ţe tomu tak je? 
B: Aha. No, to by mě zajímalo. 
A: To se pak kdyţ tak dočtete. 
B: Protoţe opravdu vlastně tady v Liberci a okolí je docela dost organizací. No já nevím, to by mě 
zajímalo, co Vám ty lidi říkali? 

A: To se pak dočtete teda. 
B: Dobře. Fakt přemejšlím, jestli ... fakt, kde byl ten impulz, aby vznikaly, jo? 
A: Právě, no. 

B: Jestli to třeba bylo tím, ţe si ... dneska uţ to není úplně takový, jak byly ty Jizerky zničený, tak 
jestli lidi měli pocit, ţe musej pro to něco udělat, tak začly vznikat ty neziskovky? Je to moţné. 
A: To je častá odpověď. 

B: Jo? To mě teď tak napadá. 
A: Asi to tak bude, ţe tady byla větší potřeba holt. 
B: No. Moţná i ty Krkonoše, jak byly takový, byl to přeci jenom park, bylo to svázaný, tak tam moc 
se nemohlo nic dělat. 
A: Bylo to omezenější, no. 
B: No, moţná jo, ţe fakt tady byla ta potřeba. No, tak vidíte. 
A: Tak jste na to přišla. 

B: No, tak ţádný překvapení. Ale tak třeba k tomu ještě něco dopíšete. 
A: Jo, uţ se mi naskládaly docela zajímavý názory. 
B: Jo? To je fajn.  
A: Pak bych ještě potřebovala vědět, jestli víte, co je plán péče a zonace? 

B: Plán péče a zonace? 
A: Jestli ne, tak to přeskočíme. 
B: Asi ne, nevím. No, asi nevím, asi bych hádala. 

A: Dobře. A pak jsem se ještě chtěla zeptat, kdyţ by se pak udělalo nějaký setkání vůbec kvůli 
diskuzi, jak má vůbec fungovat ta biosférka, při tom vzniku, tak jestli by Vás zajímalo k tomu říct 
nějakej svůj názor nebo něco, nebo jestli prostě pak, aţ to vznikne, tak se zapojíte tím, ţe teda 
třeba informujete, ţe to vzniklo. Ale třeba ... 
B: No, je fakt, ţe ... teď teda mluvím za sebe, jako asi bych si netroufla do takový diskuze 
vstupovat, jo? Na druhou stranu, ţe jo, jak jsme tady mluvili o tom našem panu ředitelovi, nebo on 

je vedoucí, ředitel je v zoo, víte? 
A: Aha. 
B: Tam je ředitel a on je vedoucí. Ale jako je to ředitel. 
A: Rozumím. 
B: Jo? Ţe si třeba myslím, ţe nevím, jestli by on chtěl, ale on by na to měl tu odbornou zdatnost, 

nebo jak to vyjádřit, jo? Ţe já bych si asi netroufla do téhle problematiky nějakým způsobem 
vstupovat a říkat, jo? Jeho naopak si dovedu představit, ţe ... neznamená to, ţe on by tam měl 

nějaký zásadní něco, ale ţe by dokázal třeba, kdyby prostě probíhala nějaká diskuze o tom si 
přemejšlet, jestli to ještě někam neposunout nebo aby se neopomnělo něco, jo, nebo něco 
takovýho, no. Takţe já bych se asi neodvaţovala, ale to ... takţe tak. Něco si z toho vyberte. 
A: Jo, jo. Jakoţe potenciál tady je. 
B: Potenciál tady je. A to je hezky řečeno, potenciál tady je. Jo. 
A: Pak teda bych potřebovala vědět, kdyby tady ta biosférka vznikla a vznikla by tady teda i nějaká 
ta síť těch neziskových organizací, který jsou ochotný se zapojit, tak jestli si myslíte, ţe by ... nebo 

jakoţe ... ţe by bylo asi dobrý to nějak zastřešit, aby to líp fungovalo, ta spolupráce. Tak za prvý, 
jestli si myslíte, ţe právě ty neziskový organizace se dokáţou sesíťovat samy? Jako ţe dokáţou 
komunikovat, aniţ by tam byl nějaký prostředník, nebo jestli si myslíte, ţe by pomohlo, kdyby se 
to nějak zastřešilo? 
B: No je pravda, ţe si myslím, ţe by to bylo takový nějaký roztříštěný. Jakoţe asi ... myslela bych 
si, ţe by to bylo jednodušší, kdyby se to něčím zastřešilo. Ţe by bylo jasné, jako tady je to 

zastřešený a kdo chce, tak vstoupí a má o to zájem, jo? Ţe takhle bych třeba nevěděla, kdo 
všechno ... 
A: To je taky fakt. 
B: ... patří do tý fandovský skupiny, jo? Takţe si myslím, ţe to ... asi by bylo jednodušší, kdyby byl 
někdo nějakým koordinátorem a v podstatě i vyzval ty organizace, jako chcete, nechcete. Vědělo 
by se, tak tihle mají zájem ... 



 

A: Jo. 
B: Aspoň takhle nějak. I třeba pasivní, jo? Ţe k tomu přihlíţej, jak to bude vznikat, no. To si 
myslím, ţe by bylo asi jednodušší, no. 
A: A kdyţ by teda za Váma takhle někdo přišel, jestli by do toho chcete ... 
B: Jo takhle, já jsem si myslela jako být ten koordinátor. 

A: Ne, to ne. 
B: Víte co, ono by asi záleţelo, co by se po nás chtělo, jo? Ţe si myslím, ţe kdyby prostě vznikla 
nějaká ta první skupina, tak si dovedu představit, ţe bysme i nějakým způsobem do toho vstoupili, 
abysme se dozvěděli více, jo? A pak by se nějaká spolupráce vyvíjela, jo? Takţe bych to úplně 
neodmítala. Samozřejmě, kdyby někdo přišel s tím a teď to řeknu, ţe tak by to asi nebylo, ale 
přímo by nám diktoval, co musíme ... 
A: To ne. 

B: ... tak to si myslím, ţe by bylo: „Tak to pozor.“ Jo? Ale dobrovolně přistoupit k nějakým 
jednáním ... 
A: Tak je to myšlený. 

B: ... tak si myslím, ţe proč ne? 
A: Ale ono je to tak samozřejmě i myšlený, ţe kaţdý dělá to, co umí. Takţe kdyţ Vy si myslíte, ţe 
zvládnete proškolit pedagogy, tak si vezmete todle. 

B: No. 
A: Je prostě na Vás, co Vy chcete, samozřejmě. Není to nic svazujícího. 
B: Právě, abychom nevstupovali do něčeho, kde jsou další závazky. Člověk je takovej vopatrnej, 
protoţe má spoustu jinejch závazků, ale přesně, jo, vstoupit ... nebo, nechat se informovat, jo, tak 
to si myslím, ţe určitě nějakej zájem by tady byl z naší strany, no. 
A: Bezva. 
B: Je to oborový, tak to není úplně mimo. To se nás týká. 

A: Tak ještě to rychle projdu, mám skoro i pocit, ţe to máme všechno uţ. Konečně, docela se to 
protáhlo, tak snad jsem Vás neto ... 
B: Ne, nevadí. Já jsem měla teď na dopoledne Vás. 
A: Skvělý. Ještě bych teda potřebovala, jste teda příspěvková organizace ... 

B: Ano. 
A: Potřebovala bych vědět rok zaloţení? Ani to tady nemám napsaný. 
B: A teď je otázka koho. 

A: Divizny. 
B: No, protoţe Zoologická zahrada je nejstarší zoologická zahrada v České republice. 
A: Vidíte, tak to ani nevím. 
B: 1919. Ale Divizna vznikla, a teď nevím honem, jestli ... ale myslím, ţe 2000 (přemýšlí, jak to je) 
A: Tak kdyţ tak si to ověřím na internetu a napíšu teda 2000. 
B: No. Víte, z čeho to zjistíte? Z naší výroční zprávy, protoţe bych ... i kdyţ nevím, jestli ... vím, ţe 

v loňský jsme měli napsaný, ţe uţ třináctý rok. Já si myslím, ţe je to fakt počítaný od toho roku 
2000. Ale je pravda, my jsme vznikali na tom městě, jak jsem říkala, ten kolega tam pracoval a tak 
ho vyzvali a aţ se to přetransformovalo, ţe chtěli, abysme byla samotatná ... to městské centrum a 
ono to ... my jsme chtěli, nebo chtěli ... my jsme si mysleli, ţe normálně budeme fungovat 
samostatně, ale městu se to hodilo a pro nás je to moţná dneska i svým způsobem dobře, ţe nás 

přifařilo k tý zoologický zahradě, jo? Coţ bylo aţ v nějakým roce 2006, jo, ale od toho roku si 
myslím, ţe ... od toho roku 2000 vlastně ten kolega působil a začli jsme dělat první programy, 

první exkurze, jo, na tom městě. Já jenom počítám, ale ... 
A: To si kdyţ tak ověřím, no. Není to úplně nejzásadnější informace. 
B: Myslíte, ţe to tam máme napsané, jo? 
A: No nemám to tady napsaný, tak je moţný, ţe ne, protoţe jsem si hledala ... 
B: No ale ono to bude těch 2000, no. To je jedno, plus mínus. Asi to není zásadní pro Vaši práci, 
kdyţ ošidíme nějakej rok. 
A: A kolik máte zaměstnanců? Nebo, máte tady zaměstnance asi, ţe jo, ne členy? 

B: Máme zaměstnance. Takţe přímo na Divizně, ţe jo, protoţe v zoologický, ta jich má moc. Tak 
počkejte, já budu počítat, protoţe ono se nám to furt mění a teď ... (počítá) Je nás tady devět, ale 
ne všichni máme plný úvazek, ale to asi ... 
A: No, to tak bejvá v těch neziskovkách. 
B: Takţe je tady devět osob, ale ono je to moţná nějakejch 7,2 mám pocit, teď jsem si vzpomněla. 
Ale prostě devět osob nás tady pracuje, ţe máme nějaký pokrácený úvazky, no. 

A: Jo. A máte i nějaký dobrovolníky? 
B: Víte co, právě zoologická zahrada má dobrovolníky, sekci. Je pravda, ţe nejsou to přímo jak 
kdyţ naši dobrovolníci, ale zase – kdyţ děláme nějaký ty akce pro veřejnost, nějaký ten Den Země 
a tak, takţe tam chodí, takţe nám pomáhají, jo? Ale my je, i kdyţ trošinku je máme na starosti, ale 
je pravda, ţe oni se i schází v prostorách té zoologické zahrady, jo? Tak teď nevím, jak to ... no oni 
ale patří pod Diviznu, ti dobrovolníci, tak jo, tak máme. Ale ono je to takový trošku komplikovaný. 



 

A: A kolik zhruba? 
B: Já vůbec nevím, kolik jich je. Tak víte co, tak řeknu třeba nějakých deset aktivních členů a třeba 
bych řekla deset takovejch neaktivních, jo? Moc jich není, no. Ale to teda určitě není přesná 
informace. 
A: To stačí přibliţně aspoň vědět. Jestli vůbec máte nebo nemáte a tak. 

B: Jo. 
A: Pak bych ještě potřebovala vědět nějaký informace o Vás. Potřebovala bych vědět věk, vzdělání, 
rodinný stav a počet dětí. 
B: Jeţiš, na mě, jo? Tak ... vzdělání mám ... já mám takové komplikované. Já jsem diplomovaný 
ekonom a abych měla pedagogické, tak jsem jako vychovatelka. Takţe nemám úplně odborné 
vzdělání, já spíš těţím ze zkušeností. Tak já nejsem ten úplně klasický vzorek tady, jo? Mám líp 
vzdělané kolegyně. Teď co jste se to ptala ještě? Jo, věk ... tak čtyřicet roků a tři děti. A ještě 

něco? 
A: A vdaná teda, ţe jo? 
B: Jo, ano, vdaná. 

A: A ještě se zeptám, střední máte gympl nebo nějakou ... 
B: Střední mám ... jeţiš, to se mě prosím Vás ani neptejte, to mám strojárnu, no. Já jsem takový 
příklad toho, ţe rodiče řekli, ţe budu dělat něco, poslušně, a já jsem pak právě šla na tu 

ekonomku, to je vyšší odborná a pak jsem zjistila, ţe to vlastně nechci dělat, ţe jo, takţe jsem 
měla strojárnu, pak jsem měla ekonomku, pak jsem šla dělat to vychovatelství, abych skončila u 
dětí, protoţe jsem byla chvilku ve škole, pak jsem se dozvěděla o tomhle, nebo o ekologických 
centrech a začala jsem dělat ... takţe já jsem ... 
A: Já to mám podobný. Nejdřív jsem byla na obchodce, pak jsem šla na humanitní obecně, teď 
jsem zas ekolog. Ale myslím, ţe jsem se konečně našla. 
B: No já asi taky, akorát mi k tomu chybí takový to pořádný vzdělání, jo? Ţe to mám takové, ţe si 

musím někomu říkat ... 
A: Tak to se dá dodělat. 
B: No, ale já to asi uţ nedám s těma třema dětma. 
A: To je zápřah, no. 

B: Já uţ jsem nad sebou zlomila hůl. Ale víte co, tady mám moţnost. Spoustu kurzů nějakejch, jo. 
Buď se pořádaj, nebo se nějakých účastním, jo, ţe se snaţím, ale právě kdyţ to takhle musím říct, 
tak to je hrozný. 

A: Ale ne, tak máte spoustu zkušeností, to je srovnatelný. 
B: Ale prostě to tak je, nemůţu se za to stydět, ţe jo. 
A: To ne. A ještě vlastně pozice tady, ţe jste lektorka, ţe jo? 
B: No, jsem hlavní lektorka. 
A: No vida. 
B: Jsem právě zástupce tady našeho pana vedoucího, takţe kdyţ ho tady teďka nemáme ... 

A: No teda ... 
B: Jo, to já funkci mám, to jako co se týče tohodle, to je dobrý. To jsem samá funkce. 
A: Tak to je dobré. Tak jo, ještě akorát, jestli myslíte, ţe jsem se zapomněla na něco zeptat, co 
bych měla vědět, nebo jestli Vy jestli chcete ještě něco vědět? 
B: No, takhle. Spíš mám obavu, jestli to pro Vás bylo plnohodnotné ... 

A: Jo, rozhodně. 
B: Jestli to má nějaký přínos. Ale moţná bych se zeptala k tý práci, protoţe to mě docela zajímá, 

s kým uţ jste ... nebo kde uţ jste se byla zeptat? Jaký organizace jste oslovila? Jestli jsou nějaký 
podobný ... 
A: Jo, některý jsou podobný ... (zbytek uţ jsem nenahrála) 



 

Maják 
A: Tak teda na začátek něco o Vaší organizaci. Co by motivací k zaloţení téhle organizace? 
B: Tak Maják byl zaloţen roku 99, byl zaloţen církví, Jednotou bratrskou a nikdo z nás (v místnosti 
je ještě kolegyně) u toho tehdy nebyl, my jsme další generace pracovníků, ale byla to doba, kdy 
Jednota bratrská taky v Liberci zakládala různý organizace a různý aktivity pro podporu nějakýho 

občanskýho a společenskýho ţivota. Takţe Maják byl jedna z nich, mimo jiný to byla třeba nadace 
EURONISA tady liberecká, nebo základní škola. Takţe to jsme vznikli s tím, ţe deset let Maják se 
věnoval primární prevenci na školách a teď v těch posledních pěti šesti letech jsme se rozšířili na 
sociální sluţby. Pracujeme s rizikovou mládeţí, pracujeme ... postupně začínáme pracovat i 
s rodinami těhle rizikových klientů. Takţe to je to, co děláme. 
A: No, já jsem právě i četla na internetu, ţe děláte i spoustu jiných akcí. Ţe třeba ... ţe teda 
jednak máte, to je asi tady, nízkoprahový centrum pro trávení volnýho času a ţe ... Je to teda 

dělaný tak, ţe Vy máte programy, a ty školy si můţou vybrat, jestli chtějí něco protidrogovýho, 
nebo aby, nevím, aby se i naučili mít vztah sami k sobě a respektovat druhé a tak. Jakoţe toho 
máte víc a ta škola si můţe vybrat? Nebo ... 

B: Dřív to tak bylo, ţe si mohla vybrat, ale to je zase nějaký vývoj efektivní prevence vůbec jako 
oboru. Dneska je to tak, ţe my máme postavený tzv. komplexní program, kdy, kdyţ škola chce, 
tak my jí tou prevencí provedeme ţáky od čtvrtý aţ do devátý třídy a je to tak, ţe ty témata jsou 

fixně stanovená pro ten danej ročník. Respektujou nějaký vývojový potřeby, jo, odráţí aktuální 
dění atd. Takţe tohle to si škola, úplně ty jednotlivý bloky, si volit nemůţe, ale pak tam jsou nějaký 
doplňkový programy, semináře nebo třeba třídnický programy a ty škola si můţe objednat nebo si 
o ně poţádat jednotlivě. Já Vám potom můţu dát katalog, abyste se zorientovala a získala nějaký 
přehled v týhle tý oblasti. 
A: Takţe je to tak, ţe to teda berete komplexně, a ţe si řeknete, ţe v sedmý třídě jsou náchylný 
k těmhle problémům a proberete to všechno teda, jo? 

B: Coţ ... přesně tak, no. To odráţí nějaký dlouhodobý studie a zjišťování, to není úplně záleţitost 
nás, jako našeho rozhodnutí, ale existuje nějaký metodický pokyn Ministerstva školství, který tohle 
to doporučuje, jsou nějaký standardy školský prevence, který to poměrně přesně popisujou, co kdy 
v jakým období je doporučený a to ty naše programy respektujou. 

A: Jo. A jste teda zaměřený vyloţeně na školy prvního, nebo prvního a druhýho stupně, prostě 
základních škol? 
B: A středních škol. 

A: Střední taky. A orientujete se vyloţeně tady na Liberec a nic víc? 
B: Celý Liberecký kraj. 
A: Liberecký kraj, jo. 
B: S tím, ţe nejvíce jsme v bývalém okrese Liberec. To znamená Liberecko, Frýdlantsko, 
Novoměstsko, potom hodně Jablonec a poslední roky uţ Hrádek nad Nisou, Chrastava, tahle ta 
aglomerace, a dál uţ to jsou jednotlivý školy. Ale jezdili jsme aţ Zákupy, Česká Lípa, Novej Bor, na 

druhou stranu do Semil, do Ţeleznýho Brodu, ţe jo, taky myslím, jednu dobu, Turnov. V kanceláři 
máme mapku, tak Vám můţu poskytnout kopii. 
A: Dobře. No tak to teda spíš tak obkreslujete ty hranice Jizerek. Jako ţe něco, co je vyloţeně 
v Jizerkách tam ... jako nebráníte se tomu, kdyby nějaká škola, co je, nevím, v Bedřichově nebo 
něco ... 

B: V Bedřichově ţádná škola není. 
A: Já nevím, já to tady neznám, ţe přiznávám, ale ... jakoţe takhle, co jste vyjmenovával, tak to 

jsou zhruba ty města, co tak ohraničujou Jizerský hory ... 
B: No protoţe v Jizerských horách jako takových sídla nemáte, ţe jo. Tam nejsou obce a není tam 
infrastruktura. 
A: Jasně. 
B: Kdyţ tam jsou vesničky, tak ta malotřídka je prostě, třeba já nevím, v Mníšku, jo? 
A: Takţe tam není moc kde. 
B: Ano. Jestliţe to vnímáte takhle, tak okres Liberec jsou Jizerky, no. Bývalý okres Liberec jsou 

Jizerky. 
A: Jo. No, tak to budem brát. A kdyţ tak teda ty mimoškolní aktivity, to teda probíhá všechno tady, 
nebo děláte třeba i nějaký výlety, nebo tak něco? 
B: My nejsme zájmová, my jako ty zájmový nebo volnočasový aktivity máme jako doplňky. Ty 
nízkoprahový centra, nebo ty nízkoprahový kluby jsou ... máme tři. V Liberci, v Hrádku nad Nisou a 
v Novým městě pod Smrkem a všechno to jsou registrovaný sociální sluţby, kde my dlouhodobě 

pracujeme s děckama, který mají nějaký problémy, ať uţ je to od školní úspěšnosti, rodinný 
problémy, vztahový problémy, trestnou činnost, závislosti neděláme, závislosti kdyţ zjišťujeme, tak 
přeposíláme dál na adiktologický sluţby, ale máme to spektrum poměrně široký, tý problematiky. A 
typickým znakem těch nízkoprahových klubů je právě to, ţe oni nejsou organizovaný. My nejsme, 
na rozdíl od zájmový činnosti, tak vysoce strukturovaný a klienti sem můţou přijít, odejít, zahrajou 
si tady fotbálek, deskovku, popovídají, máme tady nějaký program, máme třeba jednou tejden 



 

máme nějakou tématickou středu, kdy máme připravený nějakou besedu, povídání, diskuzi nad 
nějakým konkrétním tématem, ale jinak ta práce je v podstatě nestrukturovaná. 
A: Jasně. 
B: A to, ţe s nima jedeme v létě třeba na tábor, nebo na nějakou ... nějaký výlet nebo něco 
takovýho, tak to jsou opravdu doplňkový aktivity, neţ ţe by to byla ta hlavní činnost. 

A: Jo. A třeba, kdyţ takhle se zaměřujete na mládeţ, co má nějaký problémy, tak kdyţ teda, 
nevím, maj problémy ve škole, tak Vy to řešíte tak, ţe je doučujete, nebo ţe někoho mu 
doporučíte? 
B: Záleţí na tom, tak i tak, ale to doučování často je jenom ta první slupka. Většinou za tou školní 
neúspěšností jsou, já nevím, buď vztahy v rodině, nějaký očekávání rodičů, nebo konfliktní situace 
s učiteli, ve třídě, jsou tam jiný věci, který se dají vysledovat a řešit, ale doučujeme, ano. Ale 
většinou tak jako ...  

C: My s těma klientama řešíme i jiný věci. 
A: No jasně. 
B: Není to tak, ţe bysme měli, třeba ţe by sem chodil klient jenom na doučování a nic jinýho by ... 

C: Ojediněle. 
A: Jo. Řešíte prostě všechny problémy takhle co má. Takţe v podstatě se teda dá říct, ţe jednak, 
ţe se zaměřujete na tu prevenci samotnou a pak i kdyţ uţ přijde někdo, kdo ten problém má, tak 

se ho snaţíte teda řešit. Ţe řešíte to i to. 
B: Ano. 
A: Jo. A máte pocit, ţe v tom jste úspěšný? V tom, co jste si vymezili? Ţe se Vám to daří řešit, 
kdyţ k Vám někdo přijde? 
B: Obecně sluţby prevence a jejich efektivnost je velký téma, na který nikdo neodpověděl. Vţdycky 
na tyhle ty otázky říkám: „Ano, kdyţ budeme dělat svoji práci dobře, tak výsledkem bude, ţe se 
nic špatnýho nebude dít.“ A jak moct zjistit, ţe je to zrovna ... 

A: Jasně, to je těţko zjistitelný. 
B: ... naše dílo, nebo je to přirozenej vývoj ... ale ano, povaţujeme se za úspěšnou organizaci. Za 
ty roky si myslím, ţe máme velmi komplexní profesně, odborně hodně kvalitní systém těch sluţeb, 
ţe máme velmi dobrý vztahy se školami, s dalšími organizacemi, institucemi a to se projevilo i do 

nějakých hodnocení kvality externích, kterými jsme prošli. Takţe to není jenom pocitová záleţitost, 
je to i nějakým způsobem zobjektivizovaná informace. Co, Pájo? 
C: Ano. 

A: Bezva. A jste teda obecně prospěšná společnost. 
B: Ano. 
A: Takţe financování u Vás funguje hlavně ... jakoţe vyděláváte si na sebe třeba i svou činností 
asi, ţe jo, kdyţ takhle třeba takhle máte ty preventivní programy, tak ţe Vám za to ty školy platí 
nebo ... jak financujete společnost? 
B: Školy přispívají, ale přispívají do výše nějaké čtvrtiny, maximálně třetiny nákladů. Všechny ty 

nízkoprahový sluţby jsou ze zákona bezplatný, takţe my je nemůţeme zpoplatnit ... 
A: To je jasný. 
B: ... a největší část financování jde právě ze státních dotací nebo krajských dotací nebo obecních 
příspěvků finančních a právě ze statutu o. p. s. ta hlavní činnost ani nemá potenciál k tomu, 
generovat nějaký zisk. 

A: No jasně. 
B: Ty doplňkový činnosti, který máme, to jsou naprosto okrajový záleţitosti, který nám ... to, ţe 

tady třeba pronajímáme jednorázově prostory za nějakou úplatu, tak to jsou v tom rozpočtu 
společnosti naprosto zanedbatelný příjmy, částky. 
A: Jasně. A nějaký třeba dárce z řad firem nebo i nějakých soukromých osob máte? 
B: Máme, ale ne ve formě finančních darů. To je velkej problém v současný době, ale spíše ve 
formě slev, sluţeb, sníţení nájmu, no. Nebo nějakých věcných darů třeba. 
A: Třeba jako od firem, nějaký věcný dary. 
B: Tak. 

A: Jo. A uţ jste teda říkal, ţe i funguje spolupráce s nějakými jinými organizacemi, jakoţe i 
neziskovými? 
B: Ano. 
A: Jakoţe nějak stejnýho zaměření, nebo nějak i mezioborově trošku? 
B: Hodně mezioborově. Ono je to o tom, ţe Maják je v lokalitě v podstatě jedinečná organizace, 
coţ není naše zásluha, to je spíš pláč nad dostupností sluţeb obecně tady v Libereckým kraji. Takţe 

my spolupracujeme de facto se všemi ostatními existujícími organizacemi tady v kraji. Jestli je 
chcete vyjmenovat, tak jako příklad z neziskovek Most k naději, Advaita Liberec, to jsou 
protidrogový sluţby, nebo domy na půl cesty, Člověk v tísni, ten má druhý nízkoprahový klub tady 
v Liberci, druhý a poslední. Spolupracujeme se státními institucemi, nebo školskými institucemi, to 
je diagnostický ústav Liberec, středisko výchovný péče, probační a mediační sluţba, policie, 



 

kurátoři, sociální odbory ... (na kolegyni) Na někoho jsem zapomněl výrazně? Pedagogicko-
psychologický poradny ... 
A: A třeba nějaký ekologicky zaměřený, to asi ani ne teda. 
B: Ne. 
A: To k Vám úplně nespadá. 

B: Nespadá. 
A: Ani nějaký ekonomicky ... těch vlastně ani ... vlastně jsem nenašla nějakou ekonomicky 
zaměřenou neziskovku tady, ale ono je to asi ... 
B: Jak to myslíte, ekonomicky zaměřenou? Dáte mi příklad? 
A: Třeba nějaký proti korupci nebo něco. Jako je tady akorát Čmelák, který se o to nějak zajímá, 
ale to jen tak okrajově, a jinak to tady ani ... ale to obecně chybí, no, přeci jenom. 
C: To asi není, kdo by je financoval. 

A: To je fakt. 
C: Jedině nějaký politici, coţ by šli sami proti sobě. 
A: Ale existuje nějakej fond protikorupční, nevím. 

B: Nadační fond proti korupci. 
A: No. Tak. Jo, pak teda jestli Vás napadají nějaký přednosti a slabý stránky Vaší organizace? Jak 
byste to zhodnotil? 

B: Přednosti: Máme skvělej tým lidí, to je velká přednost, máme ... tím, ţe v tomhle tom segmentu 
fungujeme patnáct let, tak máme poměrně pevný, hluboký místo v regionu. Máme prostě mnohý 
vztahy spolupráce, za který jsme rádi, kterých si jako fakt ceníme. Slabý místo ... slabý místa jsou 
takový spjatý, já si myslím, obecně. To je tím, ţe jsme financovaný, jak jsme financovaný, tak je 
tady velmi vysoká finanční nestabilita na straně zdrojů, coţ při organizaci, která zaměstnává 
patnáct aţ dvacet lidí, je poměrně náročný a prostor generovat nějaký rezervy je minimální. Teď za 
sebou máme poslední dva roky takový poměrně výraznej rozvoj, takţe je to takový neusazený, 

některý ty věci. Doplnila bys ještě něco, Pájo? Pak je to ještě taková profesní, a to je to, ţe vůbec 
tenhle ten typ sluţeb prevence a nízkoprahových sluţeb pro děti a mládeţ není úplně profesně 
vyprofilovanej u partnerů nebo v očích veřejnosti, takţe je ... občas trvá, neţ vysvětlíme, co 
děláme, proč děláme, jak to děláme, proč to neděláme jinak, proč to stojí tolik peněz, kolik to stojí 

a ... no, to je všechno. 
A: No, to klidně stačí. A ještě jaký máte vize o nějakým budoucím vývoji, jestli máte? 
B: Máme. My budeme rozšiřovat, uţ máme tak jako nakročeno poslední rok, ale budeme rozšiřovat 

ty naše sluţby o práci s rodinami. To bude takovej velkej segment, kterej nás čeká. 
A: No, to je skvělý. A ještě teda, musím se dotknout těch Jizerských hor. Aspoň si to vyjasníme. 
B: Jsme na Smrku. 
A: Jaký je Vás osobně a Vaší organizace vztah k Jizerkám? 
B: (směje se) 
A: Musím se zeptat, protoţe to mám tak zaměřený. 

B: Osobně ... ne, v pořádku. Osobně, já jsem rodilý Liberečák, takţe Jizerky povaţuju za svoje 
hory a nedám na ně dopustit. A jaký máme jako organizace vztah k Jizerkám? 
C: Ţádný. 
A: Ţádný. No, to tak můţe být. 
B: No asi jako organizace ne. Tak máme nízkoprah v Novým Městě pod Smrkem, to je jako vstupní 

brána do Jizerek, tak ... jenţe to, vztah k Jizerkám ... my máme vztah k těm lidem, který tam ţijou 
a ty jsou samozřejmě ovlivněný tím, ţe to jsou horalové nebo prostě lidi z Jizerek, tak v tom asi 

ten vztah je, ale přímo k Jizerským horám nebo k tématu, tak ... 
A: Je jasný, ţe se neorientujete vyloţeně na Jizerky, to je mi jasný. 
B: ... nemáme. 
C: Moţná nějaký english camp jsme tam podpořili ... ale to uţ je taky dávno. 
B: To bych ale nepopsal jako vztah. 
A: Tak kdyţ tak se teď přesunem k těm obecnějším otázkám. Jak podle Vás Vaše organizace 
přispívá společnosti a veřejnému zájmu? Kdybyste to měl obecně shrnout. 

B: Obecně ... dlouhodobě se věnujeme určitýmu segmentu, kterej má přímej nějakej vliv nebo 
nějakou přímou návaznost na ... jak to pojmenovat. Já Vám to zamotám. Nerad bych se pouštěl do 
nějakých odborných pojmů ... prostě pracujeme s mladou generací celkově, pracujeme v oblasti 
výchovy, vzdělávání, prevence rizikových jevů a v tom ten náš přínos pro komunitu nebo pro 
společnost je  tady jasnej, zřejmej a přímej, si myslím. 
A: Jo. 

B: Takţe těmi vlastními aktivitami nebo projekty, který máme, tou hlavní činností, kterou vyvíjíme. 
A: Jo. A zajímá se teda ... jako ţe jo, určitě ... Vaše organizace o sociální rozvoj? Já jsem to teda 
původně měla vztaţený k Jizerským horám, ale to teda asi vynechám prostě. Jsme v Liberci, a to 
nejsou ještě vyloţeně Jizerky. Takţe o to se teda zajímá určitě, v oblasti toho vzdělávání a ... 
B: Ano. 



 

A: A máte třeba pocit, ţe to má trošku přesah i do tý ekonomický oblasti? To asi ne, ţe jo. Jakoţe 
ţe byste nějak přispívali rozvoji z hlediska ekonomie? Jakoţe nemusíte ... 
B: A na to se zeptáme naší ... mé kolegyně. 
C: Já si to nemyslím. 
A: Jakoţe nemusíte mít. 

B: Já si myslím, ţe jo. Jako kdybysme to dotáhli do nějakých důsledků, tak ... spekulace, velká, jo, 
ale tím, ţe v podstatě motivujeme třeba naše klienty, aby dokončili vzdělání, aby byli nějak 
zaměstnanecky aktivní a vlastně naše sociální sluţby mířej k tomu, aby třeba po škole si našli 
zaměstnání a pracovali a nebyli nepracující, tak v tomto důsledku ano, přispíváme i k nějaký 
ekonomický stabilitě toho regionu. Nebo, na druhou stranu ty počty jsou tak minimální, ţe se 
pohybují na úrovni statistické chyby spíš, neţ nějakýho přínosu, ale ... Co? 
C: Z dlouhodobýho hlediska ... 

B: Z dlouhodobýho hlediska asi jo, no. 
C: Podněcujem nějaký dobrý hodnoty, coţ se můţe zúročit v budoucnu. 
A: No, no. A třeba, kdyţ teda, je učíte těm správným hodnotám, tak zahrnujete v tom ... 

reflektujete v tom i nějak vztah k ţivotnímu prostředí a k přírodě? Ţe byste nějak řekli třeba, ať 
třídí odpad, nebo ať neničí přírodu nebo ... jako ţe je jasný, ţe nemáte na to vyloţeně program, ale 
jen tak jako ... ţe jedna z věcí je, chovat se zodpovědně k přírodě a neničit ji. 

B: Upřímně je to úplně okrajový. To, ţe třídíme odpad v zařízení, v klubech a to, ţe je učíme házet 
papír támhle do krabice za rohem a ne tady do koše, tak to je asi to jediný. Jinak ţivotní prostředí 
a vůbec udrţitelnost není téma těch mladejch lidí a znova – to souvisí s nějakým naším způsobem 
tý práce. Ono to totiţ není tak, ţe my přinášíme nějaká témata do jejich ţivota, ale pracujeme 
s jejich tématy a snaţíme se nějakým způsobem ... kdyţ to řeknu hodně ošklivě, a teď by mě 
kolegové ze sociálních sluţeb mohli to ... tak usměrňovat nebo vést, no. 
A: Jasně. Pak jsem se chtěla ještě zeptat, moţná, ţe to můţete mít zkreslený, kdyţ se setkáváte 

právě s těmi „problémovými“, ale jak byste charakterizoval společnost tady na Liberecku? 
B: Ve vztahu? 
A: Jako jestli si myslíte, ţe tady funguje něco jako „dobrý společenství“, ţe si tady třeba lidi ... ţe 
jsou schopný spolupracovat, nebo ţe si věřej nebo tak. Jakoţe kdyţ třeba ... Nebudem to brát 

z toho pohledu těch, co chodí k Vám, to je jasný, ţe je to špatný a snaţíte se to vylepšit, ale kdyţ 
třeba přijdete do škol a máte tam nějakou tu přednášku, tak jestli máte pocit, ţe těch problémů 
v těch lidských vztazích je hodně, nebo ţe se to zlepšuje, kdyţ uţ fungujete takhle dlouho, 

kdybyste to mohl zhodnotit? 
B: Myslím, ţe přicházejí nový a nový typy problémů a dlouhodobě máme za to, a to budu asi mluvit 
i za kolegy, ţe u tý naší cílový skupiny dětí ta problematika je závaţnější rok od roku a ţe se třeba 
rizikový chování a patologie objevuje dříve a dříve. Takţe v tomhle tom to nevnímáme nějak moc 
pozitivně. Kdyţ jste se ptala na nějakou komunitu a komunitní ţivot, tak si myslím, ţe jsou nějaký 
oblasti v Liberci konkrétně, kde třeba komunita funguje, ale budou to spíš ostrůvky, výjimky. To je 

daný zase nějakou historií, protoţe jste v Sudetech a ty generační výměny, několikery odsuny a 
znovunastěhování a zase odsuny tady vyryly určitou charakteristiku těm lidem, který tady ţijou, a 
to je znatelný. Ne, ţe by byli nepřátelský, ale jihomoravskou vřelost a soudrţnost tady nehledejte. 
A: Jasně, dobře. Děkuju. Pak teda ještě, kdyţ jsem říkala, ţe se to má týkat toho udrţitelnýho 
rozvoje, tak se ještě potřebuju zeptat, co si teda představujete pod pojmem udrţitelný rozvoj? 

B: Vy mi dáváte. 
A: No, se omlouvám. Jakoţe není ţádná odpověď špatně. Tady jde čistě jenom o to zjistit, co si 

představujete. 
B: Jasně. 
A: Nebudu Vás nějak soudit. 
B: Ne, tak to je spíš v tom, ţe to bylo téma, který jsem mimo jiný okrajově studoval na vejšce přes 
ochranu ţivotního prostředí a záleţitosti těhle těch, tak ... Udrţitelný rozvoj ve smyslu rozvoje 
lidský společnosti, který je v souladu s nějakejma zdrojema, který jsou k dispozici. Tak asi za mě. 
Úplně jednoduše. 

A: Jo, jo. 
B: Asi takhle to vnímám. 
A: No, dobrý. No a teďka teda, ať nezdrţuju zbytečně, přesunu se k těm biosférickým rezervacím. 
(smějou se) S tím, ţe kdyţ to bude totálně mimo, tak to můţeme utnout a hotovo. 
B: Zkuste to. 
A: Uvědomuju si, ţe tady jsou limity, ţe ... 

B: Ano. 
A: Takţe, na začátek se zeptám, jestli jste uţ o tom slyšeli, o biosférický rezervaci a programu 
Člověk a biosféra? Asi ne, ţe jo. Jakoţe je to úplně pochopitelný u Vás, samozřejmě. 
B: No. 



 

A: Tak já Vám o tom zkusím něco říct a rovnou Vám i řeknu, proč jsem za Vámi přišla, v čem si 
myslím, ţe by to mohlo být dobrý, ale kdyţ Vás to nebude zajímat, tak to prostě ukončíme a 
hotovo. 
B: Jasně. Zkuste to. 
A: Ten program Člověk a biosféra je teda mezivládní program, který funguje uţ od roku 1971 a 

funguje pod záštitou UNESCO a cílem toho programu je vytvořit nějakou společenskovědní a 
přírodovědnou základnu pro to, aby se člověk choval zodpovědně, aby se harmonizoval vztah 
člověka a přírody, aby člověk racionálně vyuţíval přírodní zdroje a aby domýšlel důsledky svých 
činů. A taky právě mimo jiné je potřeba, aby to fungovalo správně, vytvořit nějaké „dobré 
společenství“. Coţ je právě to, co si myslím, ţe se týká Vás, ţe si myslím, ţe Vy máte právě 
potenciál v tom, napomoct vytvořit to dobré společenství, protoţe prosazujete ty správné hodnoty 
a vedete správným směrem. Tak proto mě napadlo, ţe s tím souvisíte. A teda za tímhle účelem, 

aby tyhle všechny cíle byly naplněný, tak vznikají ty biosférické rezervace, které vznikají různě po 
celém světě a společně tvoří Světovou síť biosférických rezervací. A jednak samozřejmě je to 
spojený s tou přírodou, takţe jedna z funkcí je zachovat tu rozmanitost v přírodě, kromě toho 

chtějí zachovat i tu rozmanitost kulturní, nějaký tradice a tak, pak chtějí spolupracovat s vědou, 
s univerzitami, vytvořit právě to „dobré společenství“, který spočívá v tom, ţe budou spolu 
komunikovat a spolupracovat místní úřady s místními neziskovkami, s místními obyvateli, 

s místními firmami a tak, všechno moţný. Aby prostě fungovalo nějaký sdílení informací a zvýšila 
se vzájemná důvěra a tak a ... to je asi to hlavní. Jako ţe takhle to teda je ta biosférická rezervace 
a je právě návrh, ţe ... nebo takhle: Ta biosférická rezervace existuje v Krkonoších a je návrh, ţe 
se to rozšíří o Jizerské hory. S tím, ţe to nemusí vyloţeně ctít ty hranice Jizerských hor a můţe tam 
být zahrnutý třeba i Liberec a tak. A já právě v rámci diplomky obcházím neziskovky a ptám se 
jich, co si myslí o tý biosférický rezervaci a jestli je to zajímá, a nebo si myslí, ţe je to zbytečný a 
tak. Takţe jestli jste si zhruba utvořil představu, tak moje první otázka je, jestli si myslíte, ţe to 

k něčemu je, nebo je to prostě nesmysl. Jestli si myslíte, ţe to můţe nějak prospět regionu? 
B: Upřímně nevím. Rozumím tomu, ţe ... asi bych si dokázal představit, ţe by takovej nějakej 
projekt byl aplikovanej na Jizerský hory, nedokáţu si představit, ţe by zahrnoval i Liberec jako 
krajský město. Asi tak. Protoţe ty cíle, který jste popsala, jsou ideální a jsou nedosaţitelný. 

V současný době, tak, jak se společnost vyvíjí, tak se jim naopak dlouhodobě vzdalujeme, neţ ţe 
bychom se jim přibliţovali, a upřímně já to řešení nevidím v ... nebo jinak. I tak, jak jste to 
popsala, tak je to spíš jako záchranná brzda, něco se pokusit zachovat, neţ to nechat úplně 

rozpadnout se, neţ aby to bylo proaktivně nějaký budující. To by musel být jó projekt, aby to bylo. 
Takţe v tomhle tom jsem skeptik, ale na druhou stranu, dokáţu si představit, ţe na úrovni opravdu 
Jizerských hor jako nějakýho přírodního systému, který je specifickej a má svý hodnoty, i 
sociokulturní, tak proč ne. 
A: Jo. Kaţdopádně teda Liberecko asi ... jakoţe já nevím, ještě se dělá na projektu. Nevím, co 
bude všechno zahrnutý. Myslíte si teda, ţe zahrnovat větší město nemá smysl a Vy se orientujete 

... jakoţe takhle, kdyby se to týkalo fakt jenom těch Jizerek, tak máte pocit, ţe se Vás to týká? 
Nebo si myslíte, ţe jste úplně mimo? 
B: Asi jsme úplně mimo. Respektive v tuhle tu chvíli nevidím, ţe jo, ty naše dopady jsou nepřímý, 
jsou spíš na společnost. Ono ... nevím, moţná jsem získal z toho krátkýho popisu jinej obrázek, ale 
jestliţe se bavíme o nějaký, kdyţ pomineme biodiverzitu a vůbec tu rovinu přírody jako takové, a 

bavili bysme se o člověku v krajině a o nějakých hodnotách, tak si myslím, ţe to sám o sobě by byl 
velkej oříšek pro Jizerky. Znova, uţ jenom proto, ţe samozřejmě nějaký specifičnosti tady jsou, ale 

Jizerky jsou malý pohoří, to osidlování bylo vţdycky v těch okrajovejch oblastech a ... no, jsou 
určitě zajímavý témata, ale třeba historicky prakticky propojení s výzkumem, se školstvím ... 
Technická univerzita tady uţ moc ... jako ty hlavní obory nebo obory rozvoje ... zase, tak ano, 
máme centrum pro nanomateriály, ale, teď, kdyţ vynechám textil, coţ třeba je jednou 
z charakteristik, tak ve vztahu k ekologii se výzkum ubírá tady k sanaci podzemních vod a k čištění 
zamoření, coţ doufám, ţe Jizerky nepotřebujou a ještě nějaký roky potřebovat nebudou, no. 
Nevím, nedokáţu si to představit a asi kdybyste ... kdybych měl odpovědět na tu původní otázku, 

tak se nevnímáme toho součástí. 
A: Jo, jasně. Jakoţe mě právě napadlo nějak, kdybyste chtěli expandovat trošku víc co Jizerek a 
nějak ... nebo mě i napadlo, ţe by bylo moţnost nějak se napojit na nějakou právě ekologicky 
zaměřenou ... ale to jde právě zas o to, jestli to teda fakt máte spíš tak, ţe tady poskytujete ten 
prostor a tak a nějak se jim teda věnujete, a ne, ţe byste třeba vyloţeně dělali nějaký ty výlety 
nebo tak, tak nevím teda, no, jestli to má smysl. Ţe mě napadlo, ţe jak jsou různý ty ekologický 

výchovy a tak, tak ţe byste třeba mohli organizovat Vy výlet do Jizerek, kde se něco dozví o 
přírodě nebo tak. Ţe jsem si myslela, ţe by Vás to i mohlo obohatit tím, ţe byste ještě víc 
zvýraznili tu environmentální dimenzi, ale jestli ani Vás to nějak neto... tak ... 
B: No, pro nás jako pro společnost, to určitě, to není téma, to není nějakej vývoj. Znova, Vy jste 
teďka pouţila nějakou větu, kterou já si nejsem jistej, jestli máte představu o tom reálným terénu, 
jo? Zapojit se do Jizerek. Ono Jizerky jsou opravdu hory, tam jako nic není. My je milujem ... 



 

A: Lidi tam jsou taky. 
B: No ... 
A: Tak míň neţ v Liberci, ale ... 
B: Ne, ne, ne, jako nejsou. Koukla jste na mapu? 
A: Jsou tam vesničky. 

B: A který myslíte? 
A: Třeba Bedřichov, nebo Hejnice. 
B: To jsou všechno ale ... ţe jo, to jsou přesně sídla, který jsou po lemu těch Jizerských hor. 
Dobře, můţete říct, ţe jsou v Jizerkách. Určitě Bedřichov, Janov nad Nisou a tak dále, ale v něčem 
jsou to ty okrajový části Jizerských hor, jsou to nějaký výchozí turistický centra, ale mezi 
Bedřichovem a Hejnicemi máte jenom hory a stezky. Tam nemáte sídla, tam nemáte obce, nemáte 
tam vesničky. 

A: Zas tak dobře to neznám se přiznávám. 
B: To si myslím, ţe je taková klíčová znalost k tomu, protoţe třeba v Oldřichově v Hájích je krajský 
centrum ekologický výchovy STŘEVLIK, který mají nějaký programy tam v lokalitě, to jenom na 

doplnění, ale vztah lidí, který ţijou tady v okolí, a to se týká i Liberečáků, k Jizerkám je ten, ţe jako 
my vemem kolo a jedem, nebo vemem běţky a jedem. Myslím si, ţe ... nevím, já si nedokáţu 
představit, ţe by pro mladý lidi výlet do Jizerek byl ... nechci říct zajímavým, ale nadstandardním. 

Myslím si, ţe je to běţný, protoţe my ţijem prostě mezi kopci. 
A: To je jasný. 
B: Asi to nevnímáme jako nějakou záleţitost, která by se měla nebo mohla nějak uchopit, 
strukturovat, rozvíjet ... no. 
A: Dobře. 
C: Ještě mě napadá, ţe třeba i ten Bedřichov je hodně rekreační, ţe je to jako vesnice, ale ... 
A: Ţe těch místních obyvatel tam moc není, jasně. 

B: To je turistický centrum. 
A: No jo, já právě jsem koukala na Vaše webovky, byla jsme nadšená ze všech těch programů, co 
tady máte, ţe to je úplně skvělá podpora, vývoj správným směrem, těch hodnot, tak jsem si říkala, 
ţe by bylo dobrý to víc šířit a tak, ale asi je to teda fakt mimo v tomhle kontextu. 

B: Jako ve vztahu k ochraně ţivotního prostředí nebo environmentální výchovy to je mimo. 
A: Jasně. 
B: To nejsou naše témata. Tím, ţe my nejsme vzdělávací instituce, jo, v tomhle tom slova smyslu. 

A: No, takţe se Vás tím pádem asi ani nebudu ptát dál. Akorát teda potřebuju na závěr ještě 
nějaký info. Kolik tady máte zaměstnanců? 
B: Šestnáct? 
C: Já nevím, třináct? Mám je jít spočítat? 
B: Bylo nás sedmnáct, no, tak ... my teď máme nějaký personální změny. Řekněme, ţe patnáct. 
A: Patnáct. A dobrovolníky nějaký máte? 

B: Čtyři tady ... (počítá, nerozumím) Osm. 
A: Osm dobrovolníků. A ještě bych potřebovala něco přímo o Vás. Jestli byste mi mohl říct věk, 
vzdělání, rodinný stav a jestli máte děti. 
B: Páni. 31 ... (kolegyně se diví) Jsem měl narozeniny. Mám gymnázium dokončený, pracuju jako 
ředitel obecně prospěšný společnosti a sociální pracovník a jsem ţenatý a mám tři děti. 

A: A ještě to vzdělání, Vy jste říkal, ţe ... 
B: Jsem studoval vejšku a tu jsem nedokončil. 

A: A jaký obor? 
B: Chemie, angličtina. 
A: A tam jste se dozvěděl i o udrţitelným rozvoji? To je hezký. 
B: No, to je jeden z profilových předmětů. 
A: To je dobře. Tak jo a uţ to mám asi všechno. Jo, tak děkuju. 



 

Společnost pro Jizerské hory 
A: Pro začátek, jestli víte, co bylo motivací pro zaloţení Vaší organizace? 
B: Tak to bylo nějak v roce 99 a motivací bylo moţnost realizovat projekty pro obnovu tenkrát 
ještě značně poškozených Jizerských hor, kdy náš zakladatel, to je Nadace pro záchranu a obnovu 
Jizerských hor, tak hledala způsob, jak oslovit větší mnoţství nějakých dárců, grantů, dotací, 

přičemţ jako nadace oni nemohou třeba samy realizovat nějaké projekty, takţe z tohohle důvodu 
zaloţili Společnost pro Jizerské hory, která je tím praktickým realizátorem různých projektů a 
opatření právě v tom ... při tom zaloţení to bylo opravdu motivovaný těma praktickejma akcema 
v přírodě. Ať uţ třeba rozvoj turistický infrastruktury nebo výsadby a podobně. 
A: A ta neziskovka, nebo teda ta nadace financuje vyloţeně jenom Vás, nebo je otevřená všem? 
B: Ne, ne. To je otevřená nadace, ale chtěla mít svoji takovou výkonnou sloţku, kdyţ to tak řeknu, 
a to jsme teda teďkon my. I kdyţ samozřejmě děláme i projekty nezávisle na nich, ale furt tam 

zůstává nějaká návaznost, ţe jsme vlastně ... oni nás zaloţili, takţe mají k nám takovej vztah, ţe 
můţou něco ovlivňovat a tak, no. 
A: Pak jestli byste mi mohla shrnout, jaké jsou cíle Vaší organizace. Vy uţ jste trošku zmiňovala ... 

B: Tak máme ... jeden cíl máme právě v tý péči o krajinu, to znamená, ţe se snaţíme dělat takový 
projekty, který přispívají k lepšímu stavu Jizerských hor a druhý cíl, který s tím souvisí, je 
ekologická výchova jak dětí, tak i veřejnosti, kdy děláme jednak třeba nějaký naučný stezky a 

jednak máme středisko ekologický výchovy na Jizerce, kam jezděj školní děti i akce pro veřejnost 
tam děláme. 
A: Jo. Pak jsem ještě četla na internetu, ţe se teda snaţíte zpřístupňovat Jizerské hory turistům, 
návštěvníkům. To spočívá v tom, našla jsem na Vašich internetových stránkách, ţe spravujete 
návštěvnickou ... 
B: ... infratstrukturu, no. 
A: To jsou cesty, pěšinky nějaký ... 

B: Přesně tak. Děláme třeba různý chodníky. Jde o to, ty turisty směřovat třeba v rezervacích, aby 
chodili po tý jedný trase, která je bezpečná a mohli tak procházet i těma vzácnejma územíma a 
tak, no. 
A: A je podle Vás Vaše organizace úspěšná v těhle cílech, co si vymezila? 

B: Tak v některých víc, v některých míň, ale řekla bych, ţe v rámci moţností. 
A: V rámci moţností jako úspěšný, ale nějaké rezervy tam teda ještě jsou. 
B: Určitě jo, o nějakých víme, snaţíme se na nich pracovat. 

A: A spolupracujete i s nějakými jinými neziskovými organizacemi? Vy jste říkala, ţe jich tady máte 
spoustu. 
B: No, spolupracujeme s neziskovkama spíš okrajově. Spíš s institucema hodně spolupracujeme. 
Jako se Správou CHKO Jizerské hory, s Lesama Český republiky, samozřejmě s neziskovkou jako 
s tím naším zakladatelem, Nadací pro záchranu a obnovu Jizerských hor, ale přímo s těma 
neziskovkama spíš se jenom domlouváme na nějakým, abychom se třeba nekryli v něčem ... 

A: Jo, to je taky potřeba. 
B: ... ale konkrétně, ţe bysme spolu třeba něco pořádali, to jsme zatím úplně nenavázali, no. 
A: A já jsem koukala, ţe jste měli projekt, to nevím, jestli ještě pořád běţí, spolupráci se Saskem. 
Myslím, ţe to bylo v rámci ekologický výchovy. 
B: No, no. 

A: A to uţ teda teďka neběţí? 
B: To skončilo 31. 3. 2015. 

A: Aha. Takţe je to docela čerstvý. Kaţdopádně se tomu teda nebráníte. Kdyţ vznikne příleţitost, 
tak ... 
B: Rozhodně ne. Přiznám se, ţe motivací samozřejmě k tomu česko-německýmu projektu byly 
prostředky z toho Cíle 3, kdy nám tyhle fondy zaplatily moţnost udělat programy pro ty děti český 
a německý, v Jizerkách a naopak zase v Dráţďanech, takţe to byla spolupráce motivovaná tímhle, 
ale samozřejmě i v jinejch oblastech bysme klidně spolupracovali. 
A: A já jsem se koukala na internet, ţe ta Jizerka, ta ekovýchova, ţe to má mít pět částí a přišlo mi 

podle těch informací na internetu, ţe to ještě není hotový, ale přišlo mi, ţe to není všechno úplně 
aktualizovaný, tak jsem se chtěla zeptat, jestli uţ ... 
B: Teď nevím, o jakých přesně částech mluvíte? Jestli o tom aktuálním projektu Kořeny nebo ... 
A: No, jestli to tady mám někde vypsaný. Ţe to mělo ukazovat, jak dřív lidi ţili v Jizerských horách 
a tak a mělo to být jako pět stanovišť. 
B: Jo, jasně. To uţ je poměrně zase starší projekt, nedokončenej teda, kdy na něj pak uţ nezbyly 

prostředky. To bylo vlastně, ţe jsme chtěli u nás na Jizerce udělat venkovní interaktivní stanoviště, 
hotový jsou zatím jenom dvě z nich a tři ještě čekaj na to, aţ seţeneme peníze, abysme to mohli 
realizovat, no. To jsou takový objekty umělecky pojatý, který tam měly návštěvníky, i v době, kdy 
tam nikdo není na tom středisku, tak aby se na tom mohli nějak pozastavit a zapřemejšlet si o 
nějakých věcech a tak, no. 



 

A: Tak to je dobrý. A mohla bych se teda zeptat na financování? Jakoţe Vy teda sice máte vlastní 
nadační fond, ale zároveň ... 
B: Od nadace nečerpáme vůbec ţádný provozní prostředky, od ní máme jenom nějaký investiční 
peníze na projekty. Třeba teďkon máme z operačního programu Ţivotní prostředí, právě 
obnovujeme tu infrastrukturu po celých Jizerkských horách na devíti místech, projekt je dohromady 

asi za 7 200 000 Kč a je tam od státního fondu nebo od EU dostáváme devadesát procent a deset 
procent dofinancovává ta nadace, jo? Takţe oni chtějí, aby takhle ty peníze šly rovnou do Jizerek, 
kdyţ to tak řeknu, a na svůj provoz my si musíme shánět peníze sami, více méně, coţ teda děláme 
hlavně taky z evropskejch peněz, kdy to středisko na Jizerce jsme provozovali doposud hlavně 
z operačního programu Vzdělávání pro konkurenceschopnost, kde jsme měli dva za sebou 
navazující projekty a teď aktuálně úplně 2015 je takový hluchý období, ţe jedny operační programy 
skončily, druhý ještě nezačaly, takţe máme teď poměrně ztenčené zdroje, takţe je to vidět i na tý 

personální situaci. (odmlka, brečí její dítě) A ještě pak máme zdroj financování v tý Jizerce, protoţe 
to středisko, kdyţ tam nejezděj školy, tak pronajímáme pro veřejnost, takţe z toho ubytování taky 
máme nějaký zdroje, no. 

A: A to vzdělávání pro konkurenceschopnost uţ taky neprobíhá? 
B: Ne, ne, to taky, to vlastně skončilo taky toho 31. 3. 
A: A v čem to zhruba spočívalo? To by mě docela zajímalo. 

B: My jsme tam měli ... první projekt byl Vyšetřování jizerskohorské katastrofy, a to bylo ... 
vţdycky to bylo tak, oba ty projekty byly postavený tak, ţe se vţdycky vymýšlela nějaká metodika 
a pak jsme to ... proběhly nějaký programy, dělali jsme u toho nějakou evaluaci, abysme věděli, 
jak ty programy fungujou a první byl teda Vyšetřování jizerskohorský katastrofy, kdy to bylo 
postavený na takovejch jako badatelskejch dovednostech, ţe ty děti byly v tom lese a zkoumaly, 
proč tam došlo v Jizerských horách k nějakýmu rozpadu lesa, pak si dělaly nějaký postery, 
prezentace a tak. A ten druhej projekt se jmenoval Kořeny – jak číst krajinu kolem sebe a hledat 

v ní své místo a to je pěstování metody, která se jmenuje environmentální interpretace, kdy děti 
vţdycky na určitým místě se snaţily přijít na nějaký poselství, který ta krajina tam má a bylo to na 
několik témat, ţe ty školy si mohly vybrat, jestli chtěj ... měli jsme to na téma kámen, les, voda, 
takhle různě. Byly to takový výlety, kdy na kaţdým tom místě v krajině se našlo něco zajímavýho, 

z čeho oni mohly zjistit něco o tom tématu, no. Taky tam pak proběhla nějaká evaulace, kdy cílem 
těch Kořenů bylo jednak aby ty děti si začaly všímat věcí v krajině, potom dělaly i svoji školní část, 
kdy hledaly něco v okolí svý školy, a pak bylo i cílem zvýšit atraktivitu Jizerek pro děti a tam vyšly 

zajímavý výsledky v tý evaluaci, ţe opravdu to mělo velkej vliv, ţe ta Jizerka, tím, jak je takový 
působivý místo, tak uţ jenom tím, ţe tam ty děti přijedou a něco tam opravdu uviděj, ţe my jsme 
je vodili třeba i k nějakým pomníčkům, kam by se normálně nedostaly a tak, tak pro ně to opravdu 
ty začaly ty Jizerky bejt něco zajímavýho, coţ bylo naším cílem, aby pak měly důvod to nějak 
chránit a tak, ţe jo. 
A: Takţe spolupracujete asi hlavně tady s místníma školama. 

B: No, no. 
A: Jakoţe první stupeň, nebo všechny moţný? 
B: Asi nejvíc jsou ty programy cílený na druhý stupeň, protoţe i tím, jak je ta Jizerka obtíţně 
dostupná, ţe oni tam musí jít sedm kiláků pěšky, tak spíš to směřujem na ty starší děti, i střední 
školy jsme tam měli. Nejvíc je asi ta sedmá osmá třída, no. (přišla servírka se spraveným 

nápojovým lístkem, co její dítě zničilo) 
A: A třeba nějaký financování v rámci firem, ţe by Vás ... 

B: Máme nějaký sponzory, ale je to pro nás teď docela ta naše slabá stránka, ţe tím, jak jsme furt 
byli v koloběhu těch projektů a grantů, ţe člověk musel pořád něco psát, vyúčtovávat, 
monitorovat, tak tady to je takový, ţe ... myslím si, ţe toho nevyuţíváme dostatečně, toho 
financování od místních firem, i kdyţ samozřejmě nějaký sponzory máme, ale jsou takový tradiční, 
který nám přispívají kaţdoročně, ale myslím, ţe se o nás málo ví a mohlo by to bejt lepší, no. 
A: Dobře. A ještě bych se chtěla zeptat, u Vás je to teda očividný, ţe uţ to máte v názvu, ty 
Jizerský hory, ale jaký je vztah Vás osobně a Vaší organizace k Jizerským horám? 

B: Tak mě osobně, já jsem z Jablonce, mám vystudovanou lesárnu, takţe jsem se vţdycky 
zajímala o přírodu a prostě Jizerky, můj domov. A organizace si myslím taky, ţe uţ i tím 
zakladatelem je tak vymezená, ţe se má zabývat Jizerkama, i kdyţ třeba v těch ekovýchovnejch 
projektech to tak úplně třeba není jasně definovaný, ale zas si myslím, ţe i tím jsou ty naše 
programy specifický, ţe jsou trošku ukotvený k tomu místu, ţe nemáme ty typický programy jako 
„Třiďme odpad“ nebo něco takovýho, ale ţe je to uţ hodně zaměřený na to místo, no. (její dítě křičí 

a chce někam jít) Já se s ním někam projdu na chviličku, on mě tam očividně potřebuje ... 
A: Jo, jo. (za chvíli se vrátí) Pak jestli byste zhodnotila Vaší organizaci, s čím jste spokojení a kde 
naopak si myslíte, ţe máte ještě nějaký rezervy, co byste chtěli třeba ještě vylepšit? 
B: No tak určitě, jak jsem říkala, ty vztahy s veřejností i s těma sponzorama. Takový to 
informování o svejch projektech a tak si myslím, ţe hodně zanedbáváme a ... no, to je určitě naše 
největší ta ... A co si myslím, ţe máme dobrý? Tak určitě ty programy na tý Jizerce, ţe ty jsou fakt 



 

propracovaný a i ty programy v tý péči o krajinu, poměrně teď děláme fakt velký projekty 
dohromady asi za 13 000 000 Kč a právě o tom nedáváme moc vědět, no, coţ si myslím, ţe je 
škoda. 
A: To určitě. (řeší něco ohledně svého dítěte) A ještě jaké teda máte vize o budoucím vývoji Vaší 
organizace? 

B: No, pozitivní. Ne, tak určitě bysme chtěli dál provozovat to středisko ekologický výchovy na 
Jizerce. Přemejšlíme i o nějakým rozšíření tam, ţe bysme předělat ... máme tam i kůlnu, která je 
tam teď jenom jako sklad, tak máme uţ udělanou studii, ţe bysme tam udělali další výukovou 
místnost, protoţe je to uţ někdy malý, ţe tam nemůţou bejt dvě třídy nebo takhle. Nebo i na těch 
akcích pro veřejnost, ţe tam není nějaký větší prostor a v tý péči o krajinu bysme určitě chtěli taky 
určitě pokračovat, s tím, ţe s Lesama Český republiky jsme se právě bavili, ţe by bylo dobrý dělat 
třeba nějaký projekty mimo lesní půdu, někde v krajině nelesní, ať uţ nějaký aleje, coţ taky uţ 

máme nějaký vysázený, tak třeba v tomhlectom pokračovat, ţe vlastně Lesy docela dobře 
zajišťujou činnost na tý lesní půdě, fungujou fakt dobře, přírodě blízce, nebo jak to mám říct, a my 
ţe bysme se starali víc o tu nelesní krajinu, no. 

A: A ty aleje ještě pořád vysazujete, nebo to je taky něco, co uţ skončilo? Nějaký projekt časově 
omezenej? 
B: Jo, vysazujeme vţdycky aspoň jednu nějakou alej, jakoby menší třeba. Fakt záleţí vţdycky 

nejvíc na penězích, no. A uţ je toho i docela hodně, takţe ona i ta údrţba toho je poměrně 
náročná, ale chceme vţdycky aspoň něco vysázet, no. 
A: Teďka bych se přesunula k trošku obecnějším otázkám. Jak byste teda shrnula, ţe podle Vás 
Vaše organizace přispívá společnosti a veřejnému zájmu? 
B: Jeţiš, to nevim vůbec, jak bych měla formulovat. Ale tak myslím si, ţe určitě je ve veřejným 
zájmu, je to sice malá oblast Jizerských hor, ale chtěli bysme v ní, aby ta příroda vypadala dobře, 
aby lidi se do ní mohli podívat tak, aby ji neubliţovali a zároveň je určitě důleţitá ta oblast tý 

výchovy nebo toho vzdělávání těch dětí, kdy to máme opravdu potvrzený i výzkumem nějakým, ţe 
opravdu ty děti si z toho něco odnesou a dokáţou to pak aplikovat i ve svým skutečným ţivotě, na 
místě, kde zase oni ţijou, no. 
A: A zajímá se Vaše organizace o sociální rozvoj Jizerských hor? Dá se to tak říct, ţe se nezajímáte 

jenom o přírodu? 
B: Asi jo. 
A: Ţe to má i nějaký ten sociální rozměr. 

B: No, jo. To moţná taky, ţe jo, tím, ţe děláme i akce pro tu veřejnost ... (přišla servírka opět řešit 
její dítě) 
A: A myslíte si, ţe třeba máte i nějaký ekonomický vliv na rozvoj Jizerských hor? 
B: No, moţná máme, třeba těma velkejma projektama, kdy teda bohuţel my nemůţeme určit, ţe 
bysme chtěli, aby to dělala místní firma, ale shodou okolností dva ze tří dělá místní firma, takţe 
v podstatě takhle dáváme i nějakou práci těm lidem, který jsou ochotný pracovat v těch drsnejch 

horskejch podmínkách. Jsou to vlastně docela velký peníze, který takhle i tyhlecty místní firmy 
dostanou, no. 
A: Takţe, ţe se snaţíte o nějaký rozvoj ohleduplný k přírodě, o tom se nemusíme bavit, to je jasný, 
ale jestli Vás třeba napadá nějaká organizace, která se taky snaţí o rozvoj, ale nedaří se jí brát 
takový ohledy na přírodu? Jako ţe by tím škodila. 

B: Tak jako určitě se objevujou tady takový nápady, jako ţe via ferrata na Frýdlantský cimbuří, 
nebo sjezdovka na Smrku, ale myslím si, ţe tady v tom jsou zase ty lidi, který za to jsou 

zodpovědný, jsou na správným místě, takţe nikdy se tadyty věci nikdy nedostaly k nějaký 
realizaci. Třeba jako Singltrack pod Smrkem je ještě taky takovej šetrnej, ţe to není ... takţe 
nenapadá mě nic, co by skutečně udělalo nějak čáru přes rozpočet ochraně přírody. 
A: To je skvělý. A jak byste ... nebo, myslíte si, ţe tady v rámci Jizerských hor existuje něco jako 
„dobré společenství“? Jako ţe tady mají lidi vzájemnou důvěru k sobě a jsou schopní 
spolupracovat. Nebo jak byste tady zhodnotila občanskou společnost v Jizerských horách? 
B: Nevím přesně, co se do toho počítá, jo? Jenom třeba, kdyţ já jsem nastoupila do funkce 

ředitelky, tak mě hrozně překvapilo, ţe jsem to přebírala v takovým ne úplně ideálním stavu, ţe 
vlastně s bejvalým ředitelem jsem se neměla moţnost spojit. On mně zanechal jenom takovou 
haldu šanonů, takţe jsem si všechny ty partnery obcházela a říkala jim, ţe jsem nová a co bysme 
chtěli a co bysme nechtěli a strašně mě překvapilo, jak všichni byli vstříční a chtěli spolupracovat a 
ochotný, kdybych cokoli potřebovala pomoct a od „My Vám dovezeme dříví“ aţ po „Klidně Vám 
půjčíme naše projekty, ať se podíváte, jak ...“, takţe i věci, co by člověk nečekal. Takţe si myslím, 

ţe v tomhle je fakt jako velká výhoda, ţe všichni jsou takový otevřený a přátelský, ale zase je 
otázka, jestli je to úplně občanská společnost, spíš to jsou ty zainteresovaní lidi, se kterýma se 
stýkám, a nevím, jestli třeba běţný Liberečák nebo Jablonečák je ochotnej opravdu něco dělat 
nebo se nějak zúčastnit, no. To uţ zas pak je další věc, no. 
A: Tak minimálně takhle v rámci těch škol se Vám to daří určitě, ţe jo, ţe tam je nějaký pozitivní to 
... 



 

B: No, určitě.  
A: Nějaký dny pro veřejnost taky fungujou, jsem četla na internetu, takţe ... 
B: No, kdyţ je to tak, ţe my něco zorganizujem a nabízíme, tak je to úplně super, jo, ale třeba 
nemyslím si, ţe by hodně lidem se třeba chtělo něco plánovat nebo vymejšlet nebo ... ţe spíš přijít 
k něčemu a třeba i něco pomoct, ale aby to uţ někdo zorganizoval a vymyslel, no. 

A: Kaţdopádně určitě se dá říct, ţe se snaţíte i o nějaký zlepšování vztahů a tak, ţe jo. To si 
myslím, ţe ... 
B: Jo, určitě. 
A: ... minimálně vztahu člověka k přírodě určitě a myslím si, ţe i vzájemných, takţe ... a pak mám 
takovou trošku školní otázku, jestli znáte pojem udrţitelný rozvoj a co si pod ním představujete? 
B: No, já vţdycky, kdyţ jsem to slyšela, tak to, tak mně to vţdycky evokovalo takovej ten ... ţe je 
to takový nesplnitelný. Jak by rozvoj nekonečný mohl být udrţitelnej, ale ... no, představuju si to 

tak, ţe se musí člověk rozvíjet jen v mezích svých zdrojů, no. Nebo ţe musí na ty zdroje brát 
nějakej ohled a přemejšlet o nich třeba i nějak dál neţ jenom na svoje vlastní ... co on ovlivnil a co 
ještě ovlivní, co on udělá a takhle, no. 

A: Vystihla jste to skvěle. Tak a teď se přesunu k těm biosférickým rezervacím teda uţ, a chci se 
pro začátek zeptat, jestli vůbec znáte pojem biosférická rezervace a program Člověk a biosféra, 
nebo jste o tom ještě neslyšela? 

B: Znám, ale teda úplně přesně, ţe bych věděla, jak ... jestli ... 
A: Co to znamená ... 
B: No, to, teda nevím. 
A: Tak já Vám o tom zkusím něco říct. Vycházím právě v tý svý diplomce z toho, ţe biosférická 
rezervace ... ono jich je teda u nás v Čechách šest a jedna z nich je i právě v Krkonoších, který 
sousedí tady s Jizerkama, a vznikl právě návrh, ţe by se tahle biosférka rozšířila právě o území 
Jizerských hor. A já právě zjišťuju, co ... jako ty neziskovky na to říkaj. A ty biosférický rezervace 

teda vznikají v rámci programu Člověk a biosféra, coţ je mezivládní program, který funguje pod 
záštitou UNESCA a funguje uţ od roku 1971. Jedním z cílů je vytvořit nějakou společenskovědní a 
přírodovědnou základnu pro to, aby se člověk naučil správně hospodařit, aby se zlepšil vztah 
člověka a přírody, aby vznikalo nějaké to „dobré společenství“ a tak. A právě kvůli tomu vznikají ty 

biosférické rezervace, které se teda snaţí jednak samozřejmě chránit tu biologickou rozmanitost, 
ţe právě vţdycky si pro to území vybírají něco, kde ... nějaké území, kde mají velkou část 
nějakého vzácného biomu, coţ si myslím, ţe v Jizerkách budou asi hlavně ty lesy, Vy tady máte 

hrozně moc lesů. 
B: Jasně. 
A: ... Takţe teda jim jde o zachování té biologické rozmanitosti, kromě toho se snaţí i o tu kulturní 
rozmanitost, aby se zachovaly tradice a nějaký vztah k území a takhle, pak se právě snaţí 
spolupracovat s vědou, s univerzitami, dělat různé monitoringy ţivotního prostředí a ... jo, pak teda 
samozřejmě učit lidi správně hospodařit, coţ právě to správné hospodaření má být právě ten 

udrţitelný rozvoj, takţe se ho snaţí ukázat v praxi, aby lidi viděli, ţe to jde, ţe se můţou rozvíjet a 
zároveň brát ohledy na tu přírodu. A součástí toho je samozřejmě i to vzdělávání, coţ právě děláte 
třeba i Vy. Takhle je to úplně ve zkratce, tak jestli jste si pod tím zvládla něco představit, nebo 
jestli Vám mám něco ještě říct? 
B: Mě třeba zajímá, kdo to třeba v Krkonoších to je KRNAP? Kdo je nositelem toho ... 

A: Jo, to je další věc, ţe oni jsou teda dvě moţnosti. Buď, ţe to právě vede ta správa toho 
chráněného území, coţ je další věc. Tím, ţe oni tam potřebujou mít co chránit, tak je to většinou 

buď CHKO nebo NP. A právě ţe buď to teda má na starosti přímo ta správa, nebo se kvůli tomu 
zaloţí přímo nějaká organizace nezisková, bývaly to o.p.s., a právě ţe v Krkonoších to má na 
starosti ta Správa KRNAP, ale plánuje se, ţe aţ by se to rozšířilo, tak ţe by se asi zaloţila nějaká ta 
neziskovka, která by to měla na starosti ... 
B: Ústav. 
A: No, vlastně jo. Teď nově by to byl ústav. To zní, ty jo ... 
B: Mně to právě přijde takový divný. Mně přijde, ţe na tu ochranu přírody se tam nemyslelo, ţe 

prostě buď můţem bejt ústav nebo spolek, jo, ale kdyţ my nejsme jakoby členská neziskovka, jo, 
ţe bysme měli nějakou členskou základnu, tak spolek nemá moc význam a ústav je opravdu divný. 
A: Zní to divně, no. Ale já myslím, ţe snad více méně ty pravidla jsou furt stejný, akorát ţe se to 
jmenuje jinak, ne? 
B. Jo. 
A. A hlavně já myslím, ţe Vy si můţete nechat o. p. s., ţe jo? 

B: My můţeme zůstat o. p. s., akorát ţe to stejně není asi dlouhodobě udrţitelný, protoţe se 
nebude dělat nová legislativa k těm o. p. s., takţe aţ narazíme na nějakej právní problém, kterej 
nebudeme pro něj mít ţádnou oporu v zákonu, tak se stejně budeme muset časem 
přetransformovat, no. I to má teď nějaký ... teď to má pro nás nějakou výhodu, ţe bysme 
nemuseli dělat tak často audit a takhle, ale zatím se nám to příčí jenom tím slovem. 



 

A: Taky jsem si to říkala, kdyţ jsem to četla. (věnuje se dítěti) A tak myslíte si, ţe třeba ta 
biosférická rezervace, ţe by to nějak pomohlo Jizerským horám, nebo myslíte, ţe je to zbytečný a 
funguje to tady tak nějak, jak si představujou, i bez toho? 
B: Já si myslím, ţe určitě by to přínos byl, protoţe my třeba děláme něco, ale opravdu ta poptávka 
je mnohem větší, třeba těch škol a tý veřejnosti, takţe si myslím, ţe kaţdá takováhle osvěta by 

byla zajímavá a tím, ţe je to i celosvětový, tak jako nějaký to know-how tam určitě je, takţe si 
myslím, ţe rozhodně by to přínos byl a ţe i zájem by tady byl, protoţe opravdu my máme třeba na 
rok dopředu to středisko obsazený a myslím si, ţe kaţdá taková věc je ku prospěchu, no. 
A: A myslíte si, ţe by třeba ta existence tý biosférky mohla pomoct i přímo Vaší organizaci? Nebo 
Vás nenapadá, čím by Vám to mohlo prospět? Protoţe já nevím, jestli jste si zvládla utvořit nějakou 
představu z toho, co jsem řekla ... 
B: No, zrovna přemýšlím. Kdyţ mi třeba řeknete příklad, co se třeba dělá v těch Krkonoších, jestli 

nějaký semináře nebo něco takovýho ... ţe různý praktický věci tam jsou, nebo? 
A: No právě za největší pozitivum se tak nějak povaţuje, ţe je to pod tím UNESCEM a ţe to má 
hodně dobrý jméno a je to celosvětově uznávaná značka, ten Man and Biosphere, takţe uţ jenom 

dobrý jméno určitě. A pak třeba, ţe by to právě mohlo pomoct při nějakým společným vyjednávání 
grantu nebo by to právě mělo pomáhat ... jakoţe existuje nějaká databáze celosvětová, takţe ţe je 
pak moţnost mít snazší přístup při hledání buď třeba podobně zaměřené organizace klidně v rámci 

celýho světa nebo v rámci regionu, pak třeba i právě spolupracovat i s jinak zaměřenýma, jakoţe 
mít ty celosvětový příklady, jak to můţe fungovat, pak by tam měl být snazší přístup k nějakým 
potenciálním dárcům, nějakým sponzorům, ţe jo. Co ještě ... 
B: Jo tak z těch příkladů, co jste mi řekla, si opravdu dovedu představit, ţe by to pro nás mohlo 
bejt přínosný. Ať uţ tím, jak jste říkala, získáváním nějakejch partnerů, nebo i tím přenosem know-
how, protoţe my takhle jsme právě dělali i ten projekt Kořeny, byl vlastně zaloţený na tý americký 
metodice, tý environmentální interpretaci a jak vychází z tý evaluace, tak to opravdu fungovalo, i 

kdyţ nám to přišlo takový fakt jako americký u některých věcí, jakoţe furt se tam opakovala jedna 
věta desetkrát a nebo „Pojďme si to říct společně,“ a takhle, takţe na nás to někdy bylo aţ moc, ţe 
prostě jsme to někdy trošku přizemnili do takový český verze ... 
A: Jo, to chce přizpůsobit. 

B: ... ale bylo vidět, ţe promyšlený to je a s míň práce naší jsme dosáhli nějakýho lepšího 
výsledku, no. V tomhle si myslím, ţe určitě by to mohlo bejt podobný. 
A: Ono je skvělý uţ jenom to, ţe děláte nějakou zpětnou vazbu, ţe zkoumáte vůbec jak to bylo 

úspěšný, ty Vaše projekty. To slyším moţná i poprvý. 
B: No my na tom spolupracujeme tady s Technickou univerzitou v Liberci. 
A: Aha, dobrý. 
B: Většinou na to taky někdo píše třeba diplomku nebo něco, ţe nám zpracovává ty dotazníky a 
máme z toho pak nějakej výsledek, ale to mi třeba zas přijde dobrý no, ţe aspoň víme, jestli to 
funguje. 

A: Rozhodně. (dítě něco povídá, věnuje se mu) A napadá Vás třeba, co by Vaše organizace mohla 
nabídnout ... nebo nabídnout ... nějaká forma spolupráce biosférické rezervace s Vaší organizací? 
Napadá Vás, jak byste se třeba chtěli zapojit, kdybyste se chtěli zapojit? 
B: Tak určitě, jak jste říkala, v tom vzdělávání si myslím, ţe máme nějaký zkušenosti, konec konců 
i tou základnou přímo na Jizerce, to středisko je fakt na výborným místě, jo? I kdyby se tam měli 

přijet jenom podívat nebo uspořádat tam nějaký setkání, tak uţ jenom tím, ţe to bude na tom 
místě, to bude mít zase nějakou jinou atmosféru, takţe určitě nemáme problém se zapojit. 

A: Skvělý. A kdyby teda se dělaly třeba i nějaký mezioborový projekty, třeba ekonomicko-sociální 
nebo tak, tak to by Vám taky nedělalo problém se zapojovat do něčeho takovýho? 
B: Určitě ne. My teďkon právě, jak jsme dělali s těma Němcema, tak to bylo i vlastně na téma voda 
a bylo to braný, to téma voda, jednak z hlediska ekologickýho, a jednak právě z umělecko-
společenskovědního. Jsme tam dělali i nějaký programy, jak voda ovlivňuje umění a historii a 
takhle, takţe právě v tom vzdělávání určitě a konec konců i v těch praktickejch opatřeních si 
myslím, ţe taky, no. 

A: A Vy třeba nějaký ty dny pro veřejnost ... to probíhá jak často? Je to otevřený úplně komukoli? 
B: Jo, jo. Třeba vloni, 2014, jsme jich měli pět, letos budeme mít jenom tři, protoţe zase máme 
míň peněz, ale ... takţe záleţí to vlastně na tomhle, no. Jestli na to máme peníze a většinou to 
děláme tak, ţe je to víkendový, můţe tam kdokoli kdykoli přijít, máme tam nějakou dočasnou 
naučnou stezku, tomu říkáme, ţe tam jsou nějaký panely ... (dítě mi polilo desky) Jeţiši, pardon. 
A: Dobrý. 

B: Nebo nějaký ... no. 
A: To vůbec neva. 
B: Nebo ţe dostanou nějaký pracovní list, takţe si něco plněj a potom nějakých pár stanovišť u nás 
v tom středisku nebo něco promítáme pro dospělí, pak provádíme na různý místa, třeba na 
rašeliniště, kam se normálně nemůţe, a takhle, no. 



 

A: Tak to si myslím, ţe v tomhle taky třeba určitě měli nějaký potenciál. Jakoţe kdyby se v rámci 
tý biosférky podařilo najít nějaký finance, tak si myslím, ţe třeba tohle by určitě hrozně ocenili, 
kdybyste dělali víc jako nějakejch ekodnů pro širokou veřejnost, ţe oni se hodně zaměřujou na to 
vzdělávání právě jak těch místních, aby se třeba naučili správně hospodařit, tak třeba i těch 
návštěvníků, třeba podporovat ekoturismus a takhle. 

B: Jo, jo. No my uţ jsme měli takovou myšlenku asi před dvěma rokama, ţe jsme chtěli navázat na 
ten projekt, co maj na Šumavě, takový ty průvodci divočinou, jak tam dělaj, ţe voděj ty lidi, 
protoţe jsme měli právě hrozně dobrej ohlas na ty rašeliniště, ţe jsme vodili lidi, ale nakonec to 
zase ztroskotalo, ţe se to nevešlo do nějakejch škatulek nějakýho grantu, ţe jsme chtěli vyškolit 
nějaký ty průvodce a nenašli jsme pro to nějaký zdroje, no, ale rozhodně vůle by byla. 
A: Ta je hlavní, si myslím. (dítě chce, aby s ním někam šla) Tak a ještě, kdyby třeba v rámci tý 
biosférky dělali nějaký setkání a řešili by se nějaký sociální problémy, ekonomický, ekologický ... 

tak toho byste taky třeba byli ochotní účastnit? 
B: Jo, já myslím, ţe jo. Většinou se snaţíme, aby právě, i kdyţ třeba kraj dělá nějaký tyhle různý 
plánovací, tak abysme u toho byli. Ţe nás to zajímá, jak to bude do budoucna. 

A: Vzdělávání, to uţ jsme řešili, to teda máte. Akorát třeba se zeptám, určitě se budou muset dělat 
nějaký informační broţurky o tom, ţe existuje biosférická rezervace, tak třeba jestli byste byli 
ochotní se zapojit i do návrhu tý broţurky pro veřejnost a tak? 

B: Jo, já myslím, ţe jo. 
A: Nebo myslíte, ţe na to nebude energie? 
B: Ne, tak jako nějakou část bysme mohli. My děláme takhle nějaký cedule nebo takhle. Jeţiš ale 
Štěpánku. (zase mi polil desky) 
A: To se vytiskne znova, to neva. 
B: Já se Vám fakt omlouvám. Ono to má tak blbý víčko, já jsem myslela, ţe to je takový to, ţe to 
neteče a pak to teče ... 

A: Jo, to fakt se nic neděje, to mám v počítači, to si můţu vytisknout desetkrát. 
B: Ach jo, vidíš cos provedl? Lumpíku. 
A: Pak ještě, Vám by asi mohlo něco říkat, co je plán péče a zonace? 
B: Jo, jo. 

A: Tak jestli třeba byste měli chuť se zapojit do tadytoho? Ne, ţe by to bylo vyloţeně na Vás, ale 
taky třeba nějak dávat nějaký návrhy, co byste si představovali, ţe by to ... jak by to mělo být? 
B: To si myslím, ţe zas jako vím o větších odborníkách, ţe my děláme přímo nějaký monitoringy 

nebo výzkum, takţe to si myslím, ţe tady jsou větší kapacity, který by třeba dokázali právě 
stanovit ty priority a takhle. 
A: A můţete mi třeba jmenovat, abych mohla dát kdyţ tak tip? 
B: Jo, já mám na mysli hlavně Správu CHKO, no, i jejich ... 
A: Aha, jo tak ta se kontaktuje určitě. Jako ţe ono právě chtějí zapojit jednak neziskovky i 
samozřejmě obce i místní obyvatele a takhle, takţe Správa CHKO tam určitě oslovená ... 

B: A pak ještě přírodovědný oddělení tady Severočeskýho muzea, tam třeba jsou ornitologové i 
botanici, zoologové, který maj velkej přehled, takţe to si myslím, ţe my nejsme v tomhlectom tak 
činný, no, ţe bysme měli přehled o celejch horách. Moţná kdyby byl nějaký plán péče třeba 
ohledně tý turistický infrastruktury, tak to bysme se třeba zapojili, ale ohledně péče o chráněný 
druhy, tak to třeba jako nemáme ten přehled, no. 

A: No a to by vlastně mohlo spadat, to je hnedka další otázka je, ţe určitě se bude i tvořit nějaký 
návrh celýho fungování tý biosférky, tak třeba do toho určitě byste se asi zvládli zapojit. 

B: Jo, jo. 
A: A to právě, to uţ jsme naťukli, ţe očividně to povede přímo nějaká nezisková organizace pro ten 
účel stvořená, tak jestli si myslíte, ţe ... a právě ţe bude teda snaha vytvořit nějakou jakoby síť 
těch neziskových organizací, tady právě v rámci Jizerek i teda v rámci Krkonoš, tak jestli ... za 
prvý, jestli chcete být součástí? 
B: Já si myslím, ţe určitě, ale zas nevím úplně přesně ... ţe takových pokusů uţ bylo několik a 
nevím, jestli to je ... ţe jo, je nějaká asociace neziskovek Libereckýho kraje, coţ bych řekla, ţe zas 

tak úplně nefunguje, jo, ţe to je jednou za rok nějaká výstava a pak nějaký to setkání na kraji 
nebo takhle a nevím, jestli tohle by bylo spojujícím prvkem, moţná jo. Nedokáţu si to zatím 
představit, jestli by ty lidi měli tu motivaci a šli do toho, nějak se síťovat více, no. Mně přijde, ţe by 
tam asi musel bejt nějakej ... třeba nabídka nějakýho vzdělávání nebo něčeho, co by pro ně bylo 
přínosem, a nebo právě to získání těch partnerů nebo něčeho ... nějakých nových moţností třeba 
financování projektů nebo něco takovýdleho. Ţe si taky myslím, ţe všichni vyuţíváme to samý a 

třeba kdyţ se podívám do historie naší společnosti, tak my jsme třeba měli grant od nějaký italský 
nadace prostě, coţ teďka vůbec nevím, jak bych dokázala získat, jo, ţe prostě asi těch moţností je 
víc, jenom my třeba neumíme o to ţádat nebo něco. 
A: To si právě myslím, ţe by v rámci toho mohlo fungovat, ţe by bylo nějaký školení třeba i jak 
správně zaţádat o grant, no. 
B: No, no. 



 

A: To právě podle teorie to tak fungovat má, právě podporovat ten rozvoj a tak. Takţe kdyţ se to 
povede, tak by to tak mělo být. 
B: No tak to pak se určitě rádi zapojíme, jenom občas ... já jsem člověk pozitivní, ale občas 
v tomhlectom síťování jsem trošku skeptik. Uţ těch pokusů bylo více. Tak já jdu zase s ním, on 
někam ... 

A: Jo, jo. (na chvíli odejde) 
B: Ještě máte nějaký otázky? 
A: Ještě asi tak dvě. Akorát ještě k tomu sesíťování. Kdyby teda se nějaký sesíťování vytvářelo, tak 
myslíte si, ţe asi to spíš musí někdo zařídit? Ţe asi se to nezvládne samo, ţe jo? 
B: No. (zase odběhne s dítětem) 
A: Ještě se chci zeptat, jak jsme se na začátku bavili, ţe tady máte spoustu těch neziskovek, tak 
jestli Vás třeba napadá, čím to je, ţe Vy tady máte tolik neziskovek a v těch Krkonoších jich právě 

naopak moc není. Tak čím myslíte, ţe to je, ţe jich tady je hodně a v Krkonoších nějak ani ne? 
B: Já si myslím, ţe je to třeba tím, ţe tam je ten národní park, ţe tam hospodařili úplně jinak. 
Třeba ţe to tam měli na starosti ta správa, coţ byli přírodovědci nebo ochranáři, kdeţto tady je to 

... kdyţ byla ta ekologická katastrofa, tak tady ještě vládlo tvrdý komunistický vlastnictví, který 
nemělo s ochranou přírody vůbec co společnýho, takţe proto tady pak třeba víc lidí cejtilo nějakou 
potřebu sami začít něco dělat. Třeba ta naše nadace, co je náš zakladatel, tak opravdu to začínalo 

tak, ţe sbírali osivo, jo, kaţdej sám přinesl pět pytlů a někde to vysázeli, pak to tam chodili sázet, 
takový spartánský podmínky, ţe tam v těch Krkonoších, kdyţ byla ta instituce toho národního 
parku, tak měli mnohem větší moţnosti a nemusely vzniknout nějaký neziskovky a ţe takhle ... 
tohle je asi ten prapůvod a pak uţ se ... to je naopak, ţe třeba jich vzniklo několik a ty se 
rozštěpily na několik dalších a tím se to furt navyšovalo, ten počet, no. 
A: Jasně. 
B: Ať uţ kvůli nějakejm osobním neshodám, nebo i kvůli tomu, ţe těch činností uţ bylo tolik, ţe 

bylo lepší to rozdělit na několik, no. 
A: A ještě třeba, Vy jste teda samozřejmě vytvořený kvůli Jizerkám, ale kdyby se naskytl nějakej 
projekt, který by právě fungoval v rámci celý tý biosférky, takţe i Krkonoš, tak s tím nemáte 
problém, zapojovat se do nějakejch společnejch projektů? 

B: Ne, to určitě nemáme problém. 
A: Dobře. Akorát, uţ nebudu zdrţovat, poslední otázka, jestli myslíte, ţe jsem se zapomněla na 
něco zeptat nebo se chcete Vy na něco doptat? 

B: No já jsem jenom zvědavá na ty výsledky, mě zajímaj, jinak ... 
A: To mě taky. Akorát teda ještě takový ty oficiality, jakoţe rok zaloţení společnosti 99 ... 
B: 99 
A: ... jestli víte, kolik máte zaměstnanců stálých? 
B: Zaměstnanců, no, teďkon jsme čt ... tři řeknu, no. Tři. Jsme na různý částečný úvazky. 
A: A nějaký dobrovolníky máte? 

B: Takový ty spíš na ty akce. Většinou, kdyţ potřebujem pomoct, tak nějaký máme, ale ne, ţe by 
pracovali furt. Jenom prostě na ty akce máme nějaký okruh, já nevím, třiceti lidí. 
A: To je docela slušná základna. Je to dobrý. 
B: Jo, jsou fajn, je to dobrý. 
A: A jste teda o. p. s., ţe jo? 

B: Ano. 
A: A ještě bych potřebovala, jestli by nevadilo, přímo o Vás, jakoţe věk, vzdělání to vím, teda 

nevím, zaměstnání vím, ţe to jste ředitelka, a ještě teda rodinný stav, děti, věk a vzdělání. 
B: Jo, tak je mi teda 29, jsem teda lesní inţenýr. Na ČZU to je. 
A: A střední máte gympl? 
B: Gympl, no. 
A: A rodinný stav asi vdaná a jedno dítě. 
B: Jsem vdaná a mám jenom tohohle lumpajzníka. 
A: Tak jo, tak to je uţ fakt všechno. 

B: Tak se ještě jednou omlouvám ... 



 

STŘEVLIK 
A: Tak jestli úvodem byste mi mohla říct přímo o STŘEVLIKU, co bylo motivací zaloţení, jaký jsou 
cíle organizace … 
B: Tak vlastně STŘEVLIK je zkratka Střediska ekologické výchovy Libereckého kraje, primárně 
jsme zaloţený pro to, abysme šířili ekologickou a environmentální výchovu pro děti všech věkových 

kategorií. Jsme … děláme ty vzdělávací programy vyloţeně pro školy cíleně, jo? Jsou jak pro 
mateřinky, tak pro základní školy, tak i středoškoláky. Samozřejmě sem chodí i lidé na exkurzi, 
máme i vzdělávání pro pedagogy, jo? Naše středisko zřizuje i Mrkvičku, coţ je vzdělávání pedagogů 
v mateřských školkách, vlastně je vzděláváme, jak mají dělat tu environmentální výchovu 
ekologickou. No, potom taky samozřejmě máme … taky děláme různý samozřejmě osvětový akce 
pro veřejnost. To máme různé sobotní akce, který se jmenujou Ekodny a ... k různejm 
příleţitostem, třeba Den včely, Den Země atd. na různý témata prostě, takţe nejsme jenom pro 

školy, ale i pro veřejnost. Taky pořádáme různé semináře i pro veřejnost, ţe si sem můţe někdo 
přijít jako něco zajímavého se dozvědět, takţe to taky děláme, jo? Jinak se snaţíme, vlastně 
jedeme hlavně na ty školy, no. Ty vzdělávací programy. Jinak neděláme jenom nárazový, ale třeba 

i pobytový, takový ty školy v přírodě, jo? 
A: To jsem měla pocit, ţe to bylo asi to, co jsem zahlídla přes plot, ne? Ţe tu jsou teď ubytovaný. 
B: Zrovna tady probíhá první den, kdy se tady seznamujou, takţe to jsou to … jezdí sem i 

středoškoláci na stmelovací pobyty, jo, ţe nejsou to vyloţeně jenom škola v přírodě, ale ţe se tady 
stmelujou. Potom, co ještě. Provozujeme tady infocentrum v rámci toho, aby tady informovanost 
pro veřejnost a i malý obchůdek s regionálními potravinami, snaţíme se vzdělávat i v tomto 
ohledu. Vlastně ta ekologická výchova u nás není jenom o tom říkat, co ţije v lese, ale třeba se 
snaţíme poukazovat i na ty globální problémy atd. No a co ještě tady děláme. 
A: Spoustu toho děláte, no. Jsem koukala na webovky. 
B: Je toho hodně. Děláme i třeba akce pro veřejnost, to dělám přímo já. Třeba tvořivky pro 

maminky s dětmi, ţe třeba se je snaţíme taky zapojovat, aby trošku přišly do něčeho jinýho, takţe 
se udělá jedno dopoledne, kdy přijdou maminky s úplnýma prťatama, úplně ty maminy na 
mateřských a můţou se tady sejít, něco hezkýho si udělat prostě a takhle. 
A: To je dobrej nápad. 

B: Takţe se snaţíme udělat i trošku něco pro to kulturní vyţití. Snaţíme se teď hodně 
spolupracovat s obcí, jo, takţe teď třeba budeme na dětským dnu tady v Oldřichově, abysme jim 
trošku vypomohli atd., no. Těch cílů je hodně. Taky hodně projektů teď bylo atd., takţe … 

A: A kdybyste to měla zhodnotit, tak myslíte si, ţe jste úspěšný v plnění těch cílů, co máte 
vymezený? 
B: Jako myslím si, ţe vesměs jo, ale rozhodně jsou tam rezervy. Jako je potřeba zlepšovat, určitě, 
ale myslím si, ţe školy jsou s námi spokojený, vrací se sem, coţ si myslím, ţe je vizitka toho, ţe 
jsou spokojený. 
A: Jo, určitě. 

B: Teď jsme rozjeli i krouţek, takţe si myslím, ţe i to vzdělávání dětí i mimo tu školu, tak si 
myslím, ţe je docela úspěšný. Ještě máme tábory, takţe tam … ty máme pořád plný, takţe si 
myslím, ţe to je docela dobrá vizitka. Takţe asi veřejnost to vnímá dobře. Samozřejmě vţdycky 
jsou rezervy, měli bysme na sobě furt pracovat. Určitě. 
A: No a v jakým slova smyslu jste třeba nespokojení s tím? Co si myslíte, ţe by ještě … 

B: Třeba určitě ty programy, tak je potřeba furt zlepšovat, jo? Protoţe většina těch programů jede, 
ţe se musí kaţdý rok aktualizovat. Takţe určitě na tom. Času je málo, takţe na tom určitě se musí, 

no, ale … určitě by to chtělo nový projekt, ty jsou potřeba, takţe to bych taky zlepšila, abysme 
konečně něco udělali zase, jo? Tak spíš tyhlety rezervy, no. 
A: A ještě, kdybych se vrátila k tý motivaci, to vlastně asi nevzešlo vyloţeně od Vás, ale od města 
a Vás pověřili, nebo Vy jste přišli za městem, ţe si myslíte, ţe je něco takovýho potřeba? Jak to 
vzniklo vůbec? 
B: To já si myslím, ţe byla iniciativa kraje, nevím to přesně. Ono to tady vůbec celkově vzniklo na 
základě týdle budovy. 

A: Aha. 
B: Tady vlastně tadle budova byla ruina úplná a zachránila se díky … nahoře je taková vzácná 
místnost, takţe díky tomu a myslím si, ţe, protoţe část toho areálu patří kraji, takţe moţná uznal 
za vhodný sem umístit to naše středisko, protoţe jsme pěkně v CHKOčku, ţe jo, a takhle, takţe je 
to ideální, jo? 
A: No právě, závidím to okolí. Je parádní. 

B: Určitě, je to krásný. Takţe si myslím, ţe to byla iniciativa, tydlety věci zřizuje kraj, ale 
samozřejmě určitě byly tlaky i z okolí, ţe by bylo fajn mít nějakou krajskou organizaci. 
A: Jasné. Tak ještě bych se zeptala, jestli spolupracujete třeba i s nějakými jinými neziskovkami, ať 
uţ třeba v rámci tady kraje, nebo celý republiky nebo celosvětově? Jakkoliv. 
B: Určitě se snaţíme třeba v rámci těch Ekodnů a takhle, tak třeba podporujeme různý ty chráněný 
dílny a takhle, takţe se snaţíme spolupracovat s nima. Samozřejmě za podpory kraje, co si budem 



 

povídat. Potom spolupracujem třeba s muzeem jsme spolupracovali, ale to nevím, jestli je to nezisk 
… to není neziskovka, pokud vím. 
A: To nevím. 
B: Nevím, kam spadá zrovna muzeum, jo? 
A: Asi můţe být taky klidně nějaká příspěvková, ale moţná taky klidně můţe fungovat na tom 

komerčním principu, no. Těţko říct. 
B: Můţe bejt taky … taky nevím, jak to maj zařízený, ale s nima … spolupracujem s různýma, třeba 
i často se setkáváme třeba s lidma z DIVIZNY, jo, jestli to, takţe s nimi různými … my jsme totiţ 
v rámci Pavučiny, jo? Taková ta … 
A: Jo, jo. Vím. 
B: To sdruţování. A vlastně jak se tady pořádaj ty různý semináře, tak my vlastně navzájem si 
tady vyměňujeme lektory. Oni třeba přijedou sem s představí nějaký věci, nebo my jedem jinam a 

takhle. Takţe spíš na bázi tohodle. Samozřejmě kdyţ jsou projekty, tak se spolupracuje i se 
zahraničím, jo? Takţe to určitě. Kdyţ byl naposled včelí projekt, tak se, myslím, spolupracovalo 
zrovna se Saskem, jo? Takţe jsou různý takový … záleţí, teď zrovna tak nějak nárazově, jo, 

v rámci těch … 
A: A to si je vyhledáváte Vy sami, nebo to je skrz tu Pavučinu třeba? 
B: To je skrz tu Pavučinu a samozřejmě pořádání, kdo je koordinátorem těch nějakých seminářů a 

takhle. Třeba Lenka je zrovna koordinátorem tý Mrkvičky, takţe v rámci toho vzdělávání těch 
pedagogů, tak musí taky kontaktovat leckoho, aby sehnala ty lektory, ty lidi, co vlastně se tím 
zabývají. 
A: Jo a ještě kdybych se vrátila k tomu financování, tak Vy jste teda příspěvková organizace, a to 
znamená, ţe hlavní jsou teda ty příspěvky od státu, ale jestli třeba máte i jiný zdroje? Jestli třeba 
máte dárce mezi firmama nebo … 
B: Tak hlavním příspěvkem je myslím kraj zrovna. Jenom kraj, jo? Ţe jsme krajem dotovaný a 

potom třeba jakoby se tady vybírá vstupný na ty Ekodny. 
A: Aha. 
B: Jo? Takţe takhle. 
A: I vlastní zdroje. 

B: Ale my všechno máme za mnohem niţší ceny. My vlastně i to ubytování, samozřejmě musíme 
platit, ale všechno je to v rámci úplně jiných cen, neţ je v jinejch střediscích, protoţe jak nás 
dotuje ten kraj, tak je to dotovaný, ty ceny, jo? Takţe se vyrovnávaj těmi krajskými penězi, jo? 

Takţe na to … ale jako sponzory vyloţeně nemáme. Spíš se snaţíme přeţít z toho příspěvku a 
právě z projektů, jo? Ty projekty hodně dávají, ţe jsou velký finance a potom se dá tvořit něco 
novýho. 
A: Jo, dobře. Ještě bych se zeptala, jestli máte třeba i nějaký vize o budoucím vývoji STŘEVLIKa? 
B: Tak zatím je to takový nejistý tady, takţe zatím nevíme. Doufáme, kraj zatím není nějak 
nespokojen s námi, takţe doufáme, ţe tady budeme fungovat dál. Takţe uvidíme. Tady je to teď 

trošku taková situace trochu nejistější, ţe jsou tady takový různý rozbroje malinko, ale to není 
v rámci STŘEVLIKu, to je v rámci různých organizací, jo, takţe … Jinak ještě je tu vlastně jiná … 
(ptá se kolegyně) Nevíš, jestli je Suchopýr neziskovka? To je taky příspěvkovka, ne? kolegyně: 
Není to OPSka? 
Suchopýr, to je tady vlastně další organizace, která se zabývá obnovou a ochranou těch původních 

lesů, mají i speciální školky, takţe se snaţí vysazovat do Jizerek původní dřeviny, jo? Taky měli 
různý projekty, ty jsou přímo tady v areálu s náma. 

A: A ty teda nejsou součástí … Já jsem si to, jak jsem to viděla na zvonku, tak jsem si myslela, ţe 
to je třeba jiná pobočka Vás nebo tak něco. To je samostatný teda, jo? 
B: Ne,ne. My to tady máme trošku sloţitější. Tady ten areál je Ekocentrum, to je samostatná 
jednotka, Ekocentrum, a pak jsou tu dvě organizace, a to je STŘEVLIK a Suchopýr. 
A: Tak Suchopýr jsem ani nenašla a ten by se mi moţná hodil taky, kdyţ je to o. p. s. 
B: Suchopýr, ty jsou to … já Vám můţu kdyţ tak dát kontakt na šéfovou a můţete jí zavolat. Ona 
Vám kdyţ tak o tom něco poví. 

A: A ty jsou teda taky tady. 
B: Ty jsou tady v areálu, akorát uţ tu nebudou. Ale oni nebydlí tady v budově, oni mají kancelář 
támhle (ukazuje z okna) a potom provozujou tu farmu tady ještě, jo? Takţe o tu se staraj. 
A: Ale taky jsou teda Oldřichov. 
B: Jo, jo, taky jsou oldřichovský, bydlí tady na tom čp. 5, jo, ale jsou to … Tak já Vám pak dám 
kdyţ tak kontakt na tu Alenu, můţete jí kdyţ tak zavolat, kdybyste … Oni se taky rádi pochlubí tím, 

co dělaj, jo? Takţe nebude problém. 
A: Dobrá. To je dobrý tip. 
B: No, tak s nima samozřejmě spolupracujem taky na nějaký bázi. Oni právě provozujou tu farmu, 
a to je pro nás taky zásadní v programech, jo, protoţe máme součástí zvířata, jo, některých 
programů. Takţe … jinak ale tady mají lesní školku a potom jí mají ještě tam v CHKOčku. Mají 
velký školky v tom, takţe se hodně zasazujou … jsou dobrý. 



 

A: Tak ještě bych se zeptala, jaký má Vaše organizace vztah k Jizerským horám? Určitě nějaký jo, 
kdyţ tady sídlíte. 
B: No, tak máme některý programy vyloţeně na Jizerky, takţe určitě, máme naučnou stezku … 
A: Jo, stezka Všemi smysly, ţe jo, Jizerské hory? 
B: To je tady expozice, jo? 

A: Aha. 
B: To je přímo tady v tý budově naproti, tak se tady … to je taky vybudovaný, myslím, z nějakého 
projektu, ale to si nejsem úplně jistá. Ale je to přírodovědná expozice, kde kdyţ přijdou děti, mají 
tam různý moţnosti věkový, protoţe kdyţ člověk si koupí vstupenku, tak tam dostane podle věku 
takovej čárovej kód, a ten vyuţije potom v tý expozici, to tam načte, tak se mu ukáţe otázky 
přiměřeně k věku, jo? Tam vlastně se různě … jsou tam různý dřevěný exponáty, stromy, houby, 
můţe tam člověk zkoumat očima, ušima, nosem, čímkoli co chce, ošahat si všechno, jo, a tak nějak 

zodpovědět ty otázky a pak ve finále zjistí, jak třeba na tom je a takhle. Tak to je vybudovaný. To 
je vybudovaný zrovna našim ředitelem Martinem Modrým a jeho ţenou. A potom ještě my máme 
naučnou stezku … (ptá se kolegyně): Leni, nevíš, jak se jmenuje ta naučná stezka, co máme? Jak 

je u hřebenovky? Je to ta magistrála? Jizerskohorská magistrála, ne, se to jmenuje? 
A: Já se podívám, jestli to tady mám napsaný. Provozování jizerské magistrály pro pěší turistiku. 
B: To je přesně to, my to máme v inventáři. Teď se zrovna dělala inventura. Tak právě to máme 

spravovat, jo, tak ji spravujeme. Vypadá docela dobře. Tam je to taky, takţe i tyhle ty věci. A 
hlavně děláme celodenní výlety do Jizerských hor, takţe vyloţeně se s dětmi dělá kompletní výlet, 
kde musí plnit třeba nějaký úkoly a takhle. A součástí kaţdýho pobytu je vţdycky celodenní výlet, 
pokud to není v zimě, to uţ je těţší. Ale jinak jako s Jizerkama pracujeme vlastně ve většině 
případů, protoţe je máme okolo. Je to ideální záleţitost. 
A: Jasně. Tak ještě, jestli by Vás napadlo, nějaký tři, plus mínus, kolik Vás napadne, slabý stránky 
a pozitiva? Ty slabý stránky jsme asi uţ naťukli předtím. Tak třeba aspoň nějaký přednosti? Na co 

jste pyšní? 
B: Přednosti STŘEVLIKa. Tak určitě, já abych to nějak ... tak myslím, ţe jsme (křik z vedlejší 
místnosti) Voláš na Bessinku? Jo dobrý. Bessinka spí. 
A: Nechce se jí vstávat. 

B: Bessy, jídlo. Tak, já myslím, ţe jsme pyšní asi na ty naše programy, jo, protoţe přece jenom ty 
naše programy jsou pěkný. Určitě. Ne všechny samozřejmě, některý mají rezervy, ale myslím si, 
ţe většina těch programů stojí za to, ţe se to dětem líbí, to je důleţitý. Potom si myslím, ţe jsme 

pyšný na to, ţe se sem ty lidi vrací. To je strašně důleţitý. Na tom bysme asi ztroskotali hodně 
rychle. Myslím si, ţe taky můţeme být hodně pyšný na ty naše Ekodny, ţe i lidé vypadají 
spokojeně. 
A: Zapojují se hodně. 
B: Přesně. Vrací se třeba. Teď jsme vyzkoušeli na jaře poprvý Velikonoce a byl takový nával, ţe 
jsme to vůbec nečekali, takţe to bylo úţasný. 

A: To je skvělý. 
B: Takţe určitě ty naše Ekodny. A myslím, ţe celkově na ty semináře a vůbec ty veškerý různý 
akce pro pedagogy i veřejnost myslím, ţe mají velký úspěch, protoţe jsou ... furt se sem ty lidi 
vrací. Často sem chodí stejní lidé, protoţe se jim to líbilo, takţe se sem vrací. Takţe určitě na tu 
práci s lidmi. To si myslím, ţe bysme měli být asi nejvíc pyšný, jo? Jinak ty slabý stránky, tak 

samozřejmě, ţe na všem máme rezervy. Takţe, občas se jede na kvantitu a ne na kvalitu, občas to 
tady sklouzává, ţe? (něco říká druhá slečna z vedlejší místnosti, ale nerozumím) 

A: Máte toho moc holt. 
B: No, ona je tady velká poptávka. Nezvládáme dělat poptávku. Odmítáme, jo, odmítáme ve 
velkým, takţe je to těţký. No jinak samozřejmě ten areál má svý rezervy. Ţe tady třeba chybí 
hřiště nebo takhle, jo? Takovýdle ty drobnosti, si myslím, ţe ... ale dělají hodně, jo? Takţe spíš 
takovýhle ty rezervy. A určitě my sami máme co zlepšovat. Určitě bysme měli se dál vzdělávat 
atd., takţe ... 
A: Teďka se přesunu k trošku obecnějším otázkám. Jak podle Vás Vaše organizace přispívá 

společnosti a veřejnému zájmu? 
B: Tak myslím si, ţe zvyšujeme kulturu tady v Oldřichově. 
A: Určitě. 
B: A vůbec Liberecka, protoţe sem jezdí lidi z Liberce, takţe si myslím, ţe ty akce pro veřejnost ... 
myslím si, ţe taky to vzdělávání tý environmentání výchovy a vůbec tý ekologický výchovy je, 
myslím si, na docela dobrý úrovni, takţe si myslím, ţe tím dost přispíváme. Taky si myslím, ţe pro 

ty děti je to taková příjemná změna, ţe zaţijou taky něco jinýho takţe určitě bych viděla spíš 
přínos v tomhle tom vzdělávání a v tý práci s veřejností. 
A: A na to navazuje další taková otázka. To je u Vás úplně jasný, jestli se Vaše organizace zajímá 
teda o ochranu přírody a ţivotního prostředí? 
B: Určitě. 



 

A: To je beze sporu. A zajímáte se teda především ... v tom směru vzdělávání, aby lidi věděli, jak 
se k té přírodě chovat a máte teda i ... to má teda spíš ta druhá neziskovka, jako ţe by třeba 
vyloţeně sázela ty stromy nebo tak něco, takţe ono je to hlavně to vzdělávání? 
B: My jsme právě ta vzdělávací součást. My jsme třeba měli projekt o včelách, takţe samozřejmě 
jakoby se snaţíme spíš informovat, jo? Samozřejmě s praktickými ukázkami, se vším všudy, ale 

vedeme to tímdle směrem, ale prakticky, ţe bysme právě třeba šli vysazovat ty stromky, to dělá 
Suchopýr určitě, jo? Tady ... to by zase musel být projekt přímo vedený na tohle, jo? Ale vţdycky 
to bude ... jak jsem říkala, jsme krajská organizace na to vzdělávání, takţe vţdycky to musíme 
vést na tu školu, na to vzdělávání. 
A: Jasně. Určitě no. Tak, a jaký vliv má Vaše organizace na přírodu se ptát nemusím, ten je 
rozhodně pozitivní. 
B: Snaţíme se. 

A: Snaţíte se. Myslím, ţe je to určitě vidět. A jestli si třeba myslíte, ţe Vaše organizace nějak 
přispívá v sociálním rozvoji Jizerských hor? 
B: Hmm. 

A: Vlastně, měl by. Protoţe vzděláváte, to spadá spíš do toho sociálního pilíře. 
B: My taky právě ... myslím si, ţe hodně přispíváme tím, ţe zapojujeme ty maminky, jo? Spíš jako 
ţe se taky snaţíme nabídnout jim nějakou alternativu tady, aby taky mohly trošku se potkávat, jo, 

trošku se ... nenudit se doma a takhle. Takţe myslím, ţe i to. Spousta lidí se tady potká na těch 
seminářích, jo? Nebo takhle na těch Ekodnech. To taky často, ţe se tu lidé potkávají, jdou posedět. 
Myslím si, ţe těmadle akcema dost podporujem. 
A: A v oblasti toho ekonomického rozvoje myslíte, ţe nějak přispíváte Jizerským horám? Nebo 
nějak ... určitě to není Vaše hlavní činnost, to se nedá očekávat, ale nějakým jakoby vedlejším 
produktem nebo v rámci organizace? 
B: Já si myslím, ţe hlavně tím, ţe my se tady snaţíme prodávat ty regionální produkty. 

A: Jo, to určitě. To tam určitě spadá. 
B: No, v tom obchůdku. Takţe se určitě snaţíme zviditelňovat. Tady máme spoustu i výrobků, 
který ručně vyrábí doma právě lidé takhle. Snaţíme se takhle to, podporovat tímhle směrem. 
A: Jo, to určitě spadá tam taky. 

B: Rozhodně tam nemáme Snickers a tydlety věci, takţe snaţíme se ty mošty a tak. Takţe 
takovýhle věci. 
A: Napadá Vás nějaká organizace v tomhle kraji, která se snaţí o rozvoj Jizerských hor, ale nedaří 

se jí přitom brát ohledy na přírodu? Jakoţe je jasný, ţe Vy se snaţíte o rozvoj a rozhodně berete 
ohledy na přírodu, o tom není sporu, tak proto se ptám, jestli Vás napadá třeba někdo, komu se to 
úplně nedaří. Občas se stává, ţe se někdo snaţí o rozvoj, coţ je skvělý, ale úplně nedohlíţí ty 
důsledky. 
B: Tak mně přijde, ţe moţná nějaký ty třeba obce nebo takhle, ţe se snaţí moţná, ale nemám 
konkrétní ... to nevím jakoby. Ale často se stává, ţe člověk prostě nedomýšlí a ... 

A: Jsou tady takový. 
B: Určitě si myslím, ale to je asi všude, ţe jo. Často se nedomýšlí různý důsledky toho. Třeba 
staveb tady, jo? V Liberci je taky spousta staveb strašnejch a vymizela zeleň, ţe jo, a takhle. Taky 
to má docela příšerný důsledky na ten ţivotní prostor vůbec. Takţe myslím si, ţe jo, ale konkrétně 
to takhle nevím, jo? Přímo ţe bych jmenovala, kde je nějaká ... ani u nás ve vesnici nevím, ţe by 

to byla nějaká katastrofa, to ne. Tam spíš se snaţí to rozvíjet docela pozitivně si myslím, no, ţe to 
docela jde. 

A: A jak byste charakterizovala společnost tady v Jizerských horách z hlediska nějakého „dobrého 
společenství“? Jakoţe funguje nějaká vzájemná spolupráce, důvěra. Myslíte si, ţe je to tady na 
dobré úrovni, nebo ţe je hodně na čem pracovat? 
B: Já si myslím, ţe ... jako určitě je vţdycky na čem pracovat, to je vţdycky, ale myslím si, ţe to 
docela jde. Na to, jak Jizerky dřív vypadaly, byly docela v katastrofálním stavu, tak si myslím, ţe 
teď jsou krásný a čím dál víc se zlepšujou, takţe si myslím, ţe to je taková pozitivní vizitka toho, ţe 
kdyţ se ty lidi fakt snaţí ... 

A: Ţe to funguje. 
B: A myslím si, ţe to aspoň funguje. Aspoň trochu. Ţe se to tady neničí, naopak se to tady čím dál 
víc zlepšuje, to si myslím, ţe vypovídá za všechno. 
A: Takţe určitě tady funguje nějaká spolupráce a ... 
B: Myslím si, ţe jo, protoţe jinak by to asi takhle nevypadalo, jo? Ty Jizerky byly fakt vošklivý, 
stačí se podívat ty černobílý fotky, jak to tady bylo všechno vypálený, to je hrůza. Teď všude je 

krásná příroda a ty lesy se krásně obnovujou, takţe si myslím, ţe to je dobrá vizitka, ţe to tady ... 
musí tady nějaká spolupráce být, jinak by to nešlo, jo? 
A: Určitě. A dá se říct, ţe k zlepšování těch vztahů přispívá i Vaše organizace? 
B: Snaţíme se. 
A: Kdyţ tu máte různé ... 



 

B: Snaţíme se, aby to fungovalo, aby bylo povědomí o tom. To je hrozně důleţitý, jo? A kdyţ to 
povědomí je, tak pak i ta spolupráce je. Kdyţ člověk ví, tak potom se líp rozhoduje. 
A: Určitě. Tak a teďka teda trošku takových školních definic. Jestli Vám něco říká teda ten pojem 
udrţitelný rozvoj, jak jsem říkala, ţe se to toho bude týkat. Co si pod tím představujete? 
B: Tak já si pod tím představuju něco, ţe se neustále rozvíjíme, ale není to na úkor našeho 

ţivotního prostředí. Vlastně spotřebováváme jenom to, co potřebujem, ale vlastně jakoby 
nevysáváme, jo? Furt se tady ty naše zdroje obnovují, jo? Takţe takhle já to chápu, jo? 
A: Jojo, to jste docela vystihla. Tak a teď se teda posunu k těm biosférickým rezervacím. Pro 
začátek se zeptám, jestli jste vůbec někdy slyšela pojem biosférická rezervace a program Člověk a 
biosféra? Jestli Vám to něco říká? 
B: Tak jako představuju ... jako vyloţeně jsem o tom neslyšela, ţe by to, ale představuju ... chápu 
to tak, ţe určitě to jsou nějaký chráněný oblasti naší země, protoţe biosféra, k tomu patří vlastně 

všechno, takţe ta příroda, jo? Takţe určitě nějaký ... ochrana určitě nějakých i, nevím, plácnu, hor 
a lesů a já nevím čeho všeho. 
A: Často to jsou hory a lesy. 

B: No právě no. To jsou nejohroţenější. 
A: Jo. Tak já Vám k tomu zkusím říct něco trošku víc konkrétnějšího. Doufám teda, ţe se do toho 
nezamotám. Je to strašně sloţitý. 

B: No, mně to je jasný. 
A: Ten Člověk a biosféra, ten program, je mezivládní a vznikl pod záštitou UNESCO a funguje uţ od 
roku 1971. A vznikl právě z toho důvodu, ţe si všimli, ţe právě ubývá diverzita a ţe si řekli, ţe by 
bylo fajn chránit ty významné biomy, a proto si vybírají vhodná území takhle různě po světě, kde 
je nějaká rozsáhlá plocha nějakého důleţitého biomu a snaţí se právě vytvořit i jakousi 
společenskovědní a přírodní základnu, jako vědeckou, pro nějaký racionální vyuţívání přírodních 
zdrojů, pro harmonizaci vztahů člověka a přírody a právě třeba i vybudování nějakýho toho 

dobrýho společenství, aby ten region správně fungoval. Také se právě ... jakoţe tím správným 
hospodařením v přírodě má být právě ten udrţitelný rozvoj, takhle to právě spolu je provázaný a 
snaţí se právě spolupracovat s vědou, i s univerzitama, apelují na to, aby fungovala právě ta 
komunikace v tom regionu, takţe aby spolu mluvily obce, místní obyvatelé, neziskové organizace, 

podnikatelé, aby o sobě věděly vzájemně, co kdo můţe komu nabídnout a tak a, to uţ jsem teda 
říkala, chránit tu biologickou diverzitu. Kromě toho chtějí chránit i tu kulturní diverzitu, nějaké 
tradice a tak. A právě za tímhle účelem vznikají ty biosférické rezervace a vznikají různě po celém 

světě a společně to tvoří Světovou síť biosférických rezervací. Takováhle biosférická rezervace 
existuje v Krkonoších a vznikl právě návrh, ţe by se ta biosférická rezervace Krkonoše rozšířila o 
území Jizerských hor. 
B: To by bylo hezký, ale ... 
A: A já mám právě za úkol se zeptat, v rámci svý diplomky, co na to říkáte? Jestli Vám ti přijde 
jako dobrá myšlenka, nebo si myslíte, ţe je to zbytečný, aby to tady bylo? 

B: Ne, určitě ne. Mně to přijde jako velmi pěkná myšlenka. Hlavně se mi líbí to propojení tý kultury 
a vůbec tý přírody. Ţe mi přijde, ţe často ekologie je o tom, ţe buď je jenom příroda a nebo ... 
prostě takový ty hrozně radikální názory. Proto ty lidi tu ekologii nemají rádi, ţe to je všechno 
radikální. Ale tohle se mi líbí, ţe to tam nepopírá ani člověka, ani tu přírodu. Ţe tam jde o tu 
harmonii. 

A: Souznění, no, přesně tak. 
B: A to mi přijde hrozně pěkný, takţe to by určitě bylo moc hezký. Mně by se to hrozně moc líbilo. 

A: Tak to ráda slyším. 
B: No, určitě. To by bylo fakt hezký. 
A: A myslíte si, takhle jestli si dovedete udělat obrázek z toho, co jsem Vám řekla, ţe by to třeba 
mohlo být i nějak přínosný pro Vaši organizaci? Ţe by Vás to nějak obohatilo, to ţe by to tady bylo? 
B: Určitě. Určitě je to námět na nový programy a třeba i projekty, ţe by se to moţná dalo spojit 
s tím ... 
A: No, určitě. 

B: ... ţe by se třeba spolupracovalo i na vyšší úrovni a určitě by to rozvíjelo ... třeba by to dalo 
nápady nový. Myslím si, ţe by prostě ... třeba by se rozvíjely nejenom projekty, myslím jako 
nových programů a takhle, ale myslím si, ţe třeba i spolupráce právě s těma lidmi, jo? Ţe by se 
třeba to rozvinulo na úplně jinou úroveň. To by se nám líbilo určitě. 
A: No, to ráda slyším. 
B: Byla by to určitě dobrá ... myslím, ţe by nás to určitě inspirovalo. Bylo by to určitě zajímavý. 

A: No a to je hnedka další otázka, jestli si třeba i myslíte, ţe máte jakoby co nabídnout té biosférký 
rezervaci. Jakoţe právě i Vy třeba přijdete s tím nápadem, ţe, nevím, pro tu biosférickou rezervaci 
třeba vytvoříte vzdělávací program, aby třeba lidi věděli o tom, co to je ta biosférická rezervace. 
Myslíte si, ţe v tom je potenciál? 
B: Určitě si myslím, ţe by ... určitě na základě nějakých ... museli bychom se zúčastnit nějakých 
informačních těch, ţe jo? 



 

A: To určitě. To je zatím jen takový průzkum, jestli vůbec ... 
B: Ale určitě bysme jako, kdyby něco takovýho opravdu plánovalo a opravdu to vypadalo to, tak 
myslím, ţe by naše organizace se o to určitě zajímala. Teda z mýho pohledu určitě by měla. Určitě 
by měla, protoţe to zní moc hezky a myslím si, ţe by to ... ţe je to dost důleţitý u nás. 
A: No tak to ráda slyším teda. Tak jo. A teďka ještě, mám tady pak takových pár příkladů, co se 

zhruba můţe dít, aţ tady bude a zajímalo by mě, jestli se právě do toho zapojíte. Jako třeba, kdyby 
se pak v rámci tý biosférky dělaly různá setkání, kde by se řešily nějaký environmentální problémy, 
socioekonomické problémy, tak jestli byste třeba byli ochotní se účastnit těch ... 
B: Jo, určitě. Jako my se snaţíme účastnit takovýhle různých těch seminářů a různých osvětových 
akcí, abysme taky byli v obraze, jo? 
A: Jasně. 
B: To je hodně důleţitý dneska. Takţe určitě by byl zájem. Určitě bych jela. 

A: A kdyţ byste měli podněty pro ... nebo moţnost zapojit se do nějakých třeba i mezioborových 
projektů, tomu byste se taky nebránili? Třeba Vy kdyţ jste na tu ekologii, tak něco, nevím, nějaký 
sociální rozměr do toho ještě zapojit? 

B: Třeba, proč ne. Určitě. My teď dokonce míříme do techniky, takţe určitě není problém. Ta 
ekologie se dá zapojit do všech moţných oborů. 
A: No, já si právě myslím. 

B: Je to průřezový téma, takţe by mělo, jo? Takţe určitě. 
A: Tak to je skvělý. To jsem se ještě nesetkala s takhle pozitivním přístupem, ale je fakt, ţe ... 
B: Já si myslím, ţe by to bylo potřeba. 
A: ... ţe jste zatím první ekologická, se kterýma se bavím, takţe ... 
B: Tak ono bez pozitivního přístupu bysme dlouho nepřeţili. Ono to jinak nejde prostě. 
A: To je fakt. 
B: Ne tak já nemám ani ráda třeba ty radikální ekology. Mně to přijde, ţe to potom všechny jenom 

odradí. 
A: Jo, jo, taky se s tím setkávám. 
B: A člověk přitom můţe být ekologický, aniţ by musel být úplně lesním muţem, jo? 
A: Myslím si, ţe přesně o tohle jde tý biosférce, ţe jako chce ukázat ... 

B: No právě, no. 
A: ... ţe se můţe člověk rozvíjet a přitom tu přírodu neničit. 
B: Přesně, vţdyť nemusíme být úplně v jeskyni, aby ... 

A: Přesně tak. 
B: ... můţeme bydlet v moderním domě, ale musí trošku přemejšlet, no. 
A: Tak. Jo, na to vzdělávání, to uţ jsme řešili, ţe byste byli klidně i ochotní se teda zapojit. 
B: Já si myslím, ţe jo. Já myslím, ţe by tady s tím neměl nikdo problém. To je docela zajímavej 
projekt a myslím si, ţe by to stálo za to určitě. Určitě to je naše filosofie, vzdělávat v tomhle tom 
směru. Udrţitelný rozvoj zmiňujeme v leckterých programech, jo, takţe myslím si, ţe by to bylo 

adekvátní, abysme do toho šli. 
A: A myslíte si, ţe byste třeba i měli kapacitu na to, vytvořit třeba nějaký propagační materiál 
vyloţeně? Třeba nějakou broţurku o tý biosférce? 
B: Určitě, já si myslím, ţe by to zas taková katastrofa nebyla. 
A: To si ani nemyslím. 

B: My tu máme docela dobrýho technika, který nám dělá kaţdoročně třeba tady ten, jenom tu 
nabídku třeba aspoň, jo, nebo děláme různě pro školy atd., na Ekodny plakáty, tak já myslím, ţe 

by zvládnul i nějakou broţurku, kdyţ by měl materiál. Takţe určitě bysme to ... ono by se ke 
všemu mělo dělat takhle to, kdyţ je to nějaká větší záleţitost. 
(přišla tam kolegyně a něco tam hrabe na stole) 
A: Tak a ještě se zeptám, jestli Vám něco říká plán péče a zonace? To Vám asi jo, kdyţ jste takhle 
do ekologie. 
B: No. 
A: Nebo v tom se zas tak necítíte? 

B: Já jsem Vás neslyšela to první slovo? 
A: Plán péče. 
B: Jo plán péče. Já jsem teď nerozuměla, dobrý. 
A: Pardon, já asi drmolím trošku. 
B: Ne, ne, v pohodě. Já jsem jen právě neslyšela. Takţe plán péče. 
A: Plán péče a zonace. Jestli třeba ... jakoţe kdyby Vám to vůbec nic neříkalo, tak to nemá cenu 

řešit, ale jestli Vám to něco říká, tak třeba jestli si i myslíte, ţe byste byli schopný zapojit se do 
tohodle. Jakoţe do návrhu. Jakoţe samozřejmě byste to nedělali jenom Vy, ale ţe byste se podíleli 
... mohli byste dávat nějaký návrhy, jak si myslíte, ţe by měl vypadat plán péče a jak udělat tady 
zonaci. Jestli byste měli chuť a energii se do toho zapojit, nebo to uţ je mimo Vás. 
B: Já nevím, jestli by bysme do toho ... Moţná jo. Záleţelo by na tom, do jaký míry, jo? 
A: Jasně. Jakoţe nezavrhujete to teda, ale ... 



 

B: Nezavrhuju, ale nevím, jo? Je to takový ... 
A: Jasně. A pak třeba spolupracovat přímo i na tom návrhu samotnýho fungování tý biosférky, do 
toho by se Vám chtělo? Jakoţe asi se pak budou chtít sejít, aţ to bude aktuální, s těma 
neziskovkama, který se teda budou chtít podílet. Jakoţe můţete dát třeba návrh, co si 
představujete, ţe by ... 

B: Tak určitě jo, kdyţ by se to potom opravdu rozjelo, tak proč ne, ţe jo. Já si myslím, ţe by to 
mohlo zajímat i ostatní tady, jo? Protoţe, říkám, mně to teda zaujalo a myslím si, ţe by to bylo i 
v rámci nás docela vhodný být do tohodle zapojený, protoţe kdo jinej, ţe jo. Ale myslím si, ţe i 
dávat tam návrhy a takhle určitě, jo? Protoţe to musí být aktivní spolupráce. To nejde jen tak. 
Určitě si myslím, ţe by chuť byla. 
A: To je hlavní. 
B: No. Ta musí bejt. 

A: Rozhodně. Ještě bych se doptala na ty Krkonoše. Jestli třeba Vy v současný době spolupracujete 
s nějakou krkonošskou neziskovou organizací? 
B: Vyloţeně nespolupracujeme na trvalo, ale kdyţ máme třeba ... Zase, kdyţ jsme měli Ekodny, 

tak jsme tu měli třeba z KRNAPu různý přednášky a takhle, takţe jako nejsou nám cizí, určitě nám 
to ... pořádá se i různý setkání Pavučiny a takhle různě se tam jezdí na setkání, takţe se tam naše 
vedení setkává určitě s jinejma neziskovkama, ale teď nevím přesně, jo, ale jinak třeba sem právě 

jezdí hodně často z toho KRNAPu, jo? Ty nám sem jezděj. Samozřejmě, teď nevím, jestli tam sídlí 
SEVER? 
A: Jojo, Rýchory. 
B: Sídlí? Tak s těma taky, jo? S nima jsme je tu měli na Mrkvičce, viď (na kolegyni), ze SEVERu, 
jo, takţe takhle spolu komunikujem a občas si právě takhle jako ... prostě si navzájem vyměníme, 
oni nám řeknou, jak to dělají třeba, jaký mají nový nápady a takhle. My zase jim a tak dál. Na 
týdle úrovni se spolupracuje i s Krkonošema. 

A: Tak to je dobrý. 
B: Určitě se známe. Jakoţe se s těmi organizacemi potkáváme díky tomu setkávání, tý Pavučině 
takhle. A nebo třeba různým veletrhům environmentálního vzdělávání a takhle, ten nás třeba čeká 
v září, takţe se tam setkáme s novými lidmi. 

A: A to se právě plánuje, ţe by se pak v rámci tý biosférky chtěli pokusit vytvořit takovou síť 
neziskových organizací v rámci celý biosférky a tím pádem by to zahrnovalo i ty Krkonoše. Takţe 
v podstatě u Vás ta spolupráce funguje uţ teď, tím pádem byste se ani nebránili do budoucna třeba 

to nějak rozšířit nebo něco, vytvořit ... 
B: Já si myslím, ţe ne určitě, protoţe v těch jiných organizacích jsou taky lidi příjemný, takţe si 
s nima člověk popovídá, vymění si různý zkušenosti a takhle, tak na tom je to, myslím, výborný, 
jo? Určitě si myslím, ţe tomudle bysme se ani bránit neměli, jo? Ţe by to ani nefungovalo. Takţe 
určitě. My právě díky tý Pavučině, tak todle uţ funguje. Kdyby bylo něco podobnýho, tak myslím, 
ţe by ani nebylo těţký to zorganizovat, jo? 

A: To je ještě otázka, jestli by právě tu síť dělala nějaká neziskovka, která by k tomu byla určená, 
nebo jestli ... 
B: Jestli by nějak zaštíťovala jako hlavní ... 
A: No. Nebo třeba myslíte si, ţe byste se zvládli sesíťovat sami, nebo se to musí nějak 
zorganizovat? 

B: To bude lepší asi, protoţe ta organizace je dost sloţitá a domluva taky vţdycky není 
stoprocentní, vţdycky ty maj to, ty maj to, takţe je potřeba určitě někoho zaštítit, aby to zařizoval. 

To si myslím, ţe určitě bude potřeba. 
A: Jo. A ještě taková otázka, spíš trošku mimo. Právě jsem trošku mapovala i ty Krkonoše, i kdyţ 
mě zajímají hlavně Jizerky, ale taky tam je ta biosférka, a zjistila jsem, ţe tam těch neziskovek 
extra moc není v porovnání s Jizerskýma horama, tak mě akorát napadlo se Vás zeptat, proč si 
třeba myslíte, ţe to tak je? Jestli k tomu máte nějaký názor? Nebo vůbec Vás to nenapadá? 
B: To nevím. Proč zrovna tam by bylo málo. Nedává to moc smysl, kdyţ tam mají mnohem víc 
prostoru, ţe to je takový zvláštní. Moţná je to tím, ţe třeba, já nevím, ty neziskovky tam nejsou 

krajem tak dobře podporovaný, jo? Nevím, jestli to má ... třeba to má tenhle vliv, ţe tam jako 
podpora vůbec toho fungování, nemusí být ani finanční, ale třeba uţ jenom schvalování nějakýho 
fungování papírově uţ jenom je docela problematický. Takţe nemusí ani dostávat peníze, ale 
můţou jim házet třeba klacky jinak, jo, takţe třeba je těţký to tam zaloţit, ale nevím, jo? Nebo 
třeba tam ty organizace stačí nebo, jo? Nevím. 
A: Jasně. Proto se i ptám tahle na začátku, co bylo motivací zaloţit tu neziskovou organizaci, 

protoţe kolikrát ... nebo se i kolikrát doptávám, na to jsem se Vás vlastně ani neptala, jestli byste 
chtěli expandovat nějak do Krkonoš, ale to si myslím, ţe je u Vás asi trošku mimo, kdyţ jste 
příspěvková organizace přímo zaloţená pro ... tak se Vás ani neptám. 
B: No, to si myslím, ţe ani ne. 



 

A: A právě často mi odpovídají ty neziskovky, ţe si myslej, ţe tam třeba fakt v těch Krkonoších 
není potřeba, ale přitom kdyţ to takhle pozoruju, tak mám skoro i pocit, ţe ty Jizerky momentálně 
fungujou líp neţ ty Krkonoše. Je to fakt paradoxní situace. 
B: Ono, kdyţ si vezmu jenom z hlediska tý poptávky těch škol, tak si myslím, ţe tady by se uţivily 
ještě další, jo? Jenom v tom oboru toho vzdělávání, jo? Protoţe my máme obrovskou poptávku, a 

nám sem nejezdí jen Liberečáci, nám sem jezdí Praha, nám sem jezdí Hořice ... 
A: Nedivím se, no. 
B: Prostě všechno moţný, jo? Takţe myslím si, ţe moţná ta poptávka ... u nás je taky výhoda 
cena, co si budem povídat, jo, ale celkově si myslím, ţe kdyţ na ty školy je taky tlak, aby na ty 
programy chodily, tak ... 
A: Ono by to podle mě mělo být normálně součástí. 
B: No, mělo by bejt. Ono často je problém to tam ... oni to tam moc nenarvou do tý výuky, oni uţ 

to mají takhle narvaný a musejí to absolvovat takhle mimo, ale říkám, poptávka je obrovská, takţe 
si myslím, ţe jestli jich tam mají málo, tak ... spíš je to moţná právě na tu škodu, no, ţe ... nebo 
ţe by tam ... Přijde mi divný, ţe by tam nebyli lidi, který by do toho neměli chuť, jo? Ţe čert ví, čím 

to je, ţe ... 
A: Taky nevím. Jakoţe ten SEVER tam funguje fakt skvěle, ale je to jediná ekologická vzdělávací, 
která fakt se zapojuje, jinak je to tam ... 

B: Nevím no, přitom v Krkonoších mají obrovský moţnosti, takţe ... 
A: To jo, no. 
B: Nevím no, moţná to je z hlediska toho, ono pod KRNAPem leccos je, ale ... nevím, přijde mi ... 
A: Ono je fakt, ţe tam spoustu věcí dělá přímo KRNAP. 
B: No, jestli je to tím, ţe my tady vyloţeně nemáme takovoudle organizaci, jestli to není tím třeba, 
jo? 
A: A to jsem se vlastně chtěla ještě zeptat. Ta DIVIZNA, to je taky příspěvková a je přímo v Liberci 

a taky má nějaký vzdělávání, ne? Jakoţe si nepřekáţíte a i lidi z Liberce chodí sem. 
B: Ne, ne. DIVIZNA má akorát nevýhodu, ţe ta není dotovaná krajem, takţe ţije z projektů, jo? Ta 
by nepřeţila bez projektu, ale mají teda vynikající projekty, to se musí nechat. A nepřekáţíme si, 
jo? Odmítaj úplně stejně jako my, jo? Maj furt narváno, takţe ... 

A: Skvělý. 
B: A DIVIZNA, to jsou moc příjemní lidi, takţe kdybyste chtěla se s nima ... určitě je kontaktujte, 
jsou všichni ... 

A: Snaţila jsem se je kontaktovat, ale právě ţe ... já jsem jim říkala, ţe mě zajímají ty neziskovky 
a oni mi napsali, ţe jsou příspěvková a hotovo. A uţ se mi neozvali. Ale přitom, co jsem fakt 
koukala, tak to spadá prostě do neziskovýho sektoru, takţe jsem to brala tak, ţe tam prostě teda 
patříte Vy i oni a oni řekli, ţe tam nepatřej. Tak je zkusím zkontaktovat ještě jednou moţná. 
B: Zkuste třeba jenom pro ten rozhovor prostě a klidně to ... ale jinak tam jsou moc milí lidi, takţe 
moţná to ... nevím. Ale jinak jsou v pohodě. Tam by určitě taky si udělali čas na to, jo? Já nevím, 

jak to teda s tímhle tím je, s tím zařazením, jo, ale jediný rozdíl je v tom, ţe nás dotuje kraj, je ne, 
jo? Ono se to moţná do budoucna bude trošku měnit, ţe moţná kraj nám ubere a šoupne to i 
trošku jinam, ale to si myslím, ţe taky není na škodu. To je prostě ... záleţí na tom, jak si to na 
kraji rozhodnou, ale jinak si myslím, ţe v DIVIZNĚ to funguje podobně, jo? 
A: Přišlo mi to podobný. 

B: Je to na tý bázi, oni ještě navíc spolupracujou se ZOO, takţe oni tam zapojujou tu zoologickou 
zahradu. To mají v tomhle tom trošku jiný, mají nevýhodu, ţe jsou ve městě, my máme takhle 

hezký okolí, ale moţná, ţe si proto nekonkurujem. Oni mají ZOO, my máme tu přírodu, jo? Ale jak 
říkám, poptávka je dost velká. Školy nám chodí buď sem, nebo jdou i do DIVIZNY, ţe jdou do 
obojího, je to různý. 
A: To je skvělý. 
B: Potom je ještě Čmelák, ale ... 
A: O tom vím taky, s tím uţ mám napůl domluvený rozhovor. 
B: No, tam by taky měli ... Čmelák nevím jak to má. O Čmeláku moc nevím, se Čmelákem jsme se 

moc nesetkali. Nevím, já tu zase nejsem aţ tak dlouho, nevím proč, ona moţná nebyla spíš 
příleţitost, jo, ale tam taky. Tam si myslím, ţe fungujou na podobný bázi jako DIVIZNA, jo? Takţe 
by to mělo být to. 
A: Dobře. Mám pocit, ţe je to všechno. Akorát bych se Vás zeptala, jestli jednak ode mě chcete 
ještě něco slyše a nebo jestli ... nějakou bliţší informaci o tý biosférce, a nebo jestli třeba máte 
pocit, ţe je ještě něco, co bych měla vědět o Vaší organizaci a nevím to. 

B: Tak určitě by mi nevadilo vědět dál o tý biosférce, ráda bych se něco dozvěděla. O naší 
organizace ještě, já nevím. 
A: Ještě by mě zajímalo – forma jste teda příspěvková organizace, rok zaloţení myslím 2006. 
B: No, tak to bych kecala teď, ale myslím si, ţe nějak takhle to je, protoţe ... 
A: Já se podívám. Jo, mám tady psaný 2006 z webovek. 



 

B: Tak to je, protoţe 2001 se to tady začalo teprve stavět všechno, takţe to bude 2006, si myslím, 
ţe je to reálný. 
A: A ještě jestli víte počet zaměstnanců a počet, jestli máte nějaký dobrovolníky, tak dobrovolníků. 
B: Tak počet zaměstnanců, to bych musela ... my máme asi třináct zaměstnanců, ale teď to jen 
rychle ... je tady pět lektorů, ředitel, ???, ekonom, tři holky v kuchyni (do ztracena) ... No, tak to 

odpovídá. Třináct zaměstnanců i s kuchyní. My máme tady nejenom lektory, ale máme tu ještě 
kuchyni. Vlastně personál, uklízečka, jo? A ty se staraj o ty pobyty s ubytováním a takhle. No a 
dobrovolníků? To se různí. Zhruba vţdycky ... my máme pokaţdý skoro někoho jinýho, taky z řad 
bývalých lektorů, jo? Ale pohybuje se to v řádech pěti deseti dobrovolníků. Ono jak je jich ... 
pokaţdý přijde někdo jinej. Vţdycky kdo má čas. Ona většina lektorek, co jsou na mateřský, tak 
sem chodí dobrovolničit taky, takţe tak zhruba do těch deseti dobrovolníků. 
A: Jo. A ještě bych potřebovala nějaký informace o Vás. Jestli byste mi mohla říct věk, vzdělání, 

rodinný stav a jestli máte nějaký děti? 
B: Takţe, děti nemám, jsem svobodná, je mi 26 a mám bakalářské vzdělání Biologie se zaměřením 
na vzdělávání. 

A: Střední máte gymnázium nebo ... 
B: Gymnázium. Teď třeba si budu dodělávat další vzdělávání. Tady není problém si ještě dodělávat 
dálkově. Ţe se snaţí ... myslím si, ţe v takových organizacích by to snad mělo být i normální, aby 

si lidé dodělávali školy, kdyţ mají chuť. 
A: Určitě. A ještě jakou máte tady pozici? Co máte na starosti? 
B: Jsem lektor pro mateřskou školku a první stupeň. Jako oficiálně, teď mám třeba druhej stupeň 
zrovna, takţe takový pro všechno. 
A: Dá se to zaměňovat. 
B: Tady by měl kaţdý umět tak nějak aspoň od kaţdýho něco. Neumíme teda úplně všechno, 
protoţe kaţdý má na starosti něco. Tady je přes nějakých čtyřicet programů ... pro ty velký 

myslím, ţe to vychází na nějakých třicet a pro ty malý je jich ještě mnohem víc. Těch programů je 
strašně, takţe to bysme si všechno nepamatovali. Takţe to máme rozdělený podle skupin, ale kdyţ 
je potřeba, tak je potřeba. 
A: Dobře. Tak jo, tak asi jsme to probrali všechno snad. 

B: Dobrý. 
A: Tak moc děkuju. 



 

Suchopýr 
A: Tak jestli na úvod byste mi mohla říct něco o Vaší organizaci. Pro začátek, co bylo vůbec 
motivací pro zaloţení téhle organizace, jestli to víte? 
B: No, já tady patřím k těm starším členům, ale nejsem teda úplně ... nebo členům, 
zaměstnancům ... nejsem ale zdaleka nejstarší. V podstatě tu organizaci zakládali v roce 1998 tři 

lidi, z čehoţ pan Radek Hromádka, který je dodnes v pozici zakladatele, se pořád v organizaci 
aktivně angaţuje a druhý dva z tý party, ty uţ šli potom ... v podstatě s tím, kdyţ se ta organizace 
profesionalizovala, tak si šli kaţdej svým profesním směrem, protoţe jeden se věnoval vyloţeně 
nějakým informačním technologiím a druhý taky něčemu, co trošku souviselo mimo obor, takţe ... 
a vlastně tenkrát v tom roce 98 já bych řekla, ţe to vzniklo, ta organizace, spíš tak jako z nějakýho 
nadšení a takovýho jako impulzu lidí, který se chtěli věnovat ochraně přírody. Ta organizace 
vznikla v roce 98 uţ jak jsem říkala jako původně občanské sdruţení a v roce 2000, teď doufám, ţe 

si to pamatuju, se transformovala do obecně prospěšné společnosti a začala se víc 
profesionalizovat. Takţe my fungujeme ne vyloţeně jako občanský sdruţení, ale fungujeme 
skutečně jako o. p. s., která má prostě stálé zaměstnance, jo? Máme samozřejmě i nějaký 

dobrovolníky, ale je to spíš o tom, ţe to jsou nějaký naši kamarádi, který nám třeba přijdou 
pomoct, jo? Nebo já nevím, teďka samozřejmě máme trošku pauzu (ukazuje na dítě), ale dělali 
jsme třeba takhle tábory společně, kde vlastně část jsme fungovali jako zaměstnanci a část nějaký 

kamarádi, který se vţdycky střídali, kdyţ měli chvilku volno v práci. Ale nejsme organizace, která 
by fungovala na bázi členský, kde se sejde kupa lidí, třeba třicet lidí, a jdou někam posekat louku. 
My jsme prostě ... my jsme v tomhle směru profesionální organizace, která ţiví lidi a musíme 
nějakým způsobem tou činností si vydělat na platy nás všech plus na ten provoz. 
A: Jasně. A kdyţ tak, jestli byste mohla shrnout cíle Vaše organizace? Čím vším se zabýváte teda? 
B: My se zabýváme praktickou ochranou přírody, do roku 2006 jsme se věnovali i ekologické 
výchově, kde to byla jedna z rovnocenných činností. To bylo třeba padesát procent ochrana 

přírody, padesát procent ekovýchova a ta ekovýchova se v roce 2006 vydělila v podobě Střediska 
ekologické výchovy Libereckého kraje, které tady stále sídlí. Je to příspěvková organizace 
Libereckého kraje a ta si pod sebe vzala takovou tu rutinní ekovýchovu v podobě výukových 
programů pro školy. Suchopýr si ekovýchovu nechal v rozsahu toho, co nás baví, to znamená 

v podstatě, neţ nastal u nás v organizace nějaký baby boom, tak jsme dělali víkendovky pro 
dobrovolníky, dělali jsme exkurze a jednou do roka tábory pro děcka od patnácti let nahoru. (brečí 
dítě) Ale bylo to spíš ... my jsme tu ekovýchovu měli ... (pořád brečí) ... můţu takhle chodit? 

A: Jo, snad to bude slyšet. 
B: Jo? My jsme tu ekovýchovu měli jako tzv. měkkou část některých projektů, kdy vlastně jsme 
měli projekt na ochranu přírody a součástí toho byla i nějaká práce s veřejností. Takţe my právě 
jsme to třeba měli formou táborů, které byly zaměřené na ochranu přírody, nebo právě těch 
víkendovek, případně těch exkurzí. Ale byla to doplňková činnost. Jednak, svým způsobem nás to 
baví, a jednak samozřejmě ta ochrana přírody úplně nemůţe bejt oddělená od informování 

veřejnosti, protoţe to spolu úzce souvisí, ale zároveň zase my nemáme kapacity na to, abysme se 
věnovali tomu vzdělávání rovnocenně, takţe to máme spíš takový doplněk k těm aktivitám. Jinak 
co se týče ochrany přírody, tak máme ... řekla bych, ţe naše hlavní činnost je podpora nebo 
obnova diverzity krajiny, a to jak lesní, tak nelesní. Máme zhruba dva hektary lesních školek, na 
kterých pěstujeme původní dřeviny Jizerských hor a Frýdlantska. Snaţíme se to dělat tak, abychom 

se chovali co nejšetrněji k ţivotnímu prostředí. Není to bioprovoz, jo, nelze to za to zaměňovat, 
protoţe ať chcete, nechcete, tak jakmile máte víc jedinců na ploše, tak se nevyhnete občas tomu, 

abyste to museli stříknout, protoţe jinak bychom se tady zase stali semeništěm chorob rostlin, a to 
zase nechceme. Ale snaţíme se tady těm věcem maximálně vyhýbat a vyuţívat je na tý nejniţší 
moţný, nebo na tý nejniţší únosný úrovni. 
A: Jasně. 
B: Jinak co se týče produkce sazenic, tak přestoţe jedeme takovouhle přírodě blízkou metodou, tak 
vlastně zachováváme plnou kvalitu, plný standard, který je potřeba pro zalesňování, který je daný 
oborovou normou, jo? Takţe to není o tom, ţe bysme tady nadšeně pěstovali nějaký příšery. A 

vlastně ty sazenice následně uplatňujeme v projektech, protoţe v podstatě jsou věci, který ... 
jedná se prostě mimo jiný i o úzkoprofilový materiál, který zase se třeba tolik konvenčně nesází 
v rámci běţnýho lesnickýho provozu, ale zase potom v návaznosti na to připravujeme projekty a 
v rámci toho ty sazenice uplatňujem. A to teda jak v rámci projektů lesnických, tak i ve volné 
krajině. Ve volné krajině se jedná o takovou tu strukturální diverzitu – meze, remízky, aleje, 
solitérní dřeviny. Většinou se jedná o dosadby takových krajinných prvků v rozsáhlých celcích 

zemědělské půdy, kdy zase tam je nutná spolupráce s těmi zemědělci, kteří o takové věci mají 
zájem a kteří také mají zájem ty věci udrţovat. Protoţe samozřejmě oni, pokud k něčemu 
takovýmu kejvnou, tak jim se samozřejmě o nějaký drobný ... jako v tom poměru těch velkých 
pozemků to zase tolik není, ale pořád oni něco „obětujou“ tý krajině. Takţe zase se jedná, si 
myslím, o lidi, který mají k tý krajině nějaký vztah a snaţej se, aby to k něčemu vypadalo. Další 
věc, které se věnujeme, ale to uţ je o stupínek níţ, tak se věnujem ochraně obojţivelníků. Děláme 



 

kaţdoročně transfery na Šolcově rybníce, letos jsme dělali i transfery na jiných místech. V loňském 
a předloňském roce jsme měli poměrně velkej společnej projekt s německými partnery na ochranu 
obojţivelníků a v rámci tady toho projektu se i připravovaly nové biotopy, nové tůně a částečně 
některý se revitalizovaly. Plus nějaký drobný takový nárazový činnosti, jo? V ochraně přírody. To, 
co ... kdyţ se něco někde naskytne. Já nevím, ochránit kytky v rezervaci, aby to neţraly srnky a 

podobně, ţe jo, ale to jsou uţ potom takový detaily. Tohle si myslím, ţe je asi hlavní. 
A: Jo. A třeba ty zemědělci a tak, to je oslovujete, jestli s Váma chtějí spolupracovat, nebo se oni 
sami ... 
B: Takhle. Samozřejmě Vy musíte nějak začít, jo? My jsme začínali i v době, kdy se to extra ... 
dneska, kdyţ to řeknu, tak to mnohem víc frčí. My jsme s tím začínali, nebo byli jsme jedni z těch, 
kteří s tím začínali ... (její dítě se vrtí a mručí) ... První projekty jsme začínali tak, ţe opravdu jsme 
si vyhledali vyloţeně vhodné lokality a následně jsme oslovovali vlastníky. Samozřejmě ne všichni 

vlastníci byli pro, ale poměrně ty lidi tomu jsou otevřený. Ale bylo to vo tom, ţe třeba máte nějaký 
krajinný prvky a těch vlastníků tam byli mraky. A Vy kdyţ připravujete tu ţádost, tak připravujete 
... musíte tam dělat smlouvy s nima, a bylo to ... jenom práce s těma vlastníkama byla neskutečně 

časově náročná a na základě toho jsme zjistili, ţe tudy cesta nevede a podařilo se nám navázat 
spolupráci s jedním zemědělcem, u kterýho jsme zrealizovali takový jakoby pilotní projekt, a ten to 
ukázal zase jinýmu, a ten si řekl: „Jé, to bych chtěl taky, tak mi na ně dej kontakt.“ A teďka uţ 

jedeme spíš po tý linii, ţe spolupracujem s těma, který si řeknou, jo? Ale museli jsme nějakým 
způsobem začít, jo? Coţ byl teda neskutečnej boj a ... nebo boj, spíš mravenčí práce, ţe jo, 
dohledáváte mraky parcel v katastru, kontaktujete prostě aţ desítky lidí, jo? Takţe samozřejmě pro 
tu práci je mnohem jednodušší, kdyţ máte ucelený pozemky, jo? Pak se Vám můţe stát, ţe máte 
vybraný místo na alej, kde jsou jakoby ne úplně hřebenový, ale takový ty ouzký parcely a kdyţ 
Vám tam dva vlastníci řeknou, ţe nechtěj, tak tam potom máte díry, no. Ale tak taky to jde. 
A: A ještě se chci zeptat, ty projekty, jak děláte, tak Vy třeba spolupracujete s nějakou vysokou 

školou? Třeba tady z Liberce, nebo si to děláte všechno sami? 
B: Tady si to připravujem sami. Tady moc s Libercem v podstatě v týhlectý oblasti ani není prostor 
pro spolupráci, protoţe tady jsou převáţně humanitní obory, pedagogický obory a technický obory. 
Takţe to moc ... 

A: Takţe není moţnost. 
B: Tady není moţnost, no. Tady prostě ty přírodovědný obory chyběj. 
A: A třeba s nějakýma jinýma neziskovkama spolupracujete? Ať uţ odtud nebo v rámci republiky, 

v rámci celýho světa ... 
B: Jo. 
A: Jo? A nějak podobně zaměřený? 
B: Ano. Máme tady organizace, se kterýma spolupracujeme, ţe jo, v rámci regoinu, a pak máme 
partnerskou organizaci v Německu, se kterou spolupracujeme, teď uţ to bude deset let, jo? A měli 
jsme spolu, bych řekla, tři velký projekty, ale to byly velký projekty, ţe byly třeba, já nevím, dva 

dvouletý, jeden tříletej a k tomu potom spolupracujem na nějakejch drobnejch věcech. Dělali jsme 
spolu i ty tábory, o kterých jsem mluvila, ty byly většinou česko-německý. Půlka byla tady 
v Oldřichově, půlka v Německu. Takţe to jsou takový naši stabilní partneři a není to o tom, ţe by to 
bylo vyloţeně partnerství na papíře, ale myslím, ţe ta spolupráce byla velmi dobrá. Kaţdopádně i 
v německý organizaci vypukl baby boom, takţe my vlastně teď, u nás během jednoho roku se 

narodily tři děti, coţ paralizovalo chod ... 
A: Pro tenhle moment je to špatný, ale zas to budete mít všichni najednou ... 

B: Je to super. My jsme říkali, ţe si pak všichni zařídíme školku najednou. 
A: Přesně tak. 
B: Takţe to byla docela sranda,ţe jsme šly jedna, druhá, třetí, takţe některý věci jsme museli 
vyloţeně teďka utlumit a prostě počkáme zas, aţ se to trošku porovná a budem fungovat dál. 
(brečí dítě, řešíme co s ním, nakonec jdeme na procházku s kočárkem) 
Jinak tyhle zvířátka patřej taky k nám (ukazuje na koně), je to výuková farma. Ty výukový 
programy realizuje Středisko ekologické výchovy Libereckého kraje a my jsme je původně dělali 

taky, do toho roku 2005, pak tím, jak se ta ekovýchova vydělila, tak nám zůstaly ty zvířata, 
protoţe stejně byly naše, a v podstatě provozujeme to tady pro potřeby toho střediska. Takţe 
máme tady ty koně, kozy, ovečky, slepice, prase a jsou to zvířata původní v České republice. 
Máme huculský koně, kozu bílou krátkosrstou, slepice zlatý kropenatý, prase přeštický a ovci 
valašskou. 
A: Hezký. 

B: Kromě tamtoho bílýho puntikatýho (ukazuje na koně), ten je Čechoameričan, ale ten je 
soukromej. Takţe to jsem úplně zapomněla ještě, ţe další činnost je provoz tý výukový farmy a 
v souvislosti s tou výukovou farmou zase navazuje to, ţe k tomu máme pozemky a ty pozemky 
obhospodařujem. Takţe sekáme, sušíme seno, odváţíme, vlastně to souvisí i s nějakým 
obhospodařováním krajiny. Takţe to, co prostě máme, tak ukrmíme. Nic nám nezbejvá, nedáváme 
balíky pod les. 



 

A: A do toho třeba zapojujete nějak školy nebo něco, aby se děti naučily nějak starat o zvířata a 
nějakej vztah ... 
B: To je právě v rámci těch výukovejch programů, jo? K tomu ta výuková farma slouţí, to je 
prvotní cíl toho a ty děti navštěvujou programy, který právě dělá to středisko, který tady s náma 
sídlí, a ty programy by měly ty děti právě vést k tomu, aby si těch zvířat váţily, aby se o ně ... 

můţou se tady o ně postarat, je to součást těch programů. (jdeme kolem koní) Čau kluci. Mouchy, 
ty vám dávaj, co? ... Takţe je to účel, aby si děti uvědomily, ţe zvíře je taky ţivej tvor a ţe 
v podstatě ten řízek Vám nevyroste někde v krabičce ve vobchodě, ale ţe ten řízek taky bylo ţivý 
zvíře, který se prostě jednoho dne sní a ţe je potřeba se k těm zvířatům chovat s nějakou úctou a 
... 
A: Jasný, paráda. Ještě kdybych se vrátila k těm cílům, jak jste vyjmenovávala. Tak zhodnotila 
byste to, jako ţe jste úspěšní v těch cíle, co máte vymezený? 

B: To si nejsem jistá, jestli já jsem úplně kompetentní v tom, abych hodnotila úspěšnost cílů. 
Takhle, děláme dle našeho největšího vědomí a svědomí to, abychom ty cíle naplnily. 
A: Jasně. Takţe v rámci moţností rozhodně. Ještě jestli bych se mohla zeptat na to financování? 

Jakoţe Vy jste teda říkala, ţe si na sebe vyděláváte sami a na internetu ... 
B: My fungujeme tak, ţe máme ... částečně jedeme z grantů, ale z grantů nemáte šanci se trvale 
úplně udrţet v tomhle rozsahu, a částečně se snaţíme ten provoz dokrývat realizací zakázek, který 

jsou v oblasti naší činnosti. Takţe takhle to kombinujem. Ty zdroje uvidíte ve výroční zprávě, tu 
Vám pošlu. 
A: Dobře. A teda ta spolupráce se týká třeba spíš, nevím, Lesů ČR nebo něčeho takovýho, neţ ... 
B: Lesy ČR jsou pro nás spíš partneři v nějakých menších projektech, protoţe Lesy ČR si jedou 
hodně ty věci na sebe, takţe my máme prostor spíš v realizaci opravdu nějakých hodně 
specifických projektů, ale ten prostor tam je a co se týče nějakých velkých akcí, tak ty Lesy 
v podstatě jedou ve velkejch tendrech, který jsou naprosto mimo naše moţnosti. 

A: Jasně. A nějaký třeba sponzorský dary od firem nebo od nějakých soukromých dárců? 
B: No, minimálně. Máme nějaký stálý sponzory, stálý partnery, ale je samozřejmě dobrý takovýhle 
zdroje mít, ale není to ... je to prostě dobrej bonus, kdyţ, já nevím, máte ... kdyţ Vám něco 
klekne, jo?  

A: Jasně. 
B: Ale my se čím dál tím více, snaţíme nějakým způsobem se ... pracujeme na tom, abychom se 
ekonomicky ... abychom byli ekonomicky co nejvíc soběstačný, protoţe jednou ty granty prostě 

skončej a kdo se bude umět o sebe postarat, tak ten vydrţí, jo? Tak to prostě je. Tak tyhle patřej 
taky k nám (okolo projíţdí dva lidé) My totiţ sekáme teďka. 
A: To vím,, nejvyšší čas. 
B: Teďka byl dosekávat kraje. 
A: Tak ještě bych se zeptala, kdyţ takhle sídlíte přímo v Jizerských horách, tak jaký je Vás osobně 
a i Vaší organizace vztah k Jizerským horám? 

B: No tak myslím si, ţe není to o vztahu organizace, ale o vztahu těch jedinců, který tady pracujou, 
ţe jo. To prostě tak je a já jsem ... my jsme tady v podstatě všichni místní, já jsem z Jablonce, ten 
Radek Hromádka je z Liberce, kolega, co tady s náma pracuje, tak je z Frýdlantu, takţe my jsme 
jakoby místňáci. Lidi, který tady prostě ţijem celej ţivot a ty Jizerky máme rádi, proto něco 
takovýdleho děláme. Myslím si, ţe dělat to vyloţeně jenom jako práci ve fabrice to prostě nejde. 

Nejde to jako. Musíte k tomu mít nějakej vztah, jinak se to nedá vydrţet, jo? Výjimkou je teda 
naše účetní na mateřský, ta je z Boleslavi, a ta zase to má tady tak ráda, ţe ještě neţ šla na 

mateřskou, tak sem prostě dojíţděla kaţdej den z Mladý Boleslavi. Takţe to si myslím o něčem 
svědčí. 
A: Tak to tu musela mít hodně ráda. To určitě teda. Tak jo. A pak jestli Vás napadají nějaké 
přednosti a nějaký slabý stránky Vaší organizace? Na co jste pyšný a co si myslíte, ţe by ještě 
chtělo nějak na tom zapracovat? 
B: Tak to Vám řeknu docela přesně. Myslím si, ţe co ... řekla bych, ţe naší hlavním pozitivem je to, 
ţe si myslím, ţe odvádíme dobrou práci. Ţe jsme pečlivý a jsme zodpovědný. Takţe my co ... kdyţ 

si něco vezmem, ať uţ je to projekt nebo zakázka, tak to neodfláknem a opravdu to uděláme tak, 
aby to mělo smysl, aby to k něčemu vypadalo. Takţe pokud někde stěhuju ţáby, tak vím, ţe 
k tomu jsme tři tejdny přivázaná a nesmím nikam vodjet, jo? Pokud děláme nějakou práci, 
realizujeme projekty, tak to děláme tak, aby to bylo vopravdu ... abychom prostě mohli říct: „Tohle 
to jsme udělali my a udělali jsme to dobře.“ Sazenice, který sypeme ze školek, se snaţíme, aby 
opravdu to bylo, aby to byla kvalita. A naše slabá stránka, co je obrovská slabá stránka je 

marketing. My se neumíme prodat. My se neumíme prodat a my bysme potřebovali se trošku 
prodat, protoţe potřebujem se ukázat, abychom o sobě dali vědět a mohli fungovat v rámci těch 
zakázek víc, aby lidi věděli, ţe si třeba u nás můţou koupit stromek, ţe jim můţeme támhle něco 
zasázet, jo? A to je takový, ţe to ... ale pracujeme na tom. Teďka ... (volá na psa) Teďka máme na 
záskoku za mateřskou paní, právě na záskok paní účetní, kterou prostě takovýhle věci bavěj, takţe 
se rozhodla, ţe nějakým způsobem se bude snaţit nám v tomhle pomoct. Protoţe, je to fakt, ţe lidi 



 

jdou a koupěj si, já nevím, keřík v Baumaxu za 150 Kč a můţou si ho koupit u nás za 30 Kč, ale oni 
to prostě nevěděj, jo? My to prostě potřebujem dát ven, takţe to bych řekla, ţe je naše velká 
slabina. A potom, co se týče ještě asi jinejch takovejch slabších věcí, ţe musíme výrazně pracovat 
na celkově efektivitě organizace. Pořád si myslím, ţe v tomhle máme mezery. Ten princip je 
takovej, ţe se současnýma zdrojema musíme vykouzlit toho mnohem víc, jo? 

A: Jasně. 
B: To znamená, neříkat si: „Jeţišmarjá, nás je málo, tady bysme potřebovali tohle, tohle.“ Musíme 
se učit spořit pracovní síly a efektivně vyuţívat to, co máme. To je jediná cesta. Neţ skuhrat, ţe 
nemáme. Tak to si myslím, ţe na tom taky máme co pracovat. 
A: A kdyţ byste měla říct ještě vize o nějakém budoucím vývoji? 
B: Vize o nějakým budoucím vývoji? Myslím si, ţe vize je taková, udrţet to, co máme, moct vůbec 
dělat to, co děláme, to znamená udrţet ty školky, věnovat se těm výsadbám, jo? To si myslím, ţe 

je docela věc ... není to úplně malej cíl, protoţe to v dnešní době není ţádná sranda. Kdo trošku o 
tom oboru něco ví, tak by věděl, o čem mluvím, a další, jaká je naše vize, stabilizovat ten provoz. 
Umět se uţivit a vydrţet i ty horší období a nenamlsat se tím, ţe teďka jsou moţnosti, jsou dotace, 

ale můţe se stát, ţe za pár let nebudou a připravit se tady na to, abychom ten provoz uměli uţivit. 
My to známe třeba ... známe to z Německa, kde tam byl nějakej dlouhodobej výpadek a jednu 
z těch našich starších partnerských organizací to semlelo. Ale je fakt, ţe oni dva roky byli 

v nějakým útlumu, a pak šup a zase prostě vyskočili znova a zase jeli znova, no. Jo? Prostě drţet 
to, co děláme, a udrţet to. Myslím, ţe to je ... je to dostatečně velkej cíl plus uvidíme, jestli třeba 
se nám podaří částečně se věnovat nějaký udrţitelný turistice tady, ale to se ještě uvidí. Líbilo by 
se nám to, ale to je ... moţná se můţem otočit. 
A: Klidně. 
B: Já se otočím a počkám, aţ tady přejede ... (jede cyklista) 
A: Teď bych se kdyţ tak přesunula k takovým obecnějším otázkám. Jak podle Vás Vaše organizace 

přispívá společnosti a veřejnému zájmu? 
B: Jak přispívá společnosti, veřejnýmu zájmu? Já si myslím, ţe ochrana přírody prostě je veřejnej 
zájem a obnova krajiny prostě je veřejnej zájem, protoţe se věnujete tomu, ţe někde obnovíte 
támhle nějakou mez, támhle nějakej remízek, a tak se snaţíte obnovit původní funkce krajiny, 

který, myslím si, ţe to ve finále slouţí všem. 
A: Rozhodně. A myslíte si, ţe Vaše společnost přispívá k sociálnímu rozvoji tady Jizerských hor? 
B: To si nemyslím, ţe bysme tady moc přispívali vyloţeně sociálnímu rozvoji. 

A: Jakoţe třeba v rámci toho vzdělávání by to šlo. To jste ale říkala, ţe se to oddělilo od Vás. Pak 
nějaký kontakt s veřejností nebo tak něco, nějaký ... 
B: To je to, co jsem Vám říkala. 
A: Vy jste říkala, ţe ... 
B: My jsme dělali ty akce pro veřejnost a ... 
A: Teď se to neděje, ale do budoucna třeba zas bude. 

B: Jo, ale nebude to nikdy asi naše hlavní činnost. Zase, co si myslím, tak my zaměstnáváme 
místní lidi. Dáváme jim práci. Ono to taky není úplně málo. 
A: No vida. To souvisí s mojí hnedka další otázkou, jestli máte i nějaký pozitivní vliv na tu 
ekonomickou oblast. Tak to určitě jo, teda. Jakoţe zaměstnanost místních ... 
B: Jako jsme malá organizace, není to o tom, ale většina lidí, který zaměstnáváme na všech 

úrovních, tak jsou místní lidi, jo? Není to nic ... Kdyţ tady nebudem, tak si ty lidi najdou jinou 
práci, ale myslím si, ţe kaţdá moţnost práce tady v regionu je dobrá. 

A: Jasně. Takţe třeba Vás ani nenapadá nějaká organizace, která by se zajímala o rozvoj a 
nedělala by to jakoby správným způsobem? Ţe by tím třeba právě negativně nějak ovlivňovala 
přírodu? 
B: Tak to fakt nevím. 
A: Nenapadá. Tak to je ideální. Ještě bych se Vás potřebovala zeptat, jak byste charakterizovala 
společnost tady v Jizerských horách? Jestli si myslíte, ţe tady funguje nějaká vzájemná důvěra, 
spolupráce? 

B: Já si myslím, ţe to je jako všude mezi lidma. Některý lidi spolu vyjdou, některý spolu nevyjdou, 
některý si pomáhaj, druhý fízlujou. Já tohle nebudu hodnotit, jo? To je takový, já si myslím, ţe se 
to nedá. Hlavně absolutně nemám kompetenci něco takovýho posuzovat. Myslím si, ţe všude jsou 
lidi a všude jsou pozitiva a všude jsou problémy. Kdyţ jedete někam do zahraničí, tak tam jste 
z toho strašně nadšená, protoţe se Vám tam strašně líbí, a kdyţ se seznámíte s někým, kdo je 
místní, tak Vám řekne třicet důvodů, proč by odtamtad vypad. A Vy to vnímáte jako ráj na Zemi. A 

zase on, kdyţ přijde sem, tak si myslí, ţe to je ráj na Zemi. Prostě všude něco je, takţe to bych asi 
nehodnotila. 
A: Dobře. Pak bych ještě potřebovala vědět, co si představujete pod pojmem udrţitelný rozvoj? 
B: To si představuju poměrně přesně. Udrţitelný rozvoj, to je nějakej mechanismus fungování 
společnosti tak, aby ta společnost mohla nějakým způsobem fungovat a zároveň nevyčerpávala svý 



 

zdroje pro další fungování. To znamená, abychom dokázali vyţít z toho, co máme, a nechat ještě 
něco pro naše děti, jo? 
A: Přesně tak. Vystihla jste to skvěle. Teď uţ bych se teda přesunula k těm biosférickým 
rezervacím. Pro začátek bych potřebovala vědět, jestli znáte pojem biosférická rezervace. 
B: Znám. 

A: A program Člověk a biosféra? Slyšela jste o tom? 
B: Slyšela jsem o tom. Něco málo o tom vím. Není to, ţe bych vyloţeně se o to aktivně zajímala, 
ale v průběhu těch let to kolem mě prošlo. 
A: Takţe ... mám Vám třeba o tom něco zkusit trošku říct, a nebo myslíte, ţe to není potřeba? 
B: Tak já nevím, záleţí na tom, co pak dál po mně budete chtít. Mám představu, o co se jedná, 
takţe můţem zkusit jet dál a já se kdyţ tak zeptám. 
A: Dobře. Jakoţe právě ta moje diplomka vychází z toho, ţe tady ve vedlejších Krkonoších je 

biosférická rezervace a je právě návrh, ţe se ta biosférická rezervace rozšíří o území Jizerských 
hor. 
B: To by se mi líbilo. 

A: Proto ... samozřejmě, neţ se to realizuje, tak je potřeba to probrat s obcemi, s místními 
obyvateli, s neziskovými organizacemi, a já jsem si právě vybrala, ţe teda takhle prozkoumám ty 
neziskový organizace, takţe proto jsem tady za Vámi. A mám právě pár takových otázek, třeba 

jako ţe ... jestli si teda myslíte, ţe je to vůbec dobrá myšlenka a ţe to můţe pomoct Jizerským 
horám, kdyţ tady bude biosférická rezervace? 
B: Já si myslím, ţe myšlenka to dobrá je. Já jsem v tomhle ohledu pro kaţdou špatnost. Prostě 
ochrana přírody a krajiny je mně blízká. Myslím si, ţe určitě to smysl má. Ale teďka mluvím svůj 
absolutně laickej pohled, v tuhle chvíli. 
A: Jasně. 
B: Myslím si, ţe to můţe bejt i dobrá značka pro turistickej region. 

A: Určitě. 
B: Protoţe my třeba, kdyţ jedem někam do zahraničí, tak většinou jezdíme na vlastní pěst. Tak 
kdyţ se chcem někam podívat, tak zjistíme, kde je něco zajímavýho. Národní park, rezervace, něco 
takovýho. A podle toho se prostě chytíme. Takţe pro mě by to třeba ... Pro mě jako pro 

návštěvníka to, ţe by to tady byla biosférická rezervace, by pro mě byla určitá značka toho, ţe 
můţeme očekávat nějakou harmonickou krajinu a ţe to tam prostě bude pěkný. Ale to mluvím 
sama za sebe. 

A: Jo, jo. Beru to tak, ne za organizaci. 
B: No. 
A: A myslíte si, ţe by se to nějak pozitivně projevilo i pro Vaši organizaci? Ţe by Vám to mohlo 
pomoct? 
B: Já si myslím, ţe jo. Já si myslím, ţe jo, protoţe tím, co uţ jsem říkala, ţe bysme třeba se rádi 
věnovali i nějakýmu udrţitelnýmu turistickýmu ruchu, do budoucna ... prostě máme nějaký 

nápady, ale uvidíme, do jaký míry ... je to taky inspirace ze zahraničí, něco, co tam se nám prostě 
líbilo a tady to chybí. Zatím nebudu úplně asi říkat co. Myslím si, ţe by to šlo krásně k sobě. Já si 
myslím, ţe pro nás by to asi v týhle oblasti, pokud bysme se tomu jednou věnovali, tak ţe by to 
pro nás v rámci vstupu do tý návštěvnický infrastruktury, ţe by to pro nás mělo určitě pozitivní 
dopad. 

A: Takţe hlavně vnímáte ty pozitiva v nějaký podpoře ekoturismu ... 
B: Jo. 

A: ... v kontaktech se zahraničím a tak, teda? 
B: No. 
A: Jakoţe právě ty biosférky jsou po celém světě, tvoří Světovou síť biosférických rezervací a má to 
právě, mimo jiné, usnadňovat sdílení informací, co jak správně funguje, nějaké kontakty různě po 
světě, třeba podobně zaměřenejch neziskovek, nebo naopak kdybyste hledali něco trošku jinak 
zaměřenýho, abyste mohli mít nějaký ... 
B: Pardon. Dobrý den. (zdraví místní) No, povídejte. 

A: Takţe, jsem kaţdopádně ráda, ţe to vnímáte pozitivně. A myslíte si třeba ... nebo, napadá Vás 
něco, jak byste se ... nebo, nějaká forma spolupráce s tou biosférickou rezervací? Jakoţe pro to 
správný fungování určitě je potřeba mít nějakou podporu z toho daného regionu, právě proto je 
potřeba, aby se zapojili místní obyvatelé, tak obce, místní podnikatelé i ty neziskové organizace, 
tak jestli Vás třeba napadá něco, čím byste chtěli přispět k tý biosférický rezervaci? Ale jestli Vás 
teď momentálně nic nenapadne, tak ... 

B: Já si myslím, ţe bych plácala. Asi nápady bych měla, ale myslím si, ţe to není o tom to ... 
A: Klidně to můţete zkusit plácnout. Právě ţe takhle zatím, co dělám ty rozhovory, tak většinou 
nikoho samo od sebe nic nenapadne, tak bych byla ráda ... byla byste první a byla bych moc ráda. 
Takţe většinou je to tak, ţe já dávám nějaký návrhy a to z toho třeba pak jsou nadšený, ale nikdo 
si právě taky nějak netroufá říct sám od sebe. 



 

B: Jako my bysme mohli fungovat jako servisní organizace pro spoustu věcí. Přesně – šetrná 
turistika, turistická infrastruktura, ale i třeba v rámci obnovy tý krajiny, pokud by chtěli. Já si 
myslím, ţe my bysme mohli fungovat jako servisní organizace v podstatě. 
A: To by bylo úplně skvělý. 
B: Protoţe my jsme ... máme na to lidi, máme na to vybavení, je to v podstatě o penězích. 

A: Jasně. 
B: Takţe pokud bude zájem, tak si myslím, ţe dokáţeme asi přispět vlastní prací, zkušenostma 
tady v tom a myslím si, ţe pokud by byl zájem, i participací na přípravě nějakých zajímavých 
projektů. 
A: Tak to je úplně skvělý teda. To je právě taky jedno z hlavních pozitiv tý biosférický rezervace, 
ţe tím právě, jak to funguje pod tím UNESCEM, ţe to má hodně dobrou reputaci, takţe by se i snáz 
mělo ţádat o nějaký granty a takhle a mít přístup. I by snad díky tý snazší komunikaci mělo být 

jednodušší hledat nějaký dárce mezi firmama, takţe takhle. Jestli jsou problém finance, tak to by 
se snad tou biosférickou rezervací dalo nějak podpořit. 
B: Tak to se uvidí. Já si myslím, ţe i kdyţ to vezmeme úplně tou nejskeptičtější variantou, tak to 

neuškodí. Kdyţ tak si tady zkusíme sednout. My jsme schopní připravit i řídit projekt na klíč, jo? 
Takţe jsme schopný převzít roli lead partnera. Právě v rámci nějakých mezinárodních projektů 
jsme fungovali jako lead partneři a byly tam do toho zapojení třeba ještě další čtyři organizace, 

takţe takový věci určitě dokáţem, jo? Ale dokáţeme i opravdu potom něco dělat v rámci i tý 
krajiny nebo třeba nějaký ... (věnuje se dítěti, volá psa) 
A: Takţe by tím pádem pro Vás nebylo problém se účastnit různých zasedání, kde by se řešily 
místní problémy? Třeba environmentální ... 
B: Tohle je přesně to, do čeho se nehrneme, to říkám rovnou. 
A: Aha. Dobře. 
B: To jsou ţvanící věci, do kterých se nehrneme. Od toho bych řekla, ţe jsou tady jiní, jo? Já 

neříkám, ţe to není potřeba, ale je to taková moje mírně skeptická zkušenost, ţe vţdycky se toho 
hodně naţvaní a málo udělá, takţe ţvanících diskuzních fór si myslím, ţe tím zrovna ten čas 
plejtvat nechcem, protoţe my prostě se potřebujem uţivit, jo? 
A: Jasně. A kdyby se dělali nějaký mezioborový projekty, to by Vám nevadilo? Neorientujete se ... 

jakoţe orientujete se na přírodu, ale nevadilo by Vám, kdyby se to propojilo, nevím, s nějakým 
sociálním rozměrem? 
B: To by nám nevadilo. Samozřejmě, museli bychom mít nějakýho odpovídajícího partnera, protoţe 

člověk nemůţe rozplizovat svoji činnost a nemůţe bejt odborník na všechno. 
A: To je jasný. 
B: Takţe my umíme dobře dělat ochranu přírody, někdo jinej umí dobře dělat sociální práce, tak se 
prostě sejdeme a všichni budeme dělat to svoje v rámci toho projektu, tak si umím představit, ţe 
by to fungovalo. 
A: Dobře. Takhle to je myšlený. A nějaký to vzdělávání uţ necháváte tady na tom ekocentru, do 

toho se asi nějak nehrnete. Školit o nějakým správným sázení nebo tak ... 
B: To si neumím úplně představit. 
A: Nebo o místních rostlinách. Do toho se Vám nechce prostě. 
B: Okrajově jo. Umím si představit, zorganizovat třeba ... takhle, dělat třeba exkurze pro 
veřejnost. 

A: Jasně, to by bylo ideální. 
B: Rašeliniště, lesy, to jo, ale není to o tom, ţe budeme kaţdej den mít tři programy se školkou. 

A: To ne, tak to ani není myšlený. 
B: Ale umím si představit si připravit nějaký cyklus terénních exkurzí, jo? 
A: To by bylo skvělý. 
B: Já neříkám, ţe se toho říkáme, ale prostě to teďka máme odsunutý na vedlejší kolej. Víme, ţe 
nikdy naše hlavní kolej to nebude, ale v tomhle rozsahu by mě to určitě zajímalo a myslím si, ţe by 
mě to i bavilo. 
A: Dobře. A kdyby to teda pak bylo jeden celek i s těma Krkonošema, tak nedělalo by Vám 

problém ani spolupracovat s nějakýma krkonošskýma? Jakoţe nejsou úplně místní? Vy se hodně 
orientujete na obnovu a návrat těch dřevin tady v Jizerskách, tak jestli si třeba myslíte, ţe byste 
byli ochotní nějak zahrnout i ty krkonošský dřeviny, protoţe ono asi by to mělo být i tak nějak 
podobný, si myslím? 
B: To je v podstatě podobný. 
A: Tak jestli byste byli ochotní to takhle i rozšířit? 

B: No jasně, ţe bysme to rozšířili. 
A: Tak paráda. 
B: Budeme tam, Ondro, expandovat, viď (na své dítě). 
A: A ještě jsem se chtěla zeptat ... 
B: Spolupráce s KRNAPem, to by vůbec byla paráda. 



 

A: Tak to ráda slyším. Jako jo, tam mají našlápnuto. Teď jsem zapomněla, co jsem chtěla. Uţ vím. 
Spíš takovej osobnější dotaz, jestli máte názor na to, proč je v Krkonoších míň neziskových 
organizací, neţ tady v Jizerských horách? Protoţe já, kdyţ jsem ... 
B: V Krkonoších je míň neziskových organizací? Tak to já ţádnej názor na to nemám. Já spíš jako 
co jsem pochytila, protoţe já úplně o tom představu nemám, tak ţe naopak ţe ten Liberec je na to 

takovej bohatej. Neţ ţe by jich v Krkonoších bylo málo, tak moţná tady je nás moc. 
A: To mě nenapadlo. 
B: Jestli to není trošku ta obrácená optika. 
A: Jakoţe právě kdyţ jsem si dělala takhle ten předvýzkum, co tady je za neziskovky a tak, tak 
právě jsme z toho byla úplně zaskočená, protoţe je to fakt docela rozdíl. Proto mě to takhle 
napadlo, ţe ... je vlastně hloupý, ţe mě to nenapadlo opačně. To máte pravdu asi. Pak teda, takhle 
co obcházím ty neziskovky, tak ty, který jsou ochotný se nějak zapojit, tak právě pak bude snaha 

vytvořit nějakou síť takhle těch neziskových organizací, která by teda nějak spolupracovala, aby 
fungovaly pod stejnou hlavičkou, tak jsem se chtěla zeptat, jestli by Vám teda nevadilo fungovat ... 
B: Takhle, my nemáme problém fungovat v síti, ale vybíráme si. Moţná to bude znít nadutě, ale 

vybíráme si ty, se kterýma chceme spolupracovat. 
A: Jasně, na to máte právo. 
B: Takţe záleţelo by na tom, co by tam bylo za lidi a jak by se to ubíralo. 

A: Jasně. Já myslím, ţe pod tou ... ţe v rámci tý sítě by mohly být asi všechny, co chtějí, ale Vy si 
pak vybíráte, se kterou chcete dělat projekt a se kterou ne. To si zas myslím ... jako určitě byste 
měli svobodu, ţe jo. 
B: To jo. My jsme v tomhle takový docela opatrný. Takový to prvotní nadšení: „Hurá, hurá, honem 
jdeme.“ (brečí dítě) Asi budeme muset zase jet. „Hurá, hurá, tady budeme všichni spolupracovat a 
jsme hrozně pozitivní.“ Uţ to děláme dlouho na to, abysme tady z toho vyrostli, se přiznám, jo? 
Myslím si, ţe my nejsem asi moţná úplně klasický reprezentativní typy neziskových organizací. 

A: Tak aspoň uţ v tom není nějaká naivita nebo tak něco, to taky není na škodu. Taky si myslím, 
ţe zatím, co jsem takhle prošla, tak jste jedna ... (volá na psa, jede kolem kolega) ... ţe jste jedna 
z nejdéle fungujících, takţe si myslím, ţe máte nárok bejt uţ trošku, nevím, skeptický nebo tak 
něco. 

B: Ne skeptický. My jsme prostě z některejch věcí vyléčený, to je moţná ten správnej výraz. 
A: Tak. Ale to není vůbec na škodu si myslím. Kaţdopádně teda, kdyby pak vznikala nějaká ta síť, 
tak myslíte si, ţe se ty neziskový organizace zvládnou sesíťovat samy, nebo ţe by to měl udělat 

někdo za ně? 
B: Myslím si, ţe tady na to musí bejt vţdycky nějakej jednotnej ... prostě pojící prvek, jo? To ... 
Myslím si, ţe musí bejt někdo, kdo to ... a kdo to umí hlavně. Kdo to umí a já si myslím, ţe tady 
v tom regionu ty lidi jsou. Lidi, který takový věci dělat uměj, maj s tím zkušenosti. Málokdy ... 
nebo stejně tak, i kdybyste řekla samy, tak stejně by musel z těch organizací vyjít někdo, kdo si to 
vezme za svý a bude se tomu věnovat. Jinak se to rozplizne. Takţe buď se objeví někdo z těch 

organizací, kdo tuhle roli převezme, a nebo to bude někdo zvenku, ale já si myslím, ţe ta kapacita 
tady těch lidí na to je, v tom regionu. Z toho opravdu bych strach neměla. 
A: To je skvělý. Pak se ještě potřebuju zeptat, to Vy asi budete vědět – plán péče a zonace, jestli 
Vám něco říká? 
B: Jasně. 

A: Tak jestli byste byli ochotní se nějak angaţovat v tom, aţ se to bude vytvářet pro tu 
biosférickou rezervaci? 

B: Tak to záleţí, my třeba pláne péče i zonaci jsme dělali, malinkatý teda. Takţe to třeba byla 
jedna z takových těch vedlejších ... nebo ne vedlejších činností, ale ţe nás občas někdo smrknul 
aktualizaci plánu péče, abysme to tam trochu pošťourali, něco jsme sepsali, takţe to jsou věci, se 
kterejma jsme docela ... 
A: No, tak kdybyste se pak zapojili, tak určitě by to bylo skvělý. 
B: To jo, ale většinou tohle zpracovávají ... spíš jsme měli štěstí, ţe jsme tu moţnost měli, jo? 
Tohlecto tady dělaj uţ ustálený odborníci. 

A: Jasně, ale pokud to chápu dobře, tak má být fakt snaha zapojit co nejvíc lidí do fungování 
biosférky od začátku do konce, takţe si myslím, ţe právě ... 
B: Ale plán péče by fakt jako ... plán péče, to je o tom, ţe máte, já nevím, jestli ... jakou máte 
zkušenost s tím, jak tyhle dokumenty vypadaj, ţe jo, ale v podstatě pracuje na tom skupina 
nějakých odborníků. Jeden zpracovává, já nevím, problematiku lesů, další nelesní zeleň, další udělá 
zoologii, botaniku, někdo udělá historickej vývoj, prostě nějakým způsobem se popíše území a 

následně tam je nějaká návrhová část, která říká, jak se o to budeme starat, jak se k tomu 
budeme chovat, jo? A většinou to je ... ten plán péče ... je něco jinýho, kdyţ máte nějaký plán 
péče na nějakou pidi rezervaci, ţe jo. To prostě smolí v podstatě jeden dva lidi. Velký plány péče 
CHKO, případně tady toho, to uţ je potom záleţitost nějakýho týmu odborníků, který na tomhle 
tom dělaj, jo? Neţ ţe by do toho tam kde kdo zasahoval, to si neumím úplně představit. 
A: Dobře. Ale kdyby z vlastní iniciativy se na Vás obrátili, říct na to názor, aţ to bude sepsaný ... 



 

B: Tak to určitě. To kaţdopádně. 
A: I u té zonace, ne jen u plánu péče? 
B: To je součást. 
A: Tak to ani nevím, vidíte. To jsem ostuda. 
B: Nebo většinou to bejvá součástí. Tady u těch dokumentů máte zonaci. Pak v tom plánu péče 

máte přece napsáno, jak budete postupovat v různejch zónách. To znamená, nějak se budu chovat 
v první zóně CHKO, nějak se budu chovat v druhý zóně CHKO. Něco můţu dělat tam, ale vedle uţ 
nemůţu a obráceně. A to je právě obsahem těhle dokumentů. Takţe to, jsou to prostě spojený 
nádoby. 
A: Jasný. Já jsem si říkala, ţe zóny jsou třeba u národního parku zákonně a nějak mě to nenapadlo 
takhle spojit. Pak na tom samotném návrhu fungování té biosférky, do toho byste se zapojili nějak? 
Nějaký návrhy, nebo to nějak třeba připomínkovat, co se Vám nelíbí nebo tak něco. 

B: Neumím si zatím představit, jak to bude fungovat. Jako takhle, nebudem se k tomu stavět 
odmítavě, ale nevím, jestli prostě my jsme ty, který by to zrovna zachránili. 
A: Jasně. Dobře. Tak jo, já myslím, ţe to mám více méně snad všechno. 

B: Jako vyloţeně do něčeho se hrnout, takový ty: „Uţ aby to bylo, honem mi to sem navalte, já si 
to chci přečíst,“ to úplně ne. 
A: To je jasný. 

B: Pokud někdo přijde, jestli máme zájem o nějaký vyjádření a bude to nějakej rozumnej člověk, 
tak mu samozřejmě ne neřeknem, ale nebudu tam ... rozhodně tam někde nebudem stát a čekat, 
kdy uţ nám to dají přečíst, jo? 
A: To je jasný. 
B: Takový aktivní teda nejsme. 
A: Jasně. Tak jo, ještě se akorát zeptám na takový ty formálnější věci. Počet členů je teda teďka ... 
B: My členy nemáme. 

A: Zaměstnance teda. 
B: No, zaměstnance. To já bych musela počítat na prstech. Doprčic. (vede kočárek, takţe nemá 
volné ruce) Chcete to spočítat? 
A: Můţu klidně počítat nebo vízt. 

B: Tak jedem. Já jsem zaměstnanec, jsem sice na mateřský, ale v podstatě jsem zaměstnanec ve 
stavu, takţe to je jeden, účetní druhej, vedoucí lesních školek třetí, farma dva lidi, to je pět, Milan 
Kraus na čtyřkolce šest, Tomáš sedm, paní Veselá osm, Pavla devět, Roman deset ... teď nevím, 

jestli jsem říkala paní Veselou? 
A: Myslím, ţe jo. 
B: Asi jo, paní Poustková, Běhounková dvanáct. Podle mě máme těch dvanáct lidí. Ale my máme 
část lidí jenom jako sezónní, takţe pak přes tu zimu se silně zredukujem. 
A: A počet dobrovolníků, jestli se to dá nějak spočítat? 
B: To je to, co jsem Vám uţ říkala, nedá se to spočítat. 

A: To jsou ty kamarádi a tak. 
B: No. Fungujem na nějaký bázi takovejch kamarádů. Nefungujeme vyloţeně na takovým tom 
principu jako občanský sdruţení, který mají nějakou stabilní členskou základnu a fungujou ... 
(začne mluvit na dítě) 
A: Tak jo. A ještě bych teda potřebovala nějaký informace o Vás. Potřebovala bych vědět věk? 

B: 34. 
A: Rodinný stav a počet dětí, to je asi ... 

B: Počet dětí je tady Ondra, rodinný stav – svobodná ve stálém svazku, dlouhodobém. 
A: A pak ještě jaké máte vzdělání? 
B: Vysokoškolský. 
A: A zaměření? 
B: Ochrana přírody. 
A: A inţenýrský nebo bakalářský? 
B: Inţenýrský. 

A: A bakalářský máte stejný zaměření, nebo něco jinýho? 
B: Ano. 
A: Takţe ochrana přírody. A střední je gymnázium? 
B: Ano. 
A: Ano. Tak děkuju. To je snad všechno. Ještě jsem se vlastně zapomněla zeptat, jestli se Vy 
chcete na něco zeptat, nebo jsem se na něco zapomněla zeptat? 

B: Myslím si, ţe asi ne. 
A: Dobře. Tak děkuju. 

 

 

 


